
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10539
2. ‘Αδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Π. Στασινού, Ν.

Δένδια, Γ. Κασαπίδη, και Κ. Μητσοτάκη, σελ. 10570, 10598
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Σχολικό Κέντρο Καµποχώρων Χίου, το 5ο Δη-
µοτικό Σχολείο  Άρτας, το 13ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά, το
Δηµοτικό Σχολείο “Εκπαιδευτήρια Γεωργίου Ζώη” Αργυρού-
πολης, το Δηµοτικό Σχολείο “ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΗΡΙΑ ΜΠΟΥΓΑ” Κα-
λαµάτας, το Δηµοτικό Σχολείο Λιβαδερού Κοζάνης, το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Φερών Έβρου, το 6ο Δηµοτικό Σχολείο
Χίου, το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο «ΠΑΛΛΑΔΙΟ» Αγρινίου και
το 100ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, σελ. 10561, 10564,
10567, 10573, 10575, 10585, 10595, 10596, 10599, 10608

4. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονισµού της

Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής
Επιτροπής, “για τη διερεύνηση της υπόθεσης “SIEMENS”
στο σύνολό της”, που ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 24-1-
2011, σελ. 10558-10609

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10558, 10591, 10592,
10596

6. Αναφορά στους υπαλλήλους της Βουλής που υποστη-
ρίζουν τις εργασίες των Επιτροπών, σελ. 10561, 10562

7. Αίτηµα του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας
Δηµοκρατίας για να διακοπεί η συνεδρίαση προκειµένου να
µελετηθούν οι επιστολές που κατατέθηκαν, σελ. 10576,
10577, 10578

8. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 10576, 10577, 10578
9. Επί του Κανονισµού, σελ. 10578, 10579, 10580, 10581,

10589, 10596, 10606, 10607

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 10539-10541
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

10541-10556
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 16 Μαΐου 2011, σελ. 10557

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ. , σελ. 10567, 10568, 10569
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ. , σελ. 10562, 10581
ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10558, 10560, 10561,

10580, 10582
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10579, 10607
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 10595
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 10589, 10590
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ. , σελ. 10584
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 10573, 10574, 10575, 10609
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 10586
ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 10598
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 10604
ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ Α. , σελ. 10585
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10601, 10603
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 10608

ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ Χ. , σελ. 10581, 10582, 10583
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 10570, 10571, 10572,

10575, 10580, 10581, 
10582, 10583

ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Γ. , σελ. 10596, 10597
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 10591
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 10599
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 10564, 10567, 10581
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 10580                                                                    
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 10593
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10579, 10605, 10606
ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ -ΒΥΛΛΙΩΤΗ Β. , 

σελ. 10587, 10588, 10589
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 10592

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 10596
ΝΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 10591, 10592, 10596
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 10558

Γ. Επί της αναφοράς στους υπαλλήλους της Βουλής που
υποστηρίζουν τις εργασίες των Επιτροπών:

ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ. , σελ. 10562
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 10561, 10562

Δ. Επί του αιτήµατος του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που της Νέας Δηµοκρατίας για να διακοπεί η συνεδρίαση
προκειµένου να µελετηθούν οι επιστολές που κατατέθη-
καν:

ΖΗΣΗ Ρ. , σελ. 10576
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 10576
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ. , σελ. 10577
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 10578
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10576, 10577
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 10576
ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ Χ., σελ. 10576
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 10577
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10576, 10577
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 10578

Ε. Επί προσωπικού θέµατος:
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 10577
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 10576, 10577, 10578
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10576, 10577

ΣΤ. Επί του Κανονισµού:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 10580, 10581
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10589
ΝΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 10589, 10596, 10606, 10607
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 10578, 10579, 10580
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10579, 10589, 10606, 10607

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΓ’

Παρασκευή 13 Μαΐου 2011
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΓ’

Παρασκευή 13 Μαΐου 2011

Αθήνα, σήµερα στις 13 Μαΐου 2011, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.25’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 12/05/2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΛΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
12 Μαΐου 2011, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµων: 

1. «Θεσµικό πλαίσιο των Προτύπων Πειραµατικών Σχολείων,
Ίδρυση Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, Οργάνωση του Ιν-
στιτούτου Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδόσεων «ΔΙΟΦΑ-
ΝΤΟΣ» και λοιπές διατάξεις».

2. «Νοµοθετική κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του
Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας και του Ανωτάτου
Στρατηγείου Συµµαχικών Δυνάµεων Ευρώπης (SΗΑΡΕ), που
αφορά στην Επάνδρωση, Χρηµατοδότηση, Διοίκηση και Υποστή-
ριξη του Στρατηγείου Διοικήσεως Ναυτικής Δυνάµεως Γαλλίας,
µε την Ιδιότητα του Στρατηγείου Διοικήσεως Ναυτικής Δυνάµεως
Ταχείας Αναπτύξεως του ΝΑΤΟ».

3. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης, του υποµνήµατος Συµ-
µετοχής στην Τεχνική Διευθέτηση, της Πρώτης Τροπολογίας της
Τεχνικής Διευθέτησης, σχετικά µε την προσχώρηση σ’ αυτήν της
Γαλλίας και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, µεταξύ του Υπουργού
Άµυνας του Βασιλείου της Ισπανίας, του Υπουργού Άµυνας του
Βασιλείου του Βελγίου, του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου της
Δανίας, του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Άµυνας της Οµοσπον-
διακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, του Υπουργείου Άµυνας της
Δηµοκρατίας της Ιταλίας, του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου
της Ολλανδίας, του Υφυπουργού Άµυνας του Ηνωµένου Βασι-
λείου της Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλανδίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και του
Ανώτατου Αρχηγείου Συµµαχικών Δυνάµεων Ευρώπης, καθώς
και του Μνηµονίου Κατανόησης ανάµεσα στους παραπάνω στον
Υπουργό Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας και στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και στο Αρχηγείο
Ανώτατων Συµµαχικών Δυνάµεων Μετασχηµατισµού σχετικά µε
τις Συµφωνίες Μετεγκατάστασης και τις Γενικές Διατάξεις Εγκα-
τάστασης του Προγράµµατος Τακτικής Ηγεσίας (ΤLP – Tactical
Leadership Program) της Συµµαχικής Διοίκησης Επιχειρήσεων
από την Αεροπορική Βάση Florennes του Βελγίου, στην Αεροπο-
ρική Βάση Albacete της Ισπανίας, και της Ερµηνευτικής Δήλωσης
στο Μνηµόνιο Κατανόησης». 

4. «Κύρωση της Διευθέτησης µεταξύ των Μελών της Συνεργα-

σίας HELIOS II και του Γενικού Γραµµατέως του Συµβουλίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, Υψηλού Εκπροσώπου για την Εξωτερική
Πολιτική και την Κοινή Ασφάλεια σχετικά µε την Διάθεση Απεικο-
νίσεων HELIOS II στην ΕΕ».

5. «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης του Κράτους του Ισραήλ».

6. «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Κράτους
του Κουβέιτ».

7. «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Δηµοκρατίας της Αρµενίας».

8. «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν».

9. «Κύρωση της Αεροπορικής Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνω-
µένων Αραβικών Εµιράτων».

10. «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Σοσιαλιστικής Δηµοκρατίας του Βιετνάµ».

11. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Κέντρου
Κλιµατικής Αλλαγής της Κοινότητας της Καραϊβικής για τη συ-
νεργασία στον τοµέα του Ευάλωτου της Κλιµατικής Αλλαγής, της
Αξιολόγησης Κινδύνων, της Προσαρµογής και του Μετριασµού».

12. «Κύρωση της Διεθνούς Συµφωνίας του 2006 για την Τρο-
πική Ξυλεία».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Μαρία Κόλλια-Τσα-
ρουχά, Βουλευτή Σερρών, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά επιστολή του Προέδρου
του Φαρµακευτικού Συλλόγου Αχαΐας στον Υπουργό Υγείας σχε-
τικά µε το θέµα ερµηνείας της εδαφικής µονάδας µέτρησης του
πληθυσµιακού κριτηρίου.

2) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος και ο Γραµµατέας του
Οδοντιατρικού Συλλόγου Αττικής ζητούν την εξαίρεση από τις
διατάξεις του άρθρου 2 παράγραφος 2γ,ε,στ,ζ,η και 3 παράγρα-



10540 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

φος 1 του ν.3919/2011 (δηλαδή την διασφάλιση της άδειας λει-
τουργίας του οδοντιατρείου αποκλειστικά και µόνο από οδοντία-
τρο) και τη διατήρηση σε ισχύ της υφιστάµενης σήµερα
νοµοθεσίας. 

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά το φράγµα Πείρου-Παρα-
πείρου που αναµένεται να ολοκληρωθεί τελικά µε καθυστέρηση
το 2012.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τις εξελίξεις γύρω από το
θαλάσσιο µέτωπο στην Πάτρα.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι επιχειρείται να
µπει τέλος στη λαθροµετανάστευση από τα λιµάνια Πάτρας και
Ηγουµενίτσας µε ελέγχους ταυτοπροσωπίας των πολιτών που
κινούνται προς την Ευρώπη.

6) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Φιλοθέης-Ψυχικού εκφράζει
την αντίθεση του για την αύξηση των τιµών ζώνης για το σύνολο
της περιοχής του τέως Δήµου Ψυχικού σε ποσοστά από 23,3%
µέχρι και 95%. 

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά µεγάλα και σο-
βαρά προβλήµατα του Δήµου Πατρών που παραµένουν άλυτα
και στάσιµα.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά προβλήµατα στη
χειρουργική κλινική του Νοσοκοµείου Αιγίου.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται το αίτηµα το γονιών
και των εκπαιδευτικών να βρεθεί λύση µε το ΚΤΕΛ Αχαΐας για τη
µεταφορά των µαθητών στα σχολεία.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κυριάκος Γκίκας καταθέτει ότι
η γνωστοποίηση της ύπαρξης ρεµάτων στον υπό κατασκευή
ΧΥΤΑ Μαύρο Βουνό Γραµµατικού έχει κατατεθεί µε σχετικό έγ-
γραφο από τις 25-04-2005. 

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ερυµάνθου Νοµού Αχαΐας αιτεί-
ται την κατασκευή του φράγµατος Κάλφα, το οποίο έχουν
ανάγκη οι αγροκτηνοτρόφοι του δήµου και ιδιαίτερα οι νέοι της
τοπικής κοινωνίας Κάλφα.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ερυµάνθου Νοµού
Αχαϊας ζητά τη συνέχιση της λειτουργίας και των δύο ειρηνοδι-
κείων του δήµου. 

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην ύπαρξη
εκατοντάδων στρατοπέδων-φαντάσµατα που επιβαρύνουν χωρίς
λόγο τον κρατικό προϋπολογισµό.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Ελληνικής Κοινό-
τητας Αννόβερου και Περιχώρων ζητά την ακύρωση της
απόφασης διακοπής λειτουργίας του Γενικού Προξενείου της
Ελλάδας στο Αννόβερο. 

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά την ύποπτη
σιωπή που επικρατεί σχετικά µε την ανάθεση στη γερµανική εται-

ρεία «ΜΑΝ» της συµπαραγωγής των τετρακοσίων φορτηγών µε
την ΕΛΒΟ.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο αίτηµα της επί-
σκεψης του Υπουργού Υγείας στην Αχαΐα διότι τα νοσοκοµεία
εκεί βρίσκονται σε τέλµα.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην κατασπα-
τάληση δηµόσιου χρήµατος µε πρόσχηµα τις επενδύσεις.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τις αµοιβές των
στελεχών της τρόικας.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Προστασίας Περιβάλ-
λοντος Παραλίας Ακράτας καταθέτει τα περιβαλλοντικά
προβλήµατα λόγω έλλειψης αποχέτευσης που αντιµετωπίζουν οι
παραλιακοί οικισµοί του Δήµου Αιγιαλείας. 

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι ήταν
φωτογραφική η διάταξη που αφορούσε τον ορισµό υπηρεσιακού
γενικού γραµµατέως του Υπουργείου Εξωτερικών.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην προοπτική
κατάθεσης νόµου για τα blogs.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι προ-
κάλεσε µε τη συµπεριφορά του ο Υπουργός Οικονοµικών κ
Παπακωνσταντίνου, επειδή χρησιµοποίησε προκλητικά το προε-
δρικό αεροσκάφος σε καιρούς άγριας λιτότητας.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά την κόντρα του
Προεδρείου της ΓΕΝΟΠ ΔΕΗ µε τον επιθεωρητή της δηµόσιας
διοίκησης για τις χορηγίες.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στους
νέους τρόπους που ψάχνει να βρει το Υπουργείο Οικονοµικών
για να ξεµπλοκάρει το εφάπαξ των δηµοσίων υπαλλήλων.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην ακαταλ-
ληλότητα του δρόµου των Τεµπών.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην ανάγκη
ανακατασκευής του δικαστικού µεγάρου της Πάτρας.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά µήνυση οµάδας
δικηγόρων κατά του περιοδικού «FOCUS».

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι οι
ρυθµοί ολοκλήρωσης του Νοσοκοµείου «Άγιος Ανδρέας» είναι
αργοί και δεν πρόκειται να παραδοθεί νωρίτερα από τον προ-
σεχή Σεπτέµβριο.

29) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Πλιάτσικα Δήµητρα, υπάλληλος της
Περιφερειακής Ενότητας Ηλείας (πρώην Νοµαρχιακής Αυτοδι-
οίκησης Ηλείας) αιτείται την ολοκλήρωση της µετάταξής της
στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας.
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30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι η
Πάτρα σύµφωνα µε τον πληθυσµό της έχει υψηλό αριθµό ανα-
πήρων που παίρνει το προνοιακό επίδοµα. 

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά καταγγελίες
του Γιώργου Κουρή εναντίον διαφηµιστικών εταιρειών.

32) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τον ξεσηκωµό
των καθηγητών κατά του µνηµονίου και των όρων υποτέλειας
που επιβάλλει.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην
αποτυχία των ελληνικών διωκτικών αρχών στη σύλληψη λα-
θροµεταναστών στα χερσαία σύνορα της χώρα µας µε την
Τουρκία.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε καθυστερή-
σεις στη διαδικασία απέλασης αλλοδαπών καθώς και στην
έλλειψη κρατητηρίων µε αποτέλεσµα τη δυσλειτουργία των φυ-
λακών.

35) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σω-
µατείων Πειραιά καταθέτει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει το
άθληµα του ποδοσφαίρου και ζητά τη συνδροµή της πολιτείας
για τη συνολική αναβάθµιση του αθλήµατος. 

36) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Τοπικού Οργανισµού Εγ-
γείων Βελτιώσεων Ανατολικής - Κεντρικής και Δυτικής
Μακεδονίας καταθέτει προτάσεις σχετικά µε τη λειτουργία των
ΤΟΕΒ. 

37) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Μονεµβασιάς Νοµού
Λακωνίας αιτείται την επαναφορά της σχετικής διάταξης περί
«Ρύθµισης βεβαιωµένων ή µη οφειλών στο πλαίσιο του ν.
3801/09», προκειµένου οι δηµότες να αποκτήσουν τη δυνατότητα
να προβούν σε διακανονισµό µε τους δήµους.

38) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Καλαµάτας αιτείται την
προώθηση των εργασιών κατασκευής και την ολοκλήρωση της
συνδετήριας οδού Μεγαλόπολης - ΝΕΟ Τρίπολης - Καλαµάτας.

39) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Σπάρτης ζητά να οριστούν
τα µέλη που θα συµµετέχουν στο διοικητικό συµβούλιο του Ιν-
στιτούτου Έρευνας βυζαντινού πολιτισµού, ώστε να διασφαλι-
στεί η οµαλή λειτουργία του. 

40) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙΔΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό Συµβούλιο Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης εκφράζει την εναντίωσή του κατά της
χρήσης πυρηνικής ενέργειας µετά τα γεγονότα στην Ιαπωνία.

41) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γεωπόνων Νοµού Λα-
κωνίας καταθέτει παρατηρήσεις επί των τροποποιήσεων της
εφαρµογής του προγράµµατος Σχεδίων Βελτίωσης (Μέτρο 121
ΠΑΑ).

42) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ακτίου
- Βόνιτσας εκφράζει τη διαµαρτυρία των αγροτών της περιοχής
του για τις καθυστερήσεις εγκρίσεων µικρών φωτοβολταϊκών
σταθµών.

43) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Φιλοθέης -
Ψυχικού αιτείται την ανάκληση της απόφασης για ενιαία αύξηση
των τιµών ζώνης στο Ψυχικό.

44) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Δ’ Κυνηγετική
Οµοσπονδία Στερεάς Ελλάδος καταθέτει τις θέσεις της για την
κυνηγετική δραστηριότητα. 

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 10080/31-01-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Λαφαζάνη Παναγιώτη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 13028/ΙΗ/19-04-
2011 έγγραφο από την Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:



10542 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 12007/24-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 13771/ΕΥΣ

2468/20-04-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:



10544 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3. Στην µε αριθµό 12713/09-03-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Ράπτη Ελένης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3372/20-04-2011 έγ-

γραφο από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η
ακόλουθη απάντηση:

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



10546 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

4. Στην µε αριθµό 13948/29-03-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κουράκη Αναστάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 275/20-04-2011

έγγραφο από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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10548 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

5. Στην µε αριθµό 13960/29-03-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Χατζή Οσµάν Αχµέτ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/8305/

999/20-04-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:



Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)
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6. Στην µε αριθµό 14246/01-04-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος – Αδώνιδος και Πλεύρη Αθανα-
σίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4876 Β/20-04-2011 έγγραφο από

τον Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:



10550 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

7. Στην µε αριθµό 14261/04-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Λέγκα Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3614/20-04-2011 έγ-

γραφο από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η
ακόλουθη απάντηση:
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10552 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

8. Στην µε αριθµό 14449/06-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4916 Β/20-04-

2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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10554 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

9. Στην µε αριθµό 14490/06-04-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Αντωνίου Τόνιας δόθηκε µε το υπ αριθµ. 4921 Β/20-04-2011

έγγραφο από την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



10556 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

10. Στην µε αριθµό 14629/08-04-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Αποστολάτου Βαΐτση και Μαρκάκη Παύλου δόθηκε µε το
υπ’ αριθµ. 4953 Β/20-4-2011 έγγραφο από την Υπουργό Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απά-
ντηση:

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 16 Μαΐου 2011. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 864/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Χρυσής Αρά-
πογλου προς τον Υπουργό Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και
Αλιείας, σχετικά µε την ακτοπλοϊκή σύνδεση της Θεσσαλονίκης
µε τα νησιά του Αιγαίου.

2. Η µε αριθµό 866/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σιµεών Κεδίκογλου προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε θέµατα που αφορούν την
ΕΡΤ.

3. Η µε αριθµό 868/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού, σχετικά µε την κατάχωση του Βωµού των δώδεκα
Θεών και του Ελέους, τη συνέχιση των έργων στη γραµµή ΗΣΑΠ
στο Θησείο.

4. Η µε αριθµό 865/10.5.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Παπα-
δηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την πορεία
των εσόδων, τη φορολογική µεταρρύθµιση και το ύψος των επι-
πρόσθετων µέτρων. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 853/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Τσό-
νογλου-Βυλλιώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων, σχετικά µε την υλοποίηση του έργου της Παράκαµψης
των Θηβών.

2. Η µε αριθµό 867/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κόλλια προς την
Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την κατάργηση και τη συγχώνευση σχολικών µονάδων
του Νοµού Κορινθίας.

3. Η µε αριθµό 869/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος-Αδώνιδος
Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την εγκα-
τάλειψη του Ολυµπιακού Ακινήτου στο Ολυµπιακό Χωριό εξαι-
τίας της εµπλοκής του στην υπόθεση της Ι.Μ. Βατοπεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω, επειδή είναι
εδώ και οι εκπρόσωποι όλων των κοµµάτων, ότι χθες στη Διά-
σκεψη των Προέδρων αποφασίσαµε να συζητηθεί τη Δευτέρα
επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης, αλλά ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας πριν από λίγο µε ειδοποίησε ότι δεν µπο-
ρεί να γίνει η συζήτηση γιατί θα λείπουν οι Βουλευτές σε άλλες
υποχρεώσεις. Άρα, θα έχουµε µόνο επίκαιρες ερωτήσεις. 

Επίσης, τη Δευτέρα θα έχουµε την αλλαγή του Κανονισµού
που χθες συζητήσαµε και αποφασίσαµε στην Επιτροπή Κανονι-
σµού της Βουλής για τα δυο θέµατα, δηλαδή για την ενίσχυση
των αρµοδιοτήτων της επιτροπής που είναι αρµόδια για τα εξο-
πλιστικά, καθώς επίσης και την προσαρµογή του Κανονισµού της
Βουλής µετά τις πρόσφατες αλλαγές που έγιναν σε επιµέρους
άρθρα του νόµου περί ευθύνης Υπουργών. 

Θα ξεκινήσουµε µε την αλλαγή του Κανονισµού και µετά θα
συνεχίσουµε µε τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονισµού της
Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής Επι-
τροπής, «για τη διερεύνηση της υπόθεσης “SIEMENS” στο σύ-
νολό της», που ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 24-1-2011.

Η Εξεταστική Επιτροπή η οποία κατέληξε στο υπό συζήτηση
πόρισµα συνεστήθη µε οµόφωνη απόφαση της Ολοµέλειας της
Βουλής που ελήφθη κατά τη συνεδρίαση της 28ης Ιανουαρίου
του 2010. Το πόρισµά της κατατέθηκε στις 24 Ιανουαρίου 2011,
ανακοινώθηκε στη Βουλή, καταχωρίστηκε στα Πρακτικά της συ-
νεδρίασης αυτής και διανεµήθηκε στους συναδέλφους. 

Η συζήτηση επί του πορίσµατος θα διεξαχθεί µε ανάλογη
εφαρµογή του άρθρου 137 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής, δηλαδή µε τη διαδικασία της γενικευµένης συζήτησης
επερώτησης. 

Έχω την τιµή να θέσω υπ’ όψιν του Σώµατος την οµόφωνη
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων για την οργάνωση της
συζήτησης, σύµφωνα µε τη διαδικασία που ακολουθήσαµε σε
ανάλογες συζητήσεις. Σύµφωνα µε αυτήν και κατ’ εφαρµογή της
διάταξης της παραγράφου 5 του άρθρου 65 του Κανονισµού της
Βουλής, θα υπάρξει κατάλογος κατά προτεραιότητα οµιλητών
που θα οριστούν από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες ως εξής:
Τρεις Βουλευτές από το ΠΑΣΟΚ, τρεις από τη Νέα Δηµοκρατία
και ανά ένας Βουλευτής από τις άλλες τρεις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες. Επίσης, οι κοινοβουλευτικές οµάδες, πέραν των ανω-
τέρω εφόσον το επιθυµούν, µπορούν να δώσουν κατάλογο οµι-
λητών οι οποίοι θα προηγηθούν εκείνων που θα εγγραφούν µε
το ηλεκτρονικό σύστηµα. Όποιος άλλος Βουλευτής επιθυµεί να
οµιλήσει, εγγράφεται µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως το πέρας
των αγορεύσεων των δύο πρώτων οµιλητών. Οι πέντε πρώτοι
οµιλητές, ένας από κάθε κόµµα, λαµβάνουν το λόγο για δεκαπέ-
ντε λεπτά και οι λοιποί τέσσερις, δύο από το ΠΑΣΟΚ και δύο από
τη Νέα Δηµοκρατία για οκτώ λεπτά. Στη συνέχεια καταρτίζεται
ενιαίος κατάλογος οµιλητών µε εναλλαγή των οµιλητών και κατ’
αναλογία της κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων, πέντε
Βουλευτές από το ΠΑΣΟΚ, τέσσερις Βουλευτές από τη Νέα Δη-
µοκρατία και ένας Βουλευτής από τα µικρά κόµµατα και ένας
Βουλευτής από τους Ανεξάρτητους µε διπλή εκπροσώπηση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. Οι Βουλευτές που θα εγ-
γραφούν στον κατάλογο θα λάβουν το λόγο για πέντε λεπτά
χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αποφασίσουµε αν υπάρξουν πε-
ριπτώσεις συναδέλφων Βουλευτών εκτός του καταλόγου που δί-
νουν τα κόµµατα που θα εγγραφούν µε το ηλεκτρονικό σύστηµα
και για τους οποίους γίνεται αναφορά στο πόρισµα, να έχουν µε-
γαλύτερη άνεση χρόνου. Θα πρότεινα αντί για πέντε λεπτά να
έχουν δεκάλεπτο. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα συµφώνησε

οµοφώνως.
Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-

δων είναι αυτός που προβλέπεται από το άρθρο 97 παράγραφος
2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής. Δηλαδή η διάρκεια της αγό-
ρευσης του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργού, καθώς και του Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µέχρι είκοσι λεπτά, της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΛΑΟΣ και του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µέχρι δεκαπέντε λεπτά, ενώ οι αρµόδιοι Υπουργοί θα µιλή-
σουν για δεκαοκτώ λεπτά.

Οι αναπληρωτές των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων θα µιλήσουν µέχρι δώδεκα λεπτά, εάν όµως προηγηθεί οµι-
λία Προέδρου Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο αναπληρωτής του

θα περιοριστεί στο χρόνο της δευτερολογίας, δηλαδή θα λάβει
το λόγο για έξι λεπτά. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως. 
Σας ενηµερώνω ότι τα κόµµατα έχουν υποδείξει: Το Πανελλή-

νιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα τους Βουλευτές κ.κ. Ιωσήφ Βαλυράκη,
Ανδρέα Μακρυπίδη και Βασιλική Τσόνογλου. Η Νέα Δηµοκρατία
τους Βουλευτές κ.κ. Γρηγόριο Αποστολάκο, Μαρία Κόλλια-Τσα-
ρουχά και Παναγιώτη Καµµένο. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας τον Βουλευτή κ. Αθανάσιο Παφίλη. Ο Λαϊκός Ορθόδοξος
Συναγερµός τον Βουλευτή κ. Κωνσταντίνο Αϊβαλιώτη. Ο Συνα-
σπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς τον Βουλευτή κ. Δηµήτριο
Παπαδηµούλη. 

Προτείνω, τέλος, η συζήτηση να ολοκληρωθεί στις 16.00’ το
απόγευµα.

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως. 
Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι οι πρώην Υπουργοί

κ.κ. Μιχαήλ Λιάπης, Χρίστος Βερελής και Νικόλαος Χριστοδου-
λάκης µε επιστολές τους προς τον Πρόεδρο της Βουλής απέ-
στειλαν ενηµερωτικά διευκρινιστικά σηµειώµατα σχετικά µε τη
σηµερινή συζήτηση, τα οποία διενεµήθησαν σε όλους τους συ-
ναδέλφους. 

Ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης έχει το λόγο. 
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η Ελλάδα δοκιµάζεται από µια βαθιά οικονοµική και κοι-
νωνική κρίση, αλλά ταυτόχρονα από µια πρωτοφανή κρίση αξιών.
Το θέµα «SIEMENS» αποτελεί ένα από τα µεγαλύτερα διεθνή
σκάνδαλα διαφθοράς και η έκτασή του στην Ελλάδα, που αφορά
τις διεθνείς σχέσεις, την άµυνα, την ασφάλεια, την υγεία, τις επι-
κοινωνίες, τις µεταφορές κ.λπ., αναδεικνύει τη διαφθορά ως ιδι-
αίτερα εκτεταµένο και συστηµικό φαινόµενο της ελληνικής
δηµόσιας διοίκησης, µια σύγχρονη ελληνική τραγωδία.

Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει κατακραυγή και ανυποχώρητη
απαίτηση του λαού για πλήρη διαφάνεια και κάθαρση. Η Εξετα-
στική Επιτροπή για το σκάνδαλο της «SIEMENS» ανταποκρίθηκε
µε ένα ενιαίο πόρισµα και ανέδειξε το διασυνοριακό έγκληµα και
την ευθύνη της εταιρείας «SIEMENS». Η Εξεταστική Επιτροπή
προσδιόρισε τη συνολική ζηµιά του δηµοσίου. Η Εξεταστική Επι-
τροπή έδωσε το νοµικό πλαίσιο για τα πρόστιµα κατά της
«SIEMENS», εντόπισε την ανάγκη διερεύνησης συγκεκριµένων
µη παραγεγραµµένων ευθυνών πρώην Υπουργών, πρότεινε την
περαιτέρω διερεύνηση ευθυνών για δώδεκα συγκεκριµένα πρό-
σωπα πρώην Υπουργούς για πράξεις ή παραλείψεις, σύµφωνα
µε αυτά που περιλαµβάνονται στο πόρισµά της. Πρέπει να ξεκα-
θαρίσουµε ότι για τα µη υπηρεσιακά αδικήµατα Υπουργών, δεν
υπάρχει αποσβεστική προθεσµία.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξεταστική
επιτροπή µε ελλιπή µέσα οργάνωσε τη σχετική δικογραφία που
πλησιάζει το ένα εκατοµµύριο σελίδες. Θα παρακαλούσα µε την
άδειά σας να καταχωριστεί στα Πρακτικά ένα σηµείωµα που
αφορά τα πεπραγµένα: Εκατόν πέντε συνεδριάσεις συνολικά. Τε-
τρακόσιες πενήντα ώρες. Εκατόν σαράντα πέντε καταθέσαντες
µάρτυρες. Είκοσι χιλιάδες επτακόσιες σελίδες….

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Βαλυράκη, να
επαναλάβουµε, παρ’ ότι το έχουµε πει πολλές φορές, ότι οι συ-
νεδριάσεις και αυτής της επιτροπής, όπως και όλων των εξετα-
στικών και της προκαταρκτικής εξέτασης, ήταν άνευ αµοιβής για
τα µέλη.

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Βεβαίως, έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
Οι συνάδελφοι οµοφώνως από την έναρξη των συνεδριάσεων

αποφάσισαν να µην αµείβονται. Ελπίζω ότι αυτό δεν αφορά τους
υπαλλήλους και τις υπερωρίες τους, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μη µπαίνετε σε τέτοια
θέµατα. 

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Όµως, θα ήθελα το χρόνο και την ανοχή
σας.
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Επτακόσιοι φάκελοι. Περίπου χίλια εισερχόµενα - εξερχόµενα
έγγραφα. Σχεδόν ένα εκατοµµύριο σελίδες και 20 GB όγκος δε-
δοµένων κατασχεθέντων ηλεκτρονικών αρχείων. 

Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, το καταθέτω για τα Πρα-

κτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο έχει ως
εξής: 
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ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Η Εξεταστική Επιτροπή κυριολεκτικά,
κύριοι συνάδελφοι, εξάντλησε τις δυνατότητές της. Μετά από
επίµονες προσπάθειες πολλών µηνών, αντιµετωπίζοντας συνε-
χείς αντιστάσεις, συνέταξε το πόρισµά της που χαρακτηρίζεται
από ακρίβεια, πληρότητα και αντικειµενικότητα. Η εξεταστική επι-
τροπή συνέταξε δεκαεπτά οµόφωνες πορισµατικές αναφορές
που αφορούσαν µια σειρά από θέµατα σε σχέση µε την υπόθεση
«SIEMENS». 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, επίσης, για να συµπερι-
ληφθεί στην οµιλία µου, να καταθέσω έναν κατάλογο αυτών των
δεκαεπτά οµόφωνων πορισµατικών αναφορών. Νοµίζω ότι αυτή
η εξεταστική επιτροπή θα µείνει ως η επιτροπή της υψηλότερης
δυνατής συναίνεσης και οµοφωνίας σε µια σειρά από ζητήµατα. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας να το
καταθέσω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εξεταστική επιτροπή ξεκίνησε να διερευνά σκάνδαλο δια-
πλοκής και διαφθοράς και ανέδειξε εγκληµατική οργάνωση στο
εσωτερικό και ανάµεσα στα υψηλόβαθµα στελέχη της
«SIEMENS» και βεβαίως την αντικειµενική ευθύνη της εταιρείας.
Θα µου επιτρέψετε εδώ να σας διαβάσω τη συµφωνία ανάµεσα
στον κ. Χριστοφοράκο και τη «SIEMENS», µε ηµεροµηνία 21-4-
2010. Είχαν αρχίσει οι εργασίες της εξεταστικής επιτροπής. Δεν
θα την καταθέσω, υπάρχει στο πόρισµα. Λέει αυτή η συµφωνία
τα εξής: «Άρθρο 5, εκκαθάριση ελβετικών λογαριασµών. Ο κ. Χρι-
στοφοράκος δεν επιθυµεί επί του παρόντος να αναφέρει στοι-
χεία για τους δύο λογαριασµούς τρίτων στην Ελβετία». Άρα, µε
συµφωνία µε τη «SIEMENS» αποκρύπτονται κρίσιµα στοιχεία.
«Άρθρο 10, εµπορικά και επιχειρηµατικά απόρρητα. Ο κ. Χριστο-
φοράκος αναλαµβάνει την υποχρέωση να τηρεί εχεµύθεια για
όλες τις ενδοεταιρικές υποθέσεις που περιήλθαν σε γνώση του
κατά την εργασία του, κυρίως δε ως προς τα εµπορικά και επι-
χειρηµατικά απόρρητα», δηλαδή ποιος λαδωνόταν, προς δόξαν
της διαφάνειας και της νέας «SIEMENS», η οποία τραβάει άλλη
γραµµή προς το µέλλον. 

Κύριοι συνάδελφοι, η εξεταστική επιτροπή προσδιόρισε οµό-
φωνα τη συνολική ζηµιά του δηµοσίου σε 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Υπάρχει κάποιος πατριώτης που το αµφισβητεί αυτό;
Έχετε άλλη αξιόπιστη προσέγγιση; Για διαπραγµάτευση δεν
πάµε; Θα ξεκινήσουµε από πάνω προς τα κάτω για να συµβιβα-
στούµε ή θα ξεκινήσουµε ανάποδα; Στοιχειώδης λογική διαπραγ-
µάτευσης. Η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί αυτό το ντοκουµέντο που
έχει την οµόφωνη υποστήριξη της εξεταστικής επιτροπής για να
ξεκινήσει µια αξιοπρεπής διαπραγµάτευση. 

Η «SIEMENS» πωλούσε για πολλά χρόνια σε νοσοκοµεία ια-
τρικά µηχανήµατα µε αποκλίσεις στις τιµές της αγοράς και συ-
ντήρησης κατά 100%. Το 1997 υπεγράφησαν συµβάσεις µεταξύ
ΟΤΕ και κοινοπραξιών, µε βασικό µέλος τη «SIEMENS», ύψους
εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ για την κατασκευή τροχαίου
υλικού. Οι περισσότερες συµβάσεις πληρώθηκαν, αλλά δεν ολο-
κληρώθηκαν µέχρι σήµερα. Το C4I, ολοκληρωµένο σύστηµα
ασφάλειας Ολυµπιακών Αγώνων, µε βασικό κατά 80% υπεργο-
λάβο τη «SIEMENS» πληρώθηκε 255 εκατοµµύρια, αλλά δεν λει-
τούργησε ποτέ. Η προγραµµατική σύµβαση 8.002 του ΟΤΕ µε τη
«SIEMENS» κόστισε 850 εκατοµµύρια ευρώ. Το 10% απ’ αυτό το
ποσό φέρεται µετά βεβαιότητας ότι διοχετεύτηκε σε λαδώµατα. 

Η «PRICEWATERHOUSECOOPERS» διενήργησε κοστολογικό
έλεγχο. Αυτή εµφανίζεται να υπολογίζει το περιθώριο κέρδους
στις ψηφιακές παροχές, που αφορούν δισεκατοµµύρια και να το
συγκρίνει µε το λιανικό περιθώριο κέρδους στις λευκές συσκευές
της «SIEMENS». Άρα, ήταν πολύ εντάξει όλη η ιστορία, δεν θα
υπάρξουν δήθεν υπερτιµολογήσεις. Και όταν κάλεσε η εξετα-
στική επιτροπή το Βουρλούµη να κάνει νέο σωστό κοστολογικό
έλεγχο και όχι αυτόν τον «µαϊµού», µας έστειλε επιστολή που µας
είπε: «Κάντε εσείς έλεγχο και πληρώστε εσείς. Εµείς είµαστε ευ-
χαριστηµένοι µε τον υπάρχοντα», και αυτό µε απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του ΟΤΕ. 

Μεγάλο θέµα η επιβολή προστίµων. Γιατί αυτά δεν προχω-

ρούν; Η εξεταστική επιτροπή, µε βάση την παραβίαση κανόνων
διαφάνειας και το οργανωµένο έγκληµα, έκανε οµόφωνα πλήρως
τεκµηριωµένη πρόταση για πρόστιµα από το Νοέµβριο του 2010
στα αρµόδια Υπουργεία γιατί δεν προχωρούν; 

Υπάρχει, επίσης, οµόφωνη πρόταση επιβολής προστίµου σε
βάρος της εταιρείας για την παραβίαση των κανόνων του ελεύ-
θερου ανταγωνισµού. Αυτό κατά το νόµο µπορεί να φθάσει µέχρι
το 15% του ετήσιου κύκλου εργασιών της µητρικής «SIEMENS»
και για είκοσι χρόνια τίποτα δεν προχωρεί. 

Θα µου επιτρέψετε να σας κάνω µια µικρή αναφορά στα πρό-
στιµα που έχει πληρώσει η «SIEMENS». Πρωτοδικείο Μονάχου
στις 4/10/2007 201 εκατοµµύρια ευρώ. Η Εισαγγελία Μονάχου,
το Δεκέµβριο του 2009, γνωστοποίησε ότι η εταιρεία «SIEMENS»
αποδέχτηκε την επιβολή προστίµου ύψους 395 εκατοµµυρίων
ευρώ. Αυτά προς τη µη παθούσα πλευρά της Γερµανίας. 

Στην Αµερική για την παραβίαση διατάξεων της Foreign Cor-
rupt Practices, της διαφάνειας, 450 εκατοµµύρια δολάρια. Επί-
σης, χωρίς να αποδεχθεί τις αντίστοιχες κατηγορίες και για να
τερµατιστεί η ανακριτική διαδικασία από την Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς η «SIEMENS» πλήρωσε 350 εκατοµµύρια δολάρια. 

Πρόσφατα, τον περασµένο Φεβρουάριο, το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο απέρριψε έφεση της «SIEMENS» και αποφάσισε τη δια-
τήρηση του προστίµου των 400 εκατοµµυρίων ευρώ σε βάρος
της. Η «SIEMENS» κρίθηκε τελικά ένοχη για µονοπωλιακές πρα-
κτικές και πρακτικές αθέµιτου ανταγωνισµού, λόγω της σύστα-
σης καρτέλ στο πεδίο της προηγµένης τεχνολογίας και αυτό το
πρόστιµο είναι το µεγαλύτερο που έχει επιβληθεί ποτέ σε εται-
ρεία για µια µοναδική επιχειρηµατική της πράξη. 

Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε µία πρακτική επιβολής προστίµων σε
βάρος της «SIEMENS», η οποία αποδέχεται, καταβάλλει και τε-
λειώνει. Να τελειώνουµε επιτέλους µε τη «SIEMENS»! Δεν
έχουµε κάτι εναντίον της, αλλά αυτή η εκκρεµότητα δεν µπορεί
να παραµένει ανοιχτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξεταστική επιτροπή διαπί-
στωσε έλλειµµα στη διερεύνηση της αλήθειας και την απόδοση
ευθυνών. Υπάρχουν οµολογίες στελεχών της «SIEMENS», η έκ-
θεση «DEBEVOISE & PLIMPTON» και πλήρης δικαστική επιβε-
βαίωση για δωροδοκίες σε Έλληνες αξιωµατούχους. Σε
δεδοµένες, όµως, κινήσεις χρηµάτων από τα «µαύρα ταµεία» της
«SIEMENS» δεν εντοπίστηκαν µέχρι στιγµής οι τελικοί αποδέ-
κτες. 

Κύριε Πρόεδρε, έχω ένα απόσπασµα από την απόφαση του
Πρωτοδικείου του Μονάχου που αναφέρει σειρά καταβολών από
τα «µαύρα ταµεία» της “SIEMENS” µε το πρόσχηµα ότι δήθεν
χρηµατοδοτούσε µόνο τα κόµµατα: «Στις 5/8/2004 250.000 ευρώ,
6/8/2004 250.000 ευρώ κ.λπ.». Υπάρχουν επτά καταβολές
250.000 ευρώ, στις 5/8/2004 η πρώτη και στις 7/10/2004 η τελευ-
ταία, δηλαδή, όταν µετά τον εκβιασµό των Ολυµπιακών Αγώνων
και µετά την τέλεσή τους, παραλαµβάναµε ένα σύστηµα που δεν
λειτουργούσε. Παρακάτω µιλάει για άλλα επτά πρόσθετα εµβά-
σµατα των 250.000 ευρώ το καθένα και συνεχίζει. 

Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά µένουν στον αέρα. Εντοπίζουµε από πού ξεκίνησαν ως
«µαύρα χρήµατα» και δεν µπορούµε να βρούµε τους τελικούς
αποδέκτες, γιατί η δικαιοσύνη δεν αναλαµβάνει το δικό της κοµ-
µάτι ευθύνης. Οι αποδέκτες των «µαύρων ταµείων» πρέπει να
αναζητηθούν από τον κύκλο των προσώπων που αποφάσιζαν ή
επηρέαζαν τη λήψη αποφάσεων που σχετίζονταν µε προµήθειες
από τη «SIEMENS» κατά την ίδια χρονική περίοδο. 

Αυτό δεν είναι δυνατόν, χωρίς την πλήρη διερεύνηση του

10560 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρόλου των γνωστών υπαλλήλων της «SIEMENS» που αποδεδειγ-
µένα έκλειναν τις συµφωνίες, οργάνωναν τις λεγόµενες «ωφέλι-
µες πληρωµές» και κινούσαν µε το αζηµίωτο για το δικό τους
µέρος –έβαζαν και αυτοί δηλαδή το χέρι στο µέλι- χρήµατα από
τα µαύρα ταµεία της εταιρείας. Αυτοί όµως ανήκουν στη δικαιο-
δοσία της τακτικής δικαιοσύνης και την αρµοδιότητα των σηµε-
ρινών ανακριτών. Αυτοί είναι οι Καραβέλας, Χριστοφοράκος,
Μαυρίδης, Γεωργίου κ.λπ.. 

Στις 3 Δεκεµβρίου του 2008 γίνεται συντονιστική συνάντηση
στη Χάγη στο πλαίσιο της EUROJUST για τα θέµατα των δικα-
στικών συνδροµών που καθυστερούσαν. Ανακριτής και εισαγγε-
λέας µαζί –οι Έλληνες- δηλώνουν ότι θα τεθούν περιοριστικοί
όροι για το Μιχάλη Χριστοφοράκο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν χρειάζεται ακόµα

να επιδείξω την ανοχή µου. Έχετε ακόµη ένα λεπτό. Μετά από
αυτό θα πρέπει να το συζητήσουµε.

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Σας προϊδεάζω για να µη µε διακόπτετε
κάθε τόσο, κύριε Πρόεδρε. Ξέρω ότι επιµένετε στην τήρηση του
Κανονισµού και σωστά επιµένετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ναι, γιατί έχουν εγγρα-
φεί αρκετοί συνάδελφοι. 

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Δεν θα αργήσω, αλλά θα µου δώσετε τη
δυνατότητα να ολοκληρώσω. 

Ο Μιχάλης Χριστοφοράκος αναχωρεί ανενόχλητος και µάλιστα
µε αστυνοµική συνοδεία στις 20 Μαΐου 2009, δηλαδή έξι ολόκλη-
ρους µήνες αργότερα. Από τις αρχές του 2010 οι ανακριτές είχαν
πλήρη γνώση της εγκληµατικής οργάνωσης. 

Σας διαβάζω από έγγραφο του κ. Γιουνγκ στις 18/1/2010, προ-
τού δηλαδή ξεκινήσει η εξεταστική επιτροπή: «Τους τελευταίους
επτά µήνες δεν εκλήθην προς εξέταση ούτε µία φορά. Παρα-
καλώ ασχοληθείτε µε την ουσία της υπόθεσής µου. Οι συνάδελ-
φοί σας από την Εισαγγελία του Μονάχου ανακάλυψαν ότι µια
σχετικά µικρή οµάδα συνεργατών της «SIEMENS», ιεραρχικά κα-
τώτερη κ.λπ. από το διοικητικό συµβούλιο µαζί µε συναδέλφους
στο εξωτερικό σε ένα κλειστό κύκλωµα άνοιξαν λογαριασµούς,
έκαναν πληρωµές µετρητοίς και µεταφορές χρηµάτων µέσω τρα-
πεζών, προφανώς για να κλείνουν συµβάσεις έργου. Δυστυχώς,
οι συνάδελφοι στη «SIEMENS» που ήταν υπεύθυνοι για τον
έλεγχο όλων των εµπορικών δραστηριοτήτων ήταν αυτοί που πα-
ρότρυναν το σύστηµα δωροδοκιών στη «SIEMENS». Άρα, γίνεται
πλήρης περιγραφή του οργανωµένου εγκλήµατος από την αρχή
του 2010. 

Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, ο κ. Γιουνγκ δεν εκλήθη επτά µήνες πριν. Οκτώ µήνες
αργότερα παραβίασε τους περιοριστικούς όρους που του είχαν
επιβληθεί και αναχώρησε και αυτός από την Ελλάδα, χωρίς να
κληθεί να καταθέσει. 

Αν και προέκυψαν από την αρχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στοιχεία εµπλοκής µελών κυβερνήσεων στο σκάνδαλο, οι δικα-
στικοί λειτουργοί που χειρίστηκαν την υπόθεση δεν απέστειλαν
αµελλητί, όπως είχαν υποχρέωση, το φάκελο στη Βουλή. Είναι
σαφές ότι υπάρχουν τουλάχιστον πειθαρχικές ευθύνες. 

Δεν είναι µόνο ο πρωτοδίκης ανακριτής που έχει ευθύνες. Ο
εισαγγελέας, παραδείγµατος χάριν, που κράτησε τρία ολόκληρα
χρόνια παράνοµα την προκαταρκτική εξέταση για τη «SIEMENS»
από το 2005, ο τότε εισαγγελέας του Αρείου Πάγου που επό-
πτευε και καθοδηγούσε, αυτοί δεν έχουν ευθύνη; Είναι όλοι ανεύ-
θυνοι; Τι συµβαίνει, τέλος πάντων; Πότε είχε δίκιο η δικαιοσύνη;
Όταν το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο αποφαίνεται ότι ο ανα-
κριτής έκανε καλά τη δουλειά του ή όταν η εισαγγελία ασκεί ποι-
νική δίωξη για εγκληµατική οργάνωση;

Τι θα γίνει µε τους υπαλλήλους της µητρικής «SIEMENS» που
ενέχονται στο οργανωµένο έγκληµα; Μετά τις 7 Σεπτεµβρίου που

ασκήθηκε ποινική δίωξη και για οκτώ ολόκληρους µήνες –µέχρι
σήµερα δηλαδή- δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. Ούτε κατηγο-
ρητήρια συντάχθηκαν ούτε εντάλµατα για την εγκληµατική ορ-
γάνωση εκδόθηκαν. Είναι απορίας άξιον το ότι όλοι αυτοί
εξακολουθούν να παραµένουν µέχρι σήµερα στο απυρόβλητο.

Πάνω από είκοσι χρόνια συγκεκριµένοι δικαστές δεν βγάζουν
αποτέλεσµα, διερευνώντας τις αµαρτωλές συµβάσεις της
«SIEMENS». Θα δώσω µια σειρά βουλευµάτων για το αρχείο,
όπου αναφέρονται τα εξής: «Συµβούλιο Πληµµελειοδικών Αθη-
νών το 1993, διάφοροι –να µην πούµε ονόµατα- απηλλάγησαν
από κάθε κατηγορία. Πόρισµα του 1995 της εισαγγελίας εφετών,
η υπόθεση µπαίνει στο αρχείο αφού η δικαιοσύνη δεν αξιολογεί
την ύπαρξη αξιοποίνων πράξεων για ένα εκατοµµύριο ψηφιακές
παροχές. Βούλευµα του 2001, του Συµβουλίου Εφετών Αθηνών
απηλλάγησαν από κάθε κατηγορία». Βλέπουµε δηλαδή ότι η δι-
καιοσύνη κινείται µε ρυθµό χελώνας είκοσι χρόνια τώρα και απο-
τέλεσµα δεν βγαίνει. 

Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εξεταστική επιτροπή ζήτησε µε πολύ προσεκτικό τρόπο την
επιτάχυνση των διαδικασιών. Ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου
συνέστησε στους ειδικούς εφέτες ανακριτές να µην λαµβάνουν
υπ’ όψιν τους την εξεταστική επιτροπή που έλεγε να επιταχύνουν
γιατί αυτό δήθεν αποτελούσε παρέµβαση στη δικαιοσύνη.

Κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας καταθέτω την επιστολή του
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου προς τους ανακριτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωσήφ Βαλυράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα τελευταία έξι χρόνια ποιος συγκαλύπτει, κύριε Υπουργέ;
Δεν θα υπάρξει διαφάνεια στο σκάνδαλο; Δεν θα υπάρξει τιµω-
ρία στους υπεύθυνους; Θα συνεχιστεί η ατιµωρησία; Δεν θα
υπάρξει κάθαρση στην τραγωδία; 

Κύριοι συνάδελφοι, οµόφωνα οι Βουλευτές των κοµµάτων που
συµµετείχαν στην εξεταστική επιτροπή για την υπόθεση της
«SIEMENS» αποφάσισαν και προτείνουν την περαιτέρω διερεύ-
νηση της υπόθεσης, µια πρόταση που θα πρέπει να γίνει δεκτή
από την Ολοµέλεια της Βουλής, υλοποιώντας έτσι τη θέλησή της
για την πλήρη διαλεύκανση του σκανδάλου. 

Ταυτόχρονα θέλω να εκφράσω έκκληση και ευχή προς τη δι-
καιοσύνη να περατωθεί γρήγορα η ανάκριση που αφορά την
υπόθεση «SIEMENS», διότι αυτό επιβάλλει το συµφέρον της
χώρας. Στο Κοινοβούλιο, στο χώρο όπου εκφράζεται η λαϊκή κυ-
ριαρχία και στο όνοµα του ελληνικού λαού. Με το χέρι στην καρ-
διά και κατά συνείδηση καλούµεθα όλοι να κάνουµε το καθήκον
µας, να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων, να καταπολεµή-
σουµε τη διαφθορά και τη διαπλοκή, να επικρατήσει η διαφάνεια,
να προωθήσουµε ενέργειες και θεσµούς που να ενισχύουν και
να επιβάλλουν τη διαφάνεια. «Όλα στο φως» είναι το αίτηµα των
Ελλήνων πολιτών που ζητούν ελπίδα και διέξοδο από τη σηµε-
ρινή ζοφερή πραγµατικότητα. Εκεί οφείλουµε όλοι, χωρίς εξαί-
ρεση, να ανταποκριθούµε θετικά.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, έντεκα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί από το Σχολικό Κέντρο
Καµποχώρων Χίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Αποστολάκο, θα µου επιτρέψετε
να κάνω µία ειδική αναφορά για τους εργαζόµενους στη Βουλή
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που υποστήριξαν τις εργασίες της επιτροπής αυτής, αλλά υπο-
στηρίζουν τις εργασίες και των άλλων επιτροπών, των εξεταστι-
κών και της προκαταρκτικής, πέραν των επιτροπών νοµοθετικού
έργου ή των άλλων ειδικών επιτροπών που λειτουργούν και υπο-
στηρίζονται από τους υπαλλήλους της Βουλής.

Πράγµατι όταν ξαναδεί κανείς τα στατιστικά στοιχεία για την
επιτροπή αυτή µε εκατόν πέντε συνεδριάσεις µέσα σ’ ένα χρόνο,
όπου κάθε µία απ’ αυτές διαρκούσε κατά µέσο όρο τεσσερισή-
µισι ως πέντε τουλάχιστον ώρες …

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, φθάσαµε και σε πάνω
από δώδεκα ώρες συνεδρίασης.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Υπήρχαν και συνεδριά-
σεις που υπερέβησαν το δεκάωρο και φθάσαµε στο δωδεκάωρο.
Λέω ότι ο µέσος όρος ήταν πάνω από πέντε ώρες, µε είκοσι χι-
λιάδες επτακόσιες σελίδες να είναι µόνο το σύνολο των στενο-
γραφηµένων Πρακτικών. Υπήρχαν βέβαια και πάρα πολλές άλλες
δουλειές, όπως η αποµαγνητοφώνηση που γίνεται. Για τους στε-
νογράφους και για όλους τους άλλους υπαλλήλους που έχουν
την ευθύνη υποστήριξης των επιτροπών, αντιλαµβανόµαστε το
φόρτο της εργασίας. Το λέω αυτό γιατί αξίζουν µίας ειδικής ανα-
γνώρισης απ’ όλους µας οι υπάλληλοι όχι µόνο γι’ αυτή την επι-
τροπή, αλλά και για όλες τις άλλες επιτροπές, γιατί
εξακολουθούν να λέγονται και να γράφονται πολλά τα οποία
είναι ανακριβή και αναληθή σ’ ό,τι αφορά το ανθρώπινο δυναµικό
της Βουλής. 

Όπως γνωρίζουµε, δεν υπάρχουν ωράρια σε τέτοιες περιπτώ-
σεις και έχουµε συνεδριάσεις µέχρι τα µεσάνυχτα και µετά τα
µεσάνυχτα. Όταν έχουµε νοµοθετική εργασία υπάρχει επιπρο-
σθέτως και αυτό και, όπως γνωρίζουµε, υπάρχει νοµοθετική ερ-
γασία κάθε εβδοµάδα µαζί µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
υπάρχει και αυτή η επιπρόσθετη επιβάρυνση που τους αναθέ-
τουµε και επιτελούν το καθήκον τους κατά τον καλύτερο τρόπο. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι υποχρέωση όχι µόνο δική µου, αλλά
όλων µας να αναγνωρίσουµε για µία ακόµα φορά την πολύ
σκληρή δουλειά που κάνουν, προκειµένου να λειτουργεί ο θε-
σµός του Κοινοβουλίου στο καλύτερο δυνατό επίπεδο.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος, ο πρώτος
οµιλητής εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, για δεκαπέντε
λεπτά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε.

Είναι αυτονόητο ότι όχι µόνο συνηγορούµε, αλλά και πλειοδο-
τούµε σ’ ό,τι αφορά την αναγνώριση της εργασίας την οποία επί
ένα χρόνο προσέφεραν οι υπάλληλοι της Βουλής. Εκείνο που κυ-
ρίως τους χαρακτήριζε ήταν η ποιότητα στη δουλειά τους και το
αγόγγυστο της προσφοράς που ξεπερνούσε και το καλώς εννο-
ούµενο καθήκον. Έχω την εντύπωση ότι µέσα στο πλαίσιο των
δυνατοτήτων σας, αυτό θα πρέπει να τύχει και της ανάλογης υλι-
κής ανταµοιβής και αυτό εσείς, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, είστε
αρµόδιος να το κρίνετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν φιλοδοξώ στο πλαίσιο της
δεκαπεντάλεπτης εισήγησής µου να σας καταστήσω κοινωνούς
και µύστες ενός τεράστιου σκανδάλου, ενός σκανδάλου πολιτι-
κού, οικονοµικού, ενός σκανδάλου της εξουσίας. Θα προσπα-
θήσω, λοιπόν, έτσι όπως το λέει και ο Κανονισµός, να κάνω
ορισµένες επισηµάνσεις κυρίως πολιτικού χαρακτήρα για το
πλαίσιο κάτω από το οποίο κληθήκαµε να ανταποκριθούµε στην
οµόφωνη απόφαση της Βουλής των Ελλήνων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Η πρώτη παρατήρηση που έχω να κάνω είναι για λογαριασµό
του εαυτού µου και του κόµµατος το οποίο έχω την τιµή να εκ-
προσωπώ αυτήν τη στιγµή, ότι από την ανακοίνωση της τοποθέ-
τησής µας στην εξεταστική επιτροπή µέχρι και σήµερα που
κουβεντιάζεται το πόρισµα στη Βουλή των Ελλήνων, προσωπικά
εγώ αλλά και όλοι οι συνάδελφοί µου δεν δεχτήκαµε καµµία µα
καµµία παρέµβαση από την κοµµατική ηγεσία του κόµµατός µας.
Θεωρώ τίτλο τιµής και για το κόµµα µου και για το πολιτικό σύ-
στηµα το ότι λειτουργήσαµε µε γνώµονα τον όρκο µας, τη συνεί-
δησή µας και την οφειλόµενη προσήλωσή µας στην εφαρµογή
του Συντάγµατος και των νόµων. Αυτό µπορεί να προκαταλάβει

και κάποιες µεµονωµένες φωνές, οι οποίες θέλουν να δηµιουρ-
γήσουν την εικόνα ότι υπήρξε υποτιθέµενη πολιτική συναλλαγή
για τη σύνταξη του πορίσµατος. 

Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι η ιστορία αυτή η οποία ξεκίνησε
ύστερα από την πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού της χώρας,
του κ. Παπανδρέου, και την οποία απεδέχθησαν και οι υπόλοιποι
πολιτικοί αρχηγοί, από την αφετηρία της είχε ένα έλλειµµα. Εδώ,
στο Βήµα της Βουλής, θα πρέπει να αρθρώνουµε λόγο αληθείας.
Είχε ένα έλλειµµα σ’ ό,τι αφορά τη νοµική διάσταση του πράγ-
µατος. Είχε ένα έλλειµµα το οποίο µε δύο απλές λέξεις λέει ότι
το γνώριζε ή όφειλε να το γνωρίζει ο κύριος Πρωθυπουργός όταν
έπαιρνε την πρωτοβουλία για την εκκαθάριση κάποιων εκκρεµών
σκανδάλων όπως της «SIEMENS», όπως του Χρηµατιστηρίου
(όπου ακόµα περιµένουµε την επικοινωνιακή σύσταση εξεταστι-
κής επιτροπής) ότι δεν µπορούσε να προχωρήσει διότι υπήρχαν
συγκεκριµένες –εννοώ από νοµικής και συνταγµατικής πλευράς-
απαγορευτικές διαδικασίες για την νοµική εκκαθάριση του σκαν-
δάλου. 

Εκεί λοιπόν µας µπαίνει ο πειρασµός να σκεφτούµε ότι δεκα-
εννέα άνθρωποι βρεθήκαµε «στο µάτι του κυκλώνα». Βρεθήκαµε
λοιπόν µπροστά στο ενδεχόµενο να γίνουµε το άλλοθι του πολι-
τικού συστήµατος. Βρεθήκαµε µπροστά στον κίνδυνο να µας κα-
τηγορήσουν για συγκάλυψη ή για ανικανότητα. 

Τίποτα απ’ αυτά δεν έγινε. Με κριτήρια και γνώµονα αυτά τα
οποία σας ανέφερα νωρίτερα, προσπαθήσαµε να κάνουµε καλά
τη δουλειά µας και την κάναµε καλά. Δεν πιστεύω ότι το πόρισµα
της εξεταστικής δίνει όλες τις απαντήσεις, έτσι όπως απαιτεί ο
ελληνικός λαός, όµως έγινε µία τεράστια προσπάθεια και παρή-
χθη ένα πολύτιµο όργανο για την ανεύρεση της αληθείας των
πραγµατικών περιστατικών.

Αυτό το πόρισµα –θα χρησιµοποιήσω έναν όρο που δεν ξέρω
αν είναι δόκιµος- είναι πόρισµα-πλαίσιο, ένα πόρισµα το οποίο
θα πρέπει να συνοδευτεί από άλλες επτά ή εννέα εξεταστικές ή
προανακριτικές επιτροπές για θέµατα όπως είναι ο ΟΣΕ, ο ΟΤΕ,
τα Patriot, τα εξοπλιστικά, τα υποβρύχια, η υγεία, το C4I. 

Παρά ταύτα λοιπόν έγινε αυτή η πολύ σοβαρή προσπάθεια, η
οποία θα πρέπει να συνεχιστεί. Δεν γίνεται διαφορετικά.

Θα πρέπει να συνεχιστεί γιατί όλη αυτή η ιστορία γίνεται µέσα
σε ένα συγκεκριµένο πολιτικό και κοινωνικό περιβάλλον. Ποιο
είναι το κυρίαρχο σηµείο το οποίο το χαρακτηρίζει; Είναι ότι συ-
νεπεία όλων αυτών των σκανδάλων που γνωρίζουµε όλοι και τα
οποία δηλητηριάζουν την πολιτική ζωή του τόπου, έχει τρωθεί
βάναυσα το κοινό περί δικαίου αίσθηµα του ελληνικού λαού. 

Υπάρχει υποχρέωση, λοιπόν, του πολιτικού συστήµατος να
δοθεί µια διέξοδος. Και η διέξοδος αυτή ξεκινάει από τη Βουλή,
ξεκινάει από µια βασική και στέρεη βάση: την επανάκτηση του
κώδικα αξιών της ελληνικής κοινωνίας την οποία έχουµε την τιµή
και την υποχρέωση να θωρακίσουµε πρώτα στο εθνικό Κοινοβού-
λιο. Σε κάθε περίπτωση πρέπει να αποµονωθούν όλες εκείνες οι
ιδιοτελείς φωνές, οι οποίες έχουν προνοµιακή σχέση µε τη νοµή
της εξουσίας διαχρονικά, οι ιδιοτελείς φωνές που ανήκουν στις
κοµµατικές ελίτ των κοµµάτων που διαχειρίζονται προνοµιακά
την εξουσία και δεν έχουν σχέση µε το µεγάλο µέρος των Βου-
λευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου οι οποίοι δεν άσκησαν κατά
το παρελθόν ούτε ασκούν σήµερα εξουσία. Αυτές οι µειοψηφίες
θέλουν να κάνουν συµµέτοχους των προβληµάτων, τα οποία δη-
µιούργησαν από την άσκηση εξουσίας το σύνολο των αντιπρο-
σώπων του λαού. Είναι απαράδεκτο και δεν πρέπει να το
επιτρέψουµε. 

Είναι κάποιες αλήθειες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
πρέπει να λεχθούν απ’ αυτό το Βήµα. Η διέξοδος λοιπόν σ’
αυτήΝ τη στέρεη βάση που ανέφερα νωρίτερα θα πρέπει να είναι
θεσµική, θα πρέπει να είναι συγκροτηµένη, θα πρέπει να είναι πο-
λιτική. Θα πρέπει να είναι µέσα στο πλαίσιο λειτουργίας της αστι-
κής Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας. Δεν µπορεί να βρεθεί λύση
κονταροχτυπώντας ο ένας τον άλλον, ούτε στο πλαίσιο του αντα-
γωνισµού ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, ούτε αν θέλετε και από
την πλευρά των κοµµάτων της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης να θε-
ωρήσουν ότι αυτό είναι πρόβληµα της διακοµµατικής κυβέρνη-
σης της Ελλάδος του διπολισµού δηλαδή µεταξύ ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας. Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Δεν φταίνε τα
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συστήµατα. Οι άνθρωποι φταίνε. Αν δηµιουργήθηκε κράτος πα-
ρακµής, αν υπάρχει πίσω του βάση παρακµής στην ελληνική κοι-
νωνία, είναι αυτό που δηµιουργεί το πρόβληµα. Χρέος είναι να
το αποµονώσουµε. 

Το πολιτικό, λοιπόν, αυτό περιβάλλον που έχει δηµιουργηθεί
θέλει µια διέξοδο. Και η διέξοδος αυτή που έχει δηµιουργηθεί,
αγαπητέ κύριε Υπουργέ που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση πρέ-
πει να δηµιουργήσει δυο σταθερές βάσεις στην ελληνική κοινω-
νία. 

Η πρώτη είναι η σταθερότητα και η δεύτερη είναι η ασφάλεια
που πρέπει να ξαναδώσουµε στην ελληνική κοινωνία και τους Έλ-
ληνες πολίτες. 

Η σταθερότητα και η ασφάλεια δεν λύνονται µε ευχολόγια.
Επιτυγχάνονται µε συγκεκριµένους τρόπους. Ο πρώτος τρόπος
για µένα είναι η µε βάση το Σύνταγµα δέσµευση και της Κυβέρ-
νησης και των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για την τήρηση των
συνταγµατικών ρυθµίσεων σε ό,τι αφορά τη διενέργεια των εκλο-
γών που πρέπει να γίνονται κάθε τέσσερα χρόνια. Είναι απαρά-
δεκτο αυτό που γίνεται σήµερα εδώ να εκβιάζεται δηλαδή για
κοµµατικούς λόγους το πολιτικό σύστηµα από τον κύριο Πρωθυ-
πουργό.

Υπάρχει µια δεύτερη παρατήρηση για το τρωθέν περί δικαίου
αίσθηµα του ελληνικού λαού. Θέλει διέξοδο µε την κάθαρση των
σκανδάλων. Δεν γίνεται διαφορετικά. Δεν χρειάζονται συναισθη-
µατισµοί. Και εκεί είναι κυρίαρχος ο ρόλος των κοµµάτων. 

Προχωρώ λίγο περισσότερο για να ισχυριστώ το εξής: ποιο
είναι το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας των εξεταστικών επιτροπών
σύµφωνα µε το άρθρο 68, παράγραφος 2 του Συντάγµατος και
τον Κανονισµό της Βουλής στα άρθρα 144 και επόµενα; Κοιτάξτε
τη µεγάλη αντίφαση που συνδέεται µε την πρώτη παρατήρηση
που έκανα και την πρωτοβουλία που ελήφθη. 

Οι εξεταστικές επιτροπές, λοιπόν, δεν έχουν καµµία αρµοδιό-
τητα να απαγγείλουν κατηγορία. Ασκούν κοινοβουλευτικό έλεγχο
για λόγους προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος και υποχρε-
ούνται να βοηθήσουν, τη Βουλή των Ελλήνων, ανακαλύπτοντας
την αλήθεια. Αυτό πράξαµε. Με δυσκολίες. Πάρα πολλές δυσκο-
λίες. Με υπονοµεύσεις. 

Υπήρξαν περιπτώσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπου εξε-
φράσθησαν απειλές εναντίον µελών της επιτροπής. Γνωρίζουµε
καλά τι έχει συµβεί. Πάνω από πέντε-έξι µέλη δέχονταν απειλη-
τικά και υβριστικά τηλεφωνήµατα. Υπήρξαν συνάδελφοι που έγι-
ναν αντικείµενο χλεύης πολιτικής και στηµένων παιχνιδιών. Δεν
ήταν εύκολη αυτή η υπόθεση. Γι’ αυτό αρνούµαι από την αρχή
να δεχθώ ότι έγινε κάποια συγκάλυψη. Προσπαθήσαµε µε το χέρι
στην καρδιά, µε όπλο µας το Σύνταγµα και την πίστη µας στον
όρκο που δώσαµε απέναντι στην ελληνικό λαό. Τώρα είναι η ώρα
της ευθύνης για άλλους. 

Το πόρισµα αυτό έχει πέντε αποδέκτες. 
Ο πρώτος αποδέκτης είναι η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, που

όφειλε εδώ και πάρα πολύ καιρό –και ξέρετε ότι καταγράφω την
άποψη αυτή όχι στο πλαίσιο µιας στείρας αντιπολιτευτικής τα-
κτικής, αλλά στο πλαίσιο προάσπισης του δηµοσίου συµφέρο-
ντος- να έχει δώσει πάρα πολλές διεξόδους στη διαλεύκανση
αυτού του τεράστιου πολιτικού και κοινωνικού σκανδάλου. 

Να θυµίσω το εξής: Και θα το πω γιατί όλοι εδώ κρινόµαστε
όχι από τις οβιδιακές µας µεταµορφώσεις, αλλά από τη συνέπεια
λόγων και έργων µας. Και επικαλούµαι και τη µαρτυρία των Πρα-
κτικών της Βουλής. Όταν µιλούσαµε για τη σύσταση της εξετα-
στικής επιτροπής είχα υποστηρίξει από το Βήµα αυτό ότι θα
έπρεπε πριν πάµε στη συγκρότηση και την έναρξη των εργασιών
λειτουργίας της επιτροπής να έχει προετοιµαστεί µε την κατάλ-
ληλη υλικοτεχνική υποδοµή, µε το κατάλληλο ανθρώπινο επιστη-
µονικό δυναµικό, να έχει γίνει όλη η προεργασία εκείνη από την
πλευρά της Κυβέρνησης για δύο, τρεις, πέντε, έξι µήνες, ούτως
ώστε οι δεκαεννέα άνθρωποι που θα υλοποιούσαν την οµόφωνη
εντολή της Βουλής να µπορούν να κάνουν καλύτερα τη δουλειά
τους. Δεν έγινε αυτό. 

Και σήµερα θα πρέπει να σας θυµίσω ότι πριν ένα χρόνο ακρι-
βώς, τέλος Μαΐου- αρχές Ιουνίου -έχω εδώ το σχετικό έγγραφο-
στείλαµε µια οµόφωνη επιστολή στον Πρόεδρο της Κυβέρνησης,
στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής, στον κύριο Πρωθυπουργό και

τους αρχηγούς των κοµµάτων. Ζητούσαµε αυτά που και σήµερα
είναι ζητούµενα. Τι ζητούσαµε; Να προχωρήσει άµεσα –τότε,
πριν ένα χρόνο και επικαλούµαι τη µαρτυρία όλων των συναδέλ-
φων, γιατί ήταν οµόφωνη απόφαση- η Κυβέρνηση στον προσδιο-
ρισµό της ζηµίας του ελληνικού δηµοσίου από την παράνοµη και
την αντισυµβατική συµπεριφορά της «SIEMENS». Ζητούσαµε
στο πλαίσιο των διακρατικών σχέσεων να επικοινωνήσει ο κύριος
Πρωθυπουργός µε την Πρωθυπουργό της Γερµανίας και καθ’ οι-
ονδήποτε τρόπο να εκβιάσει, να απαιτήσει, να παρακαλέσει, τη
βοήθεια της γερµανικής κυβέρνησης, µέσω της «SIEMENS», που
αποτελεί κεφαλαιώδες συστατικό και συνιστώσα της γερµανικής
οικονοµίας, να µας δώσει τα ονόµατα των προσώπων που εµείς
διερευνούσαµε. Δηλαδή, εµείς τι διερευνούσαµε; Για υπουργούς
και υφυπουργούς, όχι για κάποιους άλλους. Και ακόµα περιµέ-
νουµε. 

Διερωτώµαι αγαπητέ, κύριε Καστανίδη το εξής. Ποιος από την
Κυβέρνηση έχει αυτήν τη στιγµή την ευθύνη της διαχείρισης της
κρίσης αυτής; Διότι όταν στείλαµε εµείς το έγγραφο στον κύριο
Πρωθυπουργό, ο κ. Παµπούκης, Υπουργός Επικρατείας, ήταν
αυτός ο οποίος έκανε όλες τις έγγραφες ενέργειες, αυτός ο
οποίος απαντούσε σε όλες τις ερωτήσεις κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Κάµποσοι συνάδελφοι εδώ απ’ όλα τα κόµµατα έχουν
κάνει ερωτήσεις. Έχει γίνει και µια επίκαιρη επερώτηση από
εµάς, τη Νέα Δηµοκρατία, σε ό,τι αφορά στους όρους διορισµού
του προέδρου της «Invest in Greece», του κ. Συγγρού, ποιος ήταν
ο ρόλος του δώδεκα χρόνια στη «SIEMENS», πώς βρέθηκε, επι-
κεφαλής του οργανισµού «Επενδύστε στην Ελλάδα» αν γνώριζε
ο κύριος Υπουργός. Το βιογραφικό του νοµίζω κάποια στιγµή θα
συζητηθεί. Ήταν υπεύθυνος διαχείρισης κρίσεων της
«SIEMENS» και κάποια άλλα πράγµατα που δεν είναι της στιγµής
να αναφέρω. 

Όµως σήµερα για τον απολογισµό των κυβερνητικών πρακτι-
κών είναι προφανές ότι θα απαντήσετε εσείς αφού παρίσταστε
εδώ. Όµως γνωρίζουµε από τη δηµοσιοποίηση των κυβερνητικών
ενεργειών ότι ο κ. Παµπούκης προΐσταται σ’ αυτό το διυπουργικό
όργανο. Και προφανώς θα περιµένουµε να ακούσουµε και από
εσάς το αποτέλεσµα της κλήσης που κάνατε στη «SIEMENS», σε
ό,τι αφορά στα πρόστιµα ή όποιες άλλες διαδικασίες έχουν προ-
χωρήσει για το δικαστικό ή εξωδικαστικό κλείσιµο της υπόθεσης
αυτής µε την εταιρεία «SIEMENS» Ζητήσαµε ακόµη τον αυστηρό
έλεγχο του «πόθεν έσχες» για το σύνολο των Υπουργών και Υφυ-
πουργών της τελευταίας εικοσαετίας. 

Υπάρχει ένα δεύτερος αποδέκτης του πορίσµατος. Είναι η
Βουλή των Ελλήνων. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς από
εµάς δε µπορεί να έχει το ελαφρυντικό της µη µελέτης του πο-
ρίσµατος. Οφείλει να το διαβάσει ο καθένας από εµάς. Το οφεί-
λει όχι απέναντι στη Βουλή. Το οφείλει απέναντι στους
ψηφοφόρους του, απέναντι στους εντολείς του, ως µέλος της
Εθνικής Αντιπροσωπείας και µε το χέρι στην καρδιά να πάρει την
απόφαση που πρέπει να πάρει. 

Η Βουλή των Ελλήνων έχει µια τεράστια ευθύνη αυτήν τη
στιγµή. Αυτή η ευθύνη για µένα µπορεί να επεκταθεί και σε κάτι
άλλο ακόµα: σε µια πολιτική υπέρβαση. Να µιλήσουµε ακόµα
εδώ επώνυµα για ηθικό κολασµό των υπαιτίων. Να µιλήσουµε για
εξοστρακισµό όλων εκείνων οι οποίοι διέφθειραν την εξουσία και
κρυπτόµενοι πίσω από την οποιαδήποτε ασυλία του νόµου ή του
Συντάγµατος είναι στο απυρόβλητο, έχοντας, ενδεχοµένως
πλουτίσει από τη διαχείριση της κρατικής εξουσίας. 

Αυτή για εµένα είναι η λύση. Είναι ώρα ευθύνης για όλους αυ-
τούς οι οποίοι φέρονται ότι αναµείχθησαν. Όλοι έχουν το τεκµή-
ριο της αθωότητας. Υπάρχει, όµως, και το άρθρο 86,
παράγραφος 5 του Συντάγµατος. Και είναι ο τρίτος αποδέκτης
ευθύνης όλοι αυτοί οι οποίοι φέρονται ότι αναµείχθησαν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει κι ένας τέταρτος αποδέκτης που είναι η δικαιοσύνη.

Τιµώ και σέβοµαι τη δικαιοσύνη. Θεωρώ, όµως, ότι είναι αδια-
νόητο επί έξι χρόνια να µην έχει φτάσει καµµία υπόθεση, να εκ-
καθαριστεί ποινικά, στα δικαστήρια. Επτά, οκτώ, δεν ξέρω πόσες
δικογραφίες είναι. Και είναι όλες στο στάδιο της πρώιµης ή της
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ώριµης ανάκρισης. 
Επιτέλους, ο ρόλος της δικαιοσύνης θα πρέπει να είναι λυτρω-

τικός αυτήν τη στιγµή, δεν θα πρέπει να είναι απολογητικός. Ο
ρόλος της δικαιοσύνης θα πρέπει να είναι τέτοιος, ώστε να δώσει
διέξοδο στα µεγάλα αδιέξοδα λειτουργίας όχι µόνο του πολιτι-
κού συστήµατος, αλλά και της δικαιοσύνης. 

Δεν κατηγορούµε κανέναν. Έχει ευθύνες το πολιτικό σύστηµα.
Έχουν ευθύνες οι εκάστοτε κυβερνήσεις, που δεν τους δίνουν
τα απαραίτητα εφόδια, αν θέλετε, από πλευράς υλικοτεχνικών
υποδοµών και άλλα. Δεν µπορώ, όµως, να αποδεχθώ σε καµµιά
περίπτωση, ότι επί έξι χρόνια δεν µπορεί να φτάσει κάποια υπό-
θεση στο ακροατήριο να εκκαθαριστεί ποινικά.

Υπάρχει κι ένας πέµπτος αποδέκτης που είναι τα πολιτικά κόµ-
µατα. Τα πολιτικά κόµµατα οφείλουν, σε κάθε περίπτωση, κάνο-
ντας την πολιτική υπέρβαση, να δηµιουργήσουν εκείνες τις
προϋποθέσεις, ούτως ώστε να εκκαθαριστούν όλες οι εκκρεµείς
υποθέσεις των σκανδάλων, κυρίως σε ό,τι έχει να κάνει µε την
υφέρπουσα ή την πραγµατική, αν θέλετε, υπόθεση της χρηµα-
τοδότησης των κοµµάτων από µαύρο χρήµα.

Υπάρχει µία συγκεκριµένη περίπτωση, η περίπτωση του κ.
Τσουκάτου. Η περίπτωση της Νέας Δηµοκρατίας, έχει κριθεί από
τη δικαιοσύνη. Έχει αντιµετωπιστεί και δεν προέκυψαν, επιλήψι-
µες διαδικασίες και στοιχεία. 

Σε όσους ενδεχοµένως αναρωτιούνται, γιατί η εξεταστική δεν
ασχολήθηκε µε την ροή µαύρου χρήµατος προς τα κόµµατα,
θέλω να πω ότι δεν είναι δουλειά της επιτροπής να ασχοληθεί µε
τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων. Τα κόµµατα θα τα ελέγξει η
αρµόδια Επιτροπή της Βουλής, η αρµόδια δικαιοσύνη. Αν τυχόν
είχαµε εµπλοκή Υπουργού ή Υφυπουργού, ο οποίος χρηµατοδο-
τούσε κόµµατα, θα έπρεπε να παρέµβουµε.

Έχω, όµως, µία υποψία, αν θέλετε, έναν ενδοιασµό. Άραγε,
µήπως αναφέροντας τα κόµµατα, κάποιοι επιτηδείως θέλουν να
κρύψουν τις ατοµικές ευθύνες πολιτικών προσώπων; 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πλήρη πεποίθηση
ότι προσέφερα στην ουσιαστική γνώση των πολιτικών γεγονότων
που θα ενισχυθούν, από εκείνα τα οποία θα διαβάσετε εσείς στο
πόρισµα. Κατέθεσα την αγωνία και τους προβληµατισµούς µου.
Έχω παραλείψει πάρα πολλά πράγµατα. Είναι αδύνατον σε δε-
καπέντε λεπτά κάποιος να πραγµατευτεί ένα τόσο σοβαρό θέµα. 

Ο σεβασµός, όµως, του Κοινοβουλίου –και θα κλείσω µε αυτό-
δεν µπορεί να χαρακτηρίζει ως θετικές πράξεις όπως του πρώην
Πρωθυπουργού, του κ. Σηµίτη. Είναι αδύνατον να πιστέψω ότι
ένας άνθρωπος, ο οποίος κυβέρνησε τον τόπο επί οκτώ χρόνια,
δεν είχε την ευαισθησία που έπρεπε, να βοηθήσει την επιτροπή
την ώρα που αγωνιωδώς ψάχναµε µόνοι µας να βρούµε λύση στα
µεγάλα προβλήµατα τα οποία είχε δηµιουργήσει η «SIEMENS»
µε τη παράλληλη βοήθεια της γερµανικής δικαιοσύνης, για το
κλείσιµο των υποθέσεων στη Γερµανία, το κλείσιµο το αστικό και
το ποινικό, για να κλείσουν όλα τα στόµατα. Ήταν αδύνατον να
βρούµε τη ροή του µαύρου χρήµατος, διότι φτάσαµε σε ένα ση-
µείο όπου πήγαιναν µε βαλίτσες. Σε κάθε περίπτωση, θέλει πε-
ραιτέρω διερεύνηση η διαλεύκανση του σκανδάλου µε βάση το
Σύνταγµα και τους νόµους της ελληνικής πολιτείας.

Δεν νοµίζω, όµως, να αποτελεί τίτλο τιµής για τον κ. Σηµίτη να
µην επιλέγει τη µέθοδο ενηµέρωσης του Προέδρου της Βουλής,
αλλά το δελτίο Τύπου, για να µας κάνει κοινωνούς των απόψεών
του. Διότι τελικά, εκείνο που κατάλαβα εγώ, είναι ότι η χώρα πα-
ραδόθηκε στα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα –αυτές είναι οι
αλήθειες που πρέπει να πει ο κ. Σηµίτης- στο µονοπώλιο της
«SIEMENS», στο µονοπώλιο της ΙΝΤΡΑΚΟΜ του κ. Κόκκαλη, για
τον ΟΣΕ, για τον ΟΤΕ και όλα τα λοιπά τα οποία µεσολάβησαν
για τις άλλες επίδικες υποθέσεις. Όλα αυτά θα πρέπει να λε-
χθούν. Και θα πρέπει να εξεταστούν από όλους µας µε το χέρι
στην καρδιά.

Ευχαριστώ πολύ για την υποµονή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτι-

ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριά-
ντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και επτά εκπαιδευτικοί από το
5ο Δηµοτικό Σχολείο Άρτας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κι αν θυµηθούµε τότε ότι οι θυσίες και οι κόποι έχτισαν το γε-
φύρι της Άρτας, εµείς να δούµε, από τους κόπους και τις θυσίες
του ελληνικού λαού, αν θα µπορέσουµε να χτίσουµε την καινούρ-
για Ελλάδα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρία Μπακογιάννη,

η Ελλάδα µπορεί να ανταποκρίνεται, όµως, στις προσδοκίες των
ψηφοφόρων, αφού είµαστε όλοι εδώ εκπρόσωποί του.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, κ. Αθανάσιος Παφίλης, για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως
γνωρίζετε, εµείς καταθέσαµε ξεχωριστό πόρισµα. Δεν συµφωνή-
σαµε µε το πόρισµα της Πλειοψηφίας, γιατί έχουµε διαφορετική
γνώµη για τις αιτίες και τις ευθύνες που αφορούν όχι µόνο το
σκάνδαλο «SIEMENS», αλλά και τα υπόλοιπα σκάνδαλα που
έχουν ερευνηθεί από τις εξεταστικές επιτροπές.

Εµείς θεωρούµε ότι η «µήτρα» που «γέννησε» αυτά τα σκάν-
δαλα είναι η πολιτική που ακολούθησαν οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, µια πολιτική που ήταν αντι-
λαϊκή και που είχε σαν κεντρικό της στοιχείο την εξυπηρέτηση
των συµφερόντων του µεγάλου κεφαλαίου. 

Αυτός ο δρόµος της καπιταλιστικής ανάπτυξης, η απελευθέ-
ρωση των αγορών, συσσώρευσε και συσσωρεύει και σήµερα
ακόµα τεράστια κέρδη στο ελληνικό και ξένο κεφάλαιο και οδή-
γησε στον έλεγχο στρατηγικών τοµέων και κλάδων της χώρας
µας από µεγάλα µονοπώλια.

Αυτός ο δρόµος, λοιπόν, εµείς θεωρούµε –κι έτσι είναι- ότι συ-
νοδεύεται από φαινόµενα διαφθοράς, που τα γεννά ο ίδιος ο
ανταγωνισµός για τον έλεγχο της αγοράς και το κυνήγι του κέρ-
δους.

Θέλουµε ιδιαίτερα να σηµειώσουµε πως ο λαός δεν πρέπει να
έχει αυταπάτες ότι µπορεί να υπάρξει µε την ονοµαζόµενη «δια-
φάνεια», «διαύγεια», που είναι και της µόδας, εξυγίανση του συ-
στήµατος ή τίµιος καπιταλισµός. Αυτό δεν γίνεται. Ένα σύστηµα
που είναι άδικο και διεφθαρµένο γιατί στηρίζεται στην εκµετάλ-
λευση, εκτός των άλλων, θα χρησιµοποιεί «νόµιµους» ή παράνο-
µους τρόπους διαφθοράς στο πλαίσιο του ανταγωνισµού και της
εξασφάλισης της κερδοφορίας των µονοπωλίων. 

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα στην υπόθεση της
«SIEMENS», όπου όταν άλλαξε ο γερµανικός νόµος για τις µίζες,
αυτόµατα άλλαξε και ο δρόµος για τις µίζες. Βρέθηκε ο τρόπος
των εταιρειών – συµβούλων και παροχής υπηρεσιών, που κυριαρ-
χεί σήµερα στις καπιταλιστικές οικονοµίες. Και µην πει κανένας
ότι και σήµερα δεν δίνονται µίζες από γερµανικές εταιρείες, γιατί
θα πει ψέµατα. Και από άλλες εταιρείες. 

Άλλωστε το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο, εθνικό και διεθνές, µε το
πλέγµα των νόµων που υπάρχει –ανώνυµες µετοχές, εταιρείες
offshore, απόρρητα και πάρα πολλά άλλα- προστατεύει τα συµ-
φέροντα του κεφαλαίου και δίνει τη δυνατότητα για νόµιµες ή
παράνοµες συναλλαγές.

Καθοριστικό και κυρίαρχο, κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, για τον ελληνικό λαό είναι, ότι µέσα από τα
διάφορα σκάνδαλα δεν πρέπει να χαθεί το κύριο και καθοριστικό
για την κρίση του. Η καταδίκη, δηλαδή, της πολιτικής του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας, των αντιλαϊκών πολιτικών αποφά-
σεων που εκτός των άλλων δηµιούργησαν και τα σκάνδαλα.

Εµείς δεν αδιαφορούµε για τη διαφθορά και τις µίζες σε πολι-
τικά, αλλά και σε άλλα, πρόσωπα. Πάντα, σε όλες τις εξεταστικές
επιτροπές, καταβάλουµε προσπάθειες για την αποκάλυψή τους.

Θεωρούµε, όµως, ότι γίνεται προσπάθεια από τις ηγεσίες των
δύο κοµµάτων να φορτωθούν οι ευθύνες σε κάποιους επίορκους,
ώστε να αποφύγουν τις πολιτικές ευθύνες και να βγάλουν «λάδι»
το σύστηµα.

Αποτελεί υποκρισία, κατά τη γνώµη µας, η έκπληξη που δεί-
χνουν για τα φαινόµενα διαφθοράς, λες και δεν γνωρίζουν πώς
λειτούργησε και λειτουργεί η διαπλοκή επιχειρήσεων, κράτους,
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πολιτικών προσώπων, πολιτικών επιλογών και στη χώρα µας,
αλλά και σε όλο το καπιταλιστικό κόσµο.

Ένα µέρος αυτής της διαπλοκής αποκαλύπτονταν στη διαδι-
κασία της εξεταστικής επιτροπής.

Ποιοι είναι οι εµπλεκόµενοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Είναι
οι εργαζόµενοι; Είναι οι αυτοαπασχολούµενοι; Είναι οι µικροί και
φτωχοί αγρότες; Είναι οι νέοι, οι γυναίκες; Όχι. Είναι οι στυλο-
βάτες της εθνικής οικονοµίας, οι ιδιοκτήτες των offshore εται-
ρειών. 

Ποιοι έχουν τις offshore εταιρείας, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές; Τις έχουν οι εργαζόµενοι στα εργοστάσια; Δεν τις έχουν οι
εφοπλιστές, οι βιοµήχανοι, οι τραπεζίτες; 

Ποιοι είναι οι εµπλεκόµενοι; Είναι οι επιχειρηµατίες κάτοχοι λο-
γαριασµών στην Ελβετία, που µάλιστα κάποιος είπε ότι δεν
έδωσε καµµία σηµασία στο 1.200.000 ευρώ που του κατατέθηκε.

Ποιοι είναι; Είναι το απαύγασµα του συστήµατος, που υποστη-
ρίζετε. Είναι οι χρηµατιστηριακές εταιρείες, που µε αναίδεια έλε-
γαν ότι έκαναν εξυπηρετήσεις εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ. Είναι
τα διάφορα στελέχη, golden boys, όπως σας αρέσει να λέτε, των
εταιρειών συµβούλων.

Αυτοί είναι ο µηχανισµός της διαφθοράς και της µεταφοράς
των χρηµάτων. Είναι αυτοί που ονοµάζεται «ατµοµηχανή της ελ-
ληνικής οικονοµίας». Αυτοί είναι οι εµπλεκόµενοι µέσα σ’ όλα
αυτά τα σκάνδαλα. Είναι, δηλαδή, αυτοί που λυµαίνονται τον
πλούτο που παράγουν οι εργαζόµενοι. Είναι ο ίδιος ο καπιταλι-
σµός, το πολιτικό, το προσωπικό, οι πάµπολλοι µηχανισµοί που
τους στηρίζουν, ο ονοµαζόµενος «ελεύθερος» κόσµος. Και είναι
και οι δηµοκρατικοί θεσµοί είτε αυτό λέγεται Βουλή, κυβέρνηση,
δικαιοσύνη, οι οποίοι τίθενται πάντα στην υπηρεσία του κεφα-
λαίου και κάνουν καλά τη δουλειά τους για να συγκαλύψουν
ακριβώς αυτούς τους προηγούµενους.

Εµείς είχαµε ζητήσει διερεύνηση εδώ και πολλά χρόνια. Οι κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας δεν το έκαναν.
Υποχρεώθηκαν να προχωρήσουν στη διερεύνηση όταν ξέσπασε
το σκάνδαλο και το σκάνδαλο ξέσπασε εξαιτίας των ανταγωνι-
σµών της «SIEMENS» µε τους Αµερικάνους.

Εµείς πιστεύουµε ότι οι ηγεσίες των κοµµάτων γνώριζαν. Γνώ-
ριζαν και γιατί τα κοµµατικά τους ταµεία είχαν ευεργετηθεί από
τη «SIEMENS» και από άλλες εταιρείες, όπως κατατέθηκε από
στελέχη των δύο κοµµάτων, γνώριζαν και αντιλαµβάνονταν πως
κάποιοι πλούτιζαν από αυτήν τη διαδικασία, είτε ήταν πολιτικά
στελέχη είτε ήταν στελέχη του δηµόσιου τοµέα. 

Γι’ αυτό, κατά τη γνώµη µας, έχουν και την ευθύνη της συγκά-
λυψης και σήµερα κάτω από τη λαϊκή κατακραυγή επιχειρούν να
βρουν αποδιοποµπαίους τράγους για να φορτώσουν τις ευθύνες
τους σ’ αυτούς.

Εµείς όλα αυτά τα χρόνια αποκαλύψαµε και στην περίπτωση
του ΟΤΕ και του ΟΣΕ και των ναυπηγείων και των εξοπλιστικών
προγραµµάτων και συνολικά σ’ όλους τους στρατηγικούς τοµείς,
πως η παράδοσή τους στους ιδιώτες εκτός των άλλων αποτελεί
και ξεπούληµα της λαϊκής περιουσίας -και θα πω ορισµένα πα-
ραδείγµατα- και πεδίο µεγάλης κερδοφορίας των µονοπωλίων.
Φυσικά αυτή η διαδικασία συνοδεύεται και από τη διαφθορά. Θε-
ωρούµε ότι οι εξελίξεις µας δικαίωσαν.

Θα ήθελα να σταθώ επιγραµµατικά σε τρία θέµατα: ΟΤΕ, C4I,
ΟΣΕ, γιατί και ο χρόνος δεν µας παίρνει και αναλυτικά τα έχουµε
γράψει στο πόρισµά µας.

Το θέµα του ΟΤΕ: Κατ’ αρχάς το σκάνδαλο είναι διαχρονικό,
αγγίζει τις κυβερνήσεις και των δύο κοµµάτων. Ποιο είναι το κε-
ντρικό κατά τη γνώµη µας; Το κεντρικό ήταν η στρατηγική επι-
λογή που έγινε και από τα δύο κόµµατα στον τοµέα των
τηλεπικοινωνιών. 

Είχε αναγγελθεί -θα πω γρήγορα- το 1977, η ίδρυση της
ΕΛΒΗΛ, Ελληνικής Βιοµηχανίας Ηλεκτρονικού Υλικού, η οποία
υποτίθεται -και εµείς είχαµε συµφωνήσει παρά τις επιφυλάξεις
που είχαµε- ότι θα αναλάµβανε τον τοµέα της ψηφιοποίησης συ-
νολικά, να γίνει, δηλαδή, µια ηλεκτρονική βιοµηχανία στον τοµέα
των τηλεπικοινωνιών. Το 1982, η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, εξήγ-
γειλε ότι θα διευρύνει και ότι θα προχωρήσει για την ΕΛΒΗΛ, θα
κάνει επενδύσεις. Δεν έκανε τίποτα. Το 1986, αρχίζει η αντί-
στροφη µέτρηση. Παίρνεται απόφαση η ΕΛΒΗΛ να µετατραπεί

σε µεσάζοντα και να µοιράζει τις δουλειές ανάµεσα στις εται-
ρείες, να µην είναι παραγωγική εταιρεία, να µην ιδρυθεί κρατικό
εργοστάσιο. Από εκείνη τη στιγµή µπαίνει, πλέον, στο µονοπώλιο
των δύο εταιρειών, της «SIEMENS» και της «ERICSSON», της
«SIEMENS» και της «ΙNTRACOM» αργότερα.

Παράλληλα, άρχισαν οι συζητήσεις για την ιδιωτικοποίηση του
ΟΤΕ. Τελικά, οι τηλεπικοινωνίες της Ελλάδας κατέληξαν να ελέγ-
χονται από την «DEUTSCHE TELEΚOM», να είναι γερµανικές. Και
από ό,τι αποδεικνύεται εκ των υστέρων -έχει βάση τουλάχιστον-
η στρατηγική διείσδυσης και ελέγχου της «SIEMENS» µέσα στον
ΟΤΕ, αυτό το στόχο είχε, όχι τόσο την αγορά της Ελλάδας, η
οποία δεν είναι µεγάλη, αλλά µέσα από τον ΟΤΕ να αποκτήσει
τον έλεγχο στα Βαλκάνια. Αυτό της το έδωσαν και οι δύο κυβερ-
νήσεις.

Μέσα, λοιπόν, από όλη αυτήν τη διαδικασία φαίνεται -και κα-
τατέθηκε κιόλας- ότι χρηµατοδοτήθηκαν και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία και από ό,τι έλεγαν ο Χριστοφοράκος και οι υπόλοι-
ποι και άλλα πολιτικά στελέχη και κατέληξε, βέβαια, να αποδει-
χτούν οι εξής δύο: Ο Μαντέλης και ο Τσουκάτος, ο οποίος
Μαντέλης ήταν, µάλλον, ο αφελής, που πήρε τα λεφτά σε λογα-
ριασµό της Ελβετίας και ο Τσουκάτος πιάστηκε και αυτός µε τον
ίδιο τρόπο.

Σε ό,τι αφορά όλα αυτά πρέπει να υπάρξει µια απάντηση.
Υπάρχουν αποφάσεις και για τη χρηµατοδότηση των δύο κοµµά-
των και για πρόσωπα. Όταν πήγαµε στη Γερµανία, ο Χριστοφο-
ράκος και η «SIEMENS» είπαν ότι «δεν δώσαµε ποτέ σε κανένα
πολιτικό πρόσωπο». Ιδού η Ευρωπαϊκή Ένωση! Ιδού ο κόσµος
σας που υποστηρίζετε! Τέτοια γελοιότητα; Τέτοιος εξευτελι-
σµός; 

Ένα ολόκληρο σκάνδαλο και έρχεται µετά η Γερµανία, που θε-
ωρείται δηµοκρατική, που έχει θεσµούς ισχυρούς κ.λπ. και σου
λέει ότι δεν έγινε τίποτα.

Σύστηµα C4I: Τεράστιο πολιτικο-οικονοµικό σκάνδαλο µε πάρα
πολλές πλευρές, που από το σχεδιασµό του µέχρι και την παρα-
λαβή αποτελεί ξεκάθαρη µορφή διαπλοκής του ελληνικού κρά-
τους µε επιχειρηµατικούς οµίλους και ευθυγράµµιση των
κυβερνήσεων και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας µε τις
ιµπεριαλιστικές δυνάµεις και το ΝΑΤΟ. 

Η προµήθεια του συστήµατος υποτίθεται ότι έγινε για την
ασφάλεια των Ολυµπιακών Αγώνων. Είναι και αυτό µια πλευρά,
θα την αναλύσω παρακάτω. Στην πραγµατικότητα, όµως, είναι
ένα σύστηµα για συνεχή χρήση που στρέφεται κατά του λαού.

Θα υπογραµµίσω ορισµένες πλευρές. Πρώτον, σε ό,τι αφορά
την προµήθεια αυτού του συστήµατος, εδώ αναδεικνύει τις σχέ-
σεις της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ κυρίως και στη συνέχεια της
Νέας Δηµοκρατίας µε τις ιµπεριαλιστικές δυνάµεις, µε τους Αµε-
ρικάνους, το Ισραήλ και µια σειρά άλλες χώρες και τη σύµπτωση
που έχουν στην αντίληψη περί τροµοκρατίας, εσωτερικού
εχθρού και όλα τα υπόλοιπα. 

Είναι, πραγµατικά, αποκαλυπτικές οι καταθέσεις Υπουργών και
κυρίως ενός Υπουργού -δεν θέλω να πω ονόµατα, γιατί δεν θα
πω για κανέναν- για την εµπλοκή ακόµα και του ΝΑΤΟ στην
ασφάλεια των Ολυµπιακών Αγώνων. Για την ασφάλεια των Ολυ-
µπιακών Αγώνων –ακούστε, για να ξέρει και ο ελληνικός λαός-
υπογράφτηκε µνηµόνιο ανάµεσα στο Διοικητή του ΝΑΤΟ στην
Ευρώπη, την ΕΛΑΣ και το ΓΕΕΘΑ, ότι οι δυνάµεις του ΝΑΤΟ στο
στρατηγείο της Νάπολης θα διατεθούν στην ασφάλεια των Ολυ-
µπιακών Αγώνων αν χρειαστεί. Σκεφτείτε, τερατώδη πράγµατα!
Ποιος θα επιτιθόταν στους Ολυµπιακούς Αγώνες; Καµµιά µεγάλη
στρατιωτική δύναµη και χρειαζόταν και το ΝΑΤΟ; Να, η αντίληψη
που δηµιουργούταν περί τροµοκρατίας.

Δεύτερον, η τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, συµφώνησε στις
απαιτήσεις, ιδιαίτερα των Ηνωµένων Πολιτειών και του Ισραήλ,
στην επιλογή ενός συστήµατος που δεν υπήρχε, δεν είχε δοκι-
µαστεί ποτέ. Είχε δοκιµαστεί πριν στο Salt Lake µε εικοσιέξι χει-
ριστές και έπεσε και εδώ προβλεπόντουσαν χίλιοι διακόσιοι
χειριστές. Δηλαδή, συµφώνησε να φτιάξει ένα σύστηµα, το οποίο
δεν υπήρχε. 

Παρεµπιπτόντως, όµως, τι υπήρχε; Οι εταιρείες, που µπορού-
σαν θεωρητικά να το κατασκευάσουν -και που δεν το έκαναν βέ-
βαια- ήταν και οι δύο αµερικάνικες η «SAIC» και η «RAYTHEON».
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Το πιο ακριβοπληρωµένο, βέβαια, υποσύστηµα τηλεπικοινωνιών
«TETRA», το οποίο παρείχε η «SIEMENS», από ποιον υλοποιή-
θηκε; Από τη «MOTOROLA», που είναι ισραηλινή εταιρεία. Ο κα-
θένας αντιλαµβάνεται.

Τρίτον, οι προδιαγραφές του συστήµατος C4I εκπονήθηκαν
από την εταιρεία «BORDERS» και πληρώθηκαν 10 εκατοµµύρια
ευρώ. Μια εταιρεία που δεν υπήρχε, αλλά συστήθηκε µόνο και
µόνο για να φτιάξει τις προδιαγραφές του C4I. Πρόκληση! Είναι
τυχαία; Δεν είναι καθόλου τυχαία.

Τέταρτον, ανάθεση του έργου έγινε µε διάτρητες διαδικασίες.
Παρακάµφθηκε η διακοµµατική και ανατέθηκε κατευθείαν στο
ΚΥΣΕΑ.

Πέµπτον, θεωρούµε ότι η επιλογή αυτού του συστήµατος απο-
δεικνύεται τελικά ότι έγινε σε γνώση της Κυβέρνησης, των αρ-
µοδίων ότι δεν θα µπορούσε να λειτουργήσει. Εδώ υπάρχει το
εξής εκπληκτικό γεγονός, το οποίο πρέπει να το κρίνει ο κόσµος
µε την απλή λογική: Οι Ολυµπιακοί Αγώνες, των οποίων µεγάλο
µέρος της ασφάλειάς τους υποτίθεται ότι στηριζόταν στο C4I,
τελικά πραγµατοποιήθηκαν χωρίς αυτό να λειτουργεί. Είχε τεθεί
όρος ότι πρέπει να πάρουµε το C4I για να γίνουν Ολυµπιακοί
Αγώνες. Οι Ολυµπιακοί Αγώνες έγιναν και το C4I δεν λειτουρ-
γούσε και ούτε λειτουργεί µέχρι σήµερα. Με όλα αυτά τα δεδο-
µένα στη συνέχεια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
παρέλαβε το C4I, χωρίς να υποτιµούνται –το αντίθετο µάλιστα-
πιθανές µίζες που δόθηκαν και ζηµιά που έπαθε το ελληνικό δη-
µόσιο. Το πιο σηµαντικό θέµα είναι ότι ο ελληνικός λαός πλή-
ρωσε 255 εκατοµµύρια ευρώ για ένα σύστηµα που στρέφεται
εναντίον του και που δεν λειτουργεί κιόλας τεχνικά. 

Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση του TETRA, όπου το σύ-
στηµα αυτό πληρώθηκε πάνω από 100 εκατοµµύρια, ενώ απο-
δείχθηκε µετά ότι υπήρχε πρόταση από άλλη εταιρεία να γίνει µε
12 εκατοµµύρια ευρώ. Ερωτάµε: Από τα 12 εκατοµµύρια µέχρι
τα 100 εκατοµµύρια, πόσα εκατοµµύρια ευρώ είναι; Ποιος κέρ-
δισε και ποιος τα πλήρωσε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ την ανοχή σας. 
ΟΣΕ: Εµείς και στην Εξεταστική Επιτροπή επιµέναµε ότι η πο-

ρεία του ΟΣΕ και η ιδιωτικοποίηση που προωθείται σήµερα σχε-
τίζεται συνολικά µε στρατηγικές επιλογές. Μάλιστα, επιµέναµε
στην εξεταστική επιτροπή –επικαλούµαι και άλλους να το θυµη-
θούν- ότι δεν µπορούµε να δούµε τον ΟΣΕ έξω από την πολιτική
που ακολουθήθηκε στα ναυπηγεία. Έρχονται, λοιπόν, οι εξελίξεις
και µας δικαιώνουν απόλυτα.

Οι προγραµµατικές συµβάσεις του ’97 έγιναν µε στόχο να βοη-
θήσουν και τα ελληνικά ναυπηγεία, τα οποία ήταν κάτω από δη-
µόσιο έλεγχο, να αναπτυχθούν και να κινηθούν, να δουλέψουν
δηλαδή. Όταν τέθηκαν σε εφαρµογή οι προγραµµατικές συµβά-
σεις, αυτή η κατάσταση είχε αλλάξει. Τα ναυπηγεία είχαν ιδιωτι-
κοποιηθεί και παραδόθηκαν µε εξευτελιστικούς όρους –εδώ είναι
τα µεγαλύτερα σκάνδαλα- στη «HDV» και στη «FERROSTAAL».
Αγοράστηκαν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έναντι 1,5 δισεκα-
τοµµυρίου δραχµών και είχαν εξασφαλισµένες παραγγελίες 1
τρισεκατοµµύριο. Να η ληστεία του ελληνικού λαού.

Τα στοιχεία, λοιπόν, που βρήκαν το φως της δηµοσιότητας αρ-
γότερα όταν είχε τελειώσει η εξεταστική επιτροπή, σχετικά µε τα
υποβρύχια, τι αποδεικνύουν; Αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση είχε
υποσχεθεί στη «HDV» και τη «FERROSTAAL» ότι θα αναθεωρήσει
τις συµβάσεις του ΟΣΕ. Τώρα µπορούµε να εξηγήσουµε γιατί το
Υπουργείο Οικονοµικών δεν κήρυττε έκπτωτες τις εταιρείες, µε-
ταξύ των οποίων και τη «SIEMENS», αλλά και άλλες εταιρείες,
πράγµα που ζητούσε ο ΟΣΕ επίµονα και το Υπουργείο Μεταφο-
ρών. Τώρα µπορεί να εξηγηθεί όλο το σκηνικό µε τις πιέσεις της
Γερµανικής Πρεσβείας και τις καταγγελίες των εταιρειών σε
βάρος του Υπουργείου Μεταφορών, το οποίο δεν ενέδιδε εκείνη
την περίοδο υπερασπιζόµενο τα συµφέροντα του ΟΣΕ. Και δεν
είναι σωστή, κατά τη γνώµη µας, η µετάθεση των ευθυνών στο
Υπουργείο Μεταφορών από το Υπουργείο Οικονοµικών και η γε-
νικότερη πολιτική συνολικά της Κυβέρνησης, µια πολιτική που
στο σύνολό της υπονόµευσε τις παραγωγικές δυνατότητες της
χώρας και παράλληλα εξασφάλισε τεράστια κέρδη στα µεγάλα

µονοπώλια. 
Επαναλαµβάνω, ότι εµείς κάναµε προσπάθεια για τη διερεύ-

νηση του σκανδάλου. Υπάρχουν, όµως, εµπόδια που δυσκολεύ-
ουν και κλείνουν το δρόµο για την αλήθεια και σχετίζονται µε
αυτά που είπα προηγουµένως, µε το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο.

Ανώνυµες µετοχές: Δυνατότητες offshore να αποφεύγουν τον
έλεγχο. Η διακίνηση του µαύρου χρήµατος γίνονταν µε τέτοιο
τρόπο που χάνονταν τα ίχνη. Αυτό σχετίζεται µε τη στάση της δι-
καιοσύνης, η οποία είναι ταχύτατη όταν πρόκειται να δικάσει κό-
ντρα στο λαό και καθυστερεί όταν πρόκειται να διερευνήσει
τέτοιες υποθέσεις. Έχουµε διαφυγή των υπευθύνων στο εξωτε-
ρικό και επί των δυο Κυβερνήσεων -και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας- τη συγκάλυψη και το σβήσιµο των ιχνών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα –και θα το επαναλάβω- για
τη λειτουργία του ίδιου του συστήµατος –για να αποδείξουµε ότι
είναι σύµφυτα µε το σύστηµα και η διαφθορά και η συγκάλυψη-
είναι η στάση της εταιρείας «SIEMENS» και της γερµανικής Κυ-
βέρνησης. Εδώ πρέπει αυτά να εξηγήσετε εσείς στον ελληνικό
λαό που υπερασπίζεστε τη διαφάνεια, την Ευρωπαϊκή Ένωση
που έχει νόµους, κανόνες, αξίες κ.λπ.. Να εξηγήσετε, πώς γίνεται
ένα σκάνδαλο που αφορά εκατόν είκοσι χώρες, που αφορά και
την Ελλάδα και το έχουν αναγνωρίσει, να το κλείνουν και να κλεί-
νουν και τη στρόφιγγα της πληροφόρησης. Πώς µπορείτε; Τι δι-
καιολογία θα πείτε στον ελληνικό λαό ; Πρέπει να πείτε. Εµείς
λέµε την άποψή µας. 

Πώς είναι δυνατόν να έρχεται ο Πρόεδρος της «SIEMENS», να
έρχεται πρώην Υπουργός Οικονοµικών, Υπεύθυνος Διαφάνειας
–οποίο µεγαλείο- της «SIEMENS» και να µας λέει, στην εξετα-
στική επιτροπή, σε τρία ταξίδια ότι δεν γνωρίζει τίποτα, να µας
λέει ότι δεν έχουν λαδώσει, ότι δεν έδωσαν πολιτικό χρήµα; Πώς
γίνεται οι πρωταγωνιστές, οι οποίοι κατέθεσαν και ένορκα, να
λένε ότι δεν έχουν κάνει τίποτα; Πώς γίνεται να έχουν κλείσει την
υπόθεση επιβάλλοντας νόµο σιωπής, συµφωνία –το διάβασε και
ο κ. Βαλυράκης- η οποία ουσιαστικά τι λέει; Λέει: «Μας καλύ-
πτετε και τελειώσαµε». Να, λοιπόν, τι σηµαίνει «Όλα στο φως»
για το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε, και θα κλείσω.
Εµείς θεωρούµε ότι υπάρχει τεράστιο πολιτικό ζήτηµα. Είναι

και ο κ. Παµπούκης εδώ, που έχει χειριστεί τα θέµα. Το θέσαµε
από την αρχή. Υπάρχει θέµα πολιτικό ανάµεσα στην ελληνική και
τη γερµανική κυβέρνηση. Δεν µπορεί να περάσει «εξ απαλών
ονύχων» ούτε µπορεί να εξαντλείται µε δικονοµικές καταστάσεις.
Αυτή είναι η θέση µας. Αυτό πρέπει να διεκδικηθεί. Τα δύο δισε-
κατοµµύρια ευρώ που λέµε, κατά τη γνώµη µας, είναι ελάχιστα.
Η ζηµιά που έχει πάθει η χώρα µας είναι τεράστια και σε πάρα
πολλές πλευρές και σε πολλούς τοµείς. Δεν είναι, όµως, δυνατόν
µε όλη αυτήν την κατάσταση η Κυβέρνηση να επιχειρεί δικονο-
µικά να λύσει το θέµα. 

Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να προχωρήσουµε σε περαιτέρω
διερεύνηση. Θα τοποθετηθούµε και συγκεκριµένα σε ό,τι αφορά
τα πρόσωπα, γιατί δεν συµφωνούµε όπως έχουν κατατεθεί από
την πλευρά του πορίσµατος της Πλειοψηφίας. 

Οι προτάσεις που έχουµε κάνει για ονοµαστικοποίηση των µε-
τοχών µέχρι να φτάνουν σε φυσικά πρόσωπα και όλων των χρη-
µατοοικονοµικών προϊόντων, ώστε να µπορεί να υπάρξει
έλεγχος, βρίσκουν «ώτα µη ακουόντων». Οι προτάσεις, που λέµε
να γίνεται έλεγχος στην εξαγωγή κεφαλαίων από τη χώρα, βρί-
σκονται σε «ώτα µη ακουόντων». Το αντίθετο, έχουµε προτάσεις
να έρχονται χωρίς να δίνουν λογαριασµό. Οι προτάσεις που κά-
νουµε να καταργηθεί το τραπεζικό, το φορολογικό και το επιχει-
ρηµατικό απόρρητο, ώστε να γίνεται ένας στοιχειώδης έλεγχος
των επιχειρήσεων και αυτό βρίσκει «ώτα µη ακουόντων». 

Εµείς τις έχουµε κάνει αυτές τις προτάσεις. Δεν έχουµε αυτα-
πάτες ότι θα τις δεχθείτε. Αν ήθελαν, όµως, αυτοί που κόπτονται
για τη διαφάνεια να βρουν την άκρη, ας δέχονταν αυτές τις προ-
τάσεις, για να ψάξουµε να βρούµε ποιος έχει πάρει και τι έχει
πάρει µέχρι ένα βαθµό. 
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Και για το νόµο περί ευθύνης Υπουργών έχουµε τοποθετηθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε σας παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το σκάνδαλο είχαµε πει «ότι κόρακος κοράκου

µάτι δεν βγάζει». Το επαναλαµβάνουµε: Δεν πιστεύουµε ότι θα
βρεθεί άκρη. Το σύστηµα λειτουργεί όπως το όστρακο. Όταν κιν-
δυνεύει κλείνει ερµητικά. Όταν εκείνοι που έχουν τα χαρτιά στα
χέρια τους λένε «δεν σας δίνουµε τίποτα», µόνο τυχαία αν υπάρ-
ξει κάτι. 

Για το λόγο αυτό πιστεύουµε ότι ο λαός πρέπει να συγκεντρώ-
σει την προσοχή του στην πολιτική καταδίκη και να καταλάβει ότι
το σύστηµα δεν εξυγιαίνεται, ούτε γίνεται τίµιο. Το σύστηµα είναι
άτιµο, θα έλεγα, γιατί βασίζεται στην εκµετάλλευση ανθρώπου
από άνθρωπο και γι’ αυτό πρέπει να ανατραπεί. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αθα-

νάσιο Παφίλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαοκτώ µαθητές και δυο εκπαιδευτικοί από το 13ο Δηµο-
τικό Σχολείο Πειραιά. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Με επιστολή του στον Πρόεδρο της Βουλής ο Γενικός Γραµ-
µατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας,
ο κ. Κωνσταντίνος Τασούλας, για τη σηµερινή συζήτηση, για τη
σηµερινή συνεδρίαση, ορίζει Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον
κ. Κωνσταντίνο Τζαβάρα, Βουλευτή Ηλείας.

Επίσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού µε επιστολή του στον Πρόεδρο της Βουλής
ορίζει για τη σηµερινή συζήτηση Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
τον κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Κωσταντίνος Αϊβαλιώτης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Γερµανοί και µίζες παντού, από τη «ΜΑΝ» και τα υποβρύχια

µέχρι τη «SIEMENS» και τα γερµανικά άρµατα µάχης! Έναν
αιώνα «µιζοδοσίας» συµπληρώνει αυτή η παράξενη εταιρεία,
αφού το πρώτο της κατόρθωµα ιστορικά ήταν το 1912, όταν
έδωσε µίζα για να αγοραστούν µπαταρίες «SIEMENS» από το ια-
πωνικό πολεµικό ναυτικό. 

Με αυτήν την εταιρεία–µπουµπούκι, λοιπόν, και τους εκλε-
κτούς της, πολιτικούς και άλλους, παλέψαµε επί ένα χρόνο, αφιε-
ρώνοντας χίλιες ώρες συνεδριάσεων, διαβάζοντας εννιακόσιες
πενήντα χιλιάδες σελίδες δικογραφίας και εξετάζοντας εκατόν
πενήντα µάρτυρες, πολλοί εκ των οποίων ήταν αυτό που λέει ο
λαός «λαµόγια». Ήταν απατεώνες, ήταν εν ψυχρώ ψεύτες, άλλοι
ήταν ύποπτοι για κατασκοπεία, κάποιοι ήταν φοβισµένοι και λίγοι
–αυτή είναι η άποψή µας- είπαν την αλήθεια. Είναι δε χαρακτη-
ριστικό ότι µε κάποιους απ’ αυτούς ουδέποτε –και έχει δίκιο ο κ.
Αποστολάκος- έχει ασχοληθεί η δικαιοσύνη. Ποτέ! Στην εξετα-
στική ήρθαν για πρώτη φορά. 

Για όλη αυτήν τη διαδικασία παραιτηθήκαµε της αµοιβής µας.
Δεν εισπράξαµε ούτε ένα ευρώ. Ενδεικτικό δε της κακοπιστίας
είναι ότι, παρ’ότι δεν πήραµε δεκάρα, υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι
ακόµα ισχυρίζονται ότι παίρναµε δήθεν 200 τόσα ευρώ ανά συ-
νεδρίαση. Αυτούς ας τους κατατάξουµε στους κατ’ ευφηµισµό
δηµοσιογράφους, αυτούς δηλαδή οι οποίοι έχουν γραµµένους
στα παλιά τους τα παπούτσια και τους αναγνώστες και τους τη-
λεθεατές τους. 

Υπάρχουν, όµως, και κάποιοι άλλοι, ανώνυµοι πάντα, εκβια-
στές των blogs, οι οποίοι στοχοθέτησαν επί ένα χρόνο µέλη της
επιτροπής. Άλλος εµφανιζόταν µε βίλα στις Βρυξέλλες, άλλος
έκτιζε ανύπαρκτο σπίτι-παλάτι στην Εκάλη, άλλον από εµάς, προ-
χθές µόλις, τον απειλούσαν µε σκάνδαλο δήθεν πλαστογραφίας,
ώστε να προσέξει τι θα πει στη σηµερινή συνεδρίαση. 

Έχω καταγγείλει µέσα στην εξεταστική –θα το θυµάται και ο
Πρόεδρος της εξεταστικής- ότι αυτό εδώ το κινητό είχε ηχώ,

όταν µιλούσα, ακούγονταν συνεχώς ξεροί ήχοι και κάποιοι είχαν
προτίµηση, κύριε Αποστολάκο –σωστά το είπατε- γύρω στις
4.00’-4.30’ κάθε πρωί να παίρνουν πάντα ανώνυµα και από από-
κρυψη και να λένε διάφορα. Και όλα αυτά, µόλις µου έκανε ο
Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού την τιµή να µε
ορίσει µέλος εκ µέρους του κόµµατος στην εξεταστική. Τυχαίο;
Δεν νοµίζω! 

Επί ένα χρόνο µάλλιασε η γλώσσα µου να ζητώ στην εξετα-
στική να ανοίξουν λογαριασµοί ταµείων και ταµιών και να κλη-
θούν οι τρεις πρώην Πρωθυπουργοί, ο κ. Μητσοτάκης, ο κ.
Σηµίτης και ο κ. Καραµανλής. Και όλα αυτά, ενώ τα υπόλοιπα
κόµµατα το αρνούνταν. Ξαφνικά, στις 6 Φεβρουαρίου, δύο εβδο-
µάδες µετά το τέλος των εργασιών, διαβάζω έκπληκτος συνέ-
ντευξη του κ. Ραγκούση στη «REALNEWS», στην οποία λέει ότι
θα πρέπει να ελεγχθούν οι πρώην Πρωθυπουργοί. Καταθέτω τη
συνέντευξη του κ. Ραγκούση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην ίδια εφηµερίδα βλέπω ότι ο κ. Κωνσταντίνος Μητσοτά-
κης, σε συνέντευξή του–αναδηµοσίευση από την «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», αναφέρει επί λέξει: «Η επιτροπή έπρεπε να έχει το
θάρρος να πει την αλήθεια, ότι τα δύο µεγάλα κόµµατα ενισχύ-
θηκαν από τη «SIEMENS». Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ της Κυριακής», αναδηµοσίευση επίσης στη
«REALEWS».

Εν τω µεταξύ, είχαµε ζητήσει συνολικά είκοσι δύο φορές γρα-
πτώς και προφορικώς να κληθούν οι πρώην Πρωθυπουργοί ως
µάρτυρες. Καταθέτω στα Πρακτικά µία από τις επιστολές που
έκανα προς τον αγαπητό Πρόεδρο, τον κ. Βαλυράκη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είχαµε ζητήσει να κληθούν, ώστε να µας ενηµερώσουν ο
µεν κ. Μητσοτάκης ποιος τον ανέτρεψε το ’93. Αυτό είχε πει
δηµοσίως ο κ. Μητσοτάκης, ότι τον ανέτρεψαν οικονοµικά
συµφέροντα. Ποιοι ήταν, λοιπόν, οι «φουσκωτοί» οικονοµικών
συµφερόντων που τον ανέτρεψαν το 1993; 

Είχα ζητήσει να κληθεί ο κ. Σηµίτης, για να µας πει γιατί έγιναν
οι τερατώδεις σε ύψος αναθέσεις σε ψηφιακές παροχές του
ΟΤΕ, των τρένων, του C4I και τι έγινε µε το 1.000.000 µάρκα στον
κ. Τσουκάτο. Αυτό ήθελα να µας πει ο κ. Σηµίτης. Δεν εκλήθη! 

Ο κ. Καραµανλής ήθελα να µας πει γιατί δεν κατήγγειλε, ούτε
επαναδιαπραγµατεύτηκε καµµία από αυτές τις συµβάσεις του
ΠΑΣΟΚ, οι οποίες ήταν µαµούθ, γιατί άφησε στο σκοτάδι τις προ-
µήθειες των Ολυµπιακών Αγώνων και συνέχισε κανονικά να εκτε-
λεί συµβάσεις, ενώ όλοι µιλούσαν για «µιζοδοσία» από τη
«SIEMENS». Γράφει το «ΒΗΜΑ» στις 14 Ιουλίου: «Αλώνιζε και στα
νοσοκοµεία η «SIEMENS». Καταθέτω στα Πρακτικά το δηµοσί-
ευµα της εφηµερίδας «ΤΟ ΒΗΜΑ». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

«Μια λυχνία «SIEMENS» έκανε όσο ένα µηχάνηµα καινούργιο».
Και αυτό µας κατατέθηκε στα Πρακτικά της επιτροπής. 

Αλώνιζε, όµως, η «SIEMENS» και στους εξοπλισµούς του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Βλέποντας ότι πληµµελώς µόνο
εξετάζονται οι «λαµογιές» και στην υγεία και στην άµυνα, στέλνω
νέα επιστολή στον κ. Βαλυράκη, στις 7 Οκτωβρίου 2010, ζητώ-
ντας εις βάθος διερεύνηση, αφού η δικαιοσύνη επί έξι χρόνια
ελάχιστα έκανε. Την καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ζητάµε, λοιπόν, διερεύνηση και στην υγεία και στους εξοπλι-
σµούς στις 7 Οκτωβρίου 2010.

Εν τω µεταξύ, κοµµατικά ταµεία και κοµµατικοί ταµίες µένουν
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µακράν του βεληνεκούς της εξεταστικής. Κανείς λογαριασµός
δεν ανοίγει. Ο ένας ταµίας πέθανε, ο άλλος δεν θυµόταν, ο τρί-
τος δεν ήξερε και έτσι µένει µόνο µετέωρη η σαφής δήλωση του
κ. Τσουκάτου για το 1.000.000 γερµανικά µάρκα. 

Περιέργως δε ο κ. Σηµίτης στο πολυσέλιδο υπόµνηµα, που το
ονοµάζει δελτίο Τύπου και το οποίο µας έκανε την τιµή µόλις
προχθές να µοιράσει, ενώ η εξεταστική συνεδρίαζε επί ένα
χρόνο, δεν αναφέρει κάτι γι’ αυτό το 1.000.000 του κ. Τσουκάτου.
Γι’ αυτό που είπε ο κ. Τσουκάτος και το ΠΑΣΟΚ δεν αναφέρει τί-
ποτε. Ήταν, όµως, Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ τότε ο κ. Σηµίτης. 

Σηµειωτέον ότι ο κ. Σηµίτης αφήνει και ένα σωρό αιχµές για
συντρόφους του µέσα στο ΠΑΣΟΚ, που τους έκανε µάλιστα κατ’
επανάληψη Υπουργούς και ένας είναι και ο παριστάµενος κ. Κα-
στανίδης. Όποιος διάβασε το υπόµνηµα του κ. Σηµίτη θα δει τι
γράφει για τον κ. Καστανίδη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι γράφει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Τι γράφει; Να σας πω αµέ-
σως, κύριε Υπουργέ. «Η πρόταση του κ. Καστανίδη» -η δική σας
πρόταση- «προέβλεπε ρητά την εξαίρεση των προγραµµατικών
συµφωνιών από τον έλεγχο της Αρχής, την οποία πρότεινε. Δη-
λαδή, και αν ακόµη γινόταν δεκτή η πρότασή του, θα εφαρµοζό-
ταν για τις προγραµµατικές συµβάσεις του ΟΤΕ η ίδια διαδικασία
που εφαρµόστηκε». Είναι µε µαύρα γράµµατα, ότι δηλαδή αυτό
που προτείνατε ήταν κενό γράµµα. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. «Ο κ. Καστανίδης, εάν είχε πρό-
βληµα ηθικής τάξεως, όπως λέει η Νέα Δηµοκρατία, γι’ αυτό απε-
χώρησε από την κυβέρνηση. Γιατί, όµως, έγινε και πάλι µέλος
της κυβέρνησης το 2003;». Ο κ. Σηµίτης το αναφέρει αυτό στο
υπόµνηµα-δελτίο τύπου που µοίρασε. 

Εν τω µεταξύ, εµείς συνεχίζουµε να ζητάµε έλεγχο των τα-
µείων και των ταµιών. Καταθέτω στα Πρακτικά άλλη µια επι-
στολή, µε ηµεροµηνία 1η Οκτωβρίου του 2010.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στόχος, βέβαια, των παλιών κοµµάτων είναι να φορτωθούν τα
πάντα ο Τσουκάτος και ο Μαντέλης και να πούµε ότι κάναµε διε-
ρεύνηση. 

Εν τω µεταξύ, στη δικογραφία εµφανίζεται και έµβασµα µέσω
της Αγροτικής προς την Εταιρεία Μελέτης Προβληµάτων-Δρά-
σεων Νέας Γενιάς που έχει δηµιουργήσει η νεολαία ΠΑΣΟΚ,
όπου φαίνεται ότι κατατέθηκε από τη «SIEMENS» ενίσχυση το
2003, κατόπιν επιστολής προς τη «SIEMENS» από τη νεολαία
ΠΑΣΟΚ. Αυτή η χορηγία ζητήθηκε, για να ενισχυθεί φεστιβάλ το
οποίο έκανε η νεολαία του ΠΑΣΟΚ. Υπάρχει επιστολή προς την
κ. Τσακάλου, γραµµατέα του κ. Χριστοφοράκου. Εδώ είναι η επι-
στολή της νεολαία ΠΑΣΟΚ, µε συνοδευτική σελίδα και από πίσω
την επιστολή προς την κ. Τσακάλου, γραµµατέα του Χριστοφο-
ράκου, µε την οποία ζητούν χρήµατα. Ιδού και το έµβασµα της
Αγροτικής Τράπεζας προς τη νεολαία του ΠΑΣΟΚ. 

Τι θα ήταν αυτό το φεστιβάλ; Υπάρχει λεπτοµερής αναφορά
στην επιστολή προς την Τσακάλου για τη συναυλία που θα µπο-
ρούσε να κάνει ο κ. Μάριος Φραγκούλης, αλλά και ο λαϊκός καλ-
λιτέχνης του κλαρίνου, ο Γιώργος Μάγκας. Ένα σωρό
δραστηριότητες ζητάει η νεολαία ΠΑΣΟΚ να ενισχυθούν από τη
«SIEMENS» µε δεκάδες χιλιάδες ευρώ. Καταθέτω και το έµβα-
σµα της Αγροτικής Τράπεζας και τις δραστηριότητες µε τον κ.
Γιώργο Μάγκα και τον κ. Μάριο Φραγκούλη και όλους τους υπό-
λοιπους και τα κόστη, τα οποία είναι δεκάδες χιλιάδες ευρώ, λες
και είναι µαρουλόφυλλα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μιας και αναφέρθηκα στην δικογραφία, έχω εδώ το ηµερολό-
γιο Χριστοφοράκου. Βλέπουµε τις άριστες σχέσεις της
«SIEMENS» µε στελέχη του Μεγάρου Μαξίµου. Μαξίµου δεν
γράφει εδώ; Το ηµερολόγιο Χριστοφοράκου είναι, κύριοι συνά-
δελφοι! 

Γυρίζω σελίδα. Δώρα. Γράφει για δώρα σε ανθρώπους οι
όποιοι δούλευαν στο Μαξίµου. ΠΑΣΟΚ βλέπω εδώ. Είναι από το
ηµερολόγιο Χριστοφοράκου. Ένα κατεβατό δώρα προς ανθρώ-
πους που δούλευαν στο ΠΑΣΟΚ και στο Μέγαρο Μαξίµου. Κα-
ταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά της Βουλής και αυτό το στοιχείο
της δικογραφίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η «SIEMENS», όµως, δεν έκανε µόνο δώρα. Όπως προκύπτει
από τους σκληρούς δίσκους που κατατέθηκαν –προσέξτε- στις
7 Ιουνίου του 2010, δηλαδή τέσσερα χρόνια και βάλε από το ξέ-
σπασµα του σκανδάλου και αφού κάποιοι από εµάς εννέα φορές
έχουµε ήδη ζητήσει στην εξεταστική να γίνει αιφνιδιαστική επί-
σκεψη στη «SIEMENS» και να κατασχεθεί ό,τι υπάρχει. Με πολλά
ζόρια, γίνεται η κατάσχεση στις 7 Ιουνίου 2010. Σε αυτούς τους
σκληρούς δίσκους βλέπουµε ότι ο Χριστοφοράκος και η
«SIEMENS» ενηµερώνονταν καθηµερινά –κρατηθείτε!- για τις
αδυναµίες και τις προσωπικές στιγµές του Πρωθυπουργού κ. Κα-
ραµανλή, των πολιτικών Αρχηγών, των Υπουργών. Καταθέτω στα
Πρακτικά της Βουλής οµολογία-µαγνητοφώνηση του κ. Καρα-
µανλή εν πτήσει προς τη Βιέννη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό εδώ πήγαινε κάθε µέρα στον Χριστοφοράκο. Λέει ο Κα-
ραµανλής: «Παραιτούµαι από την προσπάθεια να κάνω κάτι γι’
αυτόν τον τόπο. Πίστευα ότι θα µπορούσα κάτι να καταφέρω. Ας
τελειώνω καλύτερα µια ώρα αρχύτερα». Με τα λόγια αυτά µα-
γνητοφωνηµένα ο Πρωθυπουργός αναφέρεται στην έκθεση
προς τον Χριστοφοράκο εν πτήσει προς τη Βιέννη. Είναι από το
έγγραφο που κατέθεσα στα Πρακτικά. 

Σε άλλο σηµείο ο Χριστοφοράκος µαθαίνει και για την υπό-
θεση των παρακολουθήσεων στη «VODAFONE». Διαβάζω άλλη
αναφορά, η οποία φτάνει προς τον Χριστοφοράκο µε ηµεροµηνία
13.02.2006: «Παρακολούθηση» –παρακαλώ!- «του Πρωθυπουρ-
γού και του Αρχηγού της αξιωµατικής αντιπολίτευσης τότε, του
κ. Παπανδρέου. Είχε προηγηθεί η απόλυτη συνεννόηση των Αρ-
χηγών των δυο µεγάλων κοµµάτων. Η συνεννόηση έλαβε χώρα
στην οικία Παπανδρέου τη νύχτα της περασµένης Τρίτης προς
Τετάρτης, στην οποία ο Πρωθυπουργός Καραµανλής έφτασε µε
ιδιωτικό αυτοκίνητο µάρκας Honda, µε σκούρα τζάµια» –ακούστε
λεπτοµέρειες, κύριοι συνάδελφοι!- «µε τη συνοδεία έµπιστου
συγγενούς του που ήταν και ο οδηγός. Φυσικά, κανείς δεν είναι
σε θέση να γνωρίζει τι ακριβώς συζητήθηκε στο µικρό προσω-
πικό γραφείο του κ. Παπανδρέου εκείνη τη νύχτα, αν και στην
περίπτωση αυτή µεγαλύτερη σηµασία έχει το γεγονός της επί-
σκεψης». 

Ξέρει, λοιπόν, η «SIEMENS» εάν πηγαίνει µε αυτοκίνητο µάρ-
κας HONDA ο Πρωθυπουργός στο σπίτι του κ. Παπανδρέου, για
να συζητήσουν για τη «VODAFONE». Τι δουλειά είχε αυτή η πα-
ράξενη εταιρεία να παρακολουθεί κινήσεις πολιτικών, Πρωθυ-
πουργών και πολιτικών Αρχηγών, µέσα στα άγρια βράδια και να
ξέρει ότι µαγνητοφωνήθηκε ο Πρωθυπουργός; 

Κανείς δεν είχε πάρει χαµπάρι τι γίνεται και γιατί γίνεται; Η δι-
καιοσύνη που βρισκόταν όλα αυτά τα χρόνια; Τι σηµαίνουν τα
µηνύµατα, µεταξύ των στελεχών της «SIEMENS», που µαρτυ-
ρούν κυκλική κίνηση χρηµάτων; 

Διαβάζω: «Γειά σου Διονύση, φεύγω για Κωνσταντινούπολη
την Πέµπτη για δύο ηµέρες. Εάν είναι δυνατόν, επιβεβαίωσε πότε
θα γίνει η πληρωµή. Παίρνει πέντε εργάσιµες ηµέρες για να φτά-
σουν τα χρήµατα από τη «SIEMENS» στις ΗΠΑ και δύο ηµέρες
για να επιστρέψουν τα χρήµατα στην Ελλάδα για την πληρωµή
των ελληνικών υποχρεώσεων. Καταλαβαίνεις την ανησυχία µου». 

Στοιχείο της δικογραφίας, το οποίο καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης,

καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής το προαναφερθέν έγ-
γραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Άλλη επικοινωνία, µεταξύ στελεχών της «SIEMENS». 
«Θυµάσαι την βρετανική εταιρεία και τον Έλληνα που τους

πήρε τα 25.000.000; Τον τσακίσαµε. Σε ένα µήνα ερευνών και επι-
θέσεων τον φέραµε στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων και συµ-
βιβάστηκε για 33.000.000. Οι Βρετανοί αναχωρούν αύριο. Η
Κυβέρνηση αναφέρει ότι είναι πολύ ευχαριστηµένη. Θα ξέρω
πολύ περισσότερα αύριο από τον «µεγάλο άνδρα»». Ποιος είναι
ο «µεγάλος άνδρας»; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης,
καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής το προαναφερθέν έγ-
γραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο σκοτάδι είναι, όµως, και οι λόγοι της πρεµούρας της ελ-
ληνικής «SIEMENS» να ιδρυθεί γραφείο αντιπροσωπείας στα
Σκόπια, καθώς και τα αλλεπάλληλα ταξίδια και µηνύµατα του Χρι-
στοφοράκου προς τη µητρική εταιρεία, όπου ο κ. Χριστοφορά-
κος αναφέρει τα Σκόπια ως «Μακεδονία», µιλάει για µακεδονική
κυβέρνηση, για µακεδόνα Πρωθυπουργό και µακεδόνες αξιωµα-
τούχους. 

Καταθέτω, λοιπόν, το e-mail που έστειλε ο κ. Χριστοφοράκος
προς τη µητρική εταιρεία µε το όνοµα Mazedonischen Regierung
–µακεδονική κυβέρνηση κ.ο.κ.- διότι όταν του έθεσα το ζήτηµα
σε off the record συζήτηση, που κάναµε στο Μόναχο όταν πήγα
µε την εξεταστική, µου είπε ότι αγαπάει την Ελλάδα και ότι ποτέ
δεν χρησιµοποίησε αυτούς τους όρους. Εδώ είναι οι όροι, γραµ-
µένοι από τον ίδιο. Είναι γνωστό ότι scripta manent. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης,
καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, ο ΟΤΕ θα πρέπει να µας πει σε τι αφορούν οι ανταλ-
λαγές επιστολές µε τη Δηµοκρατία της Μακεδονίας; Το βλέπετε,
αγαπητοί συνάδελφοι; Republic of Macedonia. Στέλνουν επι-
στολή στον ΟΤΕ – Hellenic Telecommunications Organisation.
Πώς αλληλογραφούν µε αυτόν τον προκλητικό όρο οι Σκοπιανοί
µε τον ΟΤΕ; Δεν µάθαµε ποτέ σε τι θέµα αφορούσε αυτή η ιστο-
ρία, αν αντέδρασε ποτέ ο ΟΤΕ σε αυτήν την καρπαζιά των Σκο-
πιανών.

Καταθέτω, λοιπόν, και αυτήν την επιστολή που στέλνει η ψευ-
τοδηµοκρατία της «Μακεδονίας» προς τον ΟΤΕ και περιµένω να
δω ποια ήταν η απάντηση του ΟΤΕ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης,
καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής το προαναφερθέν έγ-
γραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µια και αναφέρθηκα στο ταξίδι της εξεταστικής στο Μό-
ναχο, ζήσαµε εκεί κάποιες περίεργες καταστάσεις όταν πήγαµε
µε τους άλλους συναδέλφους, µε την παράξενη τακτική της Γερ-
µανίδας εισαγγελέως, η οποία επέµενε µε πάθος πρώτον, να µην
τεθεί στον Χριστοφοράκο η ερώτησή µου για τα 100.000.000
µίζες και δεύτερον, δεν ήθελε κατά κανένα τρόπο να τεθεί η ερώ-
τηση για τη σχέση της «SIEMENS» µε τα Σκόπια. 

Όσο για το τι ζήσαµε εκεί, για τους χαλασµένους υπολογιστές,
θα το θυµάται ο κ. Παφίλης. Χαλασµένοι υπολογιστές κατά τη
διάρκεια της κατάθεσης, χάθηκαν αρχεία µε τις απαντήσεις του
Σίκατσεκ, έπεφτε το σύστηµα ξαφνικά ενώ κατέθεταν οι διάφοροι
λόγω βλάβης κ.λπ. Αν συνέβαινε κάτι τέτοιο στην Ελλάδα, το
«SPIEGEL» ακόµη θα έγραφε για εµάς µειωτικά άρθρα. Συνέβη-
σαν όλα τα παραπάνω ρεζιλίκια στην προηγµένη Γερµανία, αλλά
δεν τρέχει τίποτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Συµβαίνει και στην τηλεόραση
της Βουλής, που παίρνει κόπια ο κ. Βενιζέλος…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Κατόπιν, όµως, αυτού του γε-
γονότος και αφού είδαµε ότι υπεύθυνοι της «SIEMENS» έπασχαν
προφανώς από οµαδική αµνηστία, αρνήθηκα ως µέλος της εξε-
ταστικής να συµπράξω σε αυτό το κουκλοθέατρο και δεν µετείχα
σε κανένα από τα επόµενα ταξίδια στο Μόναχο. Και για να κατα-
νοηθεί το απόλυτο επίπεδο προστασίας –απόλυτο τονίζω- της
«SIEMENS» από την επίσηµη Γερµανία, θα πρέπει απλώς να ση-
µειώσουµε ότι επόπτης διαφάνειας είχε οριστεί ο κ. Τεό Βάιγκελ,
ο οποίος είναι µεγαλοστέλεχος πρώην των Χριστιανοδηµοκρα-

τών και Υπουργός Οικονοµικών της Γερµανίας όταν µπήκε η Ελ-
λάδα στο ευρώ.

Ο Βάιγκελ, λοιπόν, ήρθε και κατέθεσε ενώπιον της εξεταστικής
στο πρώτο ταξίδι στο οποίο µετείχα στο Μόναχο και είπε ότι δεν
ξέρει τίποτε για το παρελθόν, δεν θυµάται τίποτε, δεν ήταν αρ-
µοδιότητά του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επ’ ευκαιρία θα ήθελα να πληροφορηθώ από την ελληνική Κυ-
βέρνηση εάν πράγµατι προσέλαβε πριν λίγες ηµέρες την εται-
ρεία νοµικών συµβουλών «HOGAN LOVELLS», η οποία στο
πελατολόγιό της έχει και τη «SIEMENS». Θα πρέπει να το µά-
θουµε αυτό. Ισχύει ότι η εταιρεία αυτή προσελήφθη από την ελ-
ληνική Κυβέρνηση; Γιατί στις 11 Φεβρουαρίου βλέπω µε
ανακοίνωσή της να ενηµερώνει ότι αναλαµβάνει την εκπροσώ-
πηση του τµήµατος τηλεπικοινωνιών της «SIEMENS». Θα έχει
εµάς πελάτες και θα έχει και τη «SIEMENS» παράλληλα πελάτη;
Αυτό το τµήµα τηλεπικοινωνιών της «SIEMENS» έχει εµπλακεί
εδώ στην Ελλάδα στο σκάνδαλο µε τις µίζες. Γνωρίζει η Κυβέρ-
νηση ότι αυτή η εταιρεία νοµικών συµβούλων φαίνεται να έχει
συνεργαστεί και µε το τµήµα διαφάνειας της «SIEMENS» µε τον
κ. Βάιγκελ, ο οποίος είχε πάθει αµνησία και δεν θυµόταν τίποτε;
Το ξέρουµε ότι αυτή η εταιρεία είχε συνεργαστεί µε κοµµάτι της
«SIEMENS» στο παρελθόν και συνεργάζεται και τώρα;

Και ενώ έβραζε αυτό το σκάνδαλο, ο κόσµος στην Ελλάδα ζη-
τούσε δικαιοσύνη, τιµωρία των «λαδιάρηδων» πολιτικών, δή-
µευση των περιουσιών τους υπέρ του δηµοσίου, έρχεται η ΔΕΗ
επί ΠΑΣΟΚ και υπογράφει πριν έξι µήνες, σαν να µην τρέχει τί-
ποτε. Σύµβαση –λέει- προµήθειας µονοφασικών ρυθµιστών
τάσης από τη «SIEMENS» και της δίνει άλλα 2.000.000 ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
Δηλαδή, αντί να µπει αυτή η εταιρεία σε καραντίνα µέχρι να

δώσει τα ονόµατα των µιζαδόρων και να αποζηµιώσει την Ελλάδα
για τη ζηµιά που έπαθε, µία κρατική εταιρεία, η ΔΕΗ, της δίνει
άλλα 2.000.000 ευρώ για ρυθµιστές τάσης.

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά της Βουλής την ανταλλαγή
των e-mail, όπου το υπογράφει και στέλεχος της ΔΕΗ για τη σύµ-
βαση για άλλα 2.000.000 ευρώ στη «SIEMENS», η οποία υπε-
γράφη από τη ΔΕΗ τον περασµένο Οκτώβριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης,
καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής το προαναφερθέν έγ-
γραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μιλάµε για µία εταιρεία, η οποία είχε απ’ ό,τι φαίνεται µεγάλο
ενδιαφέρον για την πολιτική κατάσταση στην Ελλάδα. Κρατη-
θείτε. Την 1η Δεκεµβρίου του 2008, πριν δυόµισι χρόνια, υπάρχει
αποστολή εκτενούς ενηµερωτικού στα αγγλικά από την Αθήνα,
όπου αναφέρεται ότι υπάρχει ενδεχόµενο πρόωρων εκλογών -1
Δεκεµβρίου 2008- στην Ελλάδα. Ακτινογραφούνται όλα τα κόµ-
µατα της Βουλής. Αναλύεται ιδιαιτέρως η πολιτική τακτική του
ΛΑΟΣ και του Προέδρου του κ. Καρατζαφέρη. Κατάπληξη, όµως,
αποτελεί και το γεγονός ότι ασχολούνται µε το δηµόσιο χρέος
µας οι κύριοι της «SIEMENS» –πριν δυόµισι χρόνια, επαναλαµ-
βάνω- όπου αναφέρεται και διαβάζω επί λέξει: «Στο άµεσο µέλ-
λον θα υπάρχει πρόβληµα εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους,
κάτι που θα οδηγήσει σε σκληρότερους όρους». Ενώ η ακρίβεια
των προβλέψεων ανατριχιάζει τον αναγνώστη, αφού η
«SIEMENS» προβλέπει και υποβάθµιση της πιστοληπτικής ικανό-
τητας της χώρας και παράλληλα αδυναµία του ελληνικού κρά-
τους να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του.

Τι έγινε; Τον Δεκέµβριο του 2008, ήξερε η «SIEMENS» µε ακρί-
βεια αυτά που ζούµε εµείς σήµερα;

Το καταθέτω επίσης στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης,

καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συµπέρασµα: Ένα χρόνο η εξεταστική για την υπόθεση
«SIEMENS» στο σύνολό της απέτυχε παταγωδώς και αυτό δεν
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είναι αιχµή για το συµπαθή σε όλους πρόεδρό της. Δεν µπόρεσε
να βρει τη διακίνηση µαύρου χρήµατος. Δεν βρέθηκαν λογαρια-
σµοί πολιτικών προσώπων, αν φυσικά εξαιρέσει κανείς τα ψυχία
του κ. Μαντέλη και του κ. Τσουκάτου, ενώ πάντα παραµένει µυ-
στήριο που πήγαν τα 100.000.000 για τα οποία κατετέθη ότι δό-
θηκαν ως µίζες. Δεν δέχθηκαν τα υπόλοιπα κόµµατα να κληθούν
οι τρεις πρώην Πρωθυπουργοί. Ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος δή-
λωσε ότι η κυβέρνησή του ανετράπη το ’93, ο κ. Σηµίτης και ο κ.
Καραµανλής, για να διερευνήσουµε τι γνωρίζουν. Δεν δέχθηκαν
τα δύο µεγάλα κόµµατα να ψάξουν τα ταµεία και τους ταµίες,
όπως ζητήσαµε κατ’ επανάληψη προφορικώς και γραπτώς.
Υπάρχουν, λοιπόν, σκοτεινά σηµεία σε όλες τις µεγάλες υποθέ-
σεις στις οποίες ενεπλάκη η «SIEMENS». ΟΤΕ, C4I, Υπουργείο
Πολιτισµού, τοµέας υγείας και φυσικά τοµέας εθνικής άµυνας
για τον οποίο τα είπαµε και πιο πριν. Μέσα ενηµέρωσης και κοινή
γνώµη έχουν πεισθεί ότι τα δύο παλαιά κόµµατα δίνουν ανθρώ-
πους από τα πολιτικά νεκροταφεία τους. Υπάρχουν πρόσωπα τα
οποία επί βδοµάδες µονοπωλούσαν τα πρωτοσέλιδα και τα δελ-
τία ειδήσεων και δεν αναφέρονται καν στο πόρισµα της Πλειο-
ψηφίας. Καθόλου. 

Είναι πολύ σοβαρό να αθωωθούν ένοχοι. Ακόµη χειρότερο
είναι να ενοχοποιηθούν αθώοι. Πρέπει, λοιπόν, να συνεχιστεί στο
πλαίσιο µιας προανακριτικής επιτροπής της Βουλής η διερεύ-
νηση. Ο λαός θεωρεί ως µη γενόµενη τη µέχρι σήµερα διαδικα-
σία, καταγγέλλει τους συµψηφισµούς µεταξύ των δύο παλαιών
κοµµάτων σε κάθε επίπεδο. Εµείς εξετάζουµε το ενδεχόµενο να
µη συµµετάσχουµε στην προανακριτική, εάν δεν δεσµευθούν εκ
των προτέρων οι ηγεσίες των κοµµάτων ότι θα ανοίξουν τα κοµ-
µατικά ταµεία και οι λογαριασµοί όσων ήταν κοµµατικοί ταµίες
και ότι δεν θα µπουν ασπίδες σε πρώην Πρωθυπουργούς, όπως
έγινε εξάλλου και σε άλλες περιπτώσεις, όπως είναι το Βατοπέδι.

Είναι αδιανόητο µέχρι σήµερα τα όργανα του ελληνικού κρά-
τους να µην έχουν ασχοληθεί µε τις υπερτιµολογήσεις, µε το τι
ζηµιά έχουµε πάθει. Είναι απαραίτητο να κληθεί η «SIEMENS» να
καταβάλει όλα τα κεφάλαια, τα οποία διαφθείροντας εκπροσώ-
πους του πολιτικού συστήµατος, εισέπραξε παρανόµως. Αν η
«SIEMENS» δεν καταβάλει τα ποσά, τα οποία θα αποκαλύψει ο
κρατικός έλεγχος επιτέλους, θα πρέπει προφανώς να αποβληθεί
από κάθε διαγωνισµό προµήθειας που λαµβάνει η χώρα στην ελ-
ληνική επικράτεια. Είναι δε εντυπωσιακό, το πόσο βραδυκίνητοι
είναι οι συγκεκριµένοι κρατικοί φορείς, αλλά και η δικαιοσύνη
στη διερεύνηση της υπόθεσης. 

Τέλος, ο τρόπος απόδρασης τριών διαφθορέων, του Χριστο-
φοράκου και του Καραβέλα επί Νέας Δηµοκρατίας και του Γι-
ούνγκ επί ΠΑΣΟΚ, δεν έχει ερευνηθεί από κανέναν. Η δε
δικαιοσύνη εκινείτο µε τροµερά αργούς ρυθµούς, δίνοντας το
χρόνο στους διαφθορείς να εξαφανίσουν τα ενοχοποιητικά στοι-
χεία. Είναι δε χαρακτηριστικό και καθοριστικό αυτό που είπε ο κ.
Αποστολάκος ότι έξι χρόνια µετά δεν έχει υπάρξει ακροατήριο.
Μιζαδόροι και µιζοδότες κυκλοφορούν ελεύθεροι εντός και
εκτός της Ελλάδος. 

Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός αρνείται να συµµετέχει
στην προσπάθεια κοροϊδίας του ελληνικού λαού που καλείται συ-
νεχώς να πληρώνει τα σπασµένα. Ζητεί την παραδειγµατική τι-
µωρία όλων των πολιτικών που είναι εµπλεγµένοι στο ράλι της
µίζας. Ζητεί τη δήµευση των περιουσιών τους και ζητεί να στα-
µατήσουν οι κυβερνητικές ακρότητες µε τη «SIEMENS». Να δο-
θούν επιτέλους αποζηµιώσεις στο ελληνικό δηµόσιο. Σηµαντικό
µέρος, λοιπόν, του δηµόσιου χρέους µας είναι επαχθές, οφείλε-
ται σε µιζοδοσίες και υπερκοστολογήσεις. Αυτό το επαχθές
µέρος του δηµόσιου χρέους που έχει τις ρίζες του στην τακτική
εταιρειών «µπουµπουκιών», όπως είναι η «SIEMENS», θα πρέπει
να δηλώσουµε προς κάθε κατεύθυνση ότι δεν το αναγνωρίζουµε
ως χώρα και αρνούµαστε να το καταβάλουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κων-
σταντίνο Αϊβαλιώτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές κ. Παύλος Στασι-
νός του ΠΑΣΟΚ, κ. Νίκος Δένδιας της Νέας Δηµοκρατίας και κ.
Γεώργιος Κασαπίδης της Νέας Δηµοκρατίας ζητούν µε επιστολή

τους στον Πρόεδρο της Βουλής ολιγοήµερη άδεια απουσίας από
τις εργασίες της Βουλής. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Η Βουλή ενέκρινε τις ζη-

τηθείσες άδειες. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Δηµήτριος Παπαδη-

µούλης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα
ήθελα να µιλήσω µετά τον κ. Παπαδηµούλη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ναι, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ρώτησα πριν

έλθω εδώ µερικές δεκάδες πολίτες, φίλους µου που ψηφίζουν
όλα τα κόµµατα, αν πιστεύουν ότι η σηµερινή συζήτηση θα βοη-
θήσει στο να πάνε κάποιοι κλέφτες φυλακή, από αυτούς που
πήραν µίζες από τη «SIEMENS» και αν πιστεύουν ότι αυτή η συ-
ζήτηση θα βοηθήσει στο να πάρει πίσω ο ελληνικός λαός τα
κλεµµένα ή έστω ένα µέρος από τα κλεµµένα; Δεν βρήκα ούτε
έναν να µου πει ότι το πιστεύει.

Αν όσοι ακολουθήσουν στο Βήµα, έχουν να επικαλεσθούν κά-
ποιον, να µας τον φέρουν να µας τον δείξουν, διότι αυτή η συζή-
τηση µετατρέπει τη Βουλή σε «πλυντήριο σκανδάλων» και είναι
ένα ακόµη θλιβερό επεισόδιο σε µία λιτανεία συγκάλυψης και
συµψηφισµού.

Κύριε Καστανίδη, θα σας ερωτώ εξ ονόµατος όχι της Κυβέρ-
νησης, αλλά της Κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, όπως ερωτώ
και τον αγαπητό Πρόεδρο της Εξεταστικής Επιτροπής το Σήφη
Βαλυράκη, το εξής: Κοντεύουν πέντε µήνες από τότε που κατα-
τέθηκε το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής. Μπορεί κάποιος
να µου δώσει µία εξήγηση, κύριε Καστανίδη, γιατί χρειάστηκε να
περάσουν πέντε µήνες για να έλθει το πόρισµα στην Ολοµέλεια;
Είναι αµέλεια ή σκοπιµότητα; 

Αν είναι αµέλεια, τότε πόσο πειστικά ηχούν αυτά που έλεγε ο
Πρωθυπουργός πριν από ενάµιση χρόνο εδώ, ότι «θα µατώσουµε
για το σκάνδαλο της «SIEMENS»; Με πέντε µήνες καθυστέρηση
το αίµα είναι τοµατοπελτές! 

Και γι’ αυτήν την πεντάµηνη καθυστέρηση έχει ευθύνη και η
Νέα Δηµοκρατία –όχι µόνο το ΠΑΣΟΚ- διότι και αυτή είχε εξήντα
Βουλευτές που µπορούσαν να προκαλέσουν τη συζήτηση. Είναι,
λοιπόν, αµέλεια ή µήπως είναι σκοπιµότητα; 

Θα πει κανείς: Μήπως είµαι πολύ δύσπιστος; Τι θα βοηθούσαν
οι πέντε µήνες καθυστέρησης; Αν δεν είναι αµέλεια µε πρόθεση
συγκάλυψης, είναι συνειδητή χρονοκαθυστέρηση προκειµένου
να ψηφιστεί στο µεταξύ ο νόµος Καστανίδη, που αναθέτει στο
φίλτρο µιας επιτροπής εκ δικαστών, πριν τη σύσταση προκαταρ-
κτικής επιτροπής, τον έλεγχο για την περαιτέρω εξέταση µε προ-
καταρκτική επιτροπή έτσι ώστε στην περίπτωση του σκανδάλου
της «SIEMENS» το κερασάκι στην τούρτα της συγκάλυψης και
της παραγραφής να µην το βάλει η Βουλή, αλλά να το βάλει µία
επιτροπή εκ δικαστών.

Καθυστερήσατε, λοιπόν, συνειδητά πέντε µήνες έτσι ώστε να
ψηφιστεί αυτός ο νόµος και να πρωτοεφαρµοστεί στην περί-
πτωση της «SIEMENS», αφού την επόµενη Δευτέρα θα γίνουν
και οι αναγκαίες προσαρµογές και αλλαγές στον Κανονισµό της
Βουλής, τις οποίες µας προανήγγειλε στην αρχή της συζήτησης
ο κ. Πετσάλνικος.

Το θέµα που συζητάµε έχει σηµασία; Έχει διότι η συστηµική
διαφθορά που µαστίζει αυτήν τη χώρα υπολογίζεται από έναν
αµερικάνικο µελετητικό οίκο, τον οίκο «BROOKINGS», σε 20 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ το χρόνο σε µίζες, σε διαφθορά, σε µαύρο
πολιτικό χρήµα και µαύρο χρήµα γενικώς και είναι ένα πολύ µε-
γάλο εµπόδιο στην ανάπτυξη, στην ανόρθωση αυτής της κοινω-
νίας. Και αυτή η συστηµική διαφθορά µαζί µε το αίσθηµα της
ατιµωρησίας µεγαλώνει και ένα αίσθηµα οργής και αδικίας στους
Έλληνες πολίτες, οι οποίοι σου λένε: «Μα, είναι δυνατόν να µου
κόβετε µισθούς, συντάξεις, κοινωνικό κράτος, επιδόµατα ανερ-
γίας, να µου λεηλατείτε τη ζωή και κανένας µασκαράς να µην πη-
γαίνει φυλακή;». Θα δώσουµε απάντηση σε αυτό; 

Περιµένω µία απάντηση από τους επόµενους οµιλητές της κοι-
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νοβουλευτικής Πλειοψηφίας στο γιατί καθυστερήσατε πέντε
µήνες, όπως και από τους επόµενους οµιλητές της Νέας Δηµο-
κρατίας, στο γιατί καθυστερήσατε πέντε µήνες και διευκολύνατε
την κυβερνητική καθυστέρηση, ενώ είχατε τους εξήντα Βουλευ-
τές και οι µεν και οι δε.

Δεύτερη απορία. Το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής µετά
από έντεκα µήνες σκληρής δουλειάς, παρά τις διαφορές ανά-
µεσα στα κόµµατα, που σε κάποια θέµατα ήταν σηµαντικές, είχε
και έναν ισχυρό κοινό παρονοµαστή. Δεκαεννιά στους δεκαεννιά
λέµε: «Ναι, πρέπει να συσταθεί προκαταρκτική επιτροπή». Οι
δέκα που αποτελούν την πλειοψηφία –και εποµένως, το πόρισµα
του ΠΑΣΟΚ- λένε: «Προκαταρκτική επιτροπή για συγκεκριµένα
πρόσωπα, επτά από το ένα κόµµα και πέντε από το άλλο». Δεν
άκουσα τίποτα, ούτε για την ανάγκη να συσταθεί προκαταρκτική
επιτροπή, ούτε για τα πρόσωπα. Ήταν κατανοµή ρόλων; Ελπίζω
οι επόµενοι οµιλητές να µας εξηγήσουν γιατί «ναι, προκαταρ-
κτική επιτροπή», να ασκήσουν κριτική στην καθυστέρηση της σύ-
στασής της και να µας τεκµηριώσουν και την πρόταση του
ΠΑΣΟΚ για τους επτά και τους πέντε. 

Περιµένω από τους επόµενους της Νέας Δηµοκρατίας να µας
εξηγήσουν γιατί ενώ το σκάνδαλο, όπως λέει η καταγραφή των
γεγονότων, αφορά και στα ταµεία των δύο κοµµάτων –απόφαση
του ειρηνοδικείου του Μονάχου του 2009- η πρόταση της Νέας
Δηµοκρατίας δεν βρήκε κανένα νεοδηµοκράτη, πρώην Υπουργό,
για τον οποίο να χρειάζεται περαιτέρω έρευνα. Να µας το εξη-
γήσουν και αυτό, γιατί αλλιώς και αυτά που λέει ο Αντώνης Σα-
µαράς ότι θα λάµψει η αλήθεια και θα φτάσει το µαχαίρι στο
κόκαλο, δεν πείθουν κανένα.

Μία τρίτη απορία. Μπορείτε, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριοι
της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, να µου εξηγήσετε γιατί είστε
ακριβοί στα πίτουρα και φτηνοί στ’ αλεύρι; Στην περίπτωση των
υποβρυχίων τρέξατε, παραλείποντας και την εξεταστική επι-
τροπή, κατευθείαν σε προκαταρκτική επιτροπή µόνο για τον κ.
Τσοχατζόπουλο, παρ’ ότι µιλάµε για µία σύµβαση που υπογρά-
φηκε στα τέλη της δεκαετίας του ’90 και υλοποιείται µέχρι τώρα;
Και για τους υπόλοιπους Υπουργούς Άµυνας, µε διευρυµένες
αρµοδιότητες, µια άλλη επιτροπή θα εξετάσει το θέµα. Πότε; Σε
λίγες εβδοµάδες. Η προθεσµία είναι –λέει- µέχρι τις 6 Ιουνίου.
Υπάρχει ένας Έλληνας που να πιστεύει ότι θα βρεθεί άκρη µέχρι
τις 6 Ιουνίου; Γιατί, λοιπόν, τρέχετε κατευθείαν σε προκαταρκτική
επιτροπή στα υποβρύχια και παραλείπετε πέντε µήνες το καθή-
κον σας να φτιάξετε προκαταρκτική επιτροπή για τη «SIEMENS»;
Κάτι µυρίζει άσχηµα εδώ.

Επικαλούµαι τις µαρτυρίες και του κ. Σήφη Βαλυράκη και του
κ. Γρηγόρη Αποστολάκου και του κ. Κώστα Αϊβαλιώτη και του κ.
Θανάση Παφίλη. Έντεκα µήνες εκεί µέσα, χίλιες ώρες πιάναµε
διαρκώς τη µύτη µας, παρά τις σκοπιµότητες, τους περιορισµούς
της κοµµατικής προέλευσης, γιατί είδαµε ένα µαύρο πολιτικό
χρήµα να ρέει άφθονο και την εποχή της Νέας Δηµοκρατίας και
την εποχή του ΠΑΣΟΚ: πολλά λεφτά και µία δικαιοσύνη που όταν
δεν ήταν αναποτελεσµατική, έκανε µε διαβλητό τρόπο τη δου-
λειά της. 

Τρία χρόνια προκαταρκτική εξέταση, µε αστείες εξετάσεις του
τύπου «έχετε κάτι να συµπληρώσετε, κύριε µάρτυς;» για κάποιον
µάρτυρα για τον οποίο βρώµαγε η δουλειά. Καµµία ερώτηση, κα-
νένα στρίµωγµα. Μία διοίκηση αναποτελεσµατική, ευθυνόφο-
βους δηµοσίους λειτουργούς και µία στρατιά από λαµόγια, οι
οποίοι έρχονταν εκεί µε το θράσος του ψευδοµάρτυρα, ο οποίος
δεν θα πιαστεί από πουθενά και µας έλεγαν «ναι, τα πήρα, δεν
ήταν για µένα, τα είχα δώσει δανεικά, δεν ζήτησα καν απόδειξη
γιατί είµαι πολύ κιµπάρης» κ.λπ.. Μιλούσαµε για εκατοντάδες χι-
λιάδες ευρώ, χρηµατιστές, µεσάζοντες, το ένα, το άλλο και την
ίδια ώρα κάποιοι προσπαθούσαν να µας σπρώξουν στα κουζι-
νικά, όταν όλη η ιστορία, κατά την εκτίµηση του πορίσµατος,
είναι 2 δισεκατοµµύρια ευρώ ζηµιά.

Πού βρισκόµαστε τώρα; Στη Νιγηρία κάποιοι έχουν βγει και
από τη φυλακή, αφού εξέτισαν τη θητεία τους για το σκάνδαλο
της «SIEMENS». Στην Ελλάδα δεν έχει υπάρξει ορισµός δίκης,
όχι µόνο για τα πολιτικά πρόσωπα, που υπάρχει ατιµωρησία θω-
ρακισµένη από το Σύνταγµα, αλλά και για τα µη πολιτικά πρό-
σωπα. Σας ερωτώ, λοιπόν: µπορείτε να µου εξηγήσετε γιατί δεν

έχει υπάρξει ένα εδώλιο για τα µη πολιτικά πρόσωπα; 
Ο κ. Τσουκάτος έχει πει εδώ και καιρό -και δεν προστατεύεται

από το νόµο περί ευθύνης Υπουργών- ότι «πήρα 1 εκατοµµύριο
µάρκα και το έδωσα στο ΠΑΣΟΚ». Αυτή η υπόθεση δεν πρέπει
να διερευνηθεί από τη δικαιοσύνη; Γιατί δεν έχει στηθεί εδώλιο;
Ο κ. Σκαρπέλης, ο επονοµαζόµενος Γκροµίκο στον ΟΤΕ -διότι
άλλαζαν οι διοικήσεις, αλλά αυτός παρέµενε «νούµερο 2» επί
χρόνια- έχει βρεθεί µε εκατοµµύρια ευρώ σε λογαριασµό µε τον
κωδικό «Franz». Γιατί δεν πάει σε δίκη; Εξηγήστε µου γιατί.

Να, γιατί σας είπα στην αρχή ότι «ο κόσµος το έχει τούµπανο»
ότι διά πράξεων και παραλείψεων µετατρέπεται η Βουλή σε «πλυ-
ντήριο σκανδάλων» και η συστηµική διαφθορά αφρικανικού
τύπου ζει και βασιλεύει.

Στο ερώτηµα, λοιπόν, «Θα πάει κάποιος φυλακή από τα πολι-
τικά πρόσωπα;», κρατάω πάρα πολύ µικρό καλάθι. Το πράγµα
πάει κι εδώ για κουκούλωµα και παραγραφή. 

Στο ερώτηµα «Θα πάρουµε πίσω τα κλεµµένα ή τουλάχιστον
ένα µέρος από τα κλεµµένα;», η απάντηση κι εδώ δυστυχώς,
είναι απαισιόδοξη. 

Τι λένε τα στοιχεία, κύριοι συνάδελφοι; Ήδη δεκαεπτά χώρες
έχουν εισπράξει αποζηµιώσεις από τη «SIEMENS», γι’ αυτό το
σκάνδαλο ύψους 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Ελλάδα και µε Νέα
Δηµοκρατία και µε ΠΑΣΟΚ, χρόνια τώρα, όχι απλώς δεν έχει
πάρει 1 ευρώ, αλλά δεν έχει ζητήσει 1 ευρώ. Και όχι απλώς δεν
έχει ζητήσει 1 ευρώ, αλλά δεν έχει καν υπολογίσει το ύψος της
ζηµιάς. Μου το έχει απαντήσει τρεις φορές στη Βουλή ο κ. Πα-
µπούκης, λέγοντάς µου ότι το καλό πράγµα αργεί να γίνει, θέλει
επαγγελµατισµό. Αυτό το απάντησε και σε έναν άλλο συνάδελφο
ο κ. Σαχινίδης. Και µάλιστα δεν έχει υπολογιστεί το ύψος της ζη-
µιάς όχι µόνο για το σκάνδαλο της «SIEMENS», αλλά και για κα-
νένα από τα σκάνδαλα που κατά τ’ άλλα η Βουλή έχει ορίσει
εξεταστικές επιτροπές, γιατί τα θεωρεί σκάνδαλα. Και η Κυβέρ-
νηση, είτε η σηµερινή είτε η προηγούµενη, τα θεωρεί σκάνδαλα.

Ποιο είναι το καινούργιο; Ότι επελέγη προσφάτως ένα νοµικό
γραφείο για να υποστηρίξει αυτήν τη δουλειά: µια αµερικάνικη
εταιρεία, η «HOGAN LOVELLS». Έλα, όµως, που αυτά γίνονται
µε διαφάνεια και µάθαµε ότι η «HOGAN LOVELLS» έχει πελάτη
και τη «SIEMENS». Δεν µπορούσατε να βρείτε µια άλλη εταιρεία;
Ξέρω ότι αυτό δεν είναι επαγγελµατικά ασυµβίβαστο, κύριε Πα-
µπούκη -και µη χαµογελάτε, είναι σοβαρά τα πράγµατα- ξέρω ότι
είναι νόµιµο, αλλά για να παραφράσουµε τη «βουλγαράκειο
ρήση», είναι και ηθικό; Είναι και έξυπνό; Αν αυτοί έχουν και τους
δυο πελάτες, ποιον θα υπολογίσουν παραπάνω; Το µεγάλο και
το µόνιµο, που είναι η «SIEMENS», ή τον ευκαιριακό, που είσαστε
εσείς;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Είναι απιστία αυτό που εί-
πατε, απιστία τιµών.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κα-
κουργηµατική.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ε, ναι. Βέβαια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Έρχοµαι και στο άλλο θέµα.

Μένω στον κοινό παρονοµαστή όλων των απόψεων µέσα στην
εξεταστική επιτροπή: Όλοι λένε ότι ναι, υπήρξε σκάνδαλο, ναι,
τα λεφτά που δόθηκαν µε µαύρο πολιτικό χρήµα είναι πολλά, ναι,
είναι µπλεγµένα πολιτικά πρόσωπα που διετέλεσαν Υπουργοί και
Υφυπουργοί και από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµοκρατία και
ότι, ναι, είναι µπλεγµένα και τα κοµµατικά ταµεία. 

Και σας λέω: Να δεχτώ ότι υπάρχουν οι περιορισµοί του νόµου
περί ευθύνης Υπουργών, της ατιµωρησίας. Στον τοµέα της αυ-
τοκάθαρσης και του αυτοελέγχου, µπορούν να µου πουν οι ηγε-
σίες της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ τι έκαναν; Όταν
υπάρχει απόφαση του Ειρηνοδικείου του Μονάχου που λέει ότι
τα κοµµατικά ταµεία πήραν το 2%, όταν αυτή η δικαστική από-
φαση, η γερµανική, χαρακτηρίζει τα κόµµατα της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, ως κόµµατα του 2% και όταν όντως η
εξεταστική επιτροπή δεν έχει το περιθώριο να τελειώσει αυτήν
την υπόθεση µπορείτε να µου πείτε, κύριοι της ηγεσίας,της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, τι κάνατε για να ελέγξετε τους σκε-
λετούς στα ντουλάπια των κοµµατικών σας ταµείων; Στο κάτω-
κάτω ούτε ο Παπανδρέου ούτε ο Σαµαράς ήταν τότε ηγέτες
αυτών των κοµµάτων, γιατί δεν έκαναν αυτήν την κίνηση; Γιατί
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δεν έψαξαν τα χαρτιά; Γιατί δεν έδειξαν τουλάχιστον ότι ενδια-
φέρονται; Πού είναι η πολιτική βούληση να αλλάξουν κάποια
πράγµατα;

Τι βρήκαµε αυτούς τους έντεκα µήνες; Αυτούς που πιάστηκαν
µε τη «γίδα στην πλάτη», µόνο αυτούς: Τσουκάτος, Μαντέλης.
Και φυσικά επιβεβαιώσαµε ότι υπάρχει σκάνδαλο από όλο αυτόν
τον όγκο της δικογραφίας. Παρ’ όλα αυτά, παρ’ ότι βρήκαµε λι-
γότερα από αυτά που περίµενε ο ελληνικό λαός και που θέλαµε,
βρήκαµε πολύ περισσότερα από αυτά που βρήκε η Κυβέρνηση
και η δικαιοσύνη και όλες οι συναρµόδιες αρχές, που έψαχναν –
υποτίθεται- τόσα χρόνια. 

Να σας πω ένα σκάνδαλο µέσα στο σκάνδαλο; Τον κ. Τσου-
γκράνη, τον κουµπάρο του κ. Μαντέλη, ο οποίος µας κάρφωσε
τον κ. Μαντέλη και µετά ο ίδιος αναγκάστηκε να οµολογήσει -
γιατί τα είχε βάλει αυτός σε λογαριασµό, δεν ήταν πονηρός σαν
και τους άλλους που πήραν τα πιο πολλά σε µαύρες σακούλες
και µε ενδιάµεσους- η δικαιοσύνη δεν τον είχε φωνάξει καν ως
µάρτυρα. 

Τον κ. Καρακώστα, ένα άλλο σκοτεινό πρόσωπο, το οποίο µας
αποκάλυψε διάφορα πράγµατα και µετά µας είπε ότι τα έκανε σε
περίοδο σύγχυσης και τα πήρε πίσω -γιατί έτσι τον δασκάλεψαν
οι δικηγόροι και κάποιοι τον πίεσαν- δεν τον είχαν καν καλέσει
ως µάρτυρα και µετά από την εξέταση στην εξεταστική επιτροπή
του απαγόρευσαν και την έξοδο από τη χώρα κλπ..

Μπορούσαν να γίνουν πράγµατα διαφορετικά; Κύριε Καστα-
νίδη, υπάρχει µία οδηγία, η 18/2004, άρθρο 45 που λέει ότι µία
εταιρεία, όπως η «SIEMENS», όταν πιαστεί να δίνει µίζες παρα-
βιάζει τους κανόνες περί ανταγωνισµού και µπορεί να αποκλει-
στεί από τους διαγωνισµούς, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό απάντησε σε ερώτησή µου, όταν
ήµουν Ευρωβουλευτής, ο τότε αρµόδιος Επίτροπος ο κ. Φρατίνι.
Αυτό υπό µία προϋπόθεση: ότι θα υπάρχει έστω µία τελεσίδικη
δικαστική απόφαση σε αυτήν τη χώρα -που λέγεται Ελλάδα- ότι
αυτοί οι τύποι έδιναν µίζες για να παίρνουν δουλειές. 

Ε, τέτοια απόφαση ακόµα στην Ελλάδα δεν έχει ληφθεί, όχι
για πολιτικά πρόσωπα, αλλά µία απόφαση που να λέει ότι αυτά
τα πανάκριβα µηχανήµατα, που πουλάγανε χωρίς διαγωνισµούς,
µε απευθείας αναθέσεις µε πανάκριβα ανταλλακτικά και εκ των
υστέρων µε πανάκριβο σέρβις στα νοσοκοµεία, ήταν µε µίζες.
Μία τέτοια απόφαση δεν υπάρχει. Αντί γι’ αυτό συνεχίζουν να
παίρνουν δουλειές. Γιατί δεν έγινε αυτό; 

Μου είπε ο κ. Παµπούκης πριν από µία βδοµάδα: «Μια επιταγή
να πάρουµε και αυτό είναι πολύ σηµαντικό». Ρωτώ: Είσαστε δια-
τεθειµένοι να δεχθείτε ένα εξωδικαστικό συµβιβασµό για ένα
ποσό πολύ-πολύ µικρότερο, µε πολύ λιγότερα µηδενικά από τα
2.000.000.000 ευρώ, που µας εισηγήθηκε ο κ. Βαλυράκης, χωρίς
να σας δώσουν ονόµατα; Ή πιστεύετε ότι η καινούργια διοίκηση
της «SIEMENS» δεν ξέρει πόσα έδωσε, σε ποιους τα έδωσε, γιατί
τα έδωσε και πότε τα έδωσε;

Γιατί δεν ακολουθείτε το παράδειγµα της ιταλικής «ENEL» και
των ιταλικών αρχών. Και εκεί είχαν δώσει λεφτά σε µία ηλεκτρική
εταιρεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Εκεί οι ιταλικές αρχές τους είπαν αν ότι δεν µας δώσετε ονό-

µατα θα σας αποκλείσουµε δεκαπέντε χρόνια από όλες τις δου-
λειές. Και έδωσαν ονόµατα, κάποια ονόµατα τουλάχιστον και
κάποιοι υψηλά ιστάµενοι σε αυτήν την ιταλική εταιρεία είναι τώρα
στις φυλακές. 

Συµπέρασµα: Δεν υπάρχει πολιτική βούληση. Ορισµένοι
επειδή τους βολεύει και επειδή είναι ενδεχοµένως και λαδωµένοι,
προσπάθησαν να ενοχοποιήσουν για το επερχόµενο φιάσκο την
εξεταστική επιτροπή. Ναι, είµαι από αυτούς που κάνουν κριτική
στις πράξεις και τις παραλείψεις της πλειοψηφίας της εξεταστι-
κής επιτροπής. Ναι, διαφώνησα σε πολλά πράγµατα. Ναι, πι-
στεύω ότι µπορούσαµε να κάνουµε καλύτερη δουλειά. Αλλά είναι
λάθος να φορτωθεί το άγος αυτής της συγκάλυψης, αυτού του
σκανδάλου η εξεταστική επιτροπή, διότι εκεί µέσα υπήρξαν συ-
νάδελφοι, που πέρα από κοµµατικές ιδιότητες, προσπάθησαν και
από τα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που είναι

µπλεγµένα σε αυτό το σκάνδαλο µέχρι το λαιµό.
Ποιες είναι, όµως, οι αιτίες του φιάσκου εάν θέλουµε να είµα-

στε ειλικρινείς; Ότι οι ηγεσίες της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ και τότε και τώρα δεν είχαν την πολιτική βούληση να ψα-
χθεί το θέµα, να υπάρξει αυτοκάθαρση. Ότι συστάθηκε αυτή η
εξεταστική επιτροπή µε χρόνια καθυστέρηση, όταν προηγουµέ-
νως είχαν σβηστεί τα ίχνη µε ευθύνη εδώ µεγαλύτερη της Νέας
Δηµοκρατίας απ’ ό,τι του ΠΑΣΟΚ. Ότι η εξεταστική επιτροπή
έµεινε µόνη και αβοήθητη. 

Ζητούσαµε βοήθεια από την επιτροπή για το ξέπλυµα του µαύ-
ρου χρήµατος, από την Τράπεζα της Ελλάδας, από την επιτροπή
του «πόθεν έσχες», από την Κυβέρνηση, από το Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους και δεν παίρναµε, παρ’ ότι το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους από το Φεβρουάριο του 2009 µε οµόφωνη από-
φασή του έχει πει ότι πολιτικοί από τα δυο κόµµατα «τα πιάσανε»,
για να δίνουν στη «SIEMENS» δουλειές. 

Και από τη δικαιοσύνη δεν είχαµε βοήθεια. Να σας πω ένα πα-
ράδειγµα; Η δικαιοσύνη στη Γερµανία µπουκάρησε στις 6 η ώρα
το πρωί µε δεκάδες ειδικούς υπαλλήλους και είπε «κάτω τα µο-
λύβια» και κατέσχεσε τα πάντα. Στην Ελλάδα ο κ. Ζαγοριανός
πήρε τηλέφωνο και είπε «Αύριο στις 12 η ώρα θα έρθω εκεί. Πείτε
µου σας παρακαλώ τι να κατασχέσω». Και ξέχασε να κατασχέσει
και το σκληρό δίσκο του υπολογιστή ο οποίος κατασχέθηκε το
2010. Πιστεύετε ότι είναι κανείς τόσο ηλίθιος που να δώσει το
προϊόν του εγκλήµατος προς κατάσχεση; 

Και στο µεταξύ, όπως περνούσαν τα χρόνια, έκλεισε και το
στρείδι στη Γερµανία. Έκαναν τους συµβιβασµούς τους, έδωσαν
τα λεφτά τους, έκαναν και τις συναλλαγές τους κάτω από το τρα-
πέζι µε τα πουλάκια που στο µεταξύ το είχαν σκάσει -Χριστοφο-
ράκος µε Νέα Δηµοκρατία, Γιούγκ επί ΠΑΣΟΚ- υπέγραψαν και
αυτοί τη σύµβαση εµπιστευτικότητας και κατά τα άλλα, θέλουν
να συνεργαστούν. Έτσι θα πάµε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ολοκληρώνω.
Δεν ασχολήθηκα καθόλου µε την τεκµηρίωση του σκανδάλου: 
Με το τρίγωνο «SIEMENS»-ΟΤΕ–«INTRACOM», διότι η «INTRA-

COM» του κ. Κόκκαλη µε τη «SIEMENS» ήταν συνεταίροι και όχι
ανταγωνιστές στον ΟΤΕ για χρόνια και µε Νέα Δηµοκρατία και
µε ΠΑΣΟΚ. Διότι αυτά είναι ολοφάνερα για τους δεκαεννιά στους
δεκαεννιά. 

Με τον ΟΣΕ και ένα σκάνδαλο ναυπηγείων. Και έτσι δένει και
το σκάνδαλο της «SIEMENS» µε το σκάνδαλο των υποβρυχίων.
Η πέτρα του σκανδάλου είναι τα γερµανικά ναυπηγεία και οι
µίζες. 

Με το σκάνδαλο C4I, µε το σκάνδαλο µε το µαύρο πολιτικό
χρήµα, µε το σκάνδαλο στα νοσοκοµεία. 

Ένα µόνο θα σας πω. Από τις µαρτυρίες, τα στοιχεία, τα υλικά
της δικογραφίας προκύπτει ότι έρρεε µαύρο πολιτικό χρήµα και
την περίοδο του ΠΑΣΟΚ και την περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας
και είναι υπόθεση τιµής να προχωρήσει αυτή η εξεταστική επι-
τροπή έτσι ώστε να βρεθεί άκρη. Αν κάποιος είναι µέσα στο πό-
ρισµα προτεινόµενος για περαιτέρω εξέταση και δεν είναι
µπλεγµένος, να έχει τη δυνατότητα να καθαρίσει το όνοµά του
και υπάρχουν τέτοιοι. Όµως, και κάποιοι µασκαράδες που έβα-
λαν όχι µόνο το δάκτυλο, όλο το χέρι στο µέλι, να έχουν τουλά-
χιστον -αν δεν έχουν ποινική αντιµετώπιση- ηθική απαξία. Το
χρωστά αυτό αυτή η Βουλή στην ελληνική κοινωνία και το χρω-
στάνε τα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Κλείνω, κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι πρέπει να συσταθεί
προκαταρκτική επιτροπή. Πρέπει να δοθούν εξηγήσεις γιατί
υπήρξε αυτή η πεντάµηνη καθυστέρηση. Πρέπει οι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που θα ακολουθήσουν να
µη σιωπήσουν και πάλι για τα προτεινόµενα πρόσωπα. Να µας
εξηγήσουν οι του ΠΑΣΟΚ γιατί αυτοί οι δώδεκα. Να µας εξηγή-
σουν οι της Νέας Δηµοκρατίας γιατί κανείς νεοδηµοκράτης. Και
όσοι συνάδελφοι θεωρούν ότι αδίκως έχουν συµπεριληφθεί σε
αυτόν τον κατάλογο, να ακουστούν και να πουν την άποψή τους,
αλλιώς, το θέµα προσθέτει στοιχεία στον εκφασισµό της ελληνι-
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κής κοινωνίας, διότι προσθέτει επιχειρήµατα στην άθλια επιχει-
ρηµατολογία «κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει», «όλοι ίδιοι
είναι», που είναι βλάβη για τη δηµοκρατία µας πολύ µεγάλη, πολύ
µεγαλύτερη και από την τεράστια οικονοµική ζηµιά που προκά-
λεσε το σκάνδαλο της «SIEMENS».

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-
παδηµούλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες δυο εκ-
παιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο «Εκπαιδευτήρια Γεωργίου
Ζώη» Αργυρούπολης Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητούµε θέµα πολύ σοβαρό για τη δηµόσια ζωή.
Η υπόθεση της «SIEMENS» είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα
µιας σοβαρής ιστορικής τοµής και ανατροπής που συνέβη στον
κύκλο της Μεταπολίτευσης. Από την αποκατάσταση της δηµο-
κρατίας µέχρι περίπου τα µέσα της δεκαετίας του 1990, για διά-
φορους λόγους µεταξύ των οποίων και η ύπαρξη ισχυρών
προσωπικοτήτων, ίσχυε καθολικά το αξίωµα «η πολιτική αποφα-
σίζει και η οικονοµία ακολουθεί». Μια σειρά σηµαντικών κοινωνι-
κών και οικονοµικών διεργασιών οδήγησαν σε ανατροπή αυτού
του αξιώµατος και από τα µέσα της δεκαετίας του 1990 και
ύστερα, το αξίωµα αυτό αντιστρέφεται και µετατρέπεται στο «η
οικονοµία αποφασίζει και η πολιτική ακολουθεί», δηµιουργώντας
µείζονα προβλήµατα στη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύ-
µατος, µειώνοντας την παρουσία του λαϊκού παράγοντα, όπως
διά των θεσµικών του εκφράσεων ο λαϊκός παράγοντας υπάρχει
και επηρεάζει τη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος,
στα κέντρα λήψης των πολιτικών αποφάσεων. «Η οικονοµία απο-
φασίζει και η πολιτική ακολουθεί» σήµαινε ότι µια σειρά από δια-
δικασίες και µηχανισµοί παρεδόθησαν στο πλαίσιο της
συντελούµενης παγκόσµιας ανακατάταξης των οικονοµικών δια-
δικασιών, στο πλαίσιο της παγκοσµιοποίησης, σε κέντρα που
ήταν έξω από τον έλεγχο των θεσµικών εκπροσωπήσεων της λαϊ-
κής κυριαρχίας. Άρα, σήµερα πρέπει να ρίξουµε φως σε ορι-
σµένα γεγονότα. Επαναλαµβάνω ότι η «SIEMENS» είναι ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα, αλλά όχι το όλον αυτής της δρα-
µατικής ιστορικής ανατροπής στον κύκλο της Μεταπολίτευσης.
Στα µέσα της δεκαετίας του 1990 εδόθησαν πολύ συγκεκριµένες
πολιτικές µάχες, για να εξακολουθήσει ο τόπος να υφίσταται την
αρχή ότι οι πολιτικοί και οι εκλεγµένοι εκπρόσωποι του ελληνικού
λαού αποφασίζουν και οι οικονοµικοί παράγοντες ακολουθούν. 

Ίσως είναι η πρώτη φορά που θα αποστώ από τη συνέπεια την
οποία επέδειξα όλους αυτούς τους µήνες που έχω την ευθύνη
να διοικώ το Υπουργείο Δικαιοσύνης, από την ιδιότητά µου ως
Υπουργού Δικαιοσύνης, ιδιότητα η οποία µου επέβαλε να παρα-
µείνω σε διακριτική απόσταση από τη συζήτηση για σκάνδαλα
που απασχόλησαν στο παρελθόν, απώτερο και πρόσφατο, την
ελληνική δηµόσια ζωή.

Χθες ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης απέστειλε στα µέλη
του Κοινοβουλίου µια επιστολή για να εξηγήσει –δόκιµο από την
πλευρά του- πώς εσκέφθη η κυβέρνηση σε ό,τι αφορά τις συµ-
βάσεις προµηθειών που αφορούσαν τη «SIEMENS». Είναι δική
του εκτίµηση γιατί δεν το έκανε όταν συνεστήθη η εξεταστική
επιτροπή και το έκανε σήµερα κατά τη συζήτηση του πορίσµα-
τος. Διατυπώνει διάφορες παρατηρήσεις. 

Μεταξύ των παρατηρήσεων αναφέρεται και στην παραίτησή
µου στις 30.8.1997. Ισχυρίζεται στο κείµενο –ειρήσθω εν παρόδω
αυτό, δεν είναι το βασικό σηµείο- πρώτον, ότι είχα ζητήσει –αλη-
θές- να αλλάξουν οι κανόνες στη διαχείριση των προµηθειών και

των έργων και να συσταθεί µια ανεξάρτητη διοικητική αρχή, µη
ελεγχόµενη από κανέναν κοµµατικό παράγοντα, προκειµένου να
εξυγιανθεί το σύστηµα των προµηθειών και έργων, πρόταση την
οποία –λέει- ότι ανέθεσε στον τότε Γενικό Γραµµατέα του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου κ. Κοσµίδη, για να εξετάσει. 

Και έκρινε ο κ. Κοσµίδης τότε µαζί µου ότι υπήρχε επαρκές θε-
σµικό πλαίσιο, το οποίο δεν χρειαζόταν να οδηγήσει στη σύ-
σταση ανεξάρτητης αρχής.

Ισχυρίζεται, δεύτερον, ότι στο προσχέδιο που αφορούσε στη
σύσταση ανεξάρτητης διοικητικής αρχής οι προγραµµατικές
συµβάσεις, όπως ήταν τελικά οι συµφωνίες του Δεκεµβρίου 1997
για τον ΟΤΕ, δεν θα υπήγοντο στον έλεγχο της ανεξάρτητης
αρχής. Και στο τέλος διατυπώνει το ερώτηµα: «Εάν ετίθετο θέµα,
εάν ο κ. Καστανίδης είχε πρόβληµα ηθικής τάξεως µε τη συµµε-
τοχή του στην Κυβέρνηση, γιατί επανήλθε το 2003 σε αυτή;».

Με έµµεσο και σαφή τρόπο, κυρίως από την επιστολή παραί-
τησής µου στις 30-8-1997, αλλά και µεταγενέστερα υπό το φως
έως και των πρόσφατων εξελίξεων δόθηκαν απαντήσεις στον ελ-
ληνικό λαό. Αλλά αισθάνοµαι µετά τη χθεσινή επιστολή του
πρώην Πρωθυπουργού ότι η υποχρέωσή µου είναι να αποδε-
σµευθώ από τη στάση που τήρησα µέχρι τώρα να µη δώσω στη
δηµοσιότητα την εσωτερική κυβερνητική αλληλογραφία της πε-
ριόδου εκείνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν τον Ιανουάριο του 1996
ανέλαβα Υπουργός Μεταφορών, το Υπουργείο Μεταφορών είχε
µπροστά του να διαχειριστεί µερικά τρισεκατοµµύρια δραχµές
προµηθειών, από τα αεροπλάνα της Ολυµπιακής µέχρι τις ψη-
φιακές παροχές του ΟΤΕ. Ζήτησα από την Κυβέρνηση και από
τον τότε Πρωθυπουργό να απαντήσουµε ξεκάθαρα στο ερώτηµα
πώς θα γίνει η διαχείριση του κολοσσιαίου αυτού ύψους προµη-
θειών, αλλά και άλλων έργων, διότι τα γιγαντιαία συµφέροντα τα
οποία συγκρούονται γύρω από τα δηµόσια έργα και τις προµή-
θειες, ακόµη και όταν τηρούνται ευλαβικά όλες οι διαδικασίες
υγιούς ανταγωνισµού, επειδή κάποιος χάνει από κάποιους άλ-
λους, δηµιουργούν παρενέργειες στο πολιτικό σκηνικό. 

Είχα τότε προτείνει τη σύσταση ανεξάρτητης αρχής, στην
οποία µε διακοµµατική συνεννόηση θα επελέγοντο πρόσωπα
υψηλού κύρους και η οποία θα είχε την ευθύνη, µακράν των επι-
χειρηµατιών και της πολιτικής, να ελέγχει τις διαδικασίες υγιούς
ανταγωνισµού. Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση προς τιµήν
τους απεδέχθησαν αυτήν την πρόταση. Το Μάρτιο του 2006 η
πρόταση εισήχθη στην κυβερνητική επιτροπή και η κυβερνητική
επιτροπή ορθά παρετήρησε ότι δεν είναι δυνατόν να διαχειρι-
στούµε µε αυτόν το διαφανή τρόπο µόνο τις προµήθειες του
Υπουργείου Μεταφορών, θα πρέπει το νοµοθετικό καθεστώς να
αφορά το σύνολο των δηµοσίων έργων και προµηθειών σε όλο
το δηµόσιο τοµέα. Αισθάνθηκα µεγάλη ικανοποίηση. Ανετέθη σε
µένα και άλλους συναρµοδίους Υπουργούς να διαµορφώσουµε
το θεσµικό πλαίσιο για τη σύσταση ανεξάρτητης αρχής, η οποία
θα ανελάµβανε να ελέγχει τη νοµιµότητα των διαδικασιών και την
τήρηση των όρων υγιούς ανταγωνισµού. Το καλοκαίρι του ’96 η
επιτροπή κατέληξε και παρεδόθη το σχετικό προσχέδιο στον
Πρωθυπουργό και στην Κυβέρνηση. 

Το Σεπτέµβριο του 1996, κατά τη διάρκεια της προεκλογικής
περιόδου, η θέση για την ορθή και διαφανή διαχείριση των δη-
µοσίων προµηθειών και έργων γίνεται βασική διακήρυξη της Κυ-
βέρνησης και ανακοινώνεται διά χειλέων Πρωθυπουργού σε µια
σειρά από προεκλογικές συγκεντρώσεις. Άλλωστε, συµπεριελή-
φθη και στο προεκλογικό πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ. Όταν σχηµα-
τίστηκε η νέα κυβέρνηση και εξακολουθούσα να κατέχω τη θέση
του Υπουργού των Μεταφορών και των Επικοινωνιών, εζήτησα -
συνεπής προς όσα είχαµε διακηρύξει- να έρθει προς ψήφιση στη
Βουλή το σχετικό νοµοσχέδιο. 

Στις 5 Νοεµβρίου 1996 µου αποστέλλεται από τον Πρωθυ-
πουργό επιστολή µε την οποία µου ζητεί να επισπεύσουµε τις
διαδικασίες καταθέσεως του σχετικού σχεδίου νόµου στη Βουλή
µε τον χαρακτηριστικό λόγο: «Αγαπητέ Χάρη, όπως γνωρίζεις,
είχε καταρτιστεί τον Ιούλιο µε βάση τις αποφάσεις της κυβερνη-
τικής επιτροπής» πουθενά ο κ. Κοσµίδης- «και τη συνεργασία των
συναρµοδίων Υπουργών το συνηµµένο σχέδιο νόµου: «Διαφά-
νεια στα δηµόσια έργα και τις προµήθειες». Σε παρακαλώ, να
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διατυπώσεις έως την 20η Νοεµβρίου 1996 τις τελικές παρατη-
ρήσεις σου, προκειµένου να προωθηθεί κατά προτεραιότητα
προς ψήφιση στη Βουλή». Στις 25 Νοεµβρίου ο εισηγητής
Υπουργός Μεταφορών, δηλαδή εγώ, του απαντώ ότι δεν έχω να
κάνω καµµιά παρατήρηση, γιατί είµαι ο συντάκτης του νοµοσχε-
δίου και συνεπώς χαίροµαι που επισπεύδουµε τις διαδικασίες για
την ψήφιση στη Βουλή. Γιατί έτσι, θα αλλάξουµε όλο το καθε-
στώς στη διαχείριση των προµηθειών και των έργων και θα απο-
κόψουµε τον οµφάλιο λώρο µεταξύ επιχειρηµατιών και πολιτικής.
Θα αποκαταστήσουµε το πολιτικό δόγµα το οποίο ισχύει σε
αυτόν τον τόπο ότι η πολιτική αποφασίζει και η οικονοµία ακο-
λουθεί. Αυτή είναι η απόφαση -να εισαχθεί το εν λόγω νοµοσχέ-
διο κατά προτεραιότητα στη Βουλή- και ο Υπουργός Μεταφορών
αισθάνεται δικαιωµένος, γιατί σύµπασα η κυβέρνηση έχει απο-
φασίσει τούτο. 

Στις 7 Ιανουαρίου 1997, λαµβάνω µε κοινοποίηση επιστολή του
τότε Πρωθυπουργού προς τον τότε Υπουργό Εσωτερικών κ. Πα-
παδόπουλο, στον οποίο λέει grosso modo –δεν σας διαβάζω ολό-
κληρη την επιστολή- τα εξής: «Έχω ξανασκεφθεί το θέµα και µου
φαίνεται ότι θέλει περισσότερη συζήτηση το πράγµα. Να εισα-
γάγεις το θέµα στην Επιτροπή Θεσµών της κυβέρνησης, για να
γίνει συζήτηση και εκεί». Αυτό δύο µήνες µετά την ορθή απαί-
τηση του Πρωθυπουργού να εισαχθεί κατά προτεραιότητα στη
Βουλή το σχετικό νοµοσχέδιο. Είναι επιστολή της 7ης Ιανουαρίου
1997. Ο κ. Παπαδόπουλος, συνεπής προς την πρωθυπουργική
εντολή, συγκαλεί σε διαδοχικές συσκέψεις την Επιτροπή Θεσµών
και στις 12 Μαρτίου 1997 απαντά στον Πρωθυπουργό και µεταξύ
άλλων γράφει: «Ο Χάρης Καστανίδης επέµεινε στην ανεξάρτητη
διοικητική αρχή, εφ’ όσον οι προµήθειες και τα έργα αφορούν
συνολικά το δηµόσιο τοµέα, επισηµαίνοντας µάλιστα ότι θα δι-
ευκόλυνε µία τέτοια διαδικασία που θα ξεκινούσε από το επίπεδο
Υπουργού, Υπουργικού Συµβουλίου, Ελεγκτικού Συνεδρίου και
ανεξάρτητης αρχής».

Στις 8-5-1997, ενώ απουσιάζω στο Σικάγο σε αποστολή, συ-
γκαλείται το Υπουργικό Συµβούλιο και αποφασίζει -χωρίς την πα-
ρουσία του εισηγητή Υπουργού- να απορρίψει αυτό που
αποτέλεσε προεκλογική διακήρυξη της κυβερνήσεως, µε το επι-
χείρηµα ότι το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο είναι επαρκές και δεν
χρειάζεται να αλλάξει. Στις 14-5-1997, αφού γυρίσω από τις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής, αποστέλλω επιστολή στον Πρω-
θυπουργό κ. Σηµίτη, στην οποία του εξηγώ ότι έσφαλε το
Υπουργικό Συµβούλιο. Σεβαστή η απόφαση, αλλά έσφαλε. Του
εξηγώ ότι θα πρέπει όλες οι προµήθειες να υπαχθούν στον
έλεγχο της ανεξάρτητης διοικητικής αρχής. Είναι η «λεπτοµέ-
ρεια» που «ξεφεύγει» από τη χθεσινή ανακοίνωση του πολιτικού
γραφείου του κ. Σηµίτη. Πράγµατι, στο προσχέδιο για τη σύ-
σταση ανεξάρτητης αρχής οι προγραµµατικές συµβάσεις προ-
βλέπεται ότι δεν µπορούν να υπαχθούν στον έλεγχο της
ανεξάρτητης αρχής, διότι υπάρχει το κοινοτικό πλαίσιο, οι κοι-
νοτικές οδηγίες που ρυθµίζουν τη λειτουργία των προγραµµατι-
κών συµφωνιών. Η κρίσιµη «λεπτοµέρεια» είναι ότι έχω πει ότι
δεν πρέπει να υπαχθούν στο καθεστώς των προγραµµατικών
συµφωνιών -να πάµε σε διεθνείς, δηλαδή, διαγωνισµούς- και οι
ψηφιακές παροχές του ΟΤΕ και όλες οι άλλες προµήθειες, µε
την υπαγωγή τους στον έλεγχο της ανεξάρτητης αρχής. 

Η επιστολή αυτή που είναι πολυσέλιδη καταλήγει στα εξής,
αφού αναφέροµαι στις συγκεκριµένες υποθέσεις: «Ό,τι ισχυρί-
ζοµαι για τη θωράκιση και προστασία της πολιτικής ζωής της
χώρας αποτελεί εκπεφρασµένη βούληση της Κυβερνήσεώς µας
και ελάχιστη προϋπόθεση για τη δηµιουργική απόδοση κάθε µέ-
λους του Υπουργικού Συµβουλίου. Σας παρακαλώ γι’ αυτό να
µου δώσετε τη δυνατότητα να θεσπίσω έστω στον τοµέα της
δικής µου αρµοδιότητας, εν όψει και των θεµάτων που λίγο πριν
έθιξα, µέτρα και κανόνες που εγγυώνται τη διαφανή διαχείριση
έργων και προµηθειών στις µεταφορές και επικοινωνίες. 

Αυτό θα µπορούσε να γίνει είτε µε την άµεση ψήφιση του νο-
µοσχεδίου που πρότεινα εξ αρχής, δηλαδή στον έλεγχο της ανε-
ξάρτητης αρχής να υπαχθούν και οι ψηφιακές, όχι στο καθεστώς
των προγραµµατικών συµφωνιών, «είτε µε την άµεση προώθηση
άλλων µέτρων που στοχεύουν στο ίδιο αποτέλεσµα και που µπο-
ρείτε είτε εσείς να υποδείξετε είτε εγώ να συζητήσω µαζί σας. 

Αν ούτε αυτό καταστεί δυνατό, αναρωτιέµαι αν θα είχε νόηµα
η παραµονή µου στην Κυβέρνηση χωρίς τις αναγκαίες εγγυήσεις
που αξιώνουν οι περιστάσεις, οι αρχές µας και το υψηλό αίσθηµα
ευθύνης που ορίζει τις γραµµές αµύνης κάθε προσώπου». 14-5-
1997. 

Στις 25 Ιουλίου 1997, πέραν του νοµοσχεδίου που είχα συντά-
ξει µαζί µε άλλους συναδέλφους µου, αποστέλλω νέα πρόταση
που δουλέψαµε µε το Ελεγκτικό Συνέδριο, εναλλακτική πρόταση.
Δεν υπάρχει απάντηση ούτε επ’ αυτής. Η πρόταση που είχα κα-
ταθέσει σε συνεργασία µε το Ελεγκτικό Συνέδριο σκοπούσε στο
να είναι υποχρεωτικός ο έλεγχος νοµιµότητας -γιατί µέχρι τότε
ηδύνατο ο Υπουργός, αν το ήθελε, να στείλει τις σχετικές συµ-
βάσεις- από το ελεγκτικό συνέδριο και µάλιστα όχι µόνο της τυ-
πικής νοµιµότητας, αλλά και της ουσίας, κάτι που δεν ίσχυε µε
το ν.2145. Δεν υπάρχει απάντηση.

Με αφορµή συγκεκριµένα γεγονότα, στις 30-8-1997 ανακοι-
νώνω την παραίτησή µου µε βάση την προϊδέαση που είχα κάνει
από τις 14-5-1997. Και γιατί επανήλθε µετά από έξι χρόνια απου-
σίας από την κυβέρνηση ο Καστανίδης; Για τον απλούστατο λόγο
ότι ο Πρωθυπουργός του εζήτησε µετ’ επιτάσεως, οχτώ µήνες
πριν από τις εκλογές του 2004, να βοηθήσει. Έχω πάντοτε -πρέ-
πει να σας πω- αφοσίωση πρώτα στη χώρα και αµέσως µετά στο
κόµµα µου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα γεγονότα εκείνης της περιό-
δου δεν είναι τυχαία. Σηµατοδοτούν µια κρίσιµη καµπή στην πο-
λιτική ζωή του τόπου. Θα ήταν διαφορετικό το µέλλον του τόπου,
διαφορετική η θεσµική θωράκιση της δηµοκρατίας αν τότε εί-
χαµε αποδεχθεί –όλος ο πολιτικός κόσµος- µια διαφορετική λει-
τουργία στο καθεστώς των δηµοσίων προµηθειών και έργων και
αποκόπταµε τον οµφάλιο λώρο µεταξύ κράτους, πολιτικής και
επιχειρηµατιών. Δεν το πράξαµε και οι συνέπειες υπήρξαν µοι-
ραίες. 

Δεν έχω µιλήσει έτσι εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Σήµερα όµως,
αισθάνοµαι βαριά την ιστορική ευθύνη να µιλήσω για όσα
οφείλω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να έχω λίγη από την ανοχή
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως, κύριε Υπουργέ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα µου επιτρέψετε για
λόγους καθαρά ηθικούς τις επιστολές αυτές να µην τις παρα-
δώσω ακόµη στη Βουλή. Αν χρειαστεί, θα το κάνω µέχρι το
τέλος, ώστε να αποτελούν σώµα της ιστορίας και της γνώσης
του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση κάνει ό,τι πρέπει για την αποκατά-
σταση της αλήθειας; Δίνει ειλικρινή µάχη, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Κάνει τα καλύτερα δυνατά. 

Ετέθη το ερώτηµα: Εργάσθηκε η δικαιοσύνη µε τους ρυθµούς
που έπρεπε, όχι µόνο για την υπόθεση «SIEMENS»; Η απάντηση
είναι ότι µια ορισµένη περίοδο η δικαιοσύνη δούλεψε µε ρυθµούς
άπρεπους για το ρόλο της. Υπήρξαν δικαστικοί λειτουργοί που
δεν εκτέλεσαν το καθήκον τους, όχι γιατί αυτοί ως φυσικά πρό-
σωπα είχαν αποκλειστικά την ευθύνη, αλλά γιατί αυτή ήταν η
άνωθεν κατεύθυνση. 

Μου έκανε µεγίστη εντύπωση, όταν ο Υπουργός Δικαιοσύνης
ζήτησε να τεθεί σε αργία ένας δικαστής που κατηγορείται –δεν
αποδέχοµαι οποιαδήποτε κατηγορία- για βαρύτατα ποινικά αδι-
κήµατα, το ότι δεν ετέθη σε αργία από το δικαστικό συµβούλιο
του Αρείου Πάγου, όταν άλλοι δικαστές για πειθαρχικές µόνο αι-
τιάσεις ετίθεντο αµέσως σε καθεστώς αργίας. 

Από ένα σηµείο και ύστερα η δικαιοσύνη αρχίζει να λειτουργεί.
Με τρεις εφέτες -ανακριτές κάνει το καθήκον της για την υπό-
θεση της «SIEMENS» µέσα σε πολύ µεγάλες δυσκολίες. Θέλω
όµως να σας διαβεβαιώσω, κύριε Παπαδηµούλη, ότι είναι διαφο-
ρετικός ο τρόπος λειτουργίας της δικαιοσύνης σήµερα. Δεν ση-
µαίνει ότι υπερέβη τις γνωστές αδράνειες µέσα στο χρόνο.
Πάντως είναι διαφορετικό το καθεστώς λειτουργίας της. 

Ετέθη επίσης ένα ερώτηµα από τον κ. Βαλυράκη –και ορθά-
όπως και από τον κ. Αποστολάκο. Ανεξάρτητα από το ποινικό
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µέρος, θα υπάρξουν αποζηµιώσεις από τη «SIEMENS» υπέρ του
ελληνικού δηµοσίου; Σας απαντώ πως ναι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ήδη έχει κινήσει
διαδικασίες µιας συνολικής διαπραγµάτευσης. Ο κ. Παµπούκης
που παρίσταται και θα δώσει εξηγήσεις για διάφορα θέµατα –και
µάλιστα πολύ καθαρές και πειστικές εξηγήσεις- θα σας πει για
λογαριασµό της Κυβέρνησης ότι η οµάδα που διαχειρίζεται τη
διαπραγµάτευση µε τη «SIEMENS» έχει κάνει πολύ συγκεκριµέ-
νες κινήσεις.

Συµβιβασµός υπήρξε σε όλες περίπου τις χώρες που η
«SIEMENS» συµπεριφέρθηκε µε µη νόµιµο τρόπο, και στις Ηνω-
µένες Πολιτείες και σε άλλες χώρες. Επήλθε συµβιβασµός µετά
από συγκεκριµένες κινήσεις που έκαναν είτε το αµερικανικό είτε
το νιγηριανό δηµόσιο κ.λπ.. Τέτοιου είδους κινήσεις γίνονται
αυτήν την ώρα. 

Σε ελάχιστα εικοσιτετράωρα από σήµερα, όπως ξέρετε, έχει
κληθεί µε επιστολή µου η «SIEMENS», σύµφωνα µε το άρθρο 6
του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας να παράσχει εξηγήσεις. Αµέ-
σως µετά -διότι οφείλουµε να ακροαστούµε όσους πιθανολογεί-
ται ότι µπορεί να υποστούν αυστηρές διοικητικές κυρώσεις- θα
αρχίσει η διαδικασία της επιµετρήσεως της διοικητικής ποινής.

Δεν χρειάζεται, κύριε Παπαδηµούλη, δικαστική απόφαση.
Υπάρχει ένα πλέγµα νοµοθετικών ρυθµίσεων που επιτρέπουν την
επιβολή διοικητικών κυρώσεων χωρίς δικαστική απόφαση. Αυτό
όµως που πρέπει να έχετε υπόψη σας είναι ότι το νοµοθετικό
αυτό πλέγµα ορίζει συγκεκριµένο τρόπο µε τον οποίο, αν απο-
φασιστεί ότι πρέπει να επιβληθούν πρόστιµα, γίνεται η επιµέ-
τρηση. Δεν µπορεί να αυθαιρετήσει κανείς.

Η Βουλή και η κοινοβουλευτική επιτροπή έχει προσδιορίσει
ένα ύψος της ζηµίας. Αυτό είναι µια εκτίµηση της επιτροπής. Ο
τρόπος όµως µε τον οποίο γίνεται η επιµέτρηση για την επιβολή
ενός προστίµου, στηρίζεται στο νόµο, όχι στην εκτίµηση της Βου-
λής.

Τέλος, ετέθη το εξής ερώτηµα: Είναι δικαιολογηµένη ή αδικαι-
ολόγητη η καθυστέρηση των πέντε µηνών στη συζήτηση του πο-
ρίσµατος; Εκτιµώ πως ευτυχώς που υπήρξε αυτή η καθυστέρηση
και θα σας εξηγήσω γιατί. 

Είχαµε, πρώτον, τη νοµολογία του δικαστικού συµβουλίου σε
ό,τι αφορά το σκάνδαλο του Βατοπεδίου. Άρα, η νοµολογία του
δικαστικού συµβουλίου έχει ορίσει µερικούς δρόµους που πρέ-
πει να ακολουθήσουµε για να είµαστε αποτελεσµατικοί. 

Δεύτερον, έχουν προκύψει νεότερες νοµικές συζητήσεις οι
οποίες, επίσης, διευκολύνουν την κάθαρση, την αξιολόγηση -ποι-
νική και αστική- των σκανδάλων και την επιβολή τελικά ποινής.

Ισχυρίζοµαι δηλαδή, κύριοι συνάδελφοι -και θα το υπερασπι-
στώ µέχρι τέλους αυτό- ότι η δωροδοκία δεν είναι έγκληµα κατά
την άσκηση των καθηκόντων του Υπουργού, άρα δεν υπάγεται
στο νόµο περί ευθύνης Υπουργών, άρα δεν υπάγεται στις σύντο-
µες παραγραφές, όπως και η νοµιµοποίηση εσόδων από παρά-
νοµες δραστηριότητες. Άρα, δεν πρέπει να ελέγξει τα εγκλήµατα
αυτά η Βουλή, πρέπει να αποστείλει τις υποθέσεις αυτές στη δι-
καιοσύνη. 

Άρα αν συσταθεί για τη «SIEMENS» προανακριτική επιτροπή,
η προανακριτική επιτροπή πρέπει να έχει σύντοµο χρόνο µπρο-
στά της για να διαπιστώσει ότι τόσο το έγκληµα της δωροδοκίας
όσο και το έγκληµα της νοµιµοποίησης εσόδων –σ’ αυτό το τε-
λευταίο συµφωνούµε άπαντες- δεν υπάγονται στην κατηγορία
των υπουργικών λεγοµένων εγκληµάτων, συνεπώς είναι απόλυτη
ευθύνη της δικαιοσύνης να διώξει και να δικάσει. 

Γι’ αυτό έχω την εντύπωση, κύριε Παπαδηµούλη, ότι ήταν ευ-
εργετική αυτή η καθυστέρηση. Ανοίγουµε νέους νοµικούς δρό-
µους και δυνατότητες και πιστεύω ότι θα είναι επωφελής η
µεσολαβήσασα χρονική περίοδος για το τελικό αποτέλεσµα, για
την ορθή τελική κρίση και στην υπόθεση αυτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω µε την εξής παρατή-
ρηση: Ας κάνουµε όλοι µαζί την προσπάθεια να µην έχουµε κοµ-
µατικές διαιρέσεις όταν πρόκειται να υπερασπιστούµε το
δηµόσιο ήθος. Η δηµόσια ηθική έχει ανάγκη προστασίας απ’
όλους και το παράδειγµα ζωής είναι αυτό που τελικά µετράει. Σε
µία περίοδο που ο κόσµος δείχνει χαµηλού βαθµού εµπιστοσύνη
στο πολιτικό σύστηµα, ας µην µπλέξουµε σε αντιδικίες χωρίς

νόηµα, που δεν προσιδιάζουν στην κοινή απαίτηση να ανυψώ-
σουµε τη δηµοκρατία. Ας αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες µας.

Το 1996 απευθύνθηκα σ’ όλα τα πολιτικά κόµµατα για να υπα-
χθεί η προµήθεια των ψηφιακών παροχών του ΟΤΕ στη διακοµ-
µατική επιτροπή του ν. 2286. Ο ν.2286/95 προέβλεπε ότι για
προµήθειες ιδιαίτερης τεχνολογικής σηµασίας ή υψηλής οικονο-
µίας αξίας µπορεί να συνιστάται διακοµµατική Επιτροπή. Όταν,
λοιπόν, είχε ξεσπάσει το σκάνδαλο των ψηφιακών παροχών της
περιόδου 1992-1993 και διερευνάτο τότε, πήρα την πρωτοβουλία
σε συµφωνία µε τον Πρωθυπουργό να επισκεφτώ τους Αρχη-
γούς των κοµµάτων και να τους ζητήσω –γιατί ήταν το µόνο
«όπλο» που διαθέταµε τότε στα χέρια µας- σύσταση διακοµµατι-
κής επιτροπής για τον έλεγχο των ψηφιακών παροχών. Πλην
ενός πολιτικού Αρχηγού, όλοι οι άλλοι αρνήθηκαν. Γι’ αυτό ακρι-
βώς στην επιστολή της 14ης Μαΐου του 1997…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ποιος ήταν αυτός ο Αρχη-
γός;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν έχει σηµασία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Έχει σηµασία.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εσείς ξέρετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Να το µάθει η Βουλή.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πλην, λοιπόν, ενός πο-
λιτικού Αρχηγού, όλοι οι άλλοι αρνήθηκαν και γι’ αυτό ακριβώς
στις 14 Μαΐου του 1997 στη γνωστή επιστολή όπου προαναγ-
γέλλω ουσιαστικά την παραίτησή µου, λέω: «Ως προς το θεώ-
ρηµα περί της επάρκειας του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου,
αναρωτιέµαι γιατί δεν το γνωρίζαµε αυτό πριν από ένα έτος,
διότι, αν δεν µε απατάει η µνήµη µου, κανένα νέο µέτρο δεν προ-
σετέθη από τότε µέχρι σήµερα υπέρ των εγγυήσεων της νοµιµό-
τητας και της διαφάνειας ώστε να γνωρίζουµε τώρα κάτι που
τότε αγνοούσαµε».

«Επιτρέψτε µου όµως να δώσω και ένα παράδειγµα επάρκειας
ή όχι του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου: Η προβλεπόµενη από
το άρθρο 3 του ν. 2286 σύσταση διακοµµατικής επιτροπής για
τις προµήθειες ιδιαίτερης οικονοµικής ή τεχνολογικής αξίας είναι
ένα ιδιαίτερα θετικό µέτρο. Η σύσταση και η λειτουργία της όµως
εξαρτάται µόνο από την επιθυµία και των κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης να συµµετάσχουν, αλλά τι θα συµβεί αν τα άλλα, πέραν
της Κυβερνήσεως κόµµατα, αρνηθούν τη συµµετοχή τους, όπως
συνέβη στην περίπτωση των ψηφιακών παροχών του ΟΤΕ; Ακόµα
και αν συµµετάσχουν όλα τα κόµµατα, τι θα γίνει µε τα δηµόσια
έργα τα οποία, όπως είναι γνωστό, δεν υπάγονται στη ρύθµιση
του άρθρου 3;»

Αυτό το παράδειγµα αρνήσεως των κοµµάτων τότε να αναλά-
βουµε όλοι το βάρος της ευθύνης να εξυγιάνουµε το σύστηµα
δεν είναι καλό παράδειγµα, γι’ αυτό το ανέφερα. Αντιθέτως, θα
δώσουµε φωτεινό παράδειγµα αν όλοι µαζί αποδεχθούµε, κατά
το λόγο της ευθύνης µας, να εξυγιάνουµε τη δηµόσια ζωή και να
προχωρήσουµε σ’ ένα δρόµο που θα οδηγήσει στην αποκατά-
σταση της εµπιστοσύνης των πολιτών προς το πολιτικό σύστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
κ. Χαράλαµπο Καστανίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο «Εκπαιδευτήρια Γεωργίου
Ζώη» Αργυρούπολης Αττικής.
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Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Τζαβάρα, θα κάνετε

παρέµβαση για ένα λεπτό µόνο γιατί πρέπει να συνεχίσουµε τη
διαδικασία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µετά τις βαρυ-
σήµαντες δηλώσεις του Υπουργού Δικαιοσύνης και κυρίως µετά
το νέο περιεχόµενο και το νέο «φως» κάτω από το οποίο εµείς
που συµµετείχαµε στην επιτροπή, αλλά και τα κόµµατα που συµ-
µετέχουν σ’ αυτήν τη συζήτηση πλέον καλούµαστε να δούµε την
εξέλιξη του ζητήµατος των προγραµµατικών συµβάσεων –και κυ-
ρίως αναφέροµαι στην τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού ανα-
φορικά µε το περιεχόµενο των επιστολών που αντηλλάγησαν
µεταξύ αυτού και του πρώην Πρωθυπουργού κ. Σηµίτη ο οποίος
στο δελτίο Τύπου που µας διένειµε χθες παρουσιάζει τα πράγ-
µατα εντελώς διαφορετικά και µάλιστα δηµιουργεί την εντύπωση
ότι ο κ. Υπουργός είναι εκείνος εξαιτίας του οποίου σήµερα ή
τότε, εν πάση περιπτώσει, το κράτος δεν προστατεύτηκε από µία
ανεξάρτητη διοικητική αρχή ελέγχου των προµηθειών και των
έργων του δηµοσίου- θεωρώ αναγκαίο ότι πρέπει οι επιστολές
να κατατεθούν στη Βουλή αµέσως. Μέχρις ότου κατατεθούν,
θεωρώ αναγκαίο ότι η συγκεκριµένη συζήτηση πρέπει να διακο-
πεί γιατί είναι ουσιώδους σηµασίας έγγραφα, από την ανάγνωση
των οποίων το Σώµα θα ενηµερωθεί επί πολύ σοβαρών ζητηµά-
των.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κωνσταντίνο
Τζαβάρα.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας, κ. Χαράλαµπος Πα-
µπούκης, για δεκαοκτώ λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευ-
χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Τζαβάρα, ο Υπουργός Δικαιοσύνης κατέθεσε ήδη τα έγ-
γραφα, εποµένως είναι στη διάθεση του Σώµατος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει και ένα αίτηµα

από τη Νέα Δηµοκρατία προς το Προεδρείο, κυρία Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπάρχει ένα αίτηµα, κυρία Πρό-

εδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει αίτηµα να διακο-

πεί η συνεδρίαση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε

να µιλάµε αν δεν δούµε τις επιστολές αυτές, γιατί αλλάζουν εντε-
λώς το θέµα του πορίσµατος και νοµίζω ότι και οι άλλοι συνά-
δελφοι πρέπει να δουν αυτές τις επιστολές για να διαµορφώσουν
γνώµη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τουλάχιστον να τοποθετηθούν
και τα άλλα κόµµατα, κυρία Πρόεδρε. Πρέπει και τα άλλα κόµ-
µατα να δουν…

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Μα, τα κατέθεσε ο
Υπουργός.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι. Έγινε µία δήλωση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας. Τα έγγραφα έχουν κατατεθεί στα
Πρακτικά από τον κύριο Υπουργό και συνεχίζεται η διαδικασία
κανονικά όπως προβλέπεται από τον Κανονισµό και όπως έχει
αποφασίσει η Βουλή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, υπάρχει αυτή η πρό-
ταση διακοπής…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς αποφασίζετε για τα κόµ-
µατα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σοβαρά τα ζητή-
µατα. Τι να συζητήσουµε εδώ; Για κάποια πράγµατα που πρέπει
σ’ ένα τέταρτο να κάτσουµε να τα διαβάσουµε και να αξιολογή-
σουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ. Δεν έχετε
το λόγο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Στο ειδικό δικαστήριο θα µπο-

ρούσαν να πάνε και θέλετε να συνεχίσουµε; Διακόψτε τουλάχι-
στον τη συνεδρίαση. Υπάρχει ένα αίτηµα για τα κόµµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Καµµένε, σας έχω
δώσει το λόγο; Ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος µου ζή-
τησε το λόγο για ένα λεπτό σύµφωνα µε τον Κανονισµό για να
κάνει µία δήλωση και έκανε τη δήλωσή του.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Πρόταση έκανε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ πάρα

πολύ, µη διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Τζαβάρα, δεν σας

έδωσα το λόγο. Σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπάρχει ένα αίτηµα. Τουλάχι-

στον επ’ αυτού του αιτήµατος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ακούστηκε το αίτηµά

σας. Σας παρακαλώ. Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ. Θα λάβουν
το λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Μπεντενιώτη, έχετε το λόγο τώρα που σας τον δίνω.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία είχε πεντέµισι χρόνια να
απαντήσει στο θέµα όταν ήταν κυβέρνηση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκαπέντε χρόνια, όµως, δου-
λεύατε τον ελληνικό λαό και καλύπτατε το Σηµίτη που σήµερα
πολύ σωστά ο Υπουργός τον κατήγγειλε. Αλλά αργοπορηµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Δεν έχετε το λόγο. 
Παρακαλώ, δεν γράφονται οι διακοπές. 
Έχετε το λόγο, κύριε Μπεντενιώτη. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Δεν είµαι αποφασισµένος να

υποβαθµίσω το επίπεδο της υψηλής ποιότητας που πρέπει να
διακρίνει την Αίθουσα. Δεν είµαι αποφασισµένος να κατέβω σε
αυτό το επίπεδο. Είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω στην πρό-
ταση και τίποτα παρακάτω. Οι όποιοι φωνασκούν στην Αίθουσα,
δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν το Κοινοβούλιο µε υψηλό κύρος.
Και έχουν την ευθύνη γιατί η χώρα έχει φτάσει εδώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Η οικονοµική κρίση, η ηθική

κρίση, η κοινωνική κρίση οφείλεται στην προηγούµενη κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας η οποία πραγµατικά δεν αντιµετώ-
πισε έγκαιρα και σε υψηλό επίπεδο την ποιότητα της πορείας
µας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Αυτή η Κυβέρνηση έχει την ευ-

θύνη να κάνει το παν και θα το κάνει. Με απόλυτη συνέπεια. Συ-
νέπεια στην ηθική, στην πολιτική και στη διαφάνεια στη
διακυβέρνηση. 

Ως προς την πρόταση, εµείς θέλουµε να προχωρήσει η συζή-
τηση και οτιδήποτε προκύψει από τη συζήτηση, µετά την ολο-
κλήρωσή της είµαστε εδώ, για να το συζητήσουµε, οποτεδήποτε
απαιτηθεί.

Άρα, λοιπόν, οι φωνασκίες είναι λόγω ενοχών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Μπε-

ντενιώτη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής, κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπι-

κού ζητώ το λόγο. Να σας πω σε τι συνίσταται το προσωπικό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν υπάρχει προσω-

πικό αλλά θα σας δώσω για ένα λεπτό. Γιατί όταν εκφράζεται µια
διαφωνία από άλλον οµιλητή…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Από το λόγο του κ. Μπεντε-
νιώτη προέκυψε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν άκουσα προσωπι-
κούς χαρακτηρισµούς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είπε ότι δεν έχω το επίπεδο και
ότι είµαι πολύ χαµηλού επιπέδου για να µπορέσω να αντέξω ζη-
τήµατα του κύρους της Αίθουσας αυτής. Αν αυτό δεν είναι προ-
σωπική προσβολή, τότε εξηγήστε µου τι άλλο είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, µισό
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λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλω να εξηγήσω στον κύριο

συνάδελφο γιατί ζήτησα…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε Τζα-

βάρα. 
Ο κ. Μπεντενιώτης δεν είπε εκφράσεις που αφορούσαν τον κ.

Τζαβάρα. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκα

στην πρόταση του κ. Τζαβάρα µε πολύ σεβασµό. Δεν αναφέρ-
θηκε τίποτα απ’ όσα είπα στον κ. Τζαβάρα. Αναφέρθηκα και στις
φωνασκίες και την ένταση της Αίθουσας. Η φωνασκία και η
ένταση υποβαθµίζουν την ποιότητα της λειτουργίας µας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν υπάρχει προσω-
πικό θέµα, σας παρακαλώ. 

Ο κ. Μπεντενιώτης έκανε µια επισήµανση και έκκληση, αν θέ-
λετε, που την κάνουµε συχνά. Δεν θα πρέπει να υπάρχουν ούτε
φωνασκίες, ούτε άλλες παρεµβάσεις. Δεν αναφέρθηκε ονοµα-
στικά. Έκανε µια γενική έκκληση. Πρόλαβα να ακούσω τον κ.
Μπεντενιώτη. Και µάλιστα διευκρίνισε πολύ συγκεκριµένα ότι δεν
εννοούσε καθόλου τον κ. Τζαβάρα. 

Δεν υπάρχει θέµα προσωπικό, κύριε Τζαβάρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εξακολουθεί να υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ. Αν

υπήρχε, πραγµατικά, προσωπική αναφορά σε βάρος σας σαφώς
ήµουν υποχρεωµένος να σας δώσω το λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όµως εξακολουθεί να υπάρ-
χει…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας παρακαλέσω
όµως…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …των συγκεκριµένων επιστο-
λών…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, σας
παρακαλώ! Σας παρακαλώ. Άκουσα το αίτηµά σας. Ρώτησα τον
κ. Καστανίδη. Μου είπε ότι έχουν κατατεθεί οι επιστολές. Από τη
στιγµή που έχουν κατατεθεί οι επιστολές σαφώς θα διανεµη-
θούν. Τι θα γίνουν; Θα τις κρατήσουν οι πρακτικογράφοι εδώ; 

Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής. Παρακολούθησα από
µέσα και τις τοποθετήσεις και άλλων συναδέλφων. Είπαν ότι για
να αποφασίσουµε, χρειαζόµαστε τις επιστολές. 

Υπενθυµίζω ότι σήµερα δεν λαµβάνεται καµµία απόφαση. Σή-
µερα γίνεται µια συζήτηση επί του πορίσµατος. Σαφώς για όσους
θα θελήσουν να τοποθετηθούν αλλά και για όλους τους συνα-
δέλφους, θα είναι χρήσιµο να τεθούν υπ’ όψιν τους οι επιστολές,
όπως ό,τι κατατίθεται στα Πρακτικά. Ό,τι κατατίθεται στα Πρα-
κτικά από τον κάθε οµιλητή τίθεται σε γνώση των συναδέλφων. 

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ, κ. Κα-
ρατζαφέρης, έχει ζητήσει το λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε Τζα-

βάρα. Θέλετε να λάβετε γνώση των επιστολών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας εξήγησα αµέσως

µόλις τώρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχω ζητήσει να διακοπεί η συ-

γκεκριµένη συνεδρίαση, για να ανέβω στο Βήµα και να ξέρω τι
ακριβώς υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τι προτείνατε, παρα-
καλώ; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ζήτησα να διακοπεί η συνε-
δρίαση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, δεν είναι σοβαρή
η πρότασή σας. Με συγχωρείτε πολύ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Με συγχωρείτε πολύ.

Γιατί σας εξηγώ τι προβλέπει ο Κανονισµός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ αναπροσανατολίζεται…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είστε αρκετά χρόνια

εδώ µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αναπροσανατολίζεται…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε

Τζαβάρα! Δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε έτσι! Συνεχίζετε και

µιλάτε! 
Σας εξήγησα µόλις τώρα ότι µετά την κατάθεση των επιστο-

λών, οι επιστολές αυτές φωτοτυπούνται όπως και κάθε άλλο έγ-
γραφο και διανέµονται. Θα διανεµηθούν και θα έχετε τη
δυνατότητα να λάβετε γνώση. Θα διακόψουµε για να φωτοτυπη-
θούν οι επιστολές; Ε, µα µε συγχωρείτε. Είναι σοβαρά πράγµατα
αυτά; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι
σοβαρά αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν είναι σοβαρά.
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας… 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι τόσο σοβαρά όσο σοβαρό

είναι και το περιεχόµενο….
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, καθί-

στε κάτω! Καθίστε κάτω! Και θα πρέπει να αντιληφθείτε αυτό που
σας είπα σε σχέση µε την πρότασή σας. 

Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ, κ. Κα-

ρατζαφέρης, έχει ζητήσει το λόγο για µια πολύ σύντοµη παρέµ-
βαση. 

Ορίστε, κύριε Καρατζαφέρη, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Υπήρξε ένα κοµφούζιο γιατί ο Υπουργός
Δικαιοσύνης είπε «δεν θα τις καταθέσω σήµερα, τώρα τις επιστο-
λές». Επεφυλάχθη. Ενώ παίρνοντας το λόγο ο Υπουργός Επικρα-
τείας είπε ότι κατετέθησαν. Ακόµα είναι ρευστό. Έχουν
κατατεθεί;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχουν κατατεθεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Έχουν κατατεθεί. Ωραία.

Αυτό δηµιουργεί ένα µείζον θέµα όπως αντιλαµβάνεστε. Να
µελετήσουµε τι ακριβώς είπε. Όµως η διαµαρτυρόµενη σήµερα
Νέα Δηµοκρατία να θυµηθεί ότι είκοσι δύο φορές ζήτησε ο Λαϊ-
κός Ορθόδοξος Συναγερµός κατά τη διάρκεια της πολύµηνης
Εξεταστικής Επιτροπής της «SIEMENS» να κληθεί ο κ. Σηµίτης,
γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους που σήµερα επαναστατείτε, και
εσείς δεν αποδεχθήκατε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν το ζήτησε ποτέ ο ΛΑΟΣ.
Εµείς το έχουµε ζητήσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Εµείς φωνάζαµε και λέγαµε «να έρθει ο Ση-
µίτης, να έρθει ο Μητσοτάκης, να έρθει ο Καραµανλής». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Καρατζαφέρη…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι! 

Κύριε Τζαβάρα, διακόπτετε συνεχώς! Σας παρακαλώ. Αφήστε
να ολοκληρώσει ο κ. Καρατζαφέρης. Θα έχετε τη δυνατότητα µε
βάση τον Κανονισµό να τοποθετηθείτε αµέσως µετά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Λέει πράγµατα που δεν
ανταποκρίνονται…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Μαρκόπουλε,
σας παρακαλώ. Είστε βοηθός του κ. Τζαβάρα τώρα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορεί να λέγονται…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα τι συµπεριφορά

είναι αυτή; Σας παρακαλώ! Έχω δώσει το λόγο σε Αρχηγό κόµ-
µατος. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πείτε να µην γράφουν τίποτα
στα Πρακτικά και θα ησυχάσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε
Καρατζαφέρη.

Και από τις διακοπές, όντως να µη γράφεται τίποτα στα Πρα-
κτικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Έγινε ψηφοφορία και µόνο ο εκπρόσωπος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, κ. Παφίλης, ψήφισε θετικά. 

Επιβεβαιώνεται για άλλη µια φορά ότι είχαµε δίκιο τότε. Να,
λοιπόν, που σήµερα η Βουλή έχει φτάσει επί ενός τετάρτου να
συζητάει για το κοµφούζιο µεταξύ του κ. Σηµίτη και του κ. Κα-
στανίδη. Να, λοιπόν, που κάνετε λάθος µεγάλο. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν έχετε το λόγο,

κύριε Τζαβάρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επαναλαµβάνω, δεν

υπάρχει προσωπικό, κύριε Τζαβάρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ, πρώτον,

ξαναλέω να µη γράφεται τίποτα απ’ ό,τι λέει ο κ. Τζαβάρας στα
Πρακτικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επαναλαµβάνω, κύριε

Τζαβάρα, δεν έχετε το λόγο. Όσο και να φωνασκείτε, δεν έχετε
το λόγο και δεν γράφονται αυτά που λέτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε κάτω, κύριε

Τζαβάρα! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε κάτω. 
Προσωπικό σηµαίνει ότι υπήρξε υποτιµητικός χαρακτηρι-

σµός…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, καθίστε κάτω!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είπα, καθίστε κάτω σας

παρακαλώ. 
Δεν συµπεριφέρεστε καθόλου µε σεβασµό απέναντι στον Κα-

νονισµό και µετά στο Προεδρείο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε κάτω, σας πα-

ρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, καθί-

στε κάτω!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν θα παίρνετε το

λόγο όποτε επιθυµείτε εσείς. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επαναλαµβάνω, δεν θα

παίρνετε το λόγο όποτε το επιθυµείτε. Καθίστε κάτω.
Εξηγούσα ότι δεν υπάρχει…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ξέρετε πολύ καλά εκ

του Κανονισµού τι σηµαίνει αυτό. Ξέρετε πολύ καλά εκ του Κα-
νονισµού τι σηµαίνει όταν σηκώνεται ο Πρόεδρος της Βουλής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λοιπόν, έχει ζητήσει το

λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος της Ελλάδας για µια πολύ σύντοµη παρέµβαση. 

Εφόσον ζητηθεί ο λόγος και από άλλους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, θα δοθεί ο λόγος επίσης για ένα δίλεπτο. 

Αυτό δεν µπορείτε να καταλάβετε, κύριε Τζαβάρα, που νοµί-
ζετε ότι φωνασκώντας, πεταγόµενος επάνω κ.λπ., θα επιβάλετε
εσείς εδώ διαδικασίες που δεν προβλέπονται από τον Κανονι-
σµό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν επιβάλλω τίποτα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Χαλβατζής έχει το

λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε αυτή η πρό-

ταση να υπάρξει διακοπή. Εµείς θεωρούµε ότι τα περισσότερα
από αυτά που αναφέρθηκαν και από τον κ. Καστανίδη, λίγο –
πολύ δηµοσιογραφικά, ήταν γνωστά. Δεν νοµίζουµε ότι θα προ-
σθέσουν κάτι περισσότερο στη συζήτηση της υπόθεσης. 

Ένα χρόνο η επιτροπή βρήκε ερµητικά κλεισµένα συρτάρια,
ερµητικά κλεισµένα στόµατα. Δεν αποκαλύφθηκε αυτό για το
οποίο τουλάχιστον είχε συγκροτηθεί. 

Βεβαίως, µε την αφορµή έγινε και η διευκρίνιση, διότι µιλώντας
προηγουµένως ο κ. Αϊβαλιώτης, είπε ότι κανένα κόµµα δεν είχε

δεχθεί. Έγινε η διευκρίνιση ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, ο σύντροφός µας, ο Θανάσης ο Παφίλης, όταν ετέθη το
θέµα της κλήτευσης των πρώην Πρωθυπουργών είπε: Όποιος
είναι να κληθεί, να κληθεί. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν
είχε καµία αντίρρηση να κληθούν οι πρώην Πρωθυπουργοί ως
µάρτυρες.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχει ζητήσει το λόγο ο
κ. Λαφαζάνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ.
Βορίδης -παρά το ότι τοποθετήθηκε µόλις τώρα ο Αρχηγός σας
και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, θα σας δώσω το
λόγο- και ο κ. Τζαβάρας.

Έτσι είναι, κύριε Τζαβάρα. Και όταν σηκώνεται ο Πρόεδρος
όρθιος, σηµαίνει ότι εκτιµά τον Βουλευτή. Να το ξέρετε. Για τη
συµπεριφορά σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Λαφαζάνης έχει το

λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Νοµίζω ότι ορισµένες πλευρές σ’ αυτήν την Αίθουσα θυµού-

νται ορισµένα πράγµατα πάρα πολύ καθυστερηµένα. Ορισµένοι
άλλοι προσπαθούν να οικειοποιηθούν κάποιες σκέψεις και προ-
τάσεις, οι οποίες είχαν γίνει πάρα πολύ έγκαιρα και δεν έγιναν
δεκτές. 

Είναι δυνατόν να συζητάει η εξεταστική επιτροπή και να µην
έχει καλέσει τους πλέον αρµόδιους να καταθέσουν, που είναι οι
πρώην Πρωθυπουργοί; Όλοι οι πρώην Πρωθυπουργοί. Αυτή την
πρόταση, άλλωστε, την είχαµε κάνει και στην εξεταστική επι-
τροπή δια του εκπροσώπου µας, του κ. Παπαδηµούλη.

Βεβαίως, είναι γεγονός ότι τώρα, µε αυτά που είπε ο κ. Καστα-
νίδης –δεν θέλω να τα εκτιµήσω αυτήν την ώρα επί της ουσίας
τους- δίνεται µία νέα διάσταση στην υπόθεση, η οποία πολύ φο-
βούµαι ότι πάει να πάρει και εσωκυβερνητικές και εσωπασοκικές
τροπές. 

Δεν το συζητάω, όµως, αυτό. Είναι µία νέα διάσταση που πρέ-
πει να συνεκτιµηθεί συνολικά. 

Ίσως ορισµένοι να νοµίζουν ότι µπορούν να αποπροσανατολί-
σουν την Αίθουσα από ένα σκάνδαλο, που ούτως ή άλλως είναι
δικοµµατικό. Και ακολουθείται µία πολιτική δικοµµατικής συγκά-
λυψης.

Νοµίζω ότι η Βουλή µπορεί να συνεκτιµήσει κάλιστα τις επι-
στολές του κ. Καστανίδη, που πράγµατι έχουν ενδιαφέρον. Μπο-
ρεί να µη λάβουµε απόφαση, αλλά δεν είναι δυνατόν η συζήτηση
εδώ να µην έχει κανένα απολύτως δια ταύτα. Γι’ αυτό κιόλας
έχουν σηµασία. Δεν νοµίζω, όµως, ότι ο καλύτερος τρόπος θα
ήταν να διακοπεί και η συζήτηση, προκειµένου να µελετηθούν οι
επιστολές. Έχουµε τη δυνατότητα αυτή, συν τω χρόνω να δούµε
τα βασικά τους σηµεία και να τα συνεκτιµήσουµε, προκειµένου
να έχουµε την καλύτερη δυνατή τοποθέτηση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Βορίδης έχει το
λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µήπως ο κ. Τζαβά-
ρας θέλει να προηγηθεί;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Βορίδης προτείνει
στον κ. Τζαβάρα να προηγηθεί. Ας προηγηθεί ο κ. Τζαβάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αφού κανονίζει ο κ. Βορίδης,
κύριε Πρόεδρε, ποιος πρέπει να προηγηθεί…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Με συγχωρείτε, σας
προσφέρει τη θέση του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν έχω καµµία αντίρρηση.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, σας προσφέρει τη

θέση του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς µε καλείτε, εγώ πείθοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Βορίδης λέει:

«Μήπως ο κ. Τζαβάρας θέλει να προηγηθεί;». 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ δεν είπα…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θέλετε να προηγη-

θείτε; Θέλετε να ακολουθήσετε; Θέλετε να καθίσετε; Θέλετε να
ξανασηκωθείτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να σηκωθείτε εσείς, να καθίσω
εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν αποδέχεται ο κ.
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Τζαβάρας τη χειρονοµία που κάνατε να προηγηθεί. Εποµένως,
κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο εσείς.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εγώ το έθεσα στη διακριτική ευ-
χέρεια λόγω αβροφροσύνης, κύριε Πρόεδρε, στον κ. Τζα-
βάρα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έτσι το εξέλαβα κι εγώ.
Στην Αίθουσα αυτή υπάρχουν και οι κινήσεις αβροφροσύνης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε να επι-
σηµάνουµε το εξής, το οποίο διατυπώνουµε και στην πορισµα-
τική µας θέση και το οποίο ανέπτυξε και ο εισηγητής µας, ο κ.
Αϊβαλιώτης, σε αυτήν την υπόθεση: 

Υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα στην υπόθεση της «SIEMENS».
Και αυτό είναι το ζήτηµα των κοµµατικών ταµείων του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας Δηµοκρατίας. Προκύπτει εισροή χρηµάτων. 

Αυτό γεννά ένα ζήτηµα, πέραν των υπουργικών ευθυνών.
Γεννά ένα ζήτηµα των προσώπων που προΐστανται της κοµµατι-
κής λειτουργίας, δηλαδή των Προέδρων των κοµµάτων. Και
γεννά ένα ζήτηµα γενικότερης εµπλοκής της κορυφής του πολι-
τικού συστήµατος µε τη διάρθρωση και τη σχέση που ανέπτυξε
η συγκεκριµένη εταιρεία µε τους κοµµατικούς µηχανισµούς και
τις προµήθειες του κράτους.

Όταν, λοιπόν, ζητήσαµε επίµονα εγγράφως –αυτό έκανε ο Κώ-
στας Αϊβαλιώτης- να κληθούν για να καταθέσουν οι Πρωθυπουρ-
γοί, δεν ήταν ούτε για να µειωθεί ή θιγεί το κύρος οιουδήποτε.
Ήταν για να διευκρινιστούν, όµως, συγκεκριµένες πτυχές µιας
υποθέσεως στην οποία προφανώς υπήρχε εµπλοκή.

Τι αποδεικνύεται: Τη εξαιρέσει του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
και του κ. Καµµένου η πρόταση απερρίφθη. Τη εξαιρέσει των συ-
γκεκριµένων συναδέλφων η πρόταση απερρίφθη.

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Έγινε σχετική ψηφοφορία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έτσι δεν έγινε, κύριε Πρόεδρε;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κλείστε, κύριε Βορίδη,

σας παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό, λοιπόν, δηµιουργεί, µετά και την κατάθεση των σχετικών

εγγράφων, πεποίθηση πλέον για τη στάση όχι των τότε κοµµά-
των, αλλά για την προσπάθεια που κάνει σήµερα το ΠΑΣΟΚ και
η Νέα Δηµοκρατία στη συγκεκριµένη υπόθεση να µην προκύ-
ψουν στοιχεία. Και αυτό είναι το πολιτικό µήνυµα που προκύπτει
από τη συγκεκριµένη διαδικασία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Τζαβάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρέπει, όµως, προτού απα-

ντήσω στον εκλεκτό συνάδελφο κ. Βορίδη, να τεθεί και να ξεκα-
θαριστεί ένα θέµα το οποίο έθεσε ο Αρχηγός του ΛΑΟΣ.

Είπε, λοιπόν, ότι επί είκοσι δύο φορές ο κ. Αϊβαλιώτης ζήτησε
να έρθει ο κ. Σηµίτης στην επιτροπή να καταθέσει ως µάρτυρας.
Δεν ξέρω αν ήταν είκοσι δύο φορές. Το βέβαιο είναι ότι ζήτησε
είκοσι δύο φορές να έρθει ο κ. Μητσοτάκης.

Αυτοί, όµως, που ζήτησαν εγγράφως να έρθει και να κληθεί
ως µάρτυς ο κ. Σηµίτης, γιατί είχαµε πράγµατι από τότε αποδώ-
σει την πρέπουσα σηµασία στο µηχανισµό µε τον οποίο ιδρύθη-
καν και λειτούργησαν οι προγραµµατικές συµβάσεις ως
νοµοθετική δηµιουργία, ήµασταν εµείς, οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Τον κατάλογο τον έχει συντάξει µε τα χέρια της η
κ. Κόλλια και είναι αυτή που τον κατέθεσε.

Όσον αφορά τώρα το θέµα για τα ταµεία των κοµµάτων: Εµείς
δεν συγκαλύψαµε, όπως λέει και µας κατηγορεί το ΛΑΟΣ, το
οποίο νοµίζει ότι κατ’ αυτό τον τρόπο, ασκώντας εισαγγελικά
χρέη στην Αίθουσα αυτή, θα γίνει περισσότερο πειστικό από
εµάς. Εµείς υιοθετήσαµε, ακριβώς όπως και ο πρόεδρος της επι-
τροπής, αυτά που λέει η νοµοθεσία σχετικά µε τα οικονοµικά των
κοµµάτων. Και αφού συµπεριλάβαµε στο πόρισµα όλες τις κατα-
θέσεις που αναφέρονται στο συγκεκριµένο ζήτηµα, παραπέµ-
ψαµε την υπόθεση στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, γιατί δεν
είχαµε περαιτέρω αρµοδιότητα.

Βέβαια, αναγνωρίζω ότι παραλείψαµε να ζητήσουµε να έρθει
ο κ. Κοροβέσης να εξεταστεί ως µάρτυρας στην επιτροπή, ο

οποίος σε εφηµερίδα είχε δηλώσει ότι δεν είναι άµοιρη κάποιων
συγκεκριµένων τέτοιων διαδικασιών και η Αριστερά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πριν δώσω το λόγο

στον Υπουργό Επικρατείας τον κ. Παµπούκη…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να δώσετε το λόγο
στον Πρόεδρο της Επιτροπής, τον κ. Βαλυράκη, για να µας δια-
φωτίσει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό. Είµαι ανα-
γκασµένος να θυµίσω ορισµένες διατάξεις του Κανονισµού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Βαλυράκη, ακούγονται διάφορες
απόψεις.

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε Βα-

λυράκη. Μη βιάζεστε. 
Είµαι αναγκασµένος να θυµίσω ορισµένες διατάξεις του Κα-

νονισµού εδώ. Δεν θα πρέπει να καταφεύγουµε, βέβαια, κάθε
φορά στις διατάξεις αυτές, αλλά σήµερα υπήρξε αυτή η ανάγκη.
Το λέω και για δικιά σας γνώση, κύριε Τζαβάρα και για γνώση
ορισµένων συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας, που διερωτήθη-
καν, γιατί ο Πρόεδρος της Βουλής εγείρεται.

Στο άρθρο 77, που όπως επιγράφεται είναι το κεφάλαιο της
τήρησης του Κανονισµού και των πειθαρχικών µέτρων, λέει ότι:
«ο Πρόεδρος µπορεί να λάβει πειθαρχικά µέτρα εναντίον κάθε
Βουλευτή που παραβιάζει τoν Kανoνισµό ή επιδεικνύει ανάρµο-
στη συµπεριφoρά στις συνεδριάσεις και στις συζητήσεις της
Boυλής». 

Η επόµενη παράγραφος περιγράφει σε ποιες περιπτώσεις
υπάρχει ανάρµοστη συµπεριφορά. «Aνάρµoστη συµπεριφoρά
σύµφωνα µε την προηγούµενη παράγραφο αποτελούν: α) Η πα-
ρεµπόδιση της οµαλής διεξαγωγής των συνεδριάσεων ή των συ-
ζητήσεων και η διατάραξη της τάξης σ’ αυτές είτε µε πρόκληση
θορύβου ή αταξίας είτε µε oπoιoνδήπoτε άλλον τρόπο β) Η δια-
κοπή των οµιλητών χωρίς τη συγκατάθεσή τoυς και την άδεια
τoυ Προέδρου ή η απoδoκιµασία τoυς µε λόγια ή έργα γ) Η οµι-
λία χωρίς την προηγούµενη άδεια τoυ Προέδρου.» 

Αυτό κάνατε συνέχεια, κύριε Τζαβάρα. Όταν, δηλαδή, σας
έλεγα: «Σταµατήστε, σας παρακαλώ! Καθίστε κάτω!» υποπίπτατε
σ’ όλα αυτά τα παραπτώµατα. 

Το άρθρο 79, προβλέπει πολύ συγκεκριµένα ότι πέραν της στέ-
ρησης του λόγου -γιατί ο Πρόεδρος έχει τη δυνατότητα να επι-
βάλει στέρηση του λόγου µέχρι τη λήξη της διαδικασίας, δεν
θέλω, βέβαια, να φτάσω σε τέτοια µέτρα- πριν τoυ στερήσει το
δικαίωµα τoυ λόγου, o Πρόεδρος εγείρεται από τη θέση τoυ και
καλεί το Βουλευτή να σταµατήσει αµέσως τη συνεχιζόµενη ανε-
πίτρεπτη ή ανάρµοστη συµπεριφoρά τoυ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μην µου πείτε ότι σας διέκοψα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, δείτε

ξανά σας παρακαλώ, και στο βίντεο της Βουλής τη συµπεριφορά
σας. Θα παρακαλούσα τέτοιου είδους συµπεριφορές να µην
επαναληφθούν, γιατί την επόµενη φορά θα είµαι αναγκασµένος
να εφαρµόσω όλες τις διατάξεις του Κανονισµού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μου δίνετε το λόγο, κύριε Πρό-
εδρε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ. Όχι,
δεν σας δίνω το λόγο. Έχει ζητήσει το λόγο ο κ. Βαλυράκης. Δεν
υπάρχει κανένας λόγος αυτήν τη στιγµή να ζητάτε πάλι να µιλή-
σετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πάντως, προκειµένου να υπο-
στηρίξω το λόγο µου, είµαι διατεθειµένος να υποστώ και τις κυ-
ρώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Για να µην υποπέσετε
για πολλαπλή φορά σ’ αυτά τα οποία νωρίτερα περιέγραψα, θα
ζητάτε το λόγο. Δεν θα παίρνετε το λόγο µόνος σας, δεν θα εγεί-
ρεστε, δεν θα φωνασκείτε, δεν θα διακόπτετε ούτε τους άλλους
οµιλητές ούτε το Προεδρείο της Βουλής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Φαντάζοµαι ότι το ίδιο µέτρο θα
ισχύει προς όλες τις κατευθύνσεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Βαλυράκη, θέ-
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λετε το λόγο για ένα λεπτό για να κάνετε µια διευκρίνιση;
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και σας παρακαλώ, να

κλείσουµε εδώ αυτόν τον κύκλο των παρεµβολών για να συνεχί-
σουµε µε την τοποθέτηση του Υπουργού Επικρατείας.

Ορίστε, κύριε Βαλυράκη, έχετε το λόγο.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Για το γεγονός ότι ζητήθηκε η επιστρά-

τευση της µνήµης µου, θυµάµαι πολύ καλά ότι το θέµα της κλή-
σης των Πρωθυπουργών τέθηκε, πράγµατι, αρκετές φορές στην
εξεταστική επιτροπή. 

Θυµάµαι, επίσης, ότι έγινε ψηφοφορία, τουλάχιστον µια φορά,
στην οποία δεν είµαι σίγουρος αν παρευρίσκετο ο κ. Παπαδη-
µούλης, που εξέφραζε το Συνασπισµό στην επιτροπή. Πάντως,
θυµάµαι πολύ καλά ότι µειοψήφησε ο εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ, ο
κ. Αϊβαλιώτης. Κατά τα άλλα, δηλαδή, ήταν οµόφωνη η απόφαση
στη ψηφοφορία.

Θυµάµαι στη συνέχεια πολύ καλά ότι ετέθη εγγράφως το θέµα
της κλήσης του κ. Σηµίτη από τον κ. Τζαβάρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, κύριε Παπαδη-
µούλη, σας παρακαλώ. Τόση ώρα αναµένει να µιλήσει ο Υπουρ-
γός Επικρατείας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τώρα, βλέπετε, αρχί-

ζουµε νέο κύκλο παρεµβάσεων.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόε-

δρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Για ένα λεπτό, σας πα-

ρακαλώ. Και µετά θα έχει το λόγο για ένα λεπτό και ο κ. Παφίλης.
Οριστικά λέω ότι κλείνουµε εδώ αυτές τις παρεµβάσεις.

Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο για ένα λεπτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Με την πρόταση κλήσης των

πρώην Πρωθυπουργών έγινε το εξής: Πρότεινε το ΠΑΣΟΚ τον κ.
Καραµανλή. Πρότεινε η Νέα Δηµοκρατία τον κ. Σηµίτη στις αρ-
χικές προτάσεις…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ποτέ δεν έγινε αυτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Στις αρχικές προτάσεις.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο για ένα λεπτό µόνο.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Ποτέ δεν έγινε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μην διακόπτετε, σας

παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μετά από…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παπαδηµούλη,

σας παρακαλώ!
Κύριοι συνάδελφοι, είχατε όλη την άνεση να τοποθετηθείτε

όλοι σας, και µάλιστα µε ανοχή του Προεδρείου, επί του πορί-
σµατος. Αυτή η συζήτηση που γίνεται, είναι επί των διαδικασιών
που ακολουθήθηκαν, και πώς ακολουθήθηκαν, στην επιτροπή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ναι. Επειδή τέθηκαν τα θέ-
µατα αυτά…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Με συγχωρείτε, είµα-
στε εντελώς εκτός του θέµατος της συζήτησης, γιατί διαφορε-
τικά θα πρέπει εδώ να επαναληφθούν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν το
ήθελα εγώ…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): …οι τετρακόσιες πενή-
ντα ώρες των συνεδριάσεων, που µας είπε ο κ. Βαλυράκης ότι
κάνατε στην επιτροπή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Όχι βέβαια, αλλά στο θέµα
αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι δυνατόν;
Βλέπετε ότι εδώ διαφωνούν και οι συνάδελφοι, που συµµετεί-

χαν στην επιτροπή.
Παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι στις αρχικές

προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας υπήρχε ο κ. Σηµίτης και του
ΠΑΣΟΚ ο κ. Καραµανλής. Τέθηκε από συναδέλφους ότι πρέπει
να αντιµετωπίσουµε το θέµα των πρώην Πρωθυπουργών µε θε-
σµικά κριτήρια και χωρίς επιλεκτικότητα και σκοπιµότητες, όλους

και από τον κ. Αϊβαλιώτη και από τον κ. Παφίλη και από εµένα. 
Κρίθηκε τελικά το θέµα µε µια ψηφοφορία σε µια συνεδρίαση,

που σωστά θυµάται ο κ. Βαλυράκης ότι εγώ απουσίαζα. Αλλά η
άποψή µου ήταν: Όλοι. 

Σ’ αυτήν τη ψηφοφορία, λοιπόν, κατά την εκτίµησή µου, µετά
από µια συνεννόηση, οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας υπερψήφισαν την πρόταση να µην κληθεί ούτε ο
Καραµανλής ούτε ο Σηµίτης. Αν ήµουν κι εγώ, θα καταψήφιζα
µαζί µε τον κ. Παφίλη και τον κ. Αϊβαλιώτη. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μπορούν οι συνάδελ-

φοι να προσφύγουν στα Πρακτικά τον συνεδριάσεων.
Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης,

έχει ζητήσει το λόγο για ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Κακλαµάνη, έχετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι, αλλά

από τη συζήτηση που γίνεται, διαπιστώνει κανείς ότι τα µέλη των
επιτροπών, που συγκροτούνται µε απόφαση της Βουλής για να
διερευνήσουν µείζονα θέµατα γενικότερου ενδιαφέροντος και
µάλιστα, ενδεχόµενες ποινικές ευθύνες συγκεκριµένων προσώ-
πων, από τη συζήτηση, που γίνεται διαπιστώνει κανείς ότι εκεί
συµµετέχουν ως κόµµατα, όχι ως Βουλευτές µε ελευθερία συ-
νείδησης και ψήφου, όπως ορίζει το Σύνταγµα. Συµµετέχουν ως
Νέα Δηµοκρατία, ως ΠΑΣΟΚ, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερ-
µός, ως ΣΥΡΙΖΑ.

Έχω κάνει πρόταση επί του Κανονισµού -και εκκρεµεί- να γί-
νεται κλήρωση και να µην καταντάµε, σε ένα θέαµα να ανακοι-
νώνουν τα κόµµατα τι θα ψηφίσουν οι Βουλευτές σε ζητήµατα
τέτοιας σηµασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά όλα, κύριε Πρόεδρε, έχουν µεγάλη σηµασία για τον εκ-
πεσµό του Κοινοβουλίου. Ή ως Βουλευτές θα έχουµε ελευθερία
συνειδήσεως, έκφρασης και ψήφου ή θα συνεχίσουµε αυτήν την
κατολίσθηση. Το σηµερινό θέαµα, δυστυχώς, δικαιώνει αυτήν την
άποψη. 

Παρακαλώ, τη Δευτέρα που θα συζητήσουµε την τροποποίηση
του Κανονισµού, η πρόταση που έχω κάνει να τεθεί υπόψη του
Σώµατος…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αυτά τα θέµατα τα συ-
ζητήσαµε, κύριε Κακλαµάνη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: …ώστε να αποφασίσει εάν θα
συνεχιστεί αυτό το θέαµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εάν θα συνεχιστεί το θέαµα να ακούω εγώ ότι το ΠΑΣΟΚ ζη-

τάει εκείνο ή η Νέα Δηµοκρατία ζητάει το άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, ολο-

κληρώστε τώρα, σας παρακαλώ! Ζητήσατε το λόγο για ένα
λεπτό. Είπατε την άποψή σας. Σας παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτό είπα. Να τελειώσει, λοι-
πόν, αυτό το θέατρο, κύριε Πρόεδρε. Αρκετά!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ακούσαµε την άποψή
σας σε σχέση µε τις προτάσεις αναθεώρησης του Κανονισµού. 

Για τα άλλα δύο θέµατα, όπως είπα, χθες συνεδρίασε η Επι-
τροπή Κανονισµού και είπαµε ότι και άλλα θέµατα, όπως και τις
δικές σας προτάσεις, θα τα συζητήσουµε σε µια γενικότερη, ευ-
ρύτερη αλλαγή του Κανονισµού. Τη Δευτέρα θα συζητήσουµε τα
δύο θέµατα, για τα οποία µε 4/5 η επιτροπή αποφάσισε χθες.

Θυµίζω, επίσης, ότι κατά τον Κανονισµό, όπως διαχρονικά έχει
εφαρµοστεί και επί των ηµερών σας και επί όλων των πρώην
Προέδρων, οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, όπως προβλέπει και ο
Κανονισµός, προτείνουν τα µέλη που θα συνθέσουν τις επιτρο-
πές.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βουλευτές κατά συνείδηση και
όχι πρόβατα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Προβλέπει ο Κανονι-
σµός -και αυτή ήταν η πρακτική και η εφαρµογή του Κανονισµού-
ότι ερωτά ο Πρόεδρος της Βουλής δι’ επιστολής -αφού αποφα-
σιστεί η σύσταση της εξεταστικής επιτροπής ή προκαταρτικής
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εξέτασης- τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, µε την αναλογία που
προβλέπει, για να προτείνουν τους Βουλευτές που τη συναποτε-
λούν. Δεν έγινε κάτι διαφορετικό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να ορίζονται ένας από κάθε
κόµµα, όπως στην ΕΦΕΕ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παφίλη, έχετε το
λόγο για ένα λεπτό. Σας παρακαλώ, όµως, να ολοκληρώσετε σ’
ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να ξεκαθαρίσω τη δική µου τη θέση
στην επιτροπή. 

Όταν τέθηκε το θέµα της κλήσης των Πρωθυπουργών, εµείς
είπαµε ότι δεν θα έχουµε αντίρρηση αν προκύψει. Όταν τέθηκε
το θέµα να κληθεί ο κ. Σηµίτης, ψηφίσαµε υπέρ.

Θα ήθελα να κάνω µια δήλωση. Εγώ, τουλάχιστον, µια συνεί-
δηση έχω, όπως πιστεύω ότι έχουν και όλοι οι υπόλοιποι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όλοι µία συνείδηση
έχουµε. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατίας, κ. Χαράλαµπος Παµπού-
κης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Τζαβάρα, αν είχατε κάνει την παρέµβασή σας αφού είχα
µιλήσει, θα σας ήµουν ευγνώµων. Έτσι όµως, ήρθαν τα πράγ-
µατα. Θα επιστρέψω στη συζήτηση…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι

ησυχία, σας παρακαλώ! Οι συνάδελφοι θέλουν να ακούσουν.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ιδιωτική συζήτηση, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μπορείτε, όµως, να την

κάνετε εκτός Αιθούσης, για να µην ακούγεστε και για να µην ενο-
χλείτε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι το σκάνδαλο της «SIEMENS» είναι
ένα διεθνές και πολύ σοβαρό σκάνδαλο. Αυτό δεν µπορεί κανέ-
νας να το αµφισβητήσει. Δεν υπάρχει επίσης, αµφιβολία, ότι το
σκάνδαλο αυτό έχει τεράστιες επιπτώσεις στη χώρα µας πολι-
τειακές, πολιτικές -ακούστηκαν στην Αίθουσα παράπονα για
άλλες συντεταγµένες εξουσίες, οργανωµένα και πολλές φορές
και δίκαια το κλίµα αυτό αποδεικνύει του λόγου το αληθές- και
οικονοµικές, που νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να µακρηγορήσει κα-
νένας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΥΔΩΡΑΣ)

Δεν χρειάζεται να µακρηγορήσει κανένας, επίσης, για το ότι
το σκάνδαλο αυτό είναι µια διαχρονική -αλλά πάντως ένα από-
στηµα- πρακτική διαπλοκής για πάρα πολλά χρόνια. 

Υπάρχουν κατά την άποψή µου δύο κρίσιµα ερωτήµατα: Το
πρώτο ερώτηµα είναι, τι κάναµε και το δεύτερο ερώτηµα είναι,
τι µπορούµε να κάνουµε στο µέλλον. 

Στο πρώτο ερώτηµα, στο τι κάναµε, κατ’ αρχάς εγώ θα πρέπει
να πω για το τι κάναµε ως Κυβέρνηση, θα µπορούσε κάποιος να
κάνει και µερικές σκέψεις για το τι κάναµε ή για το τι πρέπει να
κάνουµε ως πολιτεία. 

Ως Κυβέρνηση, θέλω να θυµίσω στην Αίθουσα –γιατί πολλά
ακούστηκαν- ότι µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού µας συ-
στάθηκε αυτή η εξεταστική, της οποίας σήµερα η Βουλή συζητά
το πόρισµα. Συστάθηκε η επιτροπή αυτή, διότι αποτελεί δέ-
σµευσή µας να προσπαθήσουµε να βγουν τα πάντα στο φως και
να µην υπάρχει καµµία συγκάλυψη. 

Δεύτερον, ακούστηκαν από τον τότε Πρόεδρο της εξεταστι-
κής, τον κ. Βαλυράκη, παράπονα για θέµατα συνεργασίας. Θα
έρθω και σ’ αυτά. Πολλά από αυτά είναι αιτιολογηµένα. Και αυτό
είναι πρόβληµα, στο οποίο πρέπει να σκύψει κανένας, να σκύ-
ψουµε όλοι και να το δούµε. Όταν η εξεταστική ζήτησε την πα-
ρέµβαση της Κυβέρνησης στη «SIEMENS» για µια σειρά από
λόγους, οι οποίοι αναφέρονται µέσα…

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Σε δύο µέρες.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): …σε

δύο µέρες ο Πρωθυπουργός µου έδωσε εντολή και απέστειλα
επιστολή. Άµεσα. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Πριν από ένα χρόνο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Αποστολάκο, όταν προέκυψε το θέµα. Τι σηµαίνει πριν από
ένα χρόνο; Μόλις αιτήθηκε η εξεταστική επιτροπή δια της Βου-
λής, αµέσως υπήρξε αντίδραση της Κυβέρνησης. Τι εννοείτε ένα
χρόνο; Υπήρχε κάτι άλλο µετά, το οποίο δεν κάναµε και µπορού-
σαµε να κάνουµε; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Για τα αποτελέσµατα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τα

αποτελέσµατα, κύριε Αποστολάκο, αφορούν την πολιτεία και
αφορούν όλους µας. Θα έρθω και σε αυτό το σηµείο. Μην ανη-
συχείτε. Θα πρέπει να τα πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους,
γιατί ακούγονται πολλά. 

Το τρίτο, το οποίο έκανε η Κυβέρνηση, είναι ότι πράγµατι
υπήρξε συνεργασία Υπουργών. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης ξεκί-
νησε για πρώτη φορά µια διαδικασία, η οποία µπορεί να καταλή-
ξει σε επιβολή προστίµων. Τι άλλο µπορούσε να κάνει η
Κυβέρνηση; 

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να διαχωρίσω κάτι. Υπάρχουν
δύο ειδών ευθύνες: Υπάρχουν θέµατα ποινικής ευθύνης και αστι-
κής ευθύνης. Στο Ποινικό γνωρίζουµε όλοι ότι η εξεταστική είναι
ακριβώς µια προδικασία, η οποία µπορεί να οδηγήσει κι εκεί για
ορισµένα πρόσωπα. Η δικαιοσύνη έχει την ευθύνη για τα υπό-
λοιπα. Δεν είναι έργο της Κυβέρνησης να επιβάλει την ποινική δι-
καιοσύνη και ούτε µπορεί εξάλλου να λειτουργήσει πέρα αυτών
των ορίων. Δεν είναι έργο ούτε και της Βουλής άλλωστε. 

Στα αστικά -γιατί µιλάµε συνέχεια, ο κ. Παπαδηµούλης πράγ-
µατι µου δίνει πάντα τη χαρά να παρέχω διευκρινήσεις µε ερω-
τήσεις, οι οποίες επανέρχονται- ένα από τα θέµατα τα οποία
συζητούµε είναι το θέµα της ζηµίας. Να το ξεκαθαρίσουµε. Μι-
λάµε για τη ζηµία του ελληνικού δηµοσίου, εν στενή έννοια. Διότι
δεν µπορεί να νοηθεί ως ζηµία του ελληνικού δηµοσίου η ζηµία
του ΟΣΕ και του ΟΤΕ. Νοείται; Υπάρχει κάποιος, ο οποίος πι-
στεύει ότι αυτό είναι ζηµία του ελληνικού δηµοσίου; Είναι της
εταιρείας. Ο ΟΣΕ έχει κάνει αγωγή. Ο ΟΤΕ έχει κάνει αγωγή. Μία
ζηµία υπάρχει, αστικά επαναλαµβάνω, εάν θέλετε τα παράπονα
τα οποία υπάρχουν από τη λειτουργία του C4I, αυτό το θέµα εκ-
κρεµεί στη διαιτησία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Τα νοσοκοµεία;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τα

νοσοκοµεία τι είναι, κύριε Παπαδηµούλη; Δεν είναι νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν έχετε ακούσει για τα νο-
σοκοµεία;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχω
ακούσει για τα νοσοκοµεία. Το ζήτηµα δεν είναι να µεταφέρουµε
το τι ακούµε. Το θέµα είναι πώς τεκµηριώνονται αυτά τα πράγ-
µατα. 

Διάβασα µε µεγάλη προσοχή το πόρισµα της εξεταστικής και
επιτρέψτε µου να πω το εξής: Θέλω να απονείµω εύσηµα στην
εξεταστική επιτροπή, διότι, χωρίς να υπάρχουν θεσµικά, µέσα -
µη βλέπετε την Αµερική, που εκεί υπάρχει σωρεία δικηγόρων, τε-
χνικοί εµπειρογνώµονες, τα πάντα, µια τεράστια υποστήριξη,
εδώ δεν υπάρχει- και δεύτερον χωρίς να έχει την υποστήριξη και
άλλων συνιστωσών της πολιτείας και του κράτους, έφτασε σε
ένα πόρισµα, το οποίο κάποιος είπε –θα µου επιτρέψετε, δεν θυ-
µάµαι τώρα ποιος το είπε, αλλά το βρήκα εύστοχο- ότι πράγµατι
είναι ένα πόρισµα-πλαίσιο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Εγώ το είπα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Εσείς το είπατε. Είναι ένα σηµείο στο οποίο συµφωνώ. Έχω άλλα
που διαφωνώ.

Είναι πράγµατι ένα πόρισµα-πλαίσιο, το οποίο εξιστορεί βε-
βαίως µια ιστορία περίπου στο σύνολό της. Διότι εδώ ακούστηκε
από τον κ. Παπαδηµούλη ότι υπάρχει και µια κορυφή τριγώνου,
η οποία δεν υπάρχει µέσα στο πόρισµα. 

Πριν πάµε στους τέως Πρωθυπουργούς ενδεχοµένως να
υπήρχαν και άλλα θέµατα τα οποία µπορούσαν και έπρεπε να
διερευνηθούν, αλλά αυτό προφανώς δεν είναι θέµα το οποίο
αυτήν τη στιγµή είναι προς συζήτηση. 

Τι µπορεί να κάνει περισσότερο η Κυβέρνηση όσον αφορά την
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αστική ευθύνη; Τι έκανε η «SIEMENS»; Η «SIEMENS», η τότε δι-
οίκηση της µε µια οργανωµένη πρακτική, η οποία δεν είναι µόνο
στην Ελλάδα -έχω κάνει αναλυτική έρευνα για τα πάντα και θα
το καταθέσω στη Βουλή, γιατί η Βουλή των Ελλήνων πρέπει να
είναι ενήµερη για τα πάντα και µε όσο το δυνατό σοβαρότερη
αξιοπιστία- αλλά και στην Ιταλία, είναι πάρα πολλές οι χώρες, σε
καµµία χώρα –ο κ. Καστανίδης νοµίζω το είπε- δεν έκλεισε η ιστο-
ρία αστικά. Σε καµµία. Θα µιλήσω και για τα ποσά και τα πρό-
στιµα. 

Τι άλλο έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση; Έπρεπε να διερευνήσει
κατά πόσο υπάρχει νοµική βάση. Να πούµε τι; Ότι έχουµε υπο-
στεί ηθική βλάβη σαν κράτος, νοµικά από αυτού του τύπου τις
πρακτικές. Αυτού του είδους που η νοµική επιχειρηµατολογία
δεν είναι αναντίρρητη. Θα σου πει «Εσύ τι έκανες, κοιµόσουν; Η
«SIEMENS» φταίει µόνο; Εσύ σαν κράτος τι επόπτευες;». Προ-
φανώς, όταν η ελληνική δηµοκρατία εκφράζεται δικαστικά για
θέµα το οποίο δεν είναι ότι νοµικά ή αποζηµιωτικά µπορεί να είναι
υψηλό, ηθικά, όµως, είναι µέγιστο, δεν µπορεί κάποιος να καταρ-
τίσει µια αγωγή, η οποία θα απορριφθεί ως νόµο αβάσιµη. 

Κύριε Αποστολάκο, έρχοµαι στο επίµαχο θέµα. Νοµίζω εσείς
το είπατε.

Πράγµατι, πήραµε ένα δικηγορικό γραφείο, το «Hogan
Lovells». Τη διαδικασία τη γνωρίζετε. Το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους απευθύνεται στην Πρεσβεία, η Πρεσβεία συντάσσει µια
λίστα και συνοµιλεί µε τις υποψήφιες εταιρείες, οι οποίες προ-
φανώς αν έχουν κάποιο κώλυµα το δηλώνουν και δεν µετέχουν.
Απ’ ότι έχω πληροφορηθεί εκ των υστέρων, πολλές εταιρείες
είχαν τέτοιο κώλυµα στη Γερµανία, σχεδόν όλες οι µεγάλες.
Ερώτηµα: Χρειάζεσαι µεγάλο γραφείο; Ναι, διότι η «SIEMENS»
οργάνωσε όλη της την υπεράσπιση κατά απολύτως επαγγελµα-
τικό τρόπο. Πλήρωσε παραπάνω από τετρακόσια πενήντα εκα-
τοµµύρια δολάρια στην «DEBEVOISE PLIMPTON». Κι εµείς πώς
πάµε σε αυτό; Έτσι, µε λιανοντούφεκα; Αέρα σκέτο; Λοιπόν,
χρειαζόταν. 

Εδώ ακούω αιτιάσεις, γιατί θέλω να πω το εξής: Προσωπικώς
δεν θα ανεχθώ οποιοδήποτε γκριζάρισµα, το οποίο είναι αναιτιο-
λόγητο. Δε πρέπει νοµίζω να γίνεται αυτό. Όλοι µαζί πρέπει να
είµαστε. 

Ως µη όφειλα, αλλά όταν ανέκυψε ένα θέµα στον Τύπο, αν θυ-
µάµαι καλά, στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ» πάλι, ότι η «Hogan Lovells»
σε ένα άρθρο υπερασπίζεται της «SIEMENS» κ.λπ., ήξερα και
από την προηγούµενη εµπειρία µου, ότι όταν λέµε δικηγορική
εταιρεία εννοούµε τη φίρµα, η οποία κατά τόπους έχει εταιρείες.
Άλλη είναι η «Hogan Lovells» της Γερµανίας, άλλη η «Hogan
Lovells» της Αµερικής.

Έστειλα και εγώ, βεβαίως, αµέσως, εάν θέλετε, µία σηµείωση:
«Παρακαλώ πολύ, τι συµβαίνει εδώ; Υπάρχουν αιτιάσεις στον ελ-
ληνικό Τύπο». Μου εστάλη απάντηση, την οποία θα καταθέσω.
Μπορείτε να πληροφορηθείτε την απάντηση. Δεν πρόκειται εγώ
να µπω να τους υπερασπιστώ. Εάν θέλετε, κάντε στους ιδίους
αγωγή, µήνυση. Θα απαντήσουν οι ίδιοι, δικηγόροι είναι. Απλώς,
επέδειξα, εάν θέλετε, την άµεση επιµέλεια λόγω του Τύπου -και
το µετάνιωσα- να απευθυνθώ, για να παρασχεθούν εξηγήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χαράλαµπος Πα-
µπούκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι λέει; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέει,

προφανώς ότι δεν υπάρχει conflict, ότι, ότι κ.λπ.. Εξηγεί ότι αµε-
ρικανική «Hogan Lovells» είχε συµβουλεύσει σε µία κάποια συγ-
χώνευση κάποια «SIEMENS» και ότι στη Γερµανία η «SIEMENS»
είναι µονίµως αντίδικη της «Hogan Lovells». Όπως ξέρετε, η
«SIEMENS» είναι µία τεράστια εταιρεία και έχει χρησιµοποιήσει
σχεδόν όλα τα γραφεία. Δεν έχει µείνει και κανένα που να µην
έχει χρησιµοποιήσει. Για λόγους τάξης, όµως, σας το κατέθεσα.

Αυτά έκανε αυτή η Κυβέρνηση. Ως πολιτεία έχουµε κάνει ό,τι
µπορούµε; Δεν θα έπρεπε να έχουµε ένα θεσµικό πλαίσιο για
υποθέσεις οι οποίες έχουν συνταράξει την πολιτική και κοινωνική
ζωή του τόπου; Δεν θα έπρεπε γι’ αυτές να υπάρχει κάποια προ-
τεραιότητα; Θα το κρίνει η δικαιοσύνη, εάν και κατά πόσο αυτό

συνιστά, εάν θέλετε, πρόβληµα ισότητας όσον αφορά την πρό-
σβαση σε αυτήν. Όµως, δεν πρέπει ορισµένες υποθέσεις να διε-
ρευνηθούν, εάν θέλετε, εν σπουδή, µε ταχύτητα; Θέλετε να
παραµένουν αυτές οι σκιές;

Δεύτερο πρόβληµα. Η Βουλή διερευνά ένα µέρος της υποθέ-
σεως. Εις την πολιτεία δεν υπάρχει σύστηµα συνεργασίας, για
να διερευνηθεί το όλον της υποθέσεως. Υπάρχει ένα συντονι-
στικό πολιτειακό όργανο, το οποίο να διερευνά το σύνολο; Όχι.
Περιορίζεται η Βουλή σε πρόσωπα Υπουργών, µελών Κυβέρνη-
σης. Η δικαιοσύνη τα εξαιρεί αυτά, αλλά ποιος λέει ότι όλα αυτά
δεν εµπλέκονται; Ποιος µπορεί να το πει a priori, από πριν; Είναι
πρόβληµα, είναι κενό. Και αυτό θα πρέπει να το δούµε. 

Τουλάχιστον, θα έπρεπε να έχουµε υποκαταστήσει το «θε-
σµική έλλειψη» µε ένα περίσσευµα, εάν θέλετε, συνεννόησης.
Έχω πει και δηµοσίως ότι πρέπει να υπάρχει µία συνεννόηση πο-
λιτειακών εξουσιών. Πρέπει να συνοµιλήσουν µε τη δικαιοσύνη.
Πρόσφατα, έµαθα ότι η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας έχει
οργανώσει κάτι τέτοιο. Σωστά. Εκεί να τεθούν τα θέµατα, όχι
όµως συγκεκριµένα. Δεν θα µιλήσεις για την υπόθεση του κ. Απο-
στολάκου, για παράδειγµα, αλλά θα πεις: Έχουµε αυτή τη λει-
τουργία, τι θα κάνετε; Έχουµε αυτήν την κρίση, πώς σκοπεύουµε
να προχωρήσουµε;. Να το κάνουµε, µε σεβασµό, µε ισοτιµία. 

Αυτά είναι ως προς το τι έγινε και τι ελλείψεις έχουµε. Σήµερα,
µε αυτή τη µεγάλη δουλειά που έχει γίνει, αντικειµενικώς δεν
µπορούσε να πάει παρακάτω.

Θα µου επιτρέψετε στο σηµείο αυτό να σας ενηµερώσω. Ελέ-
χθη το θέµα της ζηµίας. Δεν είµαι βέβαιος, αλλά νοµίζω ότι ελέ-
χθη από τον κ. Παπαδηµούλη για τα 2 δισεκατοµµύρια. Είναι η
θεµατική µε την επιταγή και την επιταγούλα. 

Πρώτα απ’ όλα, εάν υπάρχει κανείς που την έχει στην τσέπη,
να µου τη φέρει και εµένα, γιατί µη νοµίζετε ότι είναι µία εύκολη
άσκηση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εσείς…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι

µόνο, ελάτε µαζί µου. Εγώ προσφέροµαι να µε συνοδεύσετε, να
µε συντροφεύσετε, να µε βοηθήσετε, για να διαπιστώσετε ότι
είναι πράγµατα τα οποία είναι λεπτά. Επειδή θεωρώ ότι στο Βήµα
της Βουλής προηγείται η Βουλή ακόµη και διαπραγµατευτικών,
εάν θέλετε, ελιγµών, εγώ θα ενηµερώσω πλήρως. 

Ας δούµε το θέµα για την επιταγούλα. Έκανα µία συστηµατική
έρευνα. Το αποτέλεσµά της θα το καταθέσω. Πρέπει, όµως, να
σας πω τα εξής: Οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής το µεγαλύτερο
ποσό που έδωσαν είναι 450 εκατοµµύρια δολάρια για παραβίαση
της πράξης της Foreign Corrupt Practices Act του 1977, όπως
τροποποιήθηκε το 1987. Η US Securities and Exchange Commis-
sion το 2008 έδωσε 350 εκατοµµύρια δολάρια. Σηµειώνω ότι
άλλο το ένα και άλλο το άλλο. Το κράτος εκφράζεται µε την
πρώτη περίπτωση.

Έχω και άλλα στοιχεία. Στη Γερµανία, το Πρωτοδικείο Μονά-
χου επέβαλε 201 εκατοµµύρια ευρώ. Στις 15 Δεκεµβρίου 2008,
µετά από νοµικές διαδικασίες, επέβαλε ποσό ύψους 395 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Όλα αυτά, βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι είναι συµ-
βιβασµοί. Δεν υπάρχει κάποια δίκη, δυνάµει της οποίας έγινε
εκτέλεση εναντίον της «SIEMENS». Είναι συµβιβασµοί.

ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Μιλάτε, όµως, για πρόστιµα. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μιλώ πράγµατι για πρόστιµα, κύριε Βαλυράκη. 
Θέλετε να µιλήσουµε για τη Νιγηρία, την Ιταλία, το Μπαγκλα-

ντές, την Ουγγαρία, το Ιράκ, την Αυστρία, τη Ρωσία, την Αργε-
ντινή, τη Νορβηγία, τη Βραζιλία, τη Ρουµανία, την Πολωνία, την
Κίνα; Θέλετε να συνεχίσω; Είναι µεγάλη η λίστα. Νότιος Αφρική,
Ελβετία, Λιχτενστάιν κ.λπ.. Θα σας το καταθέσω, για να υπάρχει
µία έγκαιρη ενηµέρωση. Αυτή είναι αλήθεια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Γιατί λείπει η Ελλάδα; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πώς

λείπει η Ελλάδα; Ο Υπουργός Δικαιοσύνης δεν έδρασε; Έλειπε
η Ελλάδα, δεν λείπει πια. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν έχουµε ζητήσει ένα!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ποιος σας το είπε; Ξέρετε το ανέκδοτο «ζητούν, ζητούν, αλλά
δεν παίρνουν»; Αφήστε το τώρα αυτό. 
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Καταθέτω στα Πρακτικά τα στοιχεία. Αυτό το έγγραφο θα ήταν
χρήσιµο για όσους θέλετε να το δείτε, για να ξέρετε τι έχει γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χαράλαµπος Πα-
µπούκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κάθε υπόθεση έχει τη δική της ιδιοτυπία. Πάντως, επειδή
ακούστηκε από τον κ. Παπαδηµούλη για 2 δισεκατοµµύρια, ποσό
το οποίο θεωρούµε ότι είναι και ελάχιστο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ο κ. Βαλυράκης το είπε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι,

ο κ. Βαλυράκης δεν το είπε αυτό. Δεν έχει σηµασία ποιος το είπε.
Ακούστηκε η άποψη ότι 2 δισεκατοµµύρια είναι το ελάχιστο.

Παρακαλώ πολύ, θέλω να τεθεί υπ’ όψιν σας το έγγραφο και
γι’ αυτό το λόγο έκανα αυτήν την έρευνα -για να υπάρχει µια ενη-
µέρωση της Βουλής, κατά το δυνατόν υπεύθυνη, τι ποσά, πώς
και πού επιδικάστηκαν. 

Ο δεύτερος πυλώνας αφορά, πέρα απ’ όλα αυτά, τι µπορούµε
να κάνουµε στο µέλλον.

Πρώτο µεγάλο αίτηµα: Να λάµψει η αλήθεια. Όταν λέµε αλή-
θεια, εννοούµε η όλη αλήθεια και να βρεθούν οι ένοχοι. Όταν
λέµε ένοχοι, εννοούµε τους πραγµατικούς ενόχους, συγκροτη-
µένους ενόχους. Εκεί, νοµίζω ότι οι διαδικασίες οι οποίες υπάρ-
χουν είναι δύο. Ο ένας δρόµος είναι από τη δικαιοσύνη, η οποία
ερευνά. Είπα, κατά την άποψή µου, ποια είναι η θεσµική ατέλεια.
«Σπάζουν» οι υποθέσεις. Από τον κατακερµατισµό αρµοδιοτήτων
«σπάζουν», δεν διερευνούν το σύνολο των υποθέσεων. Άρα, οι
πληροφορίες και το αποτέλεσµα της έρευνας, δηλαδή το ένα
σκέλος δεν τροφοδοτεί το άλλο, ούτως ώστε να υπάρχει µέτωπο
πληρότητας. 

Δεύτερο αίτηµα: Να αποζηµιωθεί εν στενή εννοία το ελληνικό
δηµόσιο. Στο δεύτερο αίτηµα είπα τι µπορεί να γίνει. Και αυτό
έχει πάλι δύο πτυχές. Η µία είναι η επιβολή προστίµων. Ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, µε συνεργασία και των άλλων Υπουργών,
έθεσε για πρώτη φορά σε εφαρµογή διαδικασία, η οποία νοµικώς
είναι λεπτή -όµως, για πρώτη φορά εφαρµόστηκε- δυνάµει της
οποία θα δούµε τι θα γίνει. Όπως είπε πολύ σωστά, δεν πρόκειται
κανένας να καταδικάσει πριν υπάρξει ακρόαση. Έχουν κληθεί σε
ακρόαση, να παράσχουν εξηγήσεις. 

Τρίτο αίτηµα: Εάν και κατά πόσο είναι εφικτό να αποζηµιωθεί
υπό την ηθική βάση του θέµατος. Ήρθες εδώ, υπήρξαν διάφορες
πρακτικές, διασαλεύτηκε, εκµαυλίστηκε το σύµπαν ή περίπου για
πάρα πολλά χρόνια. Εν πάση περιπτώσει, αυτό δεν είναι άξιο
λόγου για κάποια αποζηµίωση; Δεν προτίθεται η Κυβέρνηση να
κάνει παζάρι, δεν είναι η λογική του παζαριού, αλλά εγώ πιστεύω
ότι η ελληνική πολιτεία έχει ένα συγκροτηµένο ηθικό αίτηµα. Δεν
µπορεί, εν πάση περιπτώσει, να γίνονται αυτά στην Ελλάδα και
να µην σπεύσει η «SIEMENSAEG» -που θα έπρεπε ήδη να έχει
σπεύσει- να προτείνει η ίδια µία αποζηµίωση. Επαναλαµβάνω για
ποιο θέµα; Για το ότι υιοθετήθηκαν και στην Ελλάδα πρακτικές
οι οποίες είναι έκνοµες.

Εάν επιθυµούµε να υπάρχουν ορισµένα αποτελέσµατα πάνω
σε αυτούς τους άξονες, ένα είναι βέβαιο, ότι θα πρέπει να στα-
µατήσει µία λογική διαιρέσεως και να υπάρχει µία λογική συνθέ-
σεως, συνεννοήσεως, συναινέσεως. Εάν το θέλουµε, αυτό
πρέπει να κάνουµε. Γιατί πρέπει να είµαστε και ειλικρινείς. Υπάρ-
χουν πολλές δυνάµεις, οι οποίες δεν επιθυµούν να λάµψει η αλή-
θεια, εντός και εκτός. Δεν είναι η «SIEMENS», η νέα διοίκηση. 

Υπάρχει και ένα άλλο θέµα το οποίο ετέθη και στο οποίο
οφείλω να τοποθετηθώ. Ας πούµε ότι πάω στο Μόναχο και ο νυν
Διευθύνων Σύµβουλος µού ψιθυρίζει στο αφτί το όνοµα του κυ-
ρίου «χι». Είναι ένα παράδειγµα. Όπως ξέρετε, πήγε η Εξετα-
στική, ρώτησε, δεν βρήκε τίποτα. Και εσείς µετείχατε. Σας το
είπα και την άλλη φορά. Το ότι θα σου πει το όνοµα «χι», χωρίς
να συνοδεύεται από αποδείξεις, είναι κάτι το οποίο θα συνι-
στούσε πολιτειακά µία σοβαρή συµπεριφορά; 

Δηλαδή, αν σου πει για κάτι, το οποίο δεν υπάρχει ή αν υπάρ-
χει ένα παιχνίδι γι’ αυτά; Όχι. Η αλήθεια θα πρέπει να λάµψει,
αλλά κατά συγκροτηµένο δικαιοκρατικά τρόπο. Αλλιώς, µπο-
ρούµε να γίνουµε ή πρωταγωνιστές, αν θέλετε, γελοίου –γιατί το
αίτηµα «σε παρακαλώ, για πες µου κανένα όνοµα» έχει µια αστει-

ότητα, όταν µιλάµε για κράτος- ή µπορεί να γίνουµε θύµατα χει-
ραγώγησης, αν εµείς δεν έχουµε την ικανότητα οι ίδιοι να τεκ-
µηριώσουµε ποια είναι η αλήθεια. 

Αυτό είναι ένα όριο, το οποίο επιθυµώ –το τονίζω- και πρέπει
να προσεχθεί. Γιατί πολλές φορές ακούγεται «ζητήστε τα ονό-
µατα». Τα ζητάω και µου λένε «ο κύριος τάδε», «ο κύριος χι». Το
δέχεστε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν λένε κανέναν.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν

λένε. Φυσικά δεν λένε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ούτε στοιχεία δίνουν.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μα,

δεν θα δώσουν. Γι’ αυτό πλήρωσαν 350.000.000 ευρώ, για να
έχουν την άνεση ακριβώς να µην δώσουν. Εµείς τι έχουµε κάνει
εν τω µεταξύ και πώς συγκροτούµεθα; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Διαπραγµατευτείτε το να µας
τα δώσουν τα ονόµατα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Αποστολάκο, ελάτε µαζί µου και θέστε εσείς το ερώτηµα,
γιατί εγώ δεν το θεωρώ σοβαρό. Θα διακινδυνεύσετε να σας δώ-
σουν το όνοµα του κυρίου χι, έτσι απλά; Σου λένε στο αυτί «είναι
ο κύριος χι». Τι θα σας πει αυτό; Θα σας εµπλέξει σε µια περιπέ-
τεια και όχι µόνο εσάς –εσείς είστε Βουλευτής ή εγώ είµαι Κυ-
βέρνηση- ... 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Έχετε ζητήσει ονόµατα
εσείς προσωπικά; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Παπαδηµούλη, συντροφέψτε µε, όποτε θέλετε. Σας απευ-
θύνω ανοιχτή πρόσκληση στο Κοινοβούλιο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Με δουλεύετε; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν

σας το επιτρέπω αυτό, κύριε Παπαδηµούλη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Έχετε ζητήσει ονόµατα; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν

σας επιτρέπω το «µε δουλεύετε». 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ενηµερώστε τη Βουλή. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Εσείς ζητήσατε ονόµατα; Η εξεταστική ζήτησε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Βεβαίως.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τι

ρωτάτε, λοιπόν; Για δηµιουργία εντυπώσεων και µε ανάρµοστους
χαρακτηρισµούς; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εσείς, ως αρµόδιος Υπουρ-
γός, ως Κυβέρνηση, τι κάνετε; Αν πιέζετε .... 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είναι
αρµόδιος ο Υπουργός να ζητάει ονόµατα; Μπερδεύετε τον
Υπουργό µε τον αστυνοµικό κακής ποιότητας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ µη διακό-

πτετε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα

ήθελα να πω το εξής: Εµείς θα πρέπει να έχουµε υπόψη µας
τρεις άξονες. Θα πρέπει να διαφυλάξουµε την αξιοπρέπειά µας,
θα πρέπει κατά το δυνατόν να είµαστε αποτελεσµατικοί, γιατί
υπάρχει αίτηµα και τέλος, θα πρέπει να µην παραβιάζουµε την
αρχή της δικαιοκρατίας. Ανάµεσα εκεί κάτι πρέπει να κάνουµε.
Όπως είπα και πριν, υπάρχει µέτωπο. Δεν επιθυµούν όλοι, αυτή
η ιστορία να αναφανεί σε πλήρη αλήθεια. Αυτό να το ξέρετε.
Έτσι είναι και το αισθάνοµαι και εγώ µε διάφορα γκριζαρίσµατα
και προσωπικά. 

Επίσης, κάποιος είπε ότι βάζω στοίχηµα πως δεν θα βρεθούν
οι ένοχοι. Ε εγώ, λοιπόν, εγώ πρέπει να πω την προσωπική µου
θέση. Προσωπικά στοιχήµατα εγώ δεν βάζω. Δεν παίζω σε πολι-
τικά CDS. Δεν µε ενδιαφέρει αυτό. Θα τους βρούµε ή όχι. Εγώ
πιστεύω σε µια προσπάθεια όλων µας και κυρίως, όπως είπα
πριν, σε ένα κλίµα για θέµατα, τα οποία ταλανίζουν την πολιτεία
µας, συνεργασίας, συνεννόησης και συναίνεσης. Δεν µπορεί,
όµως, ούτε πρέπει, η πολιτική ηγεσία να βάζει πήχυ που δεν
υπερβαίνει. Και εγώ µπορεί να πω ότι θέλω να πάρω
8.000.000.000. Ο ελληνικός λαός θα το χειροκροτήσει! Θέλει
προσοχή. Ούτε µπορεί να προκαλεί διχόνοια µε µικροπολιτικές
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συνταγές σε ένα θέµα, το οποίο τελικώς αφορά την πολιτεία µας.
Βεβαίως, υπάρχουν –και θέλω να το πω αυτό, γιατί συζητείται το
πόρισµα- νοµικά εµπόδια, προθεσµίες, αποσβεστικές και το
έχετε ζήσει και η Βουλή δεσµεύεται γι’ αυτό. Όµως, αυτό δεν
πρέπει να ανασχέσει την προσπάθεια αποκάλυψης της αλήθειας.
Γιατί έξω από την ποινική διάσταση, τιµωρία, υπάρχει ο δηµόσιος
ψόγος, υπάρχει ο πολιτικός εξοστρακισµός και αυτό και µόνο
του είναι ένα συν, το οποίο διασφαλίζει την αξιοπιστία του πολι-
τικού συστήµατος και προφυλάσσει την πολιτεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παµπούκη. 
Ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζα-

φέρης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Δεν νοµίζω να είναι κανείς ευτυχής µέσα
στην Αίθουσα µε όλη αυτή τη συζήτηση. Κανείς. Θα µπορούσε
να βγάλει κάποιος αβίαστα ένα συµπέρασµα ότι όλον αυτόν τον
καιρό σπαταλάµε εργατοώρες µέσα στο Κοινοβούλιο, για να
ελέγξουµε ανοµήµατα και ατοπήµατα Υπουργών και άλλων αξιω-
µατούχων των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Αυτό κάνουµε. Σπαταλάµε ώρες, ψάχνοντας –και ποτέ
βρίσκοντας- τι έκανε, ποιος τα πήρε, πώς τα πήρε και βεβαίως
ποτέ βρίσκοντας πόσο είναι το µέγεθος της ζηµιάς. 

Άκουσα εξαιρετικά προσεκτικά πάνω, από το κανάλι της Βου-
λής, τον αξιότιµο Υπουργό Επικρατείας. Δεν χρειάζεται σοφία,
κύριε Υπουργέ. Λες ότι έχω προµηθευτεί από τη «SIEMENS» τό-
σους µαγνητικούς τοµογράφους, έχω προµηθευτεί τόσους αξο-
νικούς τοµογράφους για τα δηµόσια νοσοκοµεία. Μια κίνηση.
Παίρνεις µετά τον Αποστολόπουλο ή όποιον άλλον από τα ιδιω-
τικά και του λες: «Εσύ τον ίδιο τύπο, πόσο τον αγόρασες;». Δώσε
µου το τιµολόγιο, στείλε το ΣΔΟΕ και θα διαπιστώσεις ότι οι τιµές
είναι σχεδόν 50%. Παίρνεις το συνάδελφό σου της Ισπανίας, της
Ιταλίας, οποιασδήποτε χώρας και λες: «Πόσο αγοράσατε για τα
δικά σας δηµόσια νοσοκοµεία τον αξονικό και τον µαγνητικό το-
µογράφο;». Βλέπεις ότι προκύπτει κάποια διαφορά από τη µέση
τιµή. Την πολλαπλασιάζεις αυτή τη διαφορά επί των µηχανηµά-
των που έχεις πάρει και λες ότι «µου χρωστάς τόσο». 

Αυτό είναι το επαχθές χρέος που λέµε εµείς. Τα «καπέλα» που
µας βάλανε που αναγκαστήκαµε να τους πληρώσουµε –γιατί
υπήρξαν Υπουργοί επίορκοι- και δεν µπορέσαµε να δώσουµε τα
λεφτά για τις δόσεις. Αυτή είναι η ιστορία, αυτό είναι το θέµα.
Τώρα τι ψάχνουµε; Να στριµώξουµε την κ. Μέρκελ; Πιστεύει κα-
νείς σοβαρά ότι µπορεί αυτή η Κυβέρνηση να στριµώξει την κ.
Μέρκελ; Ο Αµερικανός, ο οποίος είναι ισχυρότερος της κ. Μέρ-
κελ µε µια κίνηση πήρε τεράστια αποζηµίωση από τη Γερµανία.
Τεράστια. Εµείς πάµε εκλιπαρώντας: Σε παρακαλούµε, να
βρούµε ένα συµβιβασµό, να µπορέσουµε να δικαιολογήσουµε
κάποια πράγµατα στον ελληνικό λαό, πάρτε το κάτι τι και αφήστε
µας. 

Δεν θα αντιπροσωπεύει, κύριε Υπουργέ, το σύνολο των «κα-
πέλων» που έβαλε η «SIEMENS» στην Ελλάδα. Αυτό είναι ξεκά-
θαρο. Μπορείτε να το αποτυπώσετε; Είναι δουλειά µιας
εβδοµάδας. Πόσο κόστισε το C4I αλλού, πόσο το πληρώσαµε
εµείς; Ψάξαµε σε βάθος;

Μήπως, κύριε Υπουργέ, κάποιοι άνθρωποι οι οποίοι γνώριζαν
καλά, πέρασαν «transit» από την εξεταστική επιτροπή; Κάποιοι
πέρασαν «transit». Επειδή έχουν διασυνδέσεις, επειδή έχουν τις
σχέσεις, επειδή έχουν τη συνοδεία, πέρασαν «transit». Δεν φτά-
σαµε στην αλήθεια. Θυµάµαι, πράγµατι, την ιερά επανάσταση
Βουλευτών –που δεν θα αναφέρω- των δύο µεγάλων κοµµάτων
που πρόβαλαν αντίσταση. Έλεγαν ότι δεν µπορώ να προχωρήσω
εγώ σε αυτό το πόρισµα, θέλω να πω τα δικά µου. Δεν ξέρω
µέχρι τέλους πόσοι από αυτούς άντεξαν. Αλλά η ουσία είναι ότι
µας χρωστάει η «SIEMENS» πολλά λεφτά. Πάρα πολλά λεφτά.

Βγαίνει απόφαση δικαστηρίου στη Γερµανία που λέει ότι
100.000.000 δόθηκαν σε κόµµατα και Υπουργούς. Ποια κόµµατα;
Τα κόµµατα δεν είναι πολλά. Δεν είναι το ΚΚΕ, δεν είναι ο Συνα-
σπισµός, ποια είναι τα κόµµατα; Δηλαδή, «σας φτύνουν και λέτε
ότι βρέχει»! Βάζετε το κεφάλι σας σαν τη στρουθοκάµηλο κάτω.

Ποια είναι τα κόµµατα; Βεβαίως τα λέει η απόφαση. Έρευνα

σε ταµεία έγινε; Σε ταµίες έγινε; Δεν ξέρουµε τι έχει συµβεί; Μια
υπόθεση –και αυτήν την πιάσαµε ξόφαλτσα- είναι αυτή του κ.
Τσουκάτου. Και έρχεται ο επί οκταετία Πρωθυπουργός κ. Σηµί-
της –για τον οποίο σήµερα έγινε πολύ κουβέντα µέσα στο Κοι-
νοβούλιο- που µας έστειλε ένα πολυσέλιδο υπόµνηµα και
κουβέντα για Τσουκάτο, λες και δεν υπήρξε Τσουκάτος. Λες και
δεν υπήρξε ο στρατηγός του κινήµατος επί Σηµίτη, ο Τσουκάτος.
Κουβέντα για Τσουκάτο. Λες και ο Μαντέλης, ο πλέον στενός του
συνεργάτης από όλους τους νυν και πρώην Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, δεν υπήρξε. Είναι ψέµατα; Καµµία κουβέντα, καµµία
αναφορά. Κοιτάξτε ντοµπροσύνη πολιτική! Ιστορία, εννοείται, ότι
γράφει ο άνθρωπος. 

Φωνάζαµε εµείς «παιδιά πάµε στο Σηµίτη, ελάτε στο Σηµίτη,
ελάτε στο Σηµίτη». Το «ΒΗΜΑ», το οποίο δεν είναι µε το ΛΑΟΣ –
εάν υπάρχει µια εφηµερίδα που είναι απέναντί µας, είναι το
«ΒΗΜΑ»- στις 22 Σεπτεµβρίου έγραφε «Οριστικό κλείσιµο. Ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Σήφης Βαλυράκης είπε ότι ισχύει η
κατά πλειοψηφία απόφαση της 10ης Σεπτεµβρίου να µην κλη-
θούν οι πρώην Πρωθυπουργοί». Η δήλωση του κ. Βαλυράκη
ήταν: «Με βάση την απόφαση που λήφθηκε στη συνεδρίαση της
19ης Σεπτεµβρίου, η Επιτροπή κατά πλειοψηφία συµφώνησε µε
εξαίρεση τον εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ, να µην κληθούν οι πρώην
Πρωθυπουργοί, διότι δεν έχουν προκύψει στοιχεία που να συνη-
γορούν γι’ αυτό, από τα µέχρι τώρα δεδοµένα». Αυτά είπατε. Εδώ
είναι. Τα Πρακτικά της Βουλής λένε ψέµατα; Η αναδηµοσίευση
των Πρακτικών από το «ΒΗΜΑ» είναι ψέµα; Εδώ είναι. Δεν συµ-
φώνησαν τα κόµµατα. Ήταν η αντιπαροχή τότε να στριµώξουµε
τον Καραµανλή να έλθει στο Βατοπέδι. Πείτε να µην έλθει ο Κα-
ραµανλής στο Βατοπέδι και να στείλει ένα χαρτί, όχι κι εσείς µε
το Σηµίτη κ.λπ.. Αυτά πληρώνουµε σήµερα και αυτά πληρώνουµε
τριάντα επτά χρόνια στη Μεταπολίτευση. Γι’ αυτό η χώρα είναι
σε αυτήν την κατάσταση, γι’ αυτό η χώρα δεν έχει εθνική κυριαρ-
χία.

Ξέρετε τι έγινε πριν δέκα λεπτά, ακριβώς δηλαδή την ώρα που
µιλούσε ο κ. Παµπούκης εδώ στην Αίθουσα; Μίλησε και ο κ. Όλι
Ρεν, ως αρχηγός του ελληνικού κράτους! Αρχηγός! Και λέει ο κ.
Όλι Ρεν: «Η Κυβέρνηση και η Αντιπολίτευση θα πρέπει να έχουν
µια πιο συναινετική γραµµή στο θέµα της εφαρµογής του µνη-
µονίου. Πρόκειται για ένα πραγµατικό τεστ αξιοπιστίας! Ένα τεστ
για τη βούληση του ελληνικού λαού και γι’ αυτό καλώ όλες τις
πολιτικές δυνάµεις να δείξουν υπευθυνότητα. Είναι στο χέρι της
Ελλάδας να δείξει ένα ενωτικό πρόσωπο».

Σας είχα πει από αυτό το Βήµα να πάµε να µιλήσουµε µεταξύ
µας, να έλθουµε πιο κοντά γιατί θα µας το επιβάλλουν απ’ έξω.
Το έλεγα πριν από µία εβδοµάδα. Να, λοιπόν που επιβάλλεται
απ’ έξω. Θα ήταν πολύ καλύτερα να είχε γίνει µια συζήτηση µε-
ταξύ µας για όλα τα θέµατα και γι’ αυτό που συζητούµε σήµερα,
γενικότερα για το πού πάµε, πού βαδίζουµε, πού πάει η Ελλάδα.
Θα την προλάβουµε; Έρχεται σήµερα ο κ. Όλι Ρεν και σας δίνει
οδηγία -τώρα πριν από είκοσι λεπτά- και λέει ότι κοιτάξτε όλα τα
πολιτικά κόµµατα, κόψτε το παιχνίδι, προχωρήστε αγκαλιά, αλ-
λιώς δεν θα πάρετε λεφτά. Δεν θα πάρετε την επόµενη δόση.
Αυτό ήταν το µήνυµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ. κ. Γεώργιος Καρα-
τζαφέρης   καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα δή-
λωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μα, νοµίζω ότι
λέει αυτό που λέτε και εσείς, κύριε Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Βεβαίως, κύριε Σηφουνάκη, το ξέρω. Αυτά
που λέει ο κ. Ρεν όµως, προτιµώ να τα λέει ένας πολιτικός και όχι
να µου το επιβάλλει ο επικυρίαρχος. Αυτή είναι η µεγάλη δια-
φορά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Αυτό έλεγα, µακάρι οι Έλληνες πολιτικοί να πάρουµε αυτήν

την πρωτοβουλία. Και έρχεται ο Όλι Ρεν να µας το επιβάλλει απ’
έξω. Αυτό δεν θέλω. Γιατί αν το έχουµε κάνει εµείς, τότε µπο-
ρούµε να καθίσουµε στο τραπέζι και να πούµε πώς αντιµετωπί-
ζουµε αυτήν τη βουλιµία. Εάν µας το έχει επιβάλλει το αφεντικό,
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είναι πολύ δύσκολο να κάνουµε αυτές τις κινήσεις. Είναι τεράστιο
το θέµα και πρέπει κάποια στιγµή να συνειδητοποιήσουµε ότι η
Ελλάδα δεν έχει περιθώρια για άλλα τέτοιου είδους παιχνίδια.

Άκουσα χθες τον κ. Σαµαρά κι αυτά που είπε και έβγαλα µια
ανακοίνωση. Είναι αυτά τα οποία λέγαµε εδώ στην Αίθουσα.
Όταν εγώ τα έλεγα αυτά επί κυβερνήσεως Καραµανλή, µε προ-
πηλάκιζαν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, λέγοντάς µου:
«τι είναι αυτά που λες για κατάργηση του «πόθεν έσχες;». Τι είναι
αυτά; Με τα µαύρα λεφτά θα προχωρήσουµε; Τι είναι αυτά που
λες για να καταργήσουµε τον έλεγχο για να έλθουν µέσα τα κε-
φάλαια;». Μα, αυτά που έλεγα, τα είπα χθες. Μιλούσα για τα αυ-
θαίρετα και µου λέγατε «τα αυθαίρετα θα νοµιµοποιήσουµε;».
Να, λοιπόν, που ό,τι έλεγα πριν από δύο χρόνια, τα είπαν χθες,
µε µία διαφορά. Αυτά ήταν αρκετά πριν δύο χρόνια και πριν ένα
χρόνο. Τώρα, δεν φτάνουν αυτά, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Χρειάζονται ριζοσπαστικά πρόσθετα µέτρα, τα
οποία θα τα ακούσετε την άλλη εβδοµάδα και πιστεύω ότι θα τα
υιοθετήσετε και αυτά, στο µέτρο που υιοθετήσατε και τα προη-
γούµενα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Η ιστορία είναι ότι ούτε η δικαιοσύνη βοήθησε. Δεν βοήθησε

η δικαιοσύνη και δεν είναι εδώ ο Υπουργός Δικαιοσύνης να το
ακούσει. Δεν βοήθησε. Είτε ήταν στρατευµένη είτε ήταν αδιά-
φορη, η δικαιοσύνη βοήθησε πολύ στο κουκούλωµα της υποθέ-
σεως. Και πρέπει να έχετε το πολιτικό θάρρος, το θάρρος που
είχε την επταετία, κύριε Βαλυράκη, να πείτε ότι η δικαιοσύνη δεν
βοήθησε. Περισσότερο συσκότισε την υπόθεση και αυτή είναι
µια αλήθεια που πρέπει να ακουστεί. Δεν µπορεί να πηγαίνει ο
ανακριτής απάνω και να λέει στην κ. Τσακάλου –πού; στην κ.
Τσακάλου- ότι «κοιτάξτε, ό,τι έγγραφα νοµίζετε στείλτε µου».
Μπαίνει µέσα µε ένα φορτηγό και παίρνει όλα τα έγγραφα και
δεν τα αφήνει ένα χρόνο να τα «µαγειρέψει» η «SIEMENS». Αυτή
είναι, λοιπόν, η συγκάλυψη της δικαιοσύνης και χαίροµαι που
συµφωνείτε, κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής. Υπάρχει συγκάλυψη
και αδιαφορούµε.

Έφυγε ο Χριστοφοράκος. Πώς έφυγε; Ποιος τον άφησε να
φύγει και πού είναι ο Χριστοφοράκος; Ξέρετε πού είναι; Υπό την
προστασία της γερµανικής Κυβέρνησης είναι ο Χριστοφοράκος.
Όχι την ανοχή, την προστασία, για να µην µιλήσει και πει πράγ-
µατα που θα φέρουν σε δύσκολη θέση τους Γερµανούς. Τους
Γερµανούς που µας φόρτωσαν όχι µόνο µε τη «SIEMENS». Να
θυµίσω τα «καπέλα» µε τα Leopard, µε τη «ΜΑΝ», µε τα υποβρύ-
χια. Να θυµίσω τα «καπέλα» µε ό,τι έχει σχέση µε τους Γερµα-
νούς. Γι’ αυτό επαναλαµβάνω αυτό που έχω πει στην Αίθουσα.
Όποιος από εσάς µιλάει µε τους Γερµανούς, επιχειρηµατίας του-
λάχιστον, να µετράει τα δάκτυλά του. Έχουν λεηλατήσει το
έθνος. Δεν µας χρωστάνε µόνο το χρυσό της Ελλάδος, δεν µας
χρωστάνε µόνο τις γερµανικές αποζηµιώσεις, µας χρωστάνε όλα
αυτά τα «καπέλα». Και θα ήταν πολύ διαφορετική η θέση της Ελ-
λάδας σήµερα εάν είχαν φροντίσει οι υπεύθυνοι πολιτικοί, στα
χρόνια που διέρρευσαν, να αναλάβουν τις ευθύνες τους απέναντι
στο έθνος, την ιστορία και ιδιαιτέρως το µέλλον του έθνους. Δεν
το κάνατε και γι’ αυτό σήµερα είµαστε κατηγορούµενοι. Αύριο
όµως θα είστε κατηγορούµενοι εξαιρετικά εσείς και όχι ο ελλη-
νικός λαός.

(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Πρό-

εδρο κ. Καρατζαφέρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο «ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΗΡΙΑ
ΜΠΟΥΓΑ» Καλαµάτας Μεσσηνίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επανερχόµεθα στον κατάλογο των εγγεγραµµένων οµιλητών.
Το λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Μακρυπίδης, Βουλευτής Αιτωλοα-

καρνανίας του ΠΑΣΟΚ, µέλος της εξεταστικής επιτροπής.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω δύο διευκρινίσεις σε

ερωτήµατα που τέθηκαν από τον εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Πα-
παδηµούλη, σε σχέση µε τις απόψεις και τις προτάσεις στην επι-
τροπή, αλλά και την περιγραφή τους στο πόρισµα εκ µέρους των
µελών της επιτροπής που προέρχονται από την πλειοψηφία, από
το ΠΑΣΟΚ. 

Θα ήθελα να πω ότι οι θέσεις µας και οι απόψεις µας καταγρά-
φονται συγκεκριµένα και ρητά µέσα στο πόρισµα και όσον
αφορά τα γεγονότα και όσον αφορά τον καταλογισµό ευθυνών.

Θα ήθελα επίσης, να πω ότι σήµερα, όπως προβλέπεται από
τον Κανονισµό συζητάµε το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής
και θα ακολουθήσει, όπως και µέσα από το πόρισµα και σήµερα
από τον εισηγητή κ. Βαλυράκη, -ο οποίος ήταν και Πρόεδρος
στην Επιτροπή- αλλά και από όλους µας αναφέρθηκε η διαδικα-
σία της παραπέρα διερεύνησης ευθυνών σε όποιους υπάρχουν
και στο βαθµό που αυτές εξακριβωθούν. Άρα, θα ήθελα να πω
σε αυτούς που εκφράστηκαν, εγκαλώντας τους Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, να πούµε για συγκεκριµένα πρόσωπα, να µην βιάζονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για το σκάν-
δαλο της «SIEMENS», ένα σκάνδαλο διαχρονικό, διακοµµατικό
και διακρατικό, ένα σκάνδαλο που τουλάχιστον στη χώρα µας
έχει αναφορά τουλάχιστον πέντε µε έξι δεκαετίες πριν. Να γιατί
είναι διαχρονικό. Είναι διακοµµατικό, διακυβερνητικό και όχι δι-
κοµµατικό, όπως είπαν κάποιοι που τεχνηέντως το αποσιωπούν
γιατί, όπως κατέθεσε για την περίοδο 1989-1990 και επί συγκυ-
βερνήσεως και οικουµενικής κυβερνήσεως ο τότε αρµόδιος
Υπουργός, κ. Γιάννης Κεφαλογιάννης, υπήρχαν σοβαρότατες ευ-
θύνες και ήταν λόγος παραίτησής του η προµήθεια των τριακο-
σίων εβδοµήντα χιλιάδων ψηφιακών παροχών. Αυτό επί
οικουµενικής, γιατί κάποιοι θέλουν να αποσείσουν τις ευθύνες
για τη συµµετοχή τους σε εκείνες τις κυβερνήσεις. Αν έχουν το
θάρρος να το πουν δηµόσια και όχι µόνο να επικεντρώνονται σε
επιλεκτικές κριτικές. Γι’ αυτό είπα ότι υπάρχουν και διακοµµατι-
κές ευθύνες και στην οικουµενική και στη συγκυβέρνηση και στις
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Και φυσικά,
το σκάνδαλο αυτό είναι και διακρατικό, γιατί τουλάχιστον αρκετά
δεκάδες κράτη που έχουν δοσοληψίες µε τη «SIEMENS» αναµει-
γνύονται σε τέτοιου είδους σκάνδαλα µε τη «SIEMENS».

Όµως, θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σταθώ λίγο
στο πολιτικό περιβάλλον, στο οποίο έγιναν και έλαβαν χώρα τα
συγκεκριµένα γεγονότα, αλλά και σήµερα που συζητάµε το θέµα
αυτό. Είναι γεγονός ότι υπήρξαν περίοδοι του πολιτικού µας βίου
που ήταν θερµοκήπια σκανδάλων, ήταν θερµοκήπια διαφθοράς
και διαπλοκής και χθες και προχθές και υπάρχουν ευθύνες σε
όσους άσκησαν εξουσία αυτές τις περιόδους.

Σήµερα έχουµε διαπιστώσει αυτό το έλλειµµα, όχι µόνο δηµο-
σιονοµικό και οικονοµικό έλλειµµα, αλλά το έλλειµµα ηθικής και
το κοινωνικό έλλειµµα. Στο µόνο που υπήρξε πλεόνασµα αυτές
τις περιόδους ήταν το πλεόνασµα διαφθοράς, σκανδάλων και
διαπλοκής.

Σήµερα, απαντώντας σε αυτές τις διστακτικές απόψεις, για τις
αρνητικές συµπεριφορές των προηγούµενων κυβερνήσεων και
για του λόγου το αληθές, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, θα σας
υπενθυµίσω ότι ήρθε πρόταση του ΠΑΣΟΚ στην Ολοµέλεια της
Βουλής στις 12-2-2008 για το συγκεκριµένο σκάνδαλο
«SIEMENS» που ήταν διαχρονικό, διακοµµατικό και διακρατικό
και απερρίφθη από την πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί
κάποιοι κόπτονται σήµερα για το πώς πρεσβεύουν τα θέµατα της
διαφάνειας και δρουν σαν κήρυκες της διαφάνειας σήµερα. Η
πρόταση επανήλθε στις 6/5/2009 και απορρίφθηκε ξανά, κύριοι
συνάδελφοι, από τη πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας και τότε,
από την κυβέρνησή σας. Έτσι, για να το ξεκαθαρίσουµε και να
δούµε εάν κάποιοι είχαν την τόλµη, το θάρρος και την αποφασι-
στικότητα να πάρουν διαζύγιο από το χθες, πράγµα που έκανε η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, η σηµερινή Κυβέρνηση του Γεώργιου
Παπανδρέου και σύστησε εξεταστική επιτροπή –για την οικονο-
µία του χρόνου να µην αναφερθώ- µε µεγάλη χρονική διάρκεια,
εξαντλώντας όλα τα αποθέµατα της βιολογικής αντοχής των
µελών. Συζητήσαµε επί οκτακόσιες και πλέον ώρες µε εκατόν πε-
νήντα και πλέον µάρτυρες, πολιτικά πρόσωπα, υπηρεσιακούς, οι-
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κονοµικούς παράγοντες και ανθρώπους του δηµόσιου βίου.
Έχουµε συσσωρεύσει ένα υλικό που µας οδήγησε σε ένα συ-

µπέρασµα, σε ένα πόρισµα τέτοιο που είναι γεγονός ότι ενό-
χλησε. Ενόχλησε πολλούς και εντός και εκτός των τειχών γιατί
κάποιοι περίµεναν από το σκάνδαλο αυτό, το µεγαλύτερο µετα-
πολιτευτικό και µεταπολεµικό σκάνδαλο, να είναι µία από τα ίδια,
να είναι µία «σούπα», για να µπορούν εκ του ασφαλούς να βάλ-
λουν εναντίον του πολιτικού συστήµατος και να απαξιώσουν το
πολιτικό σύστηµα και κατ’ επέκταση τη δουλειά της επιτροπής. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µε το πόρισµα
αυτό απαντήσαµε. Πού απαντήσαµε; Απαντήσαµε στο αίτηµα
του ελληνικού λαού. Απαντήσαµε σήµερα στην απαίτηση του ελ-
ληνικού λαού: Φώς σε όλα, διαφάνεια παντού. Πάνω απ’ όλα
όµως, απαντήσαµε σε αυτό που έχει ανάγκη το πολιτικό µας σύ-
στηµα: στο να ξανακερδίσει τη χαµένη του ηθική υπόσταση και
να ξαναποκτήσουµε την καταξίωση που χρειάζεται, σήµερα όσο
ποτέ, άλλοτε ο πολιτικός κόσµος. 

Απαντήσαµε και σε ένα άλλο αίτηµα του ελληνικού λαού:
Φέρτε πίσω τα κλεµµένα. Είναι κάτι που ενδεχοµένως να µην
έγινε από άλλες εξεταστικές επιτροπές, αλλά από τη συγκεκρι-
µένη έχουµε και συγκεκριµένο αποτέλεσµα. Γιατί; Γιατί προχω-
ρήσαµε σε συγκεκριµένο καταλογισµό ευθυνών, που προέκυπτε
από αξιολόγηση και κοστολόγηση ευθυνών πολιτικών, όσον
αφορά την ευθύνη άσκησης της πολιτικής, κατ’ επέκταση και
αστικές και ποινικές ευθύνες. 

Για πρώτη φορά µέσα από το πόρισµα για τη «SIEMENS», που
ήταν οµόφωνο όσον αφορά όχι µόνο τα πραγµατικά γεγονότα,
αλλά και όσον αφορά την πρόταση για τις ευθύνες των πολιτικών
προσώπων, µπορέσαµε σήµερα να έρθουµε στη διαδικασία της
Ολοµέλειας της Βουλής και να φέρουµε για συζήτηση το ύψος
ζηµιάς, που όντως ανέρχεται σε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ.
Η ζηµιά από το συγκεκριµένο σκάνδαλο της «SIEMENS» ξεπερ-
νάει το ένα και πλέον δισεκατοµµύριο ευρώ.

Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να απαντήσω στο
ερώτηµα που τέθηκε όσον αφορά τις ευθύνες. Οι ευθύνες και οι
πολιτικές και οι όποιες περαιτέρω –γιατί ζητάµε τη διερεύνηση
αστικών και ποινικών ευθυνών- είναι από αυτούς που είχαν κατ’
αρχάς την ευθύνη υπογραφής των αρχικών προγραµµατικών
συµβάσεων. Είχαν ευθύνες αυτοί που στην πορεία διαχειρίστη-
καν τις συµβάσεις αυτές όσον αφορά την ανανέωσή τους και φυ-
σικά είχαν και ευθύνες για την παραλαβή αυτών των συµβάσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µία αναφορά στο
θέµα των προγραµµατικών συµβάσεων του ΟΤΕ. Για εµένα µε-
γαλύτερο εµπόδιο στην προσπάθεια διερεύνησης του συγκεκρι-
µένου σκανδάλου ήταν το ότι δεν είχαµε τη βοήθεια
συγκεκριµένων Ανεξάρτητων Αρχών, όπως ήταν η Τράπεζα της
Ελλάδος, η Επιτροπή για το Ξέπλυµα του Μαύρου Χρήµατος, η
δικαιοσύνη. 

Σας αναφέρω για την «τυφλή δικαιοσύνη», που βλέπει το κατά
πώς βούλονται κάποιοι, µόνο το εξής γεγονός: Το 2005 είχε κα-
τατεθεί στον Εισαγγελέα Πληµµελειοδικών διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης για απιστία και παραγγελία λήψης ανωµοτί
καταθέσεων για τον τότε διοικητή του ΟΤΕ. Και χρειάστηκε πέντε
χρόνια, στις 27/12/2009 για να προτείνει ο Αντιεισαγγελέας
Πληµµελειοδικών στο Συµβούλιο Πληµµελειοδικών να παραπεµ-
φθούν ο διοικητής του ΟΤΕ κ. Παναγιώτης Βουρλούµης και οι
συνεργάτες του. Μεσούσης της διαδικασίας συζήτησης στην επι-
τροπή, χρειάστηκε στις 19 Μαΐου του 2010 να εκδοθεί βούλευµα
Πληµµελειοδικών Αθήνας µε το οποίο παραπέµπεται ο διοικητής
του ΟΤΕ κ. Βουρλούµης και οι συνεργάτες του για απιστία σε
βαθµό κακουργήµατος. 

Αλλά, για να αξιολογήσουµε τη σοβαρότητα του προβλήµα-
τος, θα σας πω κάτι για να δείτε πώς αντιδρά το σύστηµα σή-
µερα. Αυτός που παραπέµφθηκε για κακούργηµα και για απιστία,
σήµερα είναι µέλος του διοικητικού συµβουλίου του ΙΟΒΕ. Άρα,
βλέπετε ότι έχουµε µπροστά µας δρόµο στο πλαίσιο της απόφα-
σης που έχουµε πάρει για να διαγράψουµε από το χθες όλα αυτά
που έχουν συµβεί και έχουν απαξιώσει το πολιτικό µας σύστηµα.
Σήµερα είµαστε όλοι προ των ευθυνών µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μακρυπίδη.

Παρακαλείται η κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και µέλος της εξεταστικής επιτροπής, να
λάβει το λόγο.

Ορίστε, κυρία Κόλλια-Τσαρουχά, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ- ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, θα δώσω δύο-

τρεις απαντήσεις σε κάποια που ακούστηκαν σε αυτή την Αί-
θουσα. 

Θα ήθελα να απαντήσω ότι συµπόρευση, αγαπητοί µου συνά-
δελφοι, στο λάθος µην ζητάτε από τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν
υπάρχει περίπτωση να το κάνουµε αυτό ό,τι και αν συµβεί.

Μία δεύτερη τοποθέτηση και παρατήρηση αφορά σε ένα ερώ-
τηµα που είχε κάνει ο κ. Παπαδηµούλης παλαιότερα στον κ. Πα-
πουτσή, αν είχε πάρει µέτρα για τον κ. Γιουνγκ και τι είχε κάνει.
Μας είχε πει τότε ο κ. Παπουτσής ότι ο κ. Παπανδρέου είχε µι-
λήσει µε την κ. Μέρκελ για τη «SIEMENS». Εγώ θα περίµενα µία
απάντηση και µία ενηµέρωση και στην επιτροπή τότε που τη ζη-
τούσαµε, κύριε Πρόεδρε κ. Βαλυράκη, αλλά και σήµερα από τον
κ. Παπανδρέου τι έχει πει για τη «SIEMENS», και να µην περιµέ-
νουµε µόνο τους νοµικούς συµβούλους και ό,τι αποφάσισε να
κάνει ο κ. Παµπούκης.

Μία τρίτη παρατήρηση, πριν αναφερθώ στις σκέψεις που ετοί-
µασα και εγώ να καταθέσω σήµερα σε αυτή τη συζήτηση. Το
µόνο κόµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που δέχθηκε προκα-
ταρκτική εξέταση από τον προϊστάµενο της Εισαγγελίας Πρωτο-
δικών κ. Παπαγγελόπουλο ήταν η Νέα Δηµοκρατία και τότε δεν
είχε βρεθεί τίποτε για τα οικονοµικά θέµατα, που είχαν να κάνουν
µε τη Νέα Δηµοκρατία.

Θα ήθελα να ξεκινήσω κι εγώ αναφερόµενη σ’ ένα απόσπασµα
από το χθεσινό δελτίο Τύπου του κ. Σηµίτη του πρώην Πρωθυ-
πουργού, που τόσο εντυπωσίασε. Με πρόλαβε στα σηµεία ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, όµως, εγώ θα τοποθετηθώ σε δύο-τρία
άλλα θέµατα. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Σηµίτης σε κάποια αποστροφή του δελτίου.
«Η χώρα για χρόνια, από το 1996 ως το 2004, έκανε σηµαντικά
βήµατα για την ανάπτυξή της, το διεθνές της κύρος, τις υποδο-
µές και τη βελτίωσης της διαβίωσης των πολιτών». 

Αλίµονο µας, κύριοι συνάδελφοι, αν δεν έκανε. «Δεν επιχειρεί
κανείς µας να µηδενίσει το όποιο έργο εκείνης της περιόδου. Οι
αποφάσεις και οι πράξεις µας, η συµπεριφορά µας, οι ευθύνες
µας και οι παραλείψεις είναι βέβαιο ότι θα αξιολογηθούν από
τους ιστορικούς του µέλλοντος, αλλά ήδη αξιολογούνται από τον
ελληνικό λαό και µάλιστα αυστηρά. Όλοι µας έχουµε την ευθύνη
µας, άλλοι περισσότερο και άλλοι λιγότερο, αλλά κυρίως αυτοί
που κυβέρνησαν για είκοσι περίπου χρόνια αυτή τη χώρα και βέ-
βαια και εµείς, αλλά και τα κόµµατα διαµαρτυρίας που παραµέ-
νουν οπαδοί της πλήρους άρνησης και της εναλλαγής των
θέσεων και των απόψεών τους. 

Αναφέρει αλλού ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης ότι ζούµε
όλοι µας αυτή τη στιγµή µια πρωτόγνωρη οικονοµική κρίση, η
οποία προήλθε από τη λανθασµένη και αδιάφορη για τα πραγ-
µατικά προβλήµατα της χώρας οικονοµική πολιτική µετά το 2004.
Δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το ότι είµαστε σήµερα
µια χώρα πνιγµένη στα δηµόσια ελλείµµατα, στο εξωτερικό
χρέος, στην ακρίβεια, στη χαµηλή ανταγωνιστικότητα, φταίει
µόνο η περίοδος Καραµανλή; 

Για να συνεννοηθούµε λίγο. Επιτρέψαµε το έθνος να πορεύε-
ται χωρίς αξίες, πρότυπα και στόχους; Ναι ή όχι; Επιτρέψαµε ο
λαός µας να ζει µε δάνεια από το παρελθόν και δανεικά από το
µέλλον; Ναι ή όχι; Επιβραβεύσαµε την ήσσονα προσπάθεια, την
αναβλητικότητα; Ναι ή όχι; Επιτρέψαµε να θεωρείται η εργασία
αγγαρεία και ο νεοπλουτισµός αρετή; Ναι ή όχι; Επιτρέψαµε
άλλοι µε τη συµπεριφορά µας, άλλοι µε τη σιωπή τους, στα µάτια
των πολιτών εµείς οι πολιτικοί να ταυτιζόµαστε µε ανυποληψία
και αναξιοπιστία; Ναι ή όχι; Ο κρατικός µηχανισµός, οι πανεπι-
στηµιακοί φορείς, η δικαιοσύνη, οι συνδικαλιστικοί φορείς, οι οι-
κονοµικές ηγετικές οµάδες δεν έχουν καταστεί παραδείγµατα
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συναλλαγής και διαφθοράς, ιδιοτέλειας και ανικανότητας; Εγώ
λέω, ναι. 

Η κοινή γνώµη αξιολογώντας από απόσταση τα γεγονότα έχει
σχηµατίσει άποψη για την περίοδο µετά το 1980, εκείνη της αλ-
λαγής, των παροχών και των δανείων. Έχουµε και λέµε: Το 1996
αναλαµβάνει ο κ. Σηµίτης. Αφήνουµε πίσω τον παπανδρεϊσµό και
έρχεται η αρχή του εκσυγχρονισµού. Έχουµε τα γεγονότα στα
Ίµια και ακολουθεί το µεγαλύτερο εξοπλιστικό πρόγραµµα, φρε-
γάτες, αεροπλάνα, άρµατα, υποβρύχια µε προκαταβολές πλη-
ρωµένες σε ποσοστό 80% από τα αγέννητα παιδιά µας.
Κερδισµένοι; Οι προµηθευτές. Χαµένοι; Εµείς, τα παιδιά µας και
τα παιδιά των παιδιών µας. 

Ολυµπιακοί Αγώνες 2004. Οι Αυστραλοί πραγµατοποίησαν
εξαιρετικούς αγώνες ακόµα και µε λυόµενες κατασκευές, εγκα-
ταστάσεις. Εµείς, άρχοντες του τσιµέντου και των υπερκοστο-
λογήσεων. Κερδισµένοι; Οι γνωστοί εργολάβοι. Χαµένοι; Πάλι
εµείς, τα παιδιά µας και τα παιδιά των παιδιών µας. 

Χρηµατιστήριο 1999. Κάθε καφενείο στη χώρα και απευθείας
σύνδεση µε τη Σοφοκλέους και τα ΜΜΕ µπαίνουν στο Χρηµατι-
στήριο. Η µεγαλύτερη αναδιανοµή πλούτου στην ιστορία της Ελ-
λάδος, από πολλούς στους λίγους. Κερδισµένοι; Τα «λαµόγια»
του συστήµατος και οι σηµερινοί διαµορφωτές της κοινής γνώ-
µης.

Εποχή του ευρώ, τότε που ανακαλύψαµε τιτλοποίηση της προ-
είσπραξης µελλοντικών εσόδων και τα swaps. Η δηµιουργική λο-
γιστική, η χαρά των αερητζήδων. Ο σκληρός πυρήνας της
Ευρώπης. Αποκτήσαµε ισχυρό νόµισµα, εθνική υπερηφάνεια. Και
άντε µετά να εξηγήσεις πώς το µατσάκι ο µαϊντανός από 100
δραχµές έγινε 1 ευρώ και το µικρό µπουκαλάκι νερό από 50
δραχµές έγινε 0,50 ευρώ. 

Η πατρίδα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθούσε
πορεία παρακµής αρκετά χρόνια τώρα. Απλά η οικονοµική κρίση,
αυτή η δεύτερη -γιατί υπήρχε και η οικονοµική κρίση επί κυβέρ-
νησης Καραµανλή- λειτούργησε ως καταλύτης για να αποκαλυ-
φθεί η πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα λέει ότι η χώρα
και η κοινωνία έχουν αλλοτριωθεί σε µεγάλο βαθµό αλλά όχι πλή-
ρως. 

Η ατιµωρησία πήρε κολοσσιαίες διαστάσεις. Ο Έλληνας βυθί-
στηκε στην πολυθρόνα του, έχασε µεγάλο µέρος από το δυνα-
µισµό του και τη φαντασία του. Η επιχειρηµατικότητα υπέστη
στρέβλωση. Τα λόγια αντικατέστησαν τη δράση. Ένα σύστηµα
αναποτελεσµατικό, εκτελεστικής, νοµοθετικής και δικαστικής
εξουσίας επέτρεψε ατιµωρησία χωρίς κανέναν αποτελεσµατικό
µηχανισµό ελέγχου και λογοδοσίας. Και βέβαια, τα κέντρα δια-
µόρφωσης της κοινής γνώµης, οι ανεξάρτητοι ελεγκτές της
εξουσίας –ευτυχώς όχι όλοι ακόµα- αποτέλεσαν και αποτελούν
όργανα µιας παρασιτικής ολιγαρχίας που µπορεί να δολοφονεί
προσωπικότητες, να χειραγωγεί συνειδήσεις. Και όλοι γνωρί-
ζουµε ότι αυτά τα κέντρα αποτελούν προεκτάσεις εργολάβων,
προµηθευτών, εξωθεσµικών κέντρων, για να παίρνουν έργα, να
πωλούν όπλα ή να επιβάλουν πολιτικά πρόσωπα. Βιώνουµε όλοι
µας διαστρέβλωση γεγονότων και προώθηση, χωρίς όρους και
αναστολές, συµφερόντων ή κτυπήµατα των άξιων και ικανών,
εξύψωση και ηρωοποίηση όλων των προθύµων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από τη λογική ότι ακόµα
και το σκάνδαλο του Βατοπεδίου επιχειρήθηκε για να κτυπηθεί
ο Καραµανλής, µέσα απ’ αυτή τη λογική, αντιλαµβανόµαστε όλοι
ότι τα σκάνδαλα, η διαφθορά, η αίσθηση της διαπλοκής, αλλά
και της άνισης µεταχείρισης εκ µέρους του νόµου έχει δηµιουρ-
γήσει την εντύπωση –και όχι άδικα κάποιες φορές- ότι η δικαιο-
σύνη είναι κάτι που ισχύει για τους πολλούς, όχι όµως για τους
λίγους, τους επώνυµους και τους ισχυρούς. 

Εµείς που συµµετείχαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
αυτήν την εξεταστική επιτροπή της οποίας το πόρισµα σήµερα
συζητούµε, εµείς από τη Νέα Δηµοκρατία που συµµετείχαµε, εί-
χαµε ρητή εντολή από τον Πρόεδρό µας τον Αντώνη Σαµαρά να
ερευνήσουµε την υπόθεση της «SIEMENS» σε βάθος, να αποκα-
λύψουµε την αλήθεια των πραγµάτων µε απόλυτη ελευθερία κι-
νήσεων, χωρίς να δειλιάσουµε, ό,τι και αν συναντήσουµε
µπροστά µας και αν χρειαστεί να «µατώσουµε» ακόµα, δίνοντας
λόγο πρώτα στη συνείδησή µας και µετά σε όλους τους Έλλη-

νες. Εµείς, αυτοί οι άνθρωποι, οι Βουλευτές –και είχα την τιµή να
ήµουν και εγώ µέλος αυτής της επιτροπής- σηκώσαµε το µεγα-
λύτερο βάρος και πραγµατικά «µατώσαµε». 

Θα µου επιτρέψει ο αγαπητός συνάδελφος κ. Καµµένος να µε-
ταφέρω µια προσωπική συζήτηση. Πάνο δεν σου το είπα, αλλά
το κάνω τώρα. Μου είπες κάποια στιγµή «Αν τυχόν πάθω κάτι,
Μαρία, έχω διασφαλίσει όλα τα έγγραφα που έχω στην κατοχή
µου. Αν µε κυνηγήσουν, ήδη έχω µεταβιβάσει τα πάντα στα παι-
διά µου». Εγώ δεν έχω τίποτα να µεταβιβάσω στα παιδιά µου. Το
µόνο που θα µεταβιβάσω είναι ότι έχουν µια τίµια µάνα.

Εµείς, λοιπόν, σαν εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή, δεν
µπορούσαµε να παραπέµψουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αγαπητοί συµπολίτες σε δίκη κανέναν πολιτικό και φυσικά, να κα-
ταδικάσουµε οποιοδήποτε πολιτικό πρόσωπο αναφερόταν στο
πόρισµα. Στην αξιολόγηση των γεγονότων υπήρξε σαφέστατη
διαφοροποίηση των µελών της εξεταστικής επιτροπής µε ανά-
λογα κριτήρια αξιολόγησης που είχε ο καθένας µας. Ερευνήσαµε
συµβάσεις του C4I, του προαστιακού, τηλεπικοινωνίες, προµή-
θειες ιατρικού εξοπλισµού, υλικών υψηλής τεχνολογίας. 

Από την πολύµηνη αυτή διαδικασία, από τα έγγραφα της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης, της γερµανικής δικαιοσύνης, από όσους
λογαριασµούς και αν προλάβαµε, και αν µπορέσαµε να ανοί-
ξουµε -γιατί ήδη, συνάδελφοι και ο Πρόεδρος της Επιτροπής
είπαν πόση δυσκολία βρήκαµε στην αντιµετώπιση από άλλες
υπηρεσίες της διοίκησης και ακόµη και από τη δικαιοσύνη- δεν
βρέθηκε τίποτα σε κάποιο πολιτικό πρόσωπο και πάντως σε κα-
νένα πρόσωπο, κανέναν πρώην Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας.
Τα µόνα ονόµατα τα οποία αποδείχθηκαν και µε οµολογίες τους
ήταν αυτά του κ. Τσουκάτου και του κ. Μαντέλη. 

Δεν µπορούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανατρέψουµε
το αυτονόητο. Πάντοτε, το κρίσιµο διάστηµα για την καταβολή
χρηµάτων είναι το χρονικό σηµείο των διαπραγµατεύσεων για
την ανάθεση ενός έργου ως και του χρόνου υπογραφής της σύµ-
βασης. Δεν τολµώ να φανταστώ τι θα είχε συµβεί εάν υπήρχε
έστω και µια αναφορά από τη διαδικασία και τα έγγραφα που πα-
ρουσιάστηκαν για στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, από την
οποία να πιθανολογούνταν έστω και η λήψη και κατοχή µαύρου
χρήµατος. Κανένας δεν είδε, κανένας δεν άκουσε τις οµολογίες
όπως είπα, των στελεχών του ΠΑΣΟΚ. Και τελικά καταλήγουµε
ίσως σε κάποιες πολιτικές ευθύνες κάποιων στελεχών Υπουργών.
Όµως αυτή τη στοιχειοθέτηση ποινικών αδικηµάτων δεν υπάρ-
χει.

Αν η δηµοκρατία µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ελέγ-
ξει το πολιτικό χρήµα µε διαφάνεια και κανόνες, τότε το πολιτικό
χρήµα θα ελέγξει καταλυτικά τη δηµοκρατία µας µέχρι ολικής
διαβρώσεως. Η πολιτική εξουσία είναι περαστική, η νοµιµότητα,
όµως, θα πρέπει να είναι µόνιµη. 

Οι συµπολίτες µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τροµοκρα-
τηµένοι, απελπισµένοι, σκεφτικοί, ανήσυχοι, αγανακτισµένοι και
οργισµένοι µας παρακολουθούν. Παρακολουθούν όλους µας και
την ώρα της κρίσης, ζυγίζουν καλά τα λόγια µας και πολύ περισ-
σότερο τη στάση µας, γιατί ξέρουν ότι σύντοµα µε την επιλογή
τους θα ορίσουν τη µοίρα της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Κόλλια-Τσαρουχά.

Παρακαλείται η κ. Βασιλική Τσόνογλου-Βυλλιώτη, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ του Νοµού Βοιωτίας, µέλος της Εξεταστικής Επιτρο-
πής να λάβει το λόγο.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνουµε µια
ιδιαίτερη ιστορική περίοδο όπου βρίθει προκλήσεων, ανατρο-
πών, κοινωνικών στρεβλώσεων µε αναδιατάξεις σε παγκόσµιο
επίπεδο, µε την κυριαρχία οργανισµών, επιχειρηµατικών συµφε-
ρόντων και υπερεθνικών σχηµατισµών, που κύριο στόχο έχουν
την επικράτηση της οικονοµίας πάνω στο κοινωνικό γίγνεσθαι και
πάνω από την πολιτική, όπως πολύ εύστοχα διετύπωσε και ο
Υπουργός Δικαιοσύνης προηγουµένως. Διαχρονικά, η Ελλάδα
έγινε πεδίο ανάπτυξης ενός τέτοιου φαινοµένου που συστηµα-
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τικά επιβουλεύτηκε τη δηµόσια διοίκηση, επιδίωξε την επικρά-
τηση ολίγων και αρεστών, επιδίωξε τη µεταφορά µεγάλου µέ-
ρους της δηµόσιας διοίκησης και των δηµόσιων υπηρεσιών στο
βωµό του κέρδους µε εξελιγµένες τεχνικές µεθόδους που παρα-
βίασαν κατάφορα τον υγιή ανταγωνισµό, τους εθνικούς και διε-
θνείς νόµους, που καταπολεµούν τη διαφθορά.

Τα αδικήµατα της διαφθοράς αντιµετωπίζονται σε διεθνικό επί-
πεδο, γιατί η διαφθορά απειλεί τη σταθερότητα και την ασφάλεια
των κοινωνιών, υπονοµεύει τους θεσµούς και τις αξίες της δηµο-
κρατίας, τις ηθικές αξίες, τη δικαιοσύνη, διακυβεύει την ανά-
πτυξη της οικονοµίας και της κοινωνικής συνοχής, γι’ αυτό και
απαιτείται η διεθνής συνεργασία για την πρόληψη και τον έλεγχό
της, πολύ περισσότερο όταν εµφανίζεται υπό τη µορφή συγκρο-
τηµένης, ιεραρχικά δοµηµένης εγκληµατικής οµάδας, µε πειθαρ-
χηµένα και ενεργή µέλη, µε σκοπό τη συστηµατική τέλεση
επιλεγµένων αξιοποίνων πράξεων, που διακρίνονται για την αυ-
ξηµένη απαξία τους, την αντικοινωνικότητά τους, που βάλλουν
κατά της οργανωµένης κοινωνίας και της οποία η δράση δεν πε-
ριορίζεται µόνο εντός των εθνικών ορίων, αλλά επεκτείνεται και
πέραν αυτών µε δυνατότητα διάθεσης µεγάλων χρηµατικών
ποσών, κατοχής ποικίλων τεχνικών µέσων πάσης φύσεως προς
εκπλήρωση των άνοµων στόχων της. Με την παραπάνω τυποποι-
ηµένη παραβατική και όχι µόνο συµπεριφορά έδρασε διαχρονικά
στη χώρα µας ο βιοµηχανικός γερµανικός κολοσσός «SIEMENS
AEG». 

Ο Γιώργος Παπανδρέου, πιστός οπαδός της διαφάνειας και
πολέµιος της διαφθοράς σε όλα τα επίπεδα, τόσο ως Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όσο και ως Πρωθυπουργός της
χώρας και επικεφαλής της Κυβέρνησης, ήδη από το Φεβρουάριο
του 2008 επέµενε να συσταθεί η Εξεταστική των Πραγµάτων Επι-
τροπή για τη διερεύνηση της σκανδαλώδους συµπεριφοράς της
ως άνω εταιρείας στη χώρα µας. Η τότε κυβέρνηση του κ. Καρα-
µανλή, καίτοι ονόµαζε παραπλανητικά το σκάνδαλο «SIEMENS»
ως «πράσινο σκάνδαλο» δήθεν, φυγοµάχησε για να αποκρύψει
την αλήθεια από τον ελληνικό λαό, προστάτευσε τα τέκνα της,
επισφραγίζουσα µάλιστα την τοιαύτη προστασία µε την αιφνίδια
παύση της Βουλής το Μάιο του 2009, ώστε να επέλθει η κατ’ άρ-
θρον 3 παράγραφος 2 του ν. 3126/2003 περί ευθύνης Υπουργών
αποσβεστική προθεσµία. Παράλληλα, πειράθηκε να χειραγωγή-
σει τη δικαστική διερεύνηση των υποθέσεων µε ανοίκειες παρεµ-
βάσεις που διευκόλυναν τη διαφυγή προσώπων-κλειδιών στο
εξωτερικό, µε επιλεκτικές διερευνήσεις για την περίοδο µετά το
2004, αµαυρώνουσα δια παντός την πολιτική της διαδροµή,
όπως θα καταγράψει και ο ιστορικός του µέλλοντος.

Στις 28-1-2010 µε πρόταση του ΠΑΣΟΚ το ελληνικό Κοινοβού-
λιο στο σύνολό του αποφάσισε οµόφωνα τη σύσταση Εξεταστι-
κής Επιτροπής των Πραγµάτων για τη διερεύνηση του
σκανδάλου της «SIEMENS», προκειµένου να πληροφορηθεί η ελ-
ληνική Βουλή, αλλά και η κοινή γνώµη την αλήθεια και να εντο-
πιστούν ευθύνες εκεί όπου υπάρχουν και όπου ανήκουν,
ιδιαίτερα σε µέλη των ελληνικών κυβερνήσεων από το έτος 1989
έως τις 4-10-2009 σχετικά µε τη σύναψη, την εκτέλεση και την
εξέλιξη των συµβάσεων του ελληνικού δηµοσίου, των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου στον τοµέα της υγείας, του ΟΤΕ,
του ΟΣΕ, του C4I, του Υπουργείου Πολιτισµού, του Υπουργείου
Άµυνας κ.λπ., σχετικά µε την εταιρεία «SIEMENS». 

Η επιτροπή µας ξεκίνησε τις εργασίες της στις 3-2-2010 και
επεδόθη σε µια εξαιρετικά κοπιώδη, επίµονη και πολύωρη διαδι-
κασία, κατά την οποία εξέτασε µάρτυρες-κλειδιά. Κλιµάκιό της
µετέβη επί πέντε φορές στο Μόναχο. Διερεύνησε επίµαχους λο-
γαριασµούς του εξωτερικού. Μελέτησε χιλιάδες σελίδες ογκω-
δών δικογραφιών, που µάλιστα αποσπασµατικά επί σχεδόν
τρίµηνο αποστέλλονταν στην επιτροπή. Υπέβαλε πλήθος αιτηµά-
των δικαστικών συνδροµών. Ζήτησε τη συνεργασία αλλοδαπών
υπηρεσιών και εµπλεκοµένων ανεξάρτητων ελληνικών αρχών,
επιτροπών, χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων και σε χρονικό διά-
στηµα δέκα µηνών κατέληξε στην κατάθεση του ογκωδέστατου
πορίσµατος που συζητάµε σήµερα. 

Από τη διεξοδική έρευνα που διεξαγάγαµε ως µέλη της επι-
τροπής και προσωπική µου εµπειρία είναι ότι προέκυψαν τα ακό-
λουθα: Η εταιρεία «SIEMENS», κυρίαρχη στον τοµέα εκτέλεσης

τηλεπικοινωνιακών έργων και όχι µόνο, τουλάχιστον από τα τέλη
του Νοεµβρίου του 1990 είχε αναπτύξει στην Ελλάδα, όπως και
σε άλλες χώρες παγκοσµίως -µας ανέπτυξε εδώ ο Υπουργός Επι-
κρατείας τι συνέβαινε- ένα ανωνυµοποιηµένο σύστηµα διεκπε-
ραίωσης µυστικών πληρωµών που, µέσω προµηθειών, τις οποίες
κατέβαλε σε πρόσωπα που εφέροντο να µεσολαβούν στη σύ-
ναψη συµβάσεων για κρατικά έργα, διοχέτευε χρήµατα σε κρα-
τικούς αξιωµατούχους, αρµόδιους για την ανάθεση των έργων
στην εταιρεία, οι οποίοι αποφάσιζαν ή καθ’ οιονδήποτε τρόπο
βοηθούσαν για την ανάθεση και εν συνεχεία την εκτέλεση και την
παραλαβή του. 

Για την πληρωµή των παραπάνω προµηθειών - δωροδοκιών
υπήρχε ένα άριστα µελετηµένο σύστηµα από πλευράς εταιρείας,
µε σκοπό να συγκαλύπτονται και να ανωνυµοποιούνται οι ροές
των χρηµάτων. Έτσι, είχε συγκροτηθεί µια οργανωµένη οµάδα
µυηµένων υπαλλήλων της «SIEMENS», οι οποίοι διεκπεραίωναν,
τόσο τη σχετική αλληλογραφία όσο και αναλάµβαναν την παρα-
γωγή χρήµατος κατ’ αρχάς, αλλά και την εκταµίευση και την απο-
στολή αυτών των χρηµάτων στους παραλήπτες µέσω των
περιφερειακών υποκαταστηµάτων που δραστηριοποιούνταν ως
αυτόνοµοι επιχειρηµατίες. 

Η οµάδα αυτή, δοµηµένη ιεραρχικά και αποτελούµενη οπωσ-
δήποτε από περισσότερα των τριών προσώπων -σύσταση, λοι-
πόν, οργάνωσης παράνοµης- εν γνώσει της συγκροτήθηκε,
αποφάσισε και πραγµατοποίησε δωροδοκίες ανωτάτων αξιωµα-
τούχων, πολιτικών, µελών κυβερνήσεων, µε διαρκή δράση στην
Ελλάδα από το Νοέµβριο του 1990 τουλάχιστον έως το 2008 που
έλεγξε η επιτροπή µας, ύψους πολλών εκατοµµυρίων, υπολογι-
ζοµένου του ποσού της δωροδοκίας σε ποσοστό 2% για κάθε
επιµέρους σύµβαση επί του κοστολογίου-τζίρου του έργου για
τα πολιτικά πρόσωπα, όπως προέβλεπε το λεγόµενο σχέδιο της
µητρικής εταιρείας, και 8% προοριζοµένου για ανωτάτους κρα-
τικούς λειτουργούς. 

Ο δόλος των στελεχών της εταιρείας αποδεικνύεται και από
το γεγονός ότι, µετά το έτος 1998 που θεσπίστηκε το αξιόποινο
για πράξεις διαφθοράς στο εξωτερικό, το εν λόγω σύστηµα δια-
τηρήθηκε και εξακολούθησε να λειτουργεί, αλλά µε τη χρήση ιδι-
αίτερων τεχνασµάτων, τη σύσταση εταιρειών που φαίνονταν ότι
παρείχαν διαµεσολαβητικές υπηρεσίες σε εικονικές συµβάσεις
εν γνώσει όλων των εµπλεκοµένων, µε µοναδικό σκοπό να δηµι-
ουργηθεί η νοµιµοποίηση της εκροής των χρηµάτων προς τους
τελικούς αποδέκτες, δηλαδή το ξέπλυµα. Επιπλέον, συνέστησαν
και άλλες εταιρείες, που µέσω αυτών διοχέτευαν τα χρήµατα από
τα τηρούµενα µαύρα ταµεία της «SIEMENS» προς τα δωροδο-
κούµενα πρόσωπα. 

Το πιο πάνω άρτια οργανωµένο σχέδιο αποδέχθηκαν και εφάρ-
µοσαν ενταγµένα µέλη της δοµηµένης οµάδας κατά τα ως άνω,
µέλη της διοίκησης, ανώτατα διοικητικά στελέχη της «SIEMENS»,
Μιχάλης Χριστοφοράκος, Πρόδροµος Μαυρίδης, Χρήστος Κα-
ραβέλας, οι οποίοι ενεργώντας από κοινού διοχέτευαν µαύρο
χρήµα σε πολιτικούς ή σε ανώτερους αξιωµατούχους µε ένα συ-
γκεκριµένο στόχο, τον εκµαυλισµό συνειδήσεων πολιτικών και
µη πολιτικών προσώπων στη χώρα µας, ώστε να ενδιαφέρονται
µόνο για το συµφέρον της εταιρείας και την αποκοµιδή υπερκέρ-
δους, ενεργούντες κατά παράβαση των καθηκόντων τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού).

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε. Θα ήθελα την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, ναι.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Η εξειδικευµένη τυποποί-

ηση της παραβατικής αυτής συµπεριφοράς της «SIEMENS» στη
χώρα µας και διεθνώς επισηµάνθηκε από την επιτροπή µας στις
24-8-2010 µε οµόφωνη πορισµατική αναφορά προς τον Εισαγγε-
λέα του Αρείου Πάγου, όπου έγινε δεκτή και έτσι ασκήθηκε στις
7-9-2010, δηλαδή µετά από τουλάχιστον πέντε χρόνια δικαστικής
διερεύνησης, συµπληρωµατική ποινική δίωξη για συµµετοχή σε
εγκληµατική οργάνωση – απάτη, σε συνδυασµό µε το νόµο περί
καταχραστών του δηµοσίου κ.ο.κ.. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Επιπλέον, η Επιτροπή µας, πλην των άλλων, διερεύνησε το

10588 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρόλο δεκάδων µεσαζόντων, παρενθέτων προσώπων, αλλοδαπών
και Ελλήνων χρηµατιστών, τραπεζών, εικονικών εταιρειών, µέσω
των οποίων διακινήθηκε µαύρο χρήµα στους τροφοδότες λογα-
ριασµούς που εκδόθηκαν επ’ ονόµατι εξωχώριων εταιρειών (off-
shore), «MARTHA OVERSEAS», «MARTHA HOLDINGS», «PLACID
BLUE», «FAIRWAYS ESTATES», οι οποίες ελέγχονταν από στε-
λέχη της «SIEMENS ΗELLAS», τον κ. Μαυρίδη, τον κ. Χριστοφο-
ράκο ή παρένθετα πρόσωπα, τον κ. Λέτσα, τον κ. Καλντή, και
χρησιµοποιούντο για το χρηµατισµό υπηρεσιακών και πολιτικών
παραγόντων στην Ελλάδα.

Από αυτούς τους τροφοδότες λογαριασµούς εµβάζονταν
ποσά σε λογαριασµούς παρένθετων προσώπων ή εταιρειών και
στη συνέχεια τα παρένθετα αυτά πρόσωπα ενέβαζαν τα ποσά σε
κωδικούς ή ονοµαστικούς λογαριασµούς των τελικών αποδεκτών
στην Ελλάδα ή το εξωτερικό, οι οποίοι ήταν είτε κρατικοί υπάλ-
ληλοι είτε πολιτικά πρόσωπα είτε υπάλληλοι κρατικών εταιρειών.
Διαπιστώνεται δηλαδή κατ’ ελάχιστον ότι οι διακινητές των µαύ-
ρων αυτών ταµείων της «SIEMENS» εκµεταλλεύθηκαν συστηµα-
τικά µια υποδοµή που υπήρχε στη χώρα µας µε βάση
χρηµατιστηριακά στελέχη και στελέχη τραπεζών που διενεργού-
σαν παράνοµα εργασίες µεταφοράς κεφαλαίων στο εξωτερικό
και, αξιοποιώντας την υποδοµή αυτή, έστησαν ένα µηχανισµό
ανάληψης χρηµάτων στην Ελλάδα µε σκοπό το χρηµατισµό, που
εξασφάλιζε παράλληλα και τη διακοπή των ιχνών του µαύρου
χρήµατος µεταξύ των µαύρων ταµείων και των τελικών αποδε-
κτών του. 

Τελικά, στο πόρισµα επιχειρήσαµε, όσο τουλάχιστον ήταν
επαρκώς και ανθρωπίνως δυνατό, την επ’ αρχή στοιχειοθέτηση
του δόλου της µητρικής «SIEMENS» και των δικαιωµάτων του δη-
µοσίου και στοιχειοθετήσαµε επαρκώς και τεκµηριωµένα την
ιστορική βάση για τη διεκδίκηση των ελληνικών αποζηµιώσεων. 

Η Εξεταστική Επιτροπή για την υπόθεση «SIEMENS» θεωρώ
ότι στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων και κατά τους όρους και πε-
ριορισµούς του Συντάγµατος και των νόµων, γιατί ήταν εξετα-
στική των πραγµάτων επιτροπή και όχι επιτροπή ποινικής
αξιολόγησης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρία Τσόνογλου, πρέ-
πει να τελειώσετε. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόε-
δρε, σας ευχαριστώ. 

…και όχι επιτροπή καταλογισµού ευθυνών, όπως παραπλανη-
τικά µεθοδεύουν να εµφανίσουν όσοι επιχειρούν να ακυρώσουν
το έργο και την εργώδη προσπάθειά της, µετά από δεκαεπτά
οµόφωνες πορισµατικές αναφορές εκπλήρωσε την αποστολή
της και ενώ ήδη η δικαιοσύνη, παρ’ ότι από το 2006 ερευνά, δεν
έχει φθάσει ακόµα σε οριστικό αποτέλεσµα.

Υπερβάλαµε -και τολµώ να πω ότι αυτό δεν είναι αλαζονικό-
γιατί αποδείξαµε ότι δεν πρόκειται για ένα απλό σκάνδαλο, αλλά
για µία πολυσύνθετη δόλια εγκληµατική συµπεριφορά, όχι µόνο
της εταιρείας, αλλά και των παρενθέτων προσώπων που διευκό-
λυναν την παραγωγή υπερκερδοφορίας της. 

Τελειώνοντας, επισηµαίνω την ανάγκη περαιτέρω διερεύνησης
της υπόθεσης κατά τις διατάξεις του Συντάγµατος. Υπάρχει,
όµως και το σκέλος του ελέγχου του πορίσµατος και από την τα-
κτική δικαιοσύνη, σχετικώς µε τα αδικήµατα που, όπως αναπτύ-
χθηκε, δεν συνδέονται µε τα υπουργικά καθήκοντα, δηλαδή τις
δωροδοκίες και τις νοµιµοποιήσεις εσόδων από παράνοµη
εγκληµατική δραστηριότητα. Άρα, το πόρισµα αυτό θα πρέπει
να παραπεµφθεί και στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου.

Πρέπει να είµαστε απόλυτα ξεκάθαροι και έντιµοι προς τους
πολίτες και µάλιστα… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Κύριε Μαρκογιαννάκη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρία Τσόνογλου, σας

παρακαλώ ολοκληρώστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Μα, για όνοµα του θεού!
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να

ολοκληρώσω, λέγοντας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι, αλλά πρέπει να ολο-

κληρώσετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Μα, σας παρακαλώ πολύ! 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει δίκιο ενδεχοµένως ο κ. Μαρκογιαννάκης, ο οποίος θα

έχει τη δυνατότητα να πει όσα θέλει. 
Θέλω να πω ότι κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα δεν κουκουλώνει

ούτε έχει τέτοια διάθεση. Όλοι όσοι εργαστήκαµε για την υπό-
θεση αυτή θέλουµε –και αυτή είναι η λαϊκή απαίτηση και την εξυ-
πηρετούµε- να αποκαλυφθεί η αλήθεια. Γι’ αυτό το λόγο
επιβάλλεται να ξεκαθαρίσουµε και εδώ ποιες υποθέσεις τελούν
ενδεχοµένως υπό αποσβεστική προθεσµία και αυτό να ληφθεί
σοβαρά υπ’ όψιν πριν οποιαδήποτε περαιτέρω εξέλιξη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Μιλάµε για ηθική συναδέλφων. Υπάρ-
χει και χρόνος. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ολοκληρώνοντας θέλω να πω ότι ο Γιώργος Παπανδρέου
και η Κυβέρνησή του απέδειξε ότι έχει την πολιτική βούληση να
λάµψει η αλήθεια. Αυτό εξυπηρετεί η επιτροπή µας και το πόρι-
σµα το αποδεικνύει στον καθένα ξεχωριστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Καµµένος έχει το

λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της δια-

δικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Με συγχωρείτε, αλλά

δεν υπάρχει διαδικασία. Αν θέλετε, µπορείτε να πείτε κάτι επί του
Κανονισµού. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Υπάρχει θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, έχετε το λόγο

για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Από τη στιγµή που έχει προσ-

διοριστεί ότι θα τελειώσουµε στις τέσσερις και ο καθένας οµιλεί
δύο φορές πάνω από το χρόνο που προβλέπεται από τον Κανο-
νισµό, αντιλαµβάνεστε ότι εµείς που έχουµε βληθεί περισσότερο
από κάθε άλλο από το πόρισµα δεν θα έχουµε τη δυνατότητα να
πούµε την άποψή µας. 

Είναι πράγµατα αυτά; Αν νοµίζετε ότι αυτό είναι σωστό, να µας
το πείτε. Οι Υπουργοί µιλούν τριάντα λεπτά, οι υπόλοιποι οµιλη-
τές φθάνουν στα δεκαπέντε λεπτά. Εµείς τι θα κάνουµε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχει δίκιο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Έχει δίκιο, γιατί αυτός βάλλεται.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: (Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Σοβαρολογείτε, κυρία Τσό-

νογλου; Θα µε ακούσετε µετά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία πρόταση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να ακούσουµε τον κ.

Καµµένο πρώτα. Να µην ανοίξουµε κύκλο διαλόγου, κύριε Τζα-
βάρα, σας παρακαλώ.

Ο κ. Καµµένος έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σήµερα ζούµε το πρώτο επεισόδιο του «Παρασκευή
και 13». Δώδεκα επεισόδια έχουν παιχτεί στον κινηµατογράφο.
Η σηµερινή συνεδρίαση απεδείχθη ότι είναι το µεγαλύτερο θρί-
λερ ουσιαστικά της Μεταπολίτευσης. Από σήµερα ξέρουµε ποιος
ήταν ο Κρούγκερ στον «Εφιάλτη στο δρόµο µε τις λεύκες». 

Βεβαίως, είναι η στιγµή που θα πρέπει να ακουστούν όλοι,
γιατί εδώ απεδείχθη σήµερα µε την οµιλία του Υπουργού Δικαι-
οσύνης -ο οποίος επί δέκα πέντε χρόνια δεν είχε δώσει στη δη-
µοσιότητα τις επιστολές- ότι σ’ αυτόν τον τόπο Πρωθυπουργός
ουσιαστικά επέβαλε συµφωνίες για συγκεκριµένα εκδοτικά επι-
χειρηµατικά συµφέροντα και την ίδια στιγµή έφτιαχναν το σύ-
στηµα, τη λάσπη σε όλη τη Βουλή.

Ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε ένα πόρισµα για το οποίο
δεν είχαµε την κατάθεση του Υπουργού που εκβιάστηκε και προς
τιµήν του αρνήθηκε να εκτελέσει την εντολή του αρχιερέα της
διαπλοκής Κωνσταντίνου Σηµίτη να παραβεί την ηθική, να παρα-
βεί το διεθνές δίκαιο, τη διεθνή πρακτική των δηµόσιων διαγωνι-
σµών και να δώσουµε σε φίλους και κολλητούς τις µεγάλες
µπίζνες που δίνουν το δηµόσιο χρήµα –ο Υπουργός έχει πάει
βόλτα τώρα, πάει να φέρει και άλλες επιστολές, θα χρειαστούν
και θα σας πω γι’ αυτό µετά- αλλά και παράλληλα -γιατί θα ακου-
στεί εντός των εποµένων ηµερών- και το χρήµα των επιδοτήσεων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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Γιατί κάποιοι φαίνεται στη Γερµανία προκειµένου να εγκρίνουν
πακέτα, εκβίαζαν ή υποχρέωναν ή συνεργάζονταν µε τον Πρω-
θυπουργό Κωνσταντίνο Σηµίτη ή και κάποιους που δέχονταν να
κάνουν τη συναλλαγή για να παιχτεί το µεγάλο παιχνίδι της δια-
σπάθισης και των ευρωπαϊκών, αλλά και των ελληνικών χρηµά-
των.

Μου είπαν να είµαι politically correct, όταν ξεκίνησα να µιλήσω
σήµερα. Η γυναίκα µου µάλιστα µου είπε το πρωί «µην αρχίσεις
πάλι να φωνάζεις». Δεν µπορώ να µη φωνάζω, γιατί πράγµατι µε
τη σηµερινή εξέλιξη βλέπουµε ότι κατ’ αρχήν αδικήσαµε συγκε-
κριµένους Υπουργούς.

Πράγµατι, παραπέµπεται ή µάλλον ζητείται η διερεύνηση του
µισού Υπουργικού Συµβουλίου επί ΠΑΣΟΚ και έβαλαν ως «σάλ-
τσα» και µερικούς της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί δεν άκουσαν τη
µία επιτροπή ή γιατί δεν έστειλαν µία επιστολή. 

Ήµουν ο πρώτος που είπε τότε να διερευνήσουµε τους πάντες
και µάλιστα ακόµα και συναδέλφους που δεν έκλεψαν χρήµατα,
δεν τους πιάσαµε µε την κότα στο χέρι, αλλά κάποιους για τους
οποίους πιθανώς να υπάρχει η ευθύνη ότι δεν έγραψαν καλά ένα
γράµµα ή δεν συνέστησαν µια επιτροπή. Αποδεικνύεται ότι ασχο-
λούµαστε µε τις καθαρίστριες της ταινίας θρίλερ, χωρίς να ασχο-
ληθούµε µε τον Κρούγκερ του «Εφιάλτη στο δρόµο µε τις
λεύκες». 

Σήµερα ουσιαστικά ξεκινάει η διαδικασία, ώστε να οδηγηθεί
στο ειδικό δικαστήριο ο πρώην Πρωθυπουργός Κώστας Σηµίτης
και µάλιστα µε αποδεικτικά στοιχεία αυτά που είπε ο Υπουργός
επί της Δικαιοσύνης της σηµερινής Κυβερνήσεως. 

Είναι η ώρα να ανοίξουν τα στόµατα. Είναι η ώρα να µάθει ο
ελληνικός λαός ποιοι λήστεψαν το ελληνικό δηµόσιο, από ποιους
έπαιρναν εντολές και γιατί. Γιατί η υπόθεση της «SIEMENS», κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µελετήσετε καλά το πόρισµα,
αλλά ιδίως τα Πρακτικά περιέχει µέσα τις εταιρείες που θα συ-
ναντήσετε για την περίπτωση των υποβρυχίων. Θα βρείτε τρο-
φοδότες λογαριασµούς που πλήρωσαν τα «Leopard», θα
βρεθούν διαδροµές χρηµάτων µε ενδιάµεσους που κανόνιζαν το
σύνολο των υποθέσεων που απασχόλησαν τη Μεταπολίτευση. 

Είναι πράγµατι η τελευταία ευκαιρία για τη Βουλή των Ελλή-
νων, για τριακόσιους Βουλευτές που δεν είµαστε απατεώνες οι
περισσότεροι. Πρέπει να πέσει λάσπη στον κοινοβουλευτισµό για
να καλυφθούν οι εργατοπατέρες της διαπλοκής, οι οποίοι φεύ-
γουν από τους οργανισµούς που τους διόρισαν οι πρωθυπουρ-
γοί, όπως ο Βουρλούµης. Ο Σουφλιάς τον διόρισε επί Νέας
Δηµοκρατίας για να είµαι δίκαιος, εν συνεχεία τον κράτησε ο κ.
Παπακωνσταντίνου και σήµερα είναι στο «ΣΚΑΪ», στο Διοικητικό
Συµβούλιο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», για να χτυπάει αυτούς που δεν
αρέσουν. 

Γιατί µίλησε σήµερα ο κύριος Υπουργός; Τον θεωρώ έντιµο
άνθρωπο. Θεωρώ ότι το υπονόησε µε την παραίτησή του, τότε
που την έκανε, γι’ αυτό είχαµε κάνει σειρά ερωτήσεων ο κ. Κε-
φαλογιάννης, εγώ και άλλοι συνάδελφοι. Το είπε σήµερα, διότι
ήρθε η ώρα πλέον να αποδειχτεί σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, αλλά
και στην ελληνική δικαιοσύνη, αν λειτουργεί ή όχι η ελληνική δη-
µοκρατία.

Θα µπορούσα να πω εύκολα ότι ουσιαστικά σήµερα διέπραξε
το αδίκηµα της υπόθαλψης εγκληµατία.

Ας δούµε πολύ σύντοµα τι συµβαίνει µ’ αυτή την περίπτωση
της «SIEMENS». Πρώτα απ’ όλα έχουµε πλέον τις αποδείξεις ότι
ήταν αλήθεια αυτά που έλεγε ο Χριστοφοράκος. Ξέρετε ότι ο
Χριστοφοράκος προσγειωνόταν µε το ελικόπτερό του στο κτήµα
«Μερκούρη» στο Κορακοχώρι Ηλείας; Ποιος ζει στο Κορακοχώρι
Ηλείας; Πήγαινε ο κ. Χριστοφοράκος να δει το χωροφύλακα, να
δει το δάσκαλο ή να δει τον παπά του χωριού; Τον κ. Σηµίτη πή-
γαινε να δει το 2003, πριν ουσιαστικά υπογραφούν οι συµβάσεις.
Το καταθέτω για τα Πρακτικά γιατί σε µία δικογραφία πεντακο-
σίων χιλιάδων σελίδων θα ψάχνουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οκτώ λεπτά έχω, κύριε Πρόεδρε. Είµαι εισηγητής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε µιλήσει δέκα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεν έχω µιλήσει δέκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Είχα ξεχάσει να βάλω το

χρόνο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κι εγώ κοίταγα το ρολόι. Δώστε

µου τα τρία λεπτά και τελειώνω. Επίσης σέβοµαι το ότι πρέπει
να ακουστούν όλοι οι συνάδελφοι οι οποίοι αυτήν τη στιγµή βρί-
σκονται εδώ και πρέπει να µιλήσουν. 

Ποιος είναι ο κ. Σηµίτης; Ο ίδιος ο οποίος από το ίδρυµα Ρό-
ζενµπεργκ µιλούσε µαζί µε τον αδελφό του Σπύρο Σηµίτη και το
ίδρυµα Ρόζενµπεργκ χρηµατοδοτείτο από τα «µαύρα» ταµεία της
«SIEMENS». Να πώς είναι λοιπόν το σύστηµα της διαπλοκής και
από ποιους κατευθύνεται. Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι η στιγµή που δεν πρέπει να µιλήσουµε µόνο, όπως υπο-
νόησε ο κ. Παµπούκης, για τα πολιτικά CDS που εκείνος δεν παί-
ζει, αλλά και για τα οικονοµικά CDS, γιατί κάποια οικονοµικά CDS
λήγουν στις 22 Μαΐου. Ποιοι τα πήραν τα CDS; Ποιοι τα πούλη-
σαν; Πού τα πούλησαν; Ποιος είναι από πίσω; Ποιος θα εισπράξει
τα 27 δισεκατοµµύρια δολάρια στις 22 Μαΐου; Εάν δεν θέλουν
να τα πούµε εµείς, ας τα βγάλουν οι ίδιοι, γιατί αυτά δεν κρύβο-
νται όπως έκρυβαν επί τόσα χρόνια το τι συνέβη µε τις προγραµ-
µατικές συµβάσεις τα χρόνια 1996, 1997, 1998. 

Δεν έχουµε πλέον το δικαίωµα να παίζουµε. Δεν µπορεί να
λέµε, όπως πρότειναν οι συνάδελφοι της εξεταστικής, ο κ. Γρη-
γοράκος προς τιµήν του και στην τηλεόραση ο κ. Παπαδηµού-
λης, να ξεκινήσουµε την αστική διεκδίκηση και ξεκινάει η αστική
διεκδίκηση και ο κ. Παµπούκης ορίζει σαν δικηγόρο την εταιρεία
εκείνη η οποία χειρίζεται σήµερα στη Ρωσία µαζί µε τη
«SIEMENS» τους σιδηροδρόµους. Η «SIEMENS» δηλαδή παρά-
γει τα ρώσικα βαγόνια όπως παρήγαγε µε τα ναυπηγεία του Σκα-
ραµαγκά και η δικηγορική εταιρεία που φτιάχνει τη σύµβαση
είναι αυτή που ορίσαµε εµείς να ψάξει να διεκδικήσει από τη
«SIEMENS» τα λεφτά. Επειδή αµφισβητεί την ελληνική δηµοσί-
ευση του «ΕΛΕΥΘΕΡΟΥ ΤΥΠΟΥ», καταθέτω από το site της δικη-
γορικής εταιρείας το πρωτότυπο της σύµβασης που έχει
υπογράψει µεταξύ της «SIEMENS» και του ρωσικού δηµοσίου.
Ο δικηγόρος της «SIEMENS» πάει να ζητήσει πίσω τα κλεµµένα.
Αυτή είναι η αλήθεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω σεβόµενος τους συναδέλφους, χωρίς να καταθέσω
άλλα στοιχεία. Σας λέω µόνο κάτι: Θα δώσω στη δηµοσιότητα –
γιατί δεν έχω χρόνο να µιλήσω- τους διαλόγους στην εξεταστική
επιτροπή στην εξέταση του µάρτυρα Τσουκάτου. Γιατί; Διότι ο
Τσουκάτος ο οποίος απεδέχθη ότι πήρε το 1 εκατοµµύριο µάρκα,
είναι αυτός ο οποίος διεψεύσθη από τον κ. Παπακωνσταντίνου,
σηµερινό Υπουργό Οικονοµικών, ως εκπρόσωπο τότε του σηµε-
ρινού Πρωθυπουργού κ. Παπανδρέου. Είπε δηλαδή ο κ. Παπα-
κωνσταντίνου σε δηµόσιες δηλώσεις ότι τα λεφτά τα πήρε ο κ.
Τσουκάτος. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. Απάντησε ο κ. Τσου-
κάτος ότι τα λεφτά δόθηκαν στο ΠΑΣΟΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να παίζουµε. Δεν
µπορεί να µην φταίει ούτε ο Σηµίτης ως Αρχηγός του κόµµατος
τότε, ούτε ο Παπανδρέου µετά, αλλά ούτε και ο Τσουκάτος και
να κάνει και αγωγές κιόλας. Υπάρχει ακόµα 1 εκατοµµύριο ευρώ
κατασχεµένο στη Γερµανία χάρη σ’ αυτή την εξεταστική επι-
τροπή η οποία αποδεικνύει το δρόµο του χρήµατος και αυτός ο
λογαριασµός ακόµα δεν έχει ανοίξει. Υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες
λογαριασµοί και µην ψάχνουµε τώρα να καλύπτουµε δήθεν πο-
λιτικές ευθύνες. 

Τι δουλειά έχουν ο Πολύδωρας και ο Παυλόπουλος; Πιστεύει
κάποιος από δω µέσα ότι ο Πολύδωρας και ο Παυλόπουλος µπο-
ρεί να έκλεψαν λεφτά; Πιστεύει κάποιος ότι ο Χρυσοχοϊδης µπο-
ρεί να έκλεψε λεφτά, ότι άλλοι συνάδελφοι οι οποίοι
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κατηγορήθηκαν για πιθανές –λέει- παρατυπίες όσον αφορά τη
διαχείριση της θέσεώς τους πρέπει να µπουν στο ίδιο «τσουβάλι»
µε το Μαντέλη που άρπαξε τα 500 χιλιάρικα µάρκα ή µε τον
Τσουκάτο που για λογαριασµό του κ. Σηµίτη άρπαξε τα λεφτά;
Πού είναι το 2% και το 8% του «καπέλου»; 

Αυτά πρέπει να διεκδικήσουµε και να ζητήσουµε την ακύρωση
της συµβάσεως της «SIEMENS» στις προγραµµατικές συµφω-
νίες και µε το 118 του γερµανικού κώδικα να επιστρέψουν πίσω
το σύνολο των χρηµάτων. Έχουµε στα χέρια µας αυτή τη δυνα-
τότητα που φοβάται ο Χριστοφοράκος µιλώντας µε τους δικηγό-
ρους του. Κατά δεύτερον, πρέπει να πάµε κατευθείαν σε Ειδικό
Δικαστήριο για τον «αρχιερέα» της διαπλοκής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Δηµή-
τριος Παπουτσής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλή-
σουµε εµείς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα σας δώσουµε προ-
τεραιότητα αµέσως µετά. Θα συνεννοηθούµε. Θα πάρω άδεια
από το Σώµα.

Ορίστε, κύριε Παπουτσή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο πλέον στους πά-

ντες -και µετά τα όσα ακούγονται σήµερα στην Αίθουσα αυτή-
ότι το σκάνδαλο της «SIEMENS» αποτελεί ένα από τα µεγαλύ-
τερα σκάνδαλα της µεταπολεµικής ιστορίας της χώρας µας. Από
την πλευρά µου κάνοντας µία προσπάθεια –νηφάλια πιστεύω- να
προσεγγίσω τα όσα µου έχουν γίνει γνωστά και αντιληπτά από
τη συµµετοχή µου στην επιτροπή για τη διερεύνηση του σκαν-
δάλου προς το τέλος των εργασιών της, θα επιχειρήσω να κατα-
θέσω τις απόψεις µου κάνοντας µία προσπάθεια να επαναφέρω
την υπόθεση στις πραγµατικές της διαστάσεις που ασφαλώς
είναι τεράστιες.

Η συγκεκριµένη υπόθεση αποτελεί «παρακλάδι» µιας ευρύ-
τερα οργανωµένης διασυνοριακού χαρακτήρα εγκληµατικής
δραστηριότητας ασφαλώς µε κεντρική έµπνευση και καθοδή-
γηση που ασκήθηκε από τα κατά τόπους ανώτατα στελέχη της
εταιρείας «SIEMENS» σε πλήρη συµπαιγνία και αλληλοκάλυψη
µε ορισµένους τοπικούς πολιτικούς και υπηρεσιακούς παράγο-
ντες. Κατ’ ουσία εφαρµόστηκε ένα σκοτεινό και απρόσωπο σύ-
στηµα διεκπεραίωσης των αποκαλούµενων χρήσιµων δαπανών
ή µυστικών πληρωµών το οποίο κατέβαλε προµήθειες σε πολιτι-
κούς και κρατικούς αξιωµατούχους αρµόδιους κατά περίπτωση
για την ανάθεση ενός έργου στην εταιρεία. Επρόκειτο για µία
διεθνή εγκληµατική δραστηριότητα η οποία είναι γνωστό ότι
πλέον ξεφεύγει κατά πολύ από τα όρια της δικαιοδοσίας της ελ-
ληνικής πολιτείας. Αγγίζει χώρες όλων σχεδόν των ηπείρων, των
οποίων τα χαρακτηριστικά δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση
µεταξύ τους κοινωνικοοικονοµικά και πολιτικά, χώρες ανοµοιο-
γενείς τόσο σε οικονοµικές δυνατότητες όσο και σε πολιτικά χα-
ρακτηριστικά όπως επί παραδείγµατι οι ΗΠΑ, η Νιγηρία, η Ιταλία,
το Μπαγκλαντές, η Ρωσία, η Αργεντινή, η Τουρκία και φυσικά η
Ελλάδα, αλλά και πλειάδα άλλων χωρών, όπως ακούστηκε προη-
γουµένως στην Αίθουσα. 

Η παραπάνω αυτή εγκληµατική δραστηριότητα περιελάµβανε
µία οργανωµένη οµάδα µυηµένων υπαλλήλων της «SIEMENS» οι
οποίοι αναλάµβαναν την εκταµίευση και την αποστολή των χρη-
µάτων στους παραλήπτες τους µέσω των περιφερειακών υποκα-
ταστηµάτων τα οποία δραστηριοποιούνταν ως αυτόνοµες κατά
κανόνα επιχειρηµατικές δραστηριότητες. 

Μία τέτοιου τύπου οµάδα εµφανίστηκε να δρα στη χώρα µας
από το έτος 1990 έχοντας συνεχή παρουσία τουλάχιστον µέχρι
το 2008. Τα δε ποσά των πληρωµών που πραγµατοποίησε υπο-
λογίζονταν σε ποσοστά 2% για διάφορα πολιτικά πρόσωπα και
σε ποσοστό 8% της σύµβασης για ανώτατους κρατικούς λει-
τουργούς και αξιωµατούχους.

Επιπρόσθετα, δεν είναι χωρίς σηµασία για την περίπτωση της
Ελλάδας ότι ο δόλος των στελεχών αυτών της εταιρείας αποδει-
κνύεται και από το γεγονός ότι ακόµα και µετά το έτος 1998, όταν
δηλαδή θεσπίστηκε στη Γερµανία για πρώτη φορά το αξιόποινο

για πράξεις δωροδοκίας και διαφθοράς στο εξωτερικό, αυτό το
σύστηµα διατηρήθηκε και εξακολούθησε να λειτουργεί στη χώρα
µας µε τη χρήση ιδιαίτερων τεχνασµάτων συγκάλυψης.

Η διαδικασία που ακολουθήθηκε για τη διακίνηση των χρηµά-
των αυτών στηριζόταν σε παρένθετες και ενδιάµεσες εταιρείες
οι οποίες υποτίθεται ότι θα παρείχαν διαµεσολαβητικές υπηρε-
σίες στην εκτέλεση των συµβάσεων. Παρ’ όλα αυτά, οι συµβά-
σεις µε τις εν λόγω εταιρείες ήταν εικονικές και µάλιστα εις
γνώση όλων των µε κοινό δόλο εµπλεκοµένων προσώπων.

Μέσω αυτού του άρτια οργανωµένου σχεδίου έδρασαν ως
ενταγµένα µέλη της δοµηµένης εγκληµατικά οµάδας τόσο στε-
λέχη της µητρικής εταιρείας, όσο και ανώτατα διοικητικά στε-
λέχη της «SIEMENS HELLAS».

Οι κατά περίπτωση εµπλεκόµενοι χρησιµοποιούσαν, όπως
προανέφερα, παρένθετες και εικονικές εταιρείες, οι οποίες
ωστόσο δεν ήταν σε θέση να παράσχουν τις υπηρεσίες που εφέ-
ροντο ότι δήθεν εκτελούν, αλλά αντίθετα αυτές είχαν συσταθεί
σκοπίµως ώστε να είναι δυνατή η εκταµίευση χρηµάτων στο
όνοµά τους, τα οποία στη συνέχεια δίνονταν σε πολιτικούς και
λοιπούς κρατικούς αξιωµατούχους κατά τα παραπάνω. Με αυτόν
τον τρόπο, λοιπόν, και για όλες τις συµβάσεις που συνήψε µε τη
«SIEMENS» το ελληνικό δηµόσιο, κατέβαλε, όπως είναι προφα-
νές, για κάθε µια απ’ αυτές τις συµβάσεις 10% επιπλέον της
αξίας της κάθε σύµβασης. 

Οι πρακτικές αυτές είναι προφανές ότι προσιδιάζουν σε πρα-
κτικές του οργανωµένου εγκλήµατος. Και είναι προφανές ότι
όλες αυτές οι παράνοµες ενέργειες τελέστηκαν κατ’ επανάληψη
για την εξασφάλιση των γνωστών ήδη υπ’ όψιν αυτών συµβά-
σεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διερεύνηση της υπόθεσης
από την αρµόδια εξεταστική επιτροπή της Βουλής -της οποίας
είχα την τιµή να αποτελώ µέλος κατά το τελευταίο στάδιο των
εργασιών της και πρέπει να τονίσω ότι καταβλήθηκε υπεράν-
θρωπη και φιλότιµη προσπάθεια από το σύνολο των µελών της
επιτροπής στην κατεύθυνση διερεύνησης αυτών των περιπτώ-
σεων- κατέδειξε σε τελική ανάλυση ένα άνευ προηγουµένου
πλιάτσικο εις βάρος του ελληνικού δηµοσίου και φυσικά εις
βάρος των φορολογουµένων. Ένα πάρτι, που ευτυχώς έλαβε
τέλος, ωστόσο άφησε πίσω του τρωθείσα βαρύτατα την τιµή του
πολιτικού κόσµου.

Χρέος µας είναι, λοιπόν, να αξιοποιήσουµε το πόρισµα της εξε-
ταστικής επιτροπής, να βάλουµε σε λειτουργία όλες εκείνες τις
δυνατότητες που έχουµε και να αξιώσουµε άµεσα µε τον τρόπο
που περιεγράφη προηγουµένως και από τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης και τον Υπουργό Επικρατείας, τη ζηµία που υπέστη το ελλη-
νικό δηµόσιο και που ξεπερνά µε οµόφωνη εκτίµηση της
επιτροπής τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Εκτιµώ σε κάθε περίπτωση ότι το πόρισµα της εξεταστικής επι-
τροπής αποτελεί ένα επιπλέον όπλο στη φαρέτρα της πολιτείας
για την αντιµετώπιση όλων των παραπάνω ανοιχτών προς άµεση
εκκαθάριση ζητηµάτων. Ας το αξιοποιήσουµε, λοιπόν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα ήθελα να συζητήσουµε το θέµα της εξέλιξης της δια-
δικασίας.

Όπως ανακοίνωσε ο Πρόεδρος κατά την έναρξη της συζήτη-
σης, είχαµε ορίσει και µε οµόφωνη απόφαση της Διασκέψεως
των Προέδρων την 4η απογευµατινή να κλείσει η συνεδρίαση.
Προτείνω και παρακαλώ να έχω τη σύµφωνη γνώµη σας να ολο-
κληρωθούν οι αγορεύσεις των Βουλευτών αγορητών στις 4.00’
και όπου φτάσει ο κατάλογος. Να προτιµηθεί, όµως -και θέλω τη
σύµφωνη γνώµη όλων- ο κ. Μαρκογιαννάκης, ο οποίος έχει ζη-
τήσει να µιλήσει σε λίγο. Νοµίζω ότι πρέπει να το συµφωνήσουµε
αυτό. 

Εποµένως, επαναλαµβάνω την πρόταση. Στις 4.00’ ολοκληρώ-
νεται ο κύκλος των αγορητών, όπου και αν φτάσουµε στον κατά-
λογο, πλην του κ. Μαρκογιαννάκη ο οποίος θα περάσει µπροστά.
Αµέσως µετά θα αρχίσει ο κύκλος αγορεύσεων των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων και όταν θα ολοκληρωθούν οι αγορεύσεις
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, θα κλείσει και η συνε-
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δρίαση. Πλην του κ. Χαλβατζή. Παρακαλώ να το δεχθούν οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Ζητώ να διευκολυνθεί ο κ. Χαλβα-
τζής, που έχει προσωπικό κώλυµα. 

Θέλετε, κύριε Χαλβατζή, να πάρετε το λόγο τώρα; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αµέσως µετά θα ακο-

λουθήσουµε τη διαδικασία που είπαµε ολοκληρώνοντας τον
κύκλο των αγορητών στις 4.00’.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα πάει και µετά τις 4.00’
η συνεδρίαση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μόνο για τους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους. Ο κ. Μαρκογιαννάκης θα µιλήσει
νωρίς, µετά τον κ. Πολύδωρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Πρέπει να αφαιρέσετε το χρόνο του
κ. Χαλβατζή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα τον υπολογίσουµε. 
Ο κ. Χαλβατζής, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδος, έχει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Χαλβατζή, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο εισηγητής µας, ο σύντροφος Θανάσης Παφίλης, τοποθετή-

θηκε ολοκληρωµένα στο θέµα και φυσικά έχει και το ξεχωριστό
πόρισµα-έκθεση που έχει υποβάλει. 

Θα αρκεστώ σε ορισµένες επισηµάνσεις. Για άλλη µια φορά
αναπτύσσεται αυτή η συζήτηση για το σκάνδαλο της
«SIEMENS». Από την αρχή σηµειώνουµε ότι υπάρχουν πολιτικές
ευθύνες και µάλιστα πολύ σοβαρές στις κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ σε ό,τι αφορά στα σκάνδαλα. Βε-
βαίως πολλές φορές µιλήσαµε για την ανάγκη παραπέρα διερεύ-
νησης και για ποινικές ευθύνες, αν και εφόσον υπάρχουν. 

Αλλά για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας το βασικό ερώ-
τηµα είναι: Σε ποιο έδαφος αναπτύσσονται τα σκάνδαλα; Ποια
είναι η βασική αιτία; Κατά τη γνώµη µας είναι η προώθηση και
από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµοκρατία της στρατηγικής του
κεφαλαίου, αυτής της στρατηγικής επιλογής της αστικής τάξης
για την ιδιωτικοποίηση των πάντων στη χώρα µας, για να υπάρχει
απρόσκοπτη η κερδοφορία του µεγάλου κεφαλαίου σε όλους
τους καιρούς και στην περίοδο της ανάπτυξης και στην περίοδο
της κρίσης. Αυτή είναι, κατά τη γνώµη µας, η βασική αιτία. Σε
αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, υπονοµεύτηκαν και υπονοµεύονται συ-
νειδητά, σταθερά οι αναπτυξιακές δυνατότητες της χώρας.

Από πού να ξεκινήσουµε; Αφού το αντικείµενό µας είναι το
σκάνδαλο της «SIEMENS», σκόπιµο είναι να ξεκινήσουµε από πα-
λιότερα, από τη δηµιουργία και εκείνης της πρωτοποριακής για
την εποχή της µονάδας της «ΕΛΒΗΛ» η οποία στη πορεία υπο-
νοµεύτηκε. Και η υπονόµευση και απαξίωσή της ήταν συνειδητή.
Ο ΟΣΕ, ο ΟΤΕ, το C4I, όλα µπλέκονται και σχετίζονται µε την πο-
λιτική που ακολουθήθηκε όλα τα χρόνια. Φυσικά η «SIEMENS»
έχει πελάτες µεγάλα νοσοκοµεία τα οποία προµηθεύονται πανά-
κριβα µηχανήµατα. 

Κι ένα παράδειγµα ακόµα που µπλοκάρει µια σηµαντική δρα-
στηριότητα στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Υπάρχουν έτοιµοι
σταθµοί του µετρό, έχουν πληρωθεί πανάκριβα. Κι εκεί γράφτη-
καν αρκετά και για µίζες. Είναι καθ’ όλα έτοιµοι αυτοί οι σταθµοί
αλλά δεν µπαίνουν σε λειτουργία γιατί δεν υπάρχει σηµατοδό-
της. Κι εδώ εµπλέκεται η «SIEMENS». 

Η στρατηγική του κεφαλαίου, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
µονοπωλίων, προωθείται συστηµατικά. Υπάρχει η θεσµική βάση.
Η µήτρα όλων αυτών των αποφάσεων είναι η Συνθήκη του Μάα-
στριχτ και όλες οι αποφάσεις των συνόδων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που ακολούθησαν από τότε. Κύριος στόχος η απελευ-
θέρωση για την απεριόριστη κερδοφορία του κεφαλαίου. 

Αυτή η πολιτική εφαρµόζεται πιστά και από το ΠΑΣΟΚ και από
τη Νέα Δηµοκρατία δεκαεννιά χρόνια από την ψήφιση της Συν-
θήκης του Μάαστριχτ. Θα ξαναπούµε ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας ήταν το µοναδικό κόµµα που είπε όχι στην απε-
λευθέρωση των αγορών και των τηλεπικοινωνιών και της ενέρ-
γειας και των µεταφορών και όλων των τοµέων στρατηγικής
σηµασίας. 

Είµαστε το µόνο κόµµα που όχι µόνο λέµε, αλλά αγωνιζόµαστε
συγκεκριµένα ώστε αυτές οι επιχειρήσεις στρατηγικής σηµασίας

να γίνουν λαϊκή περιούσια, να γίνουν κοινωνική ιδιοκτησία. Και
γι’ αυτό, λοιπόν, έχουµε κάθε λόγο να ζητάµε τη βαθύτερη διε-
ρεύνηση όλων αυτών των υποθέσεων ,χωρίς φυσικά να έχουµε
αυταπάτες ότι το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία θα βάλουν το
µαχαίρι στο κόκαλο. Γιατί πολύ συχνά, πάρα πολύ συχνά, η λέξη
διαφάνεια χρησιµοποιείται από Πρωθυπουργούς, από Υπουρ-
γούς από τις κυβερνήσεις και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ανάλογα µε τη θέση στην οποία βρίσκεται ο καθένας
στην Κυβέρνηση ή στην Αντιπολίτευση, χρησιµοποιεί σχεδόν τα
ίδια επιχειρήµατα. Και φυσικά έχει τα ίδια αποτελέσµατα, που
µόνο κοροϊδία είναι για τους εργαζόµενους, για το λαό. Συχνά
ακούµε κυβερνητικά στελέχη να λένε «όλα στο φως». Ωστόσο η
σκιά κυριαρχεί και φως και από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµο-
κρατία είµαστε σίγουροι ότι δεν µπορεί να περιµένει ο ελληνικός
λαός. 

Διότι είναι η ίδια η λειτουργία του καπιταλιστικού συστήµατος.
Και η ζηµιά του ελληνικού δηµοσίου συνεχίζεται. Και αυτή είναι
ζηµιά σε βάρος του ελληνικού λαού. Και αυτά τα χρήµατα δεν
λείπουν από κάποια ταµεία, αλλά από κοινωνικές παροχές που
κόβονται σταθερά και µε αφορµή, µε πρόφαση το µνηµόνιο.

Αυτή τη ληστεία, συνεπώς, την πληρώνει η εργατική τάξη, τα
πλατιά λαϊκά στρώµατα.

Κύριε Μακρυπίδη, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν είχε
και δεν έχει καµµία σχέση µε όλα αυτά. Άλλο το δικοµµατικό και
άλλο το διακοµµατικό που αναφέρατε. Τριάντα επτά χρόνια, από
τη Μεταπολίτευση µέχρι σήµερα, κυβερνούν η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ εναλλασσόµενα.

Στα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ εµφανί-
στηκαν και εµφανίζονται πολλές πρωτοτυπίες. 

Ο σύντροφος Παφίλης ανέφερε: Το σύστηµα C4I παραγγέλ-
θηκε, πληρώθηκε και δεν λειτουργεί. Και δεν υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία περί αυτού. Παραγγέλθηκε χωρίς να υπάρχει
προηγούµενο ολοκληρωµένο δείγµα, το οποίο να είχε λειτουρ-
γήσει. Δεν υπήρχε, δηλαδή, εφαρµοσµένο στην πράξη σύστηµα.
Κι εµείς το παραγγείλαµε, το πληρώσαµε και το φέραµε.

Η ίδια πρωτοτυπία εµφανίστηκε και µε τα υποβρύχια. Εκεί
υπήρχε µία µακέτα. Με βάση αυτή τη µακέτα παραγγέλθηκε. Άρ-
χισαν να πληρώνονται προκαταβολές. Πληρώθηκε όλο το υπο-
βρύχιο. Και τελικά ήταν αυτό το υποβρύχιο που έγερνε, γιατί
πρωτοκατασκευάστηκε.

Γι’ αυτό όταν µιλάτε και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία για
διαφάνεια, για «όλα στο φως», για το µαχαίρι που θα µπει στο
κόκαλο, καλό είναι να µελετάτε λίγο καλύτερο το θέµα, διότι δια-
φορετικά µπορεί να σας γελάσουν.

Κύριοι Βουλευτές, ο κ. Καστανίδης ανέπτυξε µία θεωρία προη-
γουµένως. Μίλησε για την οικονοµία και την πολιτική, για το χει-
ρισµό στη λειτουργία της. Αυτή η θεωρία, ότι η πολιτική
αποφασίζει και η οικονοµία ακολουθεί, δεν έχει ουδεµία σχέση
µε την πραγµατικότητα. Δεν µπορεί να χωριστεί η πολιτική από
την οικονοµία και η οικονοµία από την πολιτική. Ο δρόµος τους
είναι κοινός, είναι ταυτόσηµος. Η οικονοµία είναι αυτή που κα-
θορίζει την πολιτική και η πολιτική εναρµονίζεται µε τις οικονοµι-
κές λειτουργίες. Αλληλοσυνδέονται και εφαρµόζονται
ταυτόχρονα.

Σήµερα, περισσότερο από ποτέ, εξαιτίας των γενικότερων εξε-
λίξεων και της βαθιάς καπιταλιστικής κρίσης, η κυριαρχία της οι-
κονοµίας δεν λειτουργεί πέρα κι έξω από την εφαρµοζόµενη
πολιτική. Ταυτίζονται µε κύριο στόχο το τσάκισµα των εργατικών,
λαϊκών δικαιωµάτων και κατακτήσεων. 

Η πολιτική και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ προω-
θείται µε συγκεκριµένα θεσµικά µέτρα. Προωθείται καθηµερινά.
Και προωθείται σήµερα µε στόχους αντεργατικούς, αντιλαϊκούς,
αντικοινωνικούς µέσα από τις περικοπές.

Συνεπώς δεν υπάρχει διαχωρισµός οικονοµίας και πολιτικής.
Η πολιτική εκφράζει τις οικονοµικές σχέσεις.

Σήµερα κυριαρχεί η εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο.
Στο πλαίσιο, λοιπόν, του καπιταλιστικού συστήµατος, η εφαρ-

µοζόµενη πολιτική από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ εκφρά-
ζει αυτές ακριβώς τις οικονοµικές σχέσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι τηλεπικοινωνίες, η ενέργεια,
οι µεταφορές, ο ορυκτός πλούτος είναι τοµείς στρατηγικής ση-
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µασίας για την ανάπτυξη της χώρας. Είναι βασικά εργαλεία για
τη βιοµηχανική και γενικότερα την οικονοµική ανάπτυξη.

Αυτά τα βασικά εργαλεία το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
παλεύει να γίνουν περιουσία του λαού, να γίνουν κοινωνική ιδιο-
κτησία. Έτσι, θα µπορέσουν να αποτελέσουν τη βάση για µια
άλλου είδους ανάπτυξη, ριζικά διαφορετική από αυτή που εφαρ-
µόζεται τριάντα επτά χρόνια, από τη Μεταπολίτευση, µία ανά-
πτυξη η οποία έφερε και φέρνει συνεχώς κέρδη –κέρδη!- στο
µεγάλος κεφάλαιο και συνεχώς φτώχεια, δυστυχία και αθλιότητα
στην εργατική τάξη, στα πλατιά λαϊκά στρώµατα.

Και, βεβαίως, αυτή η πολιτική της λαϊκής οικονοµίας µπορεί να
υλοποιηθεί από µία άλλη εξουσία, µία εξουσία λαϊκή.

Σε αυτή την κατεύθυνση εµείς αγωνιζόµαστε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Χαλ-

βατζή.
Το λόγο έχει ο κ. Βύρων Πολύδωρας, Βουλευτής της Νέας Δη-

µοκρατίας και Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής για δέκα λεπτά.
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κατ’ αρχάς να ευχαρι-

στήσω όλους τους συναδέλφους -όχι µόνο τον Πάνο τον Καµ-
µένο- από όλα τα κόµµατα, οι οποίοι µόλις είδαν το όνοµά µου
να περιλαµβάνεται στο πόρισµα µε την κατηγορία ότι χρειάζεται
περαιτέρω διερεύνηση των ευθυνών µου, απέκρουσαν και τη δια-
τύπωση και τη συµπερίληψή µου σε αυτό το πόρισµα, σε αυτή
την κατηγορία, διατυπώνοντας κάποιες πεποιθήσεις για το χα-
ρακτήρα µου. Αυτές οι θέσεις που µε τιµούν –και για τις οποίες
τους ευχαριστώ δηµόσια- και που αποτελούν, τουλάχιστον για
εµένα, τίτλο τιµής, αυτά τα λόγια, αυτές οι σκέψεις και κρίσεις,
ταυτόχρονα µου δίνουν το δικαίωµα τώρα να κάνω την «απολο-
γία» µου.

Θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ιστορικό. 
Μέχρι –αν δεν απατώµαι- το Σύνταγµα του 1952 η Βουλή λει-

τουργούσε και ως δικαστήριο που εξεδίκαζε τις ενστάσεις ενα-
ντίον Βουλευτών εκλεγµένων µε ασυµβίβαστο. Λειτουργούσε ως
εκλογοδικείο.

Θέλω να σας παρακαλέσω να σκεφτούµε προς στιγµήν αν θα
σας άρεσε να επανέλθει η διάταξη όπου η Βουλή, λειτουργούσα
ως εκλογοδικείο, θα εξεδίκαζε ενστάσεις κατά της εκλογιµότη-
τας ή εκλογής Βουλευτών. Δεν το χωράει ο νους ενός σύγχρο-
νου κοινοβουλευτικού, δηµοκρατικού Βουλευτού.

Τηρουµένων των αναλογιών είναι το ίδιο θέµα µε το 86 και µε
την ασυλία. Ήρθε ο καιρός να καταργηθεί, να σβηστεί ολοσχε-
ρώς -το έχω γράψει, το έχω πει δηµόσια, το έχω πει στις αναθε-
ωρητικές Βουλές- το 86, το δήθεν για την προστασία των
Υπουργών ή για την αυστηρότερη κατηγορία και διατύπωση δίω-
ξης κατά Υπουργών, όπως επίσης και η ασυλία. Δεν νοείται. Δεν
αντέχει. Όχι γιατί το απαιτεί η κοινή γνώµη, αλλά συντελούνται
τέτοιες εµπλοκές στη λειτουργία εφαρµογής των διατάξεων, που
καθιστούν επικίνδυνη τη µακροηµέρευση, τη διαιώνιση πλέον του
86 και της ασυλίας Βουλευτών.

Το λέω µόνο για την ιστορία του πράγµατος, γιατί εδώ εµπλέ-
κεται όλη η υπόθεση µε τα εξής χαρακτηριστικά: 

Στο πόρισµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν εγένετο µνεία
–ενώ το κατέθεσα στα Πρακτικά της εξεταστικής επιτροπής- για
το τι έκανε επιτέλους ο Πολύδωρας παραλαµβάνοντας κάποια
δεδοµένα νοµικά, πολιτικά, οικονοµικά συµβατικά, της σύµβα-
σης. 

Δεν απαιτούσα να µου αποδοθεί κανένας έπαινος για την
πράξη µου, δηλαδή ότι συνέχισα και ολοκλήρωσα τις διαπραγ-
µατεύσεις και έφτιαξα την 5η Τροποποιητική Σύµβαση του C4I.

«Μετά από σκληρές διαπραγµατεύσεις» λέει το υπηρεσιακό
σηµείωµα «την 29/03/2007 υπογράφηκε η σχετική τροποποίηση,
στην οποία συµπεριλήφθηκαν οι κάτωθι βασικές ρυθµίσεις.» Να
µην σας το διαβάζω.

Έσοδα, όφελος για το ελληνικό δηµόσιο: 7,5 εκατοµµύρια και
3,5 εκατοµµύρια και 3 εκατοµµύρια, σύνολο: 13 εκατοµµύρια οι-
κονοµικό όφελος. Είχαµε συνεννοηθεί µε τις υπηρεσίες ότι θα
γίνει η τεχνική αξιολόγηση και η αξιοποίηση στο µέγιστο των τε-
χνικών προδιαγραφών και επιδόσεων του συστήµατος C4I και οι

οικονοµικές καταπτώσεις, οι εκπτώσεις. Αυτά επετεύχθησαν µε
13 εκατοµµύρια για τα οικονοµικά και συγκεκριµένα: 1.750.000,
2.730.000, 7.176.000 ευρώ και ο ηλεκτρονικός εξοπλισµός από
τα αντισταθµιστικά οφέλη.

Το καταθέτω, παρακαλώ, στα Πρακτικά για να είναι µάρτυρας
αποδείξεων, που δεν επιδέχονται αµφισβήτηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βύρων Πο-
λύδωρας   καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Επίσης, παρατηρώ στο πόρισµα, που ζητάει την περαιτέρω
διερεύνηση ευθυνών µου, ότι δεν µνηµονεύεται πουθενά ότι
χάρη στο C4I έγιναν οι Ολυµπιακοί Αγώνες. Μνηµονεύεται, αλλά
δεν αξιολογείται. Μνηµονεύεται ότι είναι στοιχείο για την ασφά-
λεια των Ολυµπιακών Αγώνων. Δεν αξιολογείται, όµως, στη βάση
ότι µε το C4I επεκράτησε νηνεµία για τους Ολυµπιακούς Αγώνες.
Αποδέχοµαι το συλλογισµό για τη διάσταση των διεθνών επιρ-
ροών. Αποδέχοµαι, αλλά πρέπει να µνηµονευτεί. Πρέπει να είναι
το ουσιώδες συστατικό το C4I ότι έβγαλε τους Ολυµπιακούς
Αγώνες.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως νοµικό γεγονός είναι
δέσµευση για εµένα που πάω να εκτελέσω είτε τροποποίηση της
σύµβασης είτε τη σύµβαση στη συνέχεια µετά το Χρήστο Μαρ-
κογιαννάκη. Έχουν προκληθεί νέα νοµικά γεγονότα καθοριστικής
σηµασίας, που εγώ δεν µπορώ να τα πω δυνατά, γιατί είναι το
επιχείρηµα της αντισυµβαλλόµενης εταιρείας, που στο µήνα
επάνω ήταν στα δικαστήρια. Βρήκα προσφυγή της εταιρείας µε
60, 70 εκατοµµύρια πρόσθετη απαίτηση. Εγώ δεν µπορώ να µι-
λήσω φωναχτά ούτε και τώρα ακόµη, γιατί η επιδικία συνεχίζεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα έπρεπε αυτό το καθορι-
στικό γεγονός των Ολυµπιακών Αγώνων να κατεγράφετο, να κα-
τεχωρείτο, να ερµηνεύετο και να το δίναµε στην κοινή γνώµη; Τι
έγινε µε το C4I; Δεν είναι θέµα πλειστηριασµού, µειοδοτικού δια-
γωνισµού, είναι θέµα αποφάσεως του 2004, που πήρε η κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε το Χρήστο Μαρκογιαννάκη,
αποφάσεως ανάγκης, όπως λέγεται στο δίκαιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεταφερθήκατε ποτέ στον Ιού-
λιο του 2004, µε τους Ολυµπιακούς Αγώνες, να είναι προκηρυγ-
µένοι και να λέει η Αµερική: «Οι Αγώνες θα µετατεθούν στο
Σύδνεϋ, δεν γίνονται στην Αθήνα». Και να λέει η διεθνής κοινή
γνώµη: «Δεν είναι έδαφος για Ολυµπιακούς Αγώνες αυτό» από
πλευράς ασφάλειας. Και να λέει η Αµερική: «Δεν θα πάει η Ολυ-
µπιακή Οµάδα των Ηνωµένων Πολιτειών στους Ολυµπιακούς
Αγώνες της Αθήνας».

Με ποιο δικαίωµα αφαιρούµε αυτήν την πολιτική, κοινωνική και
οικονοµική εν τέλει -γιατί έτσι είναι οι αποφάσεις ανάγκης και
κατά το αστικό και κατά το διεθνές δίκαιο των συµβάσεων και
κατά τα πάντα- ευκαιρία; Το ότι µπορεί να βρεθούν εκεί οι δαί-
µονες να χορέψουν, είναι άλλο ζήτηµα. Εδώ, όµως, µιλάµε για
το C4I, όπως το διαχειρίστηκε η Νέα Δηµοκρατία.

Θέλω να σας πω: Γιατί δεν µνηµονεύεται πουθενά ότι από την
προηγούµενη κυβέρνηση, δηλαδή την κυβέρνηση Σηµίτη, είχε
υπογραφεί η σύµβαση και είχε καταβληθεί ως προκαταβολή το
70 έως 75% του τιµήµατος, πλην TETRA; Είχε υπογραφεί η σύµ-
βαση χωρίς όρους, χωρίς αιρέσεις.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τα λέει ο κ. Σηµίτης στη σελίδα
έξι.

ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Γιατί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µνηµονεύεται πουθενά ότι
εδηλώθη από τους συµβούλους ή µεσάζοντες ότι κατεβλήθη και
εισεπράχθη από ενδιαφεροµένους συµβούλους ή µεσάζοντες ή
δικηγόρους αµοιβή 6,5 εκατοµµυρίων για τη σύµβαση µε τη
«SAIC» και περνάει σαν σκιά αυτό, ότι υπάρχουν 15 εκατοµµύρια
για µελέτες συµβούλων και θέλετε να ερευνήσετε τον Πολύ-
δωρα, το Μαρκογιαννάκη, τον Παυλόπουλο;

Κλονίζεται η δικανική αξιοπιστία όσων ετόλµησαν να προτεί-
νουν, να υπογράψουν, να γράψουν τα ονόµατά µας και να προ-
τείνουν συνέχεια της έρευνας για περαιτέρω ευθύνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΓ ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2011                                                                                               10593



Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα. Συ-
ντοµεύω.

Με offshore τα 15 εκατοµµύρια της εταιρείας µελετών, αποδε-
δειγµένα. Και πέρασαν και αυτά σαν σκιά από την εξεταστική επι-
τροπή. Και έφτιαξαν πόρισµα µε αυτό το συµπέρασµα. Είναι
ασήµαντη αυτή η λεπτοµέρεια;

Τέταρτον: Γιατί αποσιωπάται το γεγονός ότι µε την πέµπτη
τροποποιητική σύµβαση εξοικονόµησαν 13 εκατοµµύρια υπέρ
του ελληνικού δηµοσίου, καθώς και σηµαντικά οφέλη από τα
αντισταθµιστικά, όπως καταθέτουν οι αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Δηµοσίας Τάξεως;

Πέµπτον: Επιπλέον, γιατί δεν αναφέρεται το γεγονός ότι και
σήµερα το C4I χρησιµοποιείται; Ποιος λέει ότι είναι άχρηστο ή
ακατάλληλο; Κάνει λάθος. Αυτές τις συµβάσεις πρέπει να τις δια-
χειρίζεται µόνο η Επιτροπή Τεχνικών και Οικονοµικών Πραγµα-
τογνωµόνων, κύριοι συνάδελφοι. Εγώ έτσι δούλεψα. Με αυτούς
δούλεψα.

Έκτον: Γιατί αποσιωπάτε το γεγονός ότι ειδικώς το σύστηµα
επικοινωνίας TETRA είναι το µόνο αξιόπιστο σήµερα; Το βρήκα
80 εκατοµµύρια. Το µείωσα λιγάκι. Και έχει θητεία για δέκα χρό-
νια. Προβλέπω, µόλις τελειώσουν τα δέκα χρόνια, να πάρουµε
τα εργαλεία, τα υλικά. Διότι θα έχουν απαξιωθεί µετά από δέκα
χρόνια εκτέλεσης και εφαρµογής. Θα είναι όφελος να το κά-
νουµε, γιατί δεν θα είναι έτοιµη η Αστυνοµία, η Πυροσβεστική
και το Λιµενικό να πάρει άλλα εργαλεία.

Έβδοµον: Γιατί δεν αναφέρεται στο πόρισµά ότι η ρήτρα «µε
το κλειδί στο χέρι» είχε τοις πράγµασι αποδυναµωθεί; Τι τονίζουν
«µε το κλειδί στο χέρι»; Εγώ το διαχειρίστηκα µε το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους και µε το ελεγκτικό συνέδριο. Ισχύει η γενική
δοµική. 

Εγώ, όµως, θέλω να σας πω το εξής: Υπάρχει «µε το κλειδί στο
χέρι» όταν το αερόπλοιο εξετέλεσε την αποστολή του, το λεγό-
µενο Zeppelin και απήλθε ηρωικά, αφού πληρώθηκε;

Υπάρχει «µε το κλειδί στο χέρι» όταν έγινε η αποψίλωση του
Κέντρου Επιχειρήσεων από το «HILTON»; Υπάρχει «µε το κλειδί
στο χέρι» όταν έγινε η αποψίλωση του Κέντρου Επιχειρήσεων
από το Ολυµπιακό Χωριό; Υπάρχει «µε το κλειδί στο χέρι» όταν
έγινε η αποψίλωση του Κέντρου Επιχειρήσεων από το Κέντρο
Ελληνικού; Υπάρχει «µε το κλειδί στο χέρι» όταν έγινε η αποψί-
λωση του Κέντρου Επιχειρήσεων από το Κέντρο Φαλήρου; 

Πώς τα αποσιωπάτε αυτά για να πάρετε το ζητούµενο, ότι θέ-
λουµε έναν ή πέντε ή επτά Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας,
στείλτε τους στο τσιγκέλι; Δεν είναι έτσι.

Γιατί δεν µνηµονεύεται πουθενά -µνηµονεύεται από την Αρι-
στερά, αλλά ανάποδα- ότι οι κάµερες του C4I βανδαλίστηκαν στο
µεγαλύτερο βαθµό, για να µην πω 100%; Αυτό ξέρετε τι επιχεί-
ρηµα είναι για τον αντισυµβαλλόµενο;

Υπάρχει η επιδικία στο Παρίσι τώρα που µιλάµε και κάνουµε
τους αδιάφορους και ότι λειτουργούµε νοµικά, πολιτικά και δι-
κανικά εν κενώ. Δεν γίνονται αυτά.

Ένατο: Γιατί δεν µνηµονεύεται στο πόρισµα ότι για την υπο-
γραφή της πέµπτης τροποποιητικής προϋπήρξε η γνωµοδότηση
η εγκριτική του Νοµικού Συµβουλίου του κράτους και η έγκριση
της συµβάσεως από το Ελεγκτικό Συνέδριο;

Δέκατο: Ακόµα και τώρα δεν αποκρούω φωνακτά τα επιχειρή-
µατα της «SAIC». Ακόµα και τώρα, γιατί φοβούµαι µη δώσω πλε-
ονέκτηµα στον αντίδικο.

Υπάρχει επιδικία και επιλέγω. Καλύτερα να κλονιστεί η αθωό-
τητά µου, παρά να κλονιστεί το συµφέρον του δηµοσίου στην
επιδικία που υπάρχει στο Παρίσι. Βρήκαν αξιολογητές συγγρα-
φείς του πορίσµατος να πουν: «Τµηµατική παράδοση και παρα-
λαβή». Σας το ανέλυσα. «Κάθε τµήµα από τα τριάντα
υποσυστήµατα ήταν εξοπλισµένο στη σύµβαση µε δοκιµή, µε εγ-
γυήσεις και µε τελική έγκριση, έλεγχο, εάν λειτουργεί σε ολό-
κληρο το σύστηµα διαλειτουργικά». 

Δεύτερον: Μακρά παράγραφο αναφέρει το πόρισµα για έναν
αξιωµατικό που τον έβαλα Πρόεδρο της Επιτροπής Διαπραγµα-
τεύσεων, ενώ ήταν –λέει- κατά τρόπο ασυµβίβαστο γιατί ο ίδιος
είχε προϋπάρξει Πρόεδρος της Επιτροπής Παραλαβής το 2004
ή το 2005 και το είχε απορρίψει. Και τότε καταφύγαµε στο ΚΥΣΕΑ
για τη λύση ανάγκης. 

Θέλετε να σας πω κάτι, για να δείτε πόσο άδικο είναι το γρα-
πτό, το κείµενο; Πράγµατι, εγώ δεν ήξερα ότι είναι ασυµβίβαστο.
Ήταν ένας καλός αξιωµατικός που είχε προϋπάρξει χειριστής
του αντικειµένου και τον έβαλα Πρόεδρο της Επιτροπής Δια-
πραγµατεύσεων της ιδίας υπηρεσίας. Ξέρετε ποιος ήταν; Ήταν
εκείνος που ως Πρόεδρος της Επιτροπής Παραλαβής απέρριψε
το σύστηµα. Δηλαδή, πού είναι η εύνοια για να βάλω τον δικό
µου άνθρωπο να περάσει το σύστηµα; Το είχε απορρίψει το σύ-
στηµα. Θα έπρεπε αυτός ως Πρόεδρος της Επιτροπής Διαπραγ-
µατεύσεων να έχει υπ’ όψιν του στο πίσω της σκέψης του ότι το
είχε απορρίψει το σύστηµα µήπως περιέλθει σε µια αντίφαση.
Ναι ή όχι, κύριοι συνάδελφοι; Εγώ σε τι χάνω; 

Το ΤΕΤRΑ: Για το ΤΕΤRΑ µακρά παράγραφος σχοινοτενής λέει
ότι εγώ όρισα επιτροπή. Μόλις έγινε ένα λάθος και κάποιοι αξιω-
µατικοί είπαν –µειοψηφία ένας ή δυο- ότι το TETRA δεν λειτουρ-
γεί, έγινε σύσκεψη και κατέληξαν, όπως λέει ο νόµος, στην
Επιτροπή Επιλύσεως των Διαφορών που µου την έφεραν. Την
όρισα. Και η Επιτροπή Επιλύσεως των Διαφορών αποφαίνεται ότι
λειτουργεί εντελώς καλά, απολύτως καλά το σύστηµα TETRA.
Λέει και ανοίγει και παράγραφο και εµπλέκει και άλλους αξιωµα-
τούχους: Αφού είπαν ένας δυο αξιωµατικοί ότι είναι ακατάλληλο,
πώς ορίζεις; Έκανα καµµία παράνοµη πράξη; Τώρα που µιλάµε
λειτουργεί το TETRA και η Κυβέρνηση, οι Υπουργοί, οι διάδοχοί
µας –δηλαδή ο κ. Χρυσοχοΐδης, δεν ξέρω για τον κ. Παπουτσή-
κατέβαλαν το τίµηµα για τις υπηρεσίες του TETRA ενός ή δυο ή
τριών εξαµήνων. Αυτό τώρα που µιλάµε. Καταλαβαίνετε περί
τίνος πρόκειται; 

Ύστερα, εγώ απέκρουσα αποφασιστικά την αίτηση διαιτησίας.
Την απέκρουσα, µε το να κάνουµε το συµβούλιο και να πούµε
στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους: «Απόκρουση ευθεία». Η ευ-
θεία απόκρουση είναι άµυνα στο δικαστήριο. Ξέρετε πώς το λέει
αυτό το πόρισµα της εξεταστικής; «Αντίφαση του Πολύδωρα».
Διότι από τη µια µεριά αποκρούω και λέω ότι είναι απαράδεκτο
και ακατάλληλο το σύστηµα και κάτι άλλα και την άλλη ώρα προ-
χωρώ τις διαπραγµατεύσεις. Ναι, διότι εγώ απήλλαξα, ανακού-
φισα το δηµόσιο ταµείο από την απειλή –λίγο είναι;- των εξήντα
ή εβδοµήντα εκατοµµυρίων, απειλή η οποία µε τη νέα προσφυγή
που έκανε µετά από µένα η «SAIC» ισχύει. Το λογαριάσατε κύ-
ριοι; Συνεννοηθήκατε µε τους Υπουργούς σας, µε την Κυβέρ-
νηση, αν αντέχετε αυτό το πρόσθετο πέναλτι για εξήντα ή
εβδοµήντα εκατοµµύρια τώρα στο νέο δικαστήριο που εγώ σας
είχα ανακουφίσει; 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Καταλήγω λέγοντας ότι εγώ λειτούργησα µε καθαρή την συ-

νείδησή µου, µε απόλυτη διαφάνεια. Όταν υπέγραψα τη σύµ-
βαση κάλεσα τον Πρέσβη των Ηνωµένων Πολιτειών και ήρθε
νοµίζω ο Αντιπρόεδρος της «SAIC» και δηµόσια έδωσα συνέ-
ντευξη Τύπου για τα πεπραγµένα µου, τα οποία σε συµπέρασµα
ή σε σύνοψη κατέθεσα στα Πρακτικά. Οι εκκρεµότητες είναι τέ-
τοιες. 

Θέλω να σας πω ότι υπάρχει µια απειλή πολιτική, ότι «ξέρεις
και αν γλιτώσεις από το δικαστήριο σε έχουµε τσαλακώσει».
Όποιος απειλείται και φοβάται, πεθαίνει κάθε µέρα. Δεν φοβάµαι.
Δεν εννοώ ότι µπορώ να απειληθώ ούτε από πολιτικούς ούτε από
δαιµόνους, ούτε από σκυλιά που υλακτούν. 

Εγώ θυµίζω ότι υπάρχει το τεκµήριο της αθωότητας για όλες
τις δικανικές πράξεις από την εποχή του Κώδικα της Γόρτυνας,
κύριε Παυλόπουλε. Το τεκµήριο της αθωότητας! Όπως επίσης η
ευθύνη εκείνων που συντάσσουν κατηγορητήρια οποιασδήποτε
µορφής, να είναι το κατηγορητήριο συγκεκριµένο. Αυτό είναι η
κολοσσιαία αρχή του ποινικού δικαίου όλων των εποχών. Με αό-
ριστο κατηγορητήριο; Γιατί κατηγορούµαι; Γι’ αυτά τα αµφίσηµα
που σας είπα; Πώς τολµάτε να µιλάτε για αναγνώριση προ των
ευθυνών και πάµε και για τις άλλες ευθύνες; Πώς είναι δυνατόν
να γράψει άνθρωπος έτσι αόριστα; 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξα θύµα της γενναι-
ότητας καρδίας, της αθωότητάς µου –καθαρός ουρανός αστρα-
πές δεν φοβάται- και των νοµικών µου. Πίστεψα στη συνέχεια του
κράτους, πίστεψα στην αξία της σύµβασης, ότι όταν η σύµβαση
έχει εκτελέσει το µείζον µέρος των οφειλών, από εκεί και πέρα
λένε όλα τα δίκαια ότι εξετάζεται µόνο η έλλειψη συνοµολογη-
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θεισών ιδιοτήτων και πάµε ύστερα για την αναθεώρηση συννό-
µως και όπως προβλέπεται. Πίστεψα σε όλη αυτή τη λογική για
να προσφέρω στην πατρίδα µου και όχι ευθυνόφοβα να κρυφτώ
και να µην λειτουργήσω. Παρέλαβα τρεις εκκρεµότητες δραµα-
τικές, κύριε Πρόεδρε, στο Υπουργείο Δηµοσίας Τάξεως. Τις δια-
χειρίστηκα κατά τον καλύτερο τρόπο. Και να είµαι για το C4I εδώ
ενώπιόν σας ως ύποπτος; 

Πιστεύω σε µια αξία που είναι η κορωνίς, την αξία του απαρα-
βίαστου της προσωπικότητας. Παραβιάζεται η προσωπικότητα
θανάσιµα, όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιος υποχρε-
ωτικά, εκβιαστικά περιλαµβάνεται σε οποιοδήποτε κύκλο υπό-
πτων. Είναι αυτόµατη. Και υπάρχουν αποφάσεις από το
δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, υπάρχουν καταγραφές
στο Σύνταγµα της Ελλάδος, στον ποινικό νόµο, όταν εκτίθεται
ένας αθώος, υπάρχει το σχετικό άρθρο από ανακριτικούς υπαλ-
λήλους ή υπαλλήλους σε δίωξη.

Θέλω να σας πω ότι αυτό έπρεπε να ήταν η φυσική ανάσχεση.
Κατά βάση πιστεύω ότι εξεµέτρησε τον βίο του ο νόµος περί ευ-
θύνης Υπουργών το ‘86 όπως και εξεµέτρησε τον βίο της και η
διάταξη για την ασυλία των Βουλευτών. 

Θα ήθελα να κάνω δυο ακροτελεύτιες παρατηρήσεις. Παρα-
ποµπή στην προανακριτική. Μάλιστα! Και η παράγραφος που µι-
λάει για την αποκλειστική προθεσµία, τι γίνεται; Εγώ θα λέω την
ευχή: Θέλω να απαλλαγώ από την βαριά υποψία, από τη µατιά
τη θολή οποιουδήποτε εχθρού µου. Θέλω να δικαστώ. Και µε έχει
«πιάσει η παραγραφή» που λέµε λαϊκά. Είναι και κάποια παρά-
γραφος που λέει να πάµε σε µια επιτροπή να εξεταστούµε. Δεν
θέλω, δεν αντέχω. Φυσικός δικαστής πρέπει να διαχειριστεί τις
τύχες εκείνων των οποίων παραβιάζεται η υπέρτατη αξία της
προσωπικότητας. Που είναι απαραβίαστη η προσωπικότητα; 

Εγώ είµαι ένα, ενάµιση χρόνο σε επιδικία. Μπορεί να είµαι υπε-
ρευαίσθητος. Ε, δεν θα κάνω εκπτώσεις στις ευαισθησίες µου.
Δεν θα γίνω αναίσθητος για να αντέχω τις επιδικίες των σκοπι-
µοτήτων ή των λάθος συνταγµατικών εφαρµογών. 

Κλείνοντας, θα σας πω ένα στίχο από τον «Φωτεινό» του Βα-
λαωρίτη. Φώτη Γκρατσάνο νοµίζω λέγανε τον φεουδάρχη της
Λευκάδας. 

Και ο Φωτεινός του λέει: «Δεν γονατίζω, γιατί θα άφηναν τα
γόνατά µου µέγα χάσµα και θα ήταν κρίµα, τιµή να θάψω και
όνοµα µέσα σε αυτό το µνήµα». Αυτό σας το λέει -µε τη δική µου
σηµασιολόγηση που κάνω και φαντάζοµαι να την συµµερίζεστε-
ο συνάδελφός σας Βύρων Πολύδωρας, για τον οποίο ζητά το πό-
ρισµα να γίνει περαιτέρω έρευνα για τις ευθύνες του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από
το Δηµοτικό Σχολείο Λιβαδερού Κοζάνης και επίσης είκοσι επτά
µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµο-
τικό Σχολείο Φερών Έβρου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος, Βουλευ-
τής Λακωνίας του ΠΑΣΟΚ, για πέντε λεπτά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι στιγµές που στον πολιτικό βίο των ανδρών πρέπει να παίρ-
νουµε τις ευθύνες πάνω µας, να αναλαµβάνουµε τη βαρύτητα
των λόγων µας και θα πρέπει να είµαστε πολύ αυστηροί µε τους
εαυτούς µας. Και αυτό το λέω, γιατί εγώ δεν είµαι νοµικός, είµαι
πολιτικός, αλλά πάνω απ’ όλα είµαι γιατρός. 

Έτσι, λοιπόν, βίωσα στα έντεκα χρόνια της κοινοβουλευτικής
µου θητείας µια πικρή εµπειρία που λέγεται «υπόθεση
SIEMENS». Είναι µια υπόθεση, την οποία δεν ξέρω εάν την δια-
χειρίστηκε καλά η πολιτική ηγεσία του τόπου διαχρονικά. Δεν
ξέρω εάν, όταν η Νέα Δηµοκρατία ζητούσε να µπούµε σε συζή-
τηση στη Βουλή για το σκάνδαλο «SIEMENS», κάναµε καλά. Δεν

ξέρω εάν η Νέα Δηµοκρατία, όταν από το ΠΑΣΟΚ επισταµένως
ζητούσαµε την περίοδο που κυβερνούσε η Νέα Δηµοκρατία να
διερευνήσουµε την υπόθεση SIEMENS, έκανε καλά. 

Η υπόθεση είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ένας πα-
κτωλός χρηµάτων όλες αυτές τις ώρες που συζητούσαµε για το
σκάνδαλο «SIEMENS» κυκλοφορούσε στην Αίθουσα. Τα χρήµατα
αυτά ήταν χρήµατα του ελληνικού λαού και κάποιοι δεν τα δια-
χειρίστηκαν µε διαφάνεια. 

Το πολιτικό σύστηµα περνά δύσκολες στιγµές. Εγώ µπήκα
στην εξεταστική, µετά από τις εκλογές του 2009, για να πω ως
γιατρός τη γνώµη µου για τα ιατρικά µηχανήµατα. Παρακολού-
θησα, όµως, όλες τις εργασίες της επιτροπής µε πολύ σεβασµό
και πολλή υπευθυνότητα. Εγώ δεν µπορώ να πω για κανένα συ-
νάδελφο µου -δεν είµαι δικαστής- ότι τον έχουµε στείλει κατηγο-
ρούµενο. Εδώ δεν είµαστε δικαστές, ούτε δικαστήριο. Το
δικαστήριο θα αποφασίσει για κάποιους από εµάς εάν διαχειρί-
στηκαν την εξουσία και το δηµόσιο χρήµα µε φειδώ και µε δια-
φάνεια. Εµείς δεν κατηγορούµε κανέναν. Λέµε ότι το σκάνδαλο
«SIEMENS» θέλει µια περαιτέρω διερεύνηση, διότι τα χρήµατα
που λέει η εταιρεία ότι δόθηκαν σε Έλληνες πολιτικούς, σε πο-
λιτικά κόµµατα, αλλά και σε δηµόσιους λειτουργούς είναι πάρα
πολλά. 

Έτσι, λοιπόν, βλέπει κανείς ότι σε αυτή τη µεγάλη ιστορία
εµπλέκονται όλες οι εξουσίες, η νοµοθετική, η εκτελεστική και η
δικαιοσύνη. Θέλω να πω το εξής µόνο, χωρίς να έχω καµµία διά-
θεση να αµφισβητήσω τις ικανότητες κανενός δικαστή, χωρίς να
θέλω να πω ότι ο κ. Ζαγοριανός δεν είναι καλός δικαστής. Ο κ.
Παπανικολάου, όµως, όταν ήρθε στη Βουλή, είπε ότι υπήρχαν
θέµατα µε την παρουσία του κ. Ζαγοριανού ως προς την ανά-
κριση. 

Ξέρετε, τα τελευταία χρόνια κυκλοφορεί το νόµιµο και το
ηθικό. Ο κ. Ζαγοριανός είναι ένας νέος δικαστής, στον οποίο του
ανετέθη η υπόθεση. Πιστεύουµε ότι του ανετέθη καλόπιστα και
όχι µε υστεροβουλία η υπόθεση. Όµως, µια τόσο µεγάλη υπό-
θεση σε ένα τόσο νέο δικαστή; 

Θέλω να καταθέσω την εµπειρία µου. Όταν του έκανα την ερώ-
τηση εάν έχει κάποια σχέση µε πολιτικούς, το αρνήθηκε. Θέλω
να πω, όµως, ότι ο κ. Ζαγοριανός αφ’ ενός µεν το διδακτορικό
του το έκανε σε ένα συγκεκριµένο στέλεχος της τότε Κυβέρνη-
σης και αφ’ ετέρου η σύζυγός του έκανε το διδακτορικό της -
χωρίς να λέει αυτό τίποτα- σε ένα συγκεκριµένο δικηγόρο, που
ήταν υπερασπιστής του κ. Χριστοφοράκου. Δεν λέω ότι όλο αυτό
δεν ήταν νόµιµο. Δεν ξέρω, όµως, εάν ήταν ηθικό.

Θα ήθελα να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην
κοινωνία της αφθονίας και της κατανάλωσης ότι η κυρίαρχη ιδε-
ολογία είναι αυτή του ωφελιµισµού, που σηµαίνει πλουτισµό,
ίσως αθέµιτο, πάση θυσία µε οποιονδήποτε τρόπο και τίµηµα.
Σηµασία σήµερα δυστυχώς –γι’ αυτό φθάσαµε σε αυτό που φθά-
σαµε- είναι να φαίνεται τι έχεις. Το ακριβό αυτοκίνητο, το ακριβό
σπίτι, τι καταναλώνεις, πού περνάς διακοπές, αν καλοπερνάς.
Αυτά είναι τα κοινωνικά σύµβολα της ζωής και αυτά που µετράνε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαφθορά σήµερα έχει κοινω-
νική διαστρωµάτωση. Ξεκινά από τους οργανισµούς τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, τις εφορίες, τις πολεοδοµίες, το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και δεν θα πω όλο τον κατάλογο µέχρι κάτω. Η Ελλάδα
βρίσκεται λόγω όλων αυτών των καταστάσεων στο χείλος του
γκρεµού. Γίνεται µια προσπάθεια και σε αυτό το σηµείο του γκρε-
µού που φθάσαµε σήµερα υπάρχει ένα ερώτηµα: Γιατί αφεθή-
καµε να οδηγηθούµε σε αυτή την ανεξέλεγκτη κατάσταση και να
περνά σήµερα τόσο δύσκολα ο ελληνικός λαός; 

Η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα δεν είναι καθόλου απλή. Αν
δει κανείς τα σκάνδαλα της «SIEMENS», του Βατοπεδίου, των
οµολόγων, του Χρηµατιστηρίου, βλέπει ότι πίσω από όλα αυτά
εµπλέκονται πολιτικοί άνδρες και δηµόσιοι λειτουργοί, άνθρωποι
οι οποίοι δεν τήρησαν τον όρκο τους, όπως τον όρκο που δώ-
σαµε εµείς όταν ήρθαµε στη Βουλή. Δεν λειτούργησαν µε το vo-
lonté générale, δηλαδή τη λαϊκή ηθική βούληση και την
κατηγορηµατική προσταγή της δηµοκρατίας για διαφάνεια και
σεβασµό του δηµοσίου χρήµατος, αλλά µε το volonté de tous,
δηλαδή τη βούληση του πλουτισµού. Αυτό είναι το µεγάλο πρό-
βληµα που βιώνει η ελληνική κοινωνία.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω πολύ χρόνο. Είχα πολλά πράγµατα να πω, αλλά
µπορώ να τελειώσω µε το εξής. Σε ένα κράτος δικαίου θα έπρεπε
κανονικά µεταξύ της κρατικής εξουσίας και της διαφθοράς να
υπάρχει ένα τεράστιο χάσµα, µια ριζική ασυµφιλίωτη αντιπαλό-
τητα, αντιπαλότητα µέχρι θανάτου. Στο κράτος δικαίου δεν χωρά
η διαφθορά. Μια τέτοια εναντίωση στη διαφθορά θα πρέπει να
σκεφθούµε να την ξεκινήσουµε. 

Αυτή η εναντίωση στη διαφθορά να ξέρετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν επαληθεύεται σε θεσµικά ανώριµες δηµοκρα-
τίες. Εγώ δεν θέλω να πω ότι η δική µας δηµοκρατία δεν είναι
ώριµη. Η συµβίωση σε αυτές τις δηµοκρατίες εκδηλώνεται ανοι-
χτά και κινείται στο προσκήνιο. Ας µην επιτρέψουµε, λοιπόν,
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλο αυτό που βλέ-
πουµε τον τελευταίο καιρό, τη διαπλοκή µεταξύ όλων αυτών των
εξουσιών που ελέγχουν τη ζωή του τόπου, που προσπαθούν να
χαλιναγωγήσουν τη Βουλή των Ελλήνων, το δηµοκρατικό συναί-
σθηµα των πολιτών, να φέρουν την Ελλάδα στα αδιέξοδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο όνοµα του ελληνικού λαού,
του Συντάγµατος και της δηµοκρατίας µας, ο καθένας ας βάλει
το χέρι στην καρδιά και ας αποφασίσει τι πρέπει να γίνει µε το
σκάνδαλο «SIEMENS».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαέξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το 6ο
Δηµοτικό Σχολείο Χίου. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λαφαζάνη, όχι,
δεν θα µιλήσετε. Είναι τέσσερις οµιλητές ακόµη. Έχουµε συµ-
φωνήσει εν τη απουσία σας…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, αλλά ποιοι
έχουµε συµφωνήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συµφώνησε η Αίθουσα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ποια Αίθουσα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όλη η Αίθουσα, όλα τα

κόµµατα συµφωνήσαµε. Δεν µπορεί να γίνεται εξαίρεση, κύριε
Λαφαζάνη, επειδή εσείς αποφασίσατε ότι θέλετε να µιλήσετε
τώρα. Είναι ώρα να µιλήσει…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, αλλά δεν µιλώ
όποτε θέλω. Αλίµονο! Λέω, αν σύµφωνα µε τον Κανονισµό δικαι-
ούµαι. 

Δεύτερον, εγώ δεν συµφώνησα. Δεν ήµουν εδώ εάν ψήφισε το
Σώµα ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, δεν µπορεί να εξαι-
ρείτε τον εαυτό σας από την απόφαση της Ολοµέλειας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε,
να πω και εγώ µία κουβέντα. 

Λέω ότι σε αυτή την περίπτωση γίνεται µία συνεννόηση. Πά-
ντοτε ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, έγινε συνεννόηση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με ποιον έγινε η συνεννόηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έτυχε να λείπετε εκείνη

την ώρα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, µίλησε προηγουµένως ο κ.

Χαλβατζής, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακούστε, κύριε Λαφα-

ζάνη. Δεν θα µιλήσουν όλοι οι αγορητές. Θα µιλήσουν όσοι έχουν
ιδιαίτερους λόγους να οµιλήσουν και αµέσως µετά θα πάρουν
το λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Τέσσερις έχουν µείνει.
Είναι ο κ. Μαρκογιαννάκης, ο κ. Παπαθανασίου, ο κ. Παυλόπου-
λος. Νοµίζω ότι πρέπει να τους αφήσετε. Τι άλλο να σας πω;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, εγώ
είµαι από τους ανθρώπους που σε αυτή την Αίθουσα κοντεύω να
βγάλω σπυράκια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, τι θα κερδίσετε εάν
δώσω το λόγο στον κ. Μπεντενιώτη τώρα; Θα κερδίσετε κάτι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Να σας πω. Έχω µία υποχρέ-
ωση, γι’ αυτό ζητάω το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν έπρεπε, λοιπόν,
µισή ώρα πριν να µας το πείτε να ρυθµίσουµε τα θέµατα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Και εµείς έχουµε υποχρεώσεις…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Λαφα-

ζάνη, εγώ αναφέροµαι στο πόρισµα, συκοφαντούµενος …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εν πάση περιπτώσει

τώρα, δέχεστε να δώσουµε …
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μα, κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν δέχεστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχει προτεραιότητα ο κ. Μαρ-

κογιαννάκης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ κοσµώ

το πόρισµα, το κοσµώ κυριολεκτικά σε δεκατρείς ολόκληρες σε-
λίδες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα τηρήσουµε, λοιπόν,
τα συµφωνηθέντα και θα µιλήσετε πρώτος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτό δεν είναι συµφωνία. Αυτό
γίνεται κατά παραχώρηση δική µου, κύριε Πρόεδρε. Δεν υπάρχει
συµφωνία. Συµφωνία για να παραβιάσουµε τον Κανονισµό;
Έλεος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κοιτάξτε, υπάρχει ο Κα-
νονισµός και βάσει του Κανονισµού υπάρχει και µία δεοντολογία
κοινοβουλευτική. Δεν είθισται να δηµιουργούµε προβλήµατα σε
συναδέλφους, την ώρα που πρόκειται να υπερασπιστούν τους
εαυτούς τους. Είναι πρωτοφανές αυτό τώρα. Πρώτος θα οµιλή-
σετε, κύριε Λαφαζάνη, από τους Κοινοβουλευτικούς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε.
Να µιλήσει πρώτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Ιωάν-
νης Παπαθανασίου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
κυβερνητική πλειοψηφία της Εξεταστικής Επιτροπής για τη
«SIEMENS» αποφάσισε να µε συµπεριλάβει στο πόρισµά της, µία
ώρα πριν το καταθέσει, χωρίς να µε έχει καλέσει, χωρίς να µε
έχει ρωτήσει, χωρίς να έχει επικοινωνήσει µαζί µου, χωρίς να έχει
απευθύνει ερώτηµα, να µην έχει κάνει ούτε καν ένα τηλέφωνο.
Και βέβαια, δεν άκουσε την άποψή µου. Τότε χαρακτήρισα αυτή
την πράξη αθλιότητα και αυτή την λέξη την επαναλαµβάνω και
σήµερα µέσα στη Βουλή. Είναι αθλιότης αυτό.

Εκπλήσσοµαι µάλιστα µε τον κ. Παµπούκη, ο οποίος είναι και
νοµικός και απέδωσε τα εύσηµα στο πόρισµα. Και κάνω εδώ ένα
σαφή διαχωρισµό µεταξύ του πορίσµατος και της πολύ σοβαρής
δουλειάς που κάνανε επί τόσο καιρό οι συνάδελφοι στην επι-
τροπή. Απλώς, αυτό το πόρισµα ακυρώνει και εκθέτει και την ίδια
τους τη δουλειά και θα επανέλθω σε αυτό.

Ο κ. Παµπούκης, λοιπόν, αποδίδει τα εύσηµα στο πόρισµα και
µιλάει ταυτόχρονα για δικαιοκρατικό σύστηµα. Λέει, ότι εάν δεν
βασίζονται οι αποφάσεις στην δικαιοκρατία, τότε είναι γελοίες.
Κι ερωτώ εγώ τον κ. Παµπούκη, το νοµικό, εάν έχει ξαναδεί πε-
ρίπτωση να καταδικάζεται κάποιος -διότι στην ουσία το γεγονός
ότι µπήκα µέσα σε αυτούς για τους οποίους ζητείται περαιτέρω
διερεύνηση, θα συµφωνήσω µε τον κ. Πολύδωρα, είναι οιονεί κα-
ταδίκη, πάντως µοµφή- χωρίς καν να τον ακούνε. Αν το έχει ξα-
ναδεί, τότε πραγµατικά εγώ εκπλήσσοµαι και παραιτούµαι του
να συζητάω και να λέµε τώρα τι πρέπει να κάνουµε και τι δεν πρέ-
πει να κάνουµε σε ένα κράτος δικαίου.

Η επιτροπή, αφού άλλαξε µάλιστα δύο φορές τους λόγους για
τους οποίους πίστευε ότι έπρεπε να περιληφθώ στο πόρισµα, κα-
τέληξε τελικώς, στο ότι δήθεν εγώ δεν έκανα καµµία ενέργεια
από τις 13 Μαρτίου -διότι τότε έκανα αποδεκτή τη γνωµοδότηση
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, µία γνωµοδότηση που
υποδείκνυε τη διαδικασία που θα έπρεπε να ακολουθήσει το ελ-
ληνικό δηµόσιο στην υπόθεση της «SIEMENS»- παρά µόνο λίγες
ηµέρες προ των εκλογών.
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Κύριε Πρόεδρε, εάν είχατε τη στοιχειώδη ευαισθησία -διότι
υποχρέωση είχατε- να µε καλέσετε στην εξεταστική επιτροπή,
θα µπορούσατε εύκολα να αντιληφθείτε το µέγεθος των ανακρι-
βειών που διατυπώσατε εις βάρος µου και να προστατευθείτε
κιόλας. 

Σας ενηµερώνω, λοιπόν -και θα καταθέσω και όλα τα έγγραφα-
για όσα έγιναν µετά από αυτή την ηµεροµηνία, τα οποία εσείς
αποκαλείτε «τίποτα».

Στις 24 Φεβρουαρίου, λοιπόν, πράγµατι στάλθηκε η γνωµοδό-
τηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που είχε ζητήσει ο
προκάτοχός µου Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Παπαθανασίου,
αν µου επιτρέπετε, µην απευθύνεστε στον Πρόεδρο της επιτρο-
πής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, κακώς απευθύνοµαι στον
Πρόεδρο, αλλά είναι παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μπορείτε να απευθύνε-
στε στα µέλη της επιτροπής, στο σύνολο δηλαδή, όσοι αποφά-
σισαν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Καλώς. Στον Πρόεδρο και στο
σύνολο, λοιπόν, των µελών της πλειοψηφίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μπορεί να µπερδεύο-
νται και όσοι µας ακούνε και να νοµίζουν ότι εννοείτε εµένα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι, τον Πρόεδρο και την Πλει-
οψηφία µε ορισµένες εξαιρέσεις. Ο κ. Παντελής Οικονόµου είναι
εξαίρεση. Έχει µειοψηφήσει στα Πρακτικά. Δεν µπορώ να µην
το πω κύριε Οικονόµου, πώς να το κάνουµε! 

Είχε ζητήσει, λοιπόν, ο προκάτοχός µου Υπουργός τη γνωµο-
δότηση αυτή για τις δυνατότητες νοµικού χειρισµού της υπόθε-
σης «SIEMENS» και για την άσκηση αξιώσεων και την υποβολή
κυρώσεων. Ορίζει η γνωµοδότηση, ως προϋπόθεση, τη συγκέ-
ντρωση στοιχείων από τις δηµόσιες υπηρεσίες για την τεκµη-
ρίωση της ζηµιάς που υπέστη το ελληνικό δηµόσιο. Δεν µπορείς,
δηλαδή, να ζητήσεις αποζηµίωση, εάν δεν είναι τεκµηριωµένη η
ζηµιά. Αυτό τελικά το παραδέχονται όλοι και το ακούσανε όλοι.

Πάµε τώρα να δούµε από τις 24 Φεβρουαρίου, τι είναι αυτό το
«τίποτα» που δεν έκανα. 

Στις 13 Μαρτίου κάνω αποδεκτή τη γνωµοδότηση. Τη στέλνω
αµέσως στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους για να πράξει όσα
εκ του νόµου οφείλει. Η γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους αποστέλλεται στις 3 Απριλίου και προς όλα τα
Υπουργεία, προς όλες τις γενικές γραµµατείες, για να συγκε-
ντρωθεί όλο αυτό το υλικό, το οποίο θα τεκµηριώσει τη ζηµιά που
υφίσταται το ελληνικό δηµόσιο.

Στις 10 Απριλίου, αλλά και στις 7 Μαΐου το ελληνικό δηµόσιο
προβαίνει σε παραστάσεις πολιτικής αγωγής στον Δ’ Ειδικό Ανα-
κριτή του Πρωτοδικείου Αθηνών, για να µπορεί να αποκτήσει
πρόσβαση στη δικογραφία.

Στις 5 Μαΐου το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους κοινοποιεί σε
όλα τα Υπουργεία έναν κατάλογο µε είκοσι εννέα συγκεκριµένα
ερωτήµατα, προκειµένου να «διερευνηθούν» και όσες άλλες πτυ-
χές της υπόθεσης συνδέονται µε ζηµία του δηµοσίου.

Στις 22 Μαΐου ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Οικονο-
µίας αποστέλλει στη «SIEMENS» επιστολή µε την οποία της επι-
σηµαίνει την υποχρέωση να παρέχει τις αναγκαίες απαντήσεις
στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους που χειρίζεται την υπόθεση
αυτή νοµικά.

Στις 25 Μαΐου ο νοµικός σύµβουλος του Υπουργείου Οικονο-
µίας µε έγγραφό του καλεί όλους τους φορείς του Υπουργείου
να εφαρµόσουν τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους για τη «SIEMENS» και να απαντήσουν σε αυτό το ερω-
τηµατολόγιο µε τα είκοσι εννέα συγκεκριµένα ερωτήµατα. Και
αυτό το έγγραφο κοινοποιήθηκε και σε όλες τις γραµµατείες. 

Στις 24 Ιουνίου ο Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους µε ενηµερώνει µε επιστολή του ότι αναµένονται οι απαντή-
σεις των φορέων του δηµοσίου, όπως επίσης, ότι το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους έχει ζητήσει από 1ης Ιουνίου το σύνολο
των εγγράφων του ανακριτικού υλικού από το πρωτοδικείο.

Στις 17 Ιουλίου ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Οικο-
νοµίας στέλνει στη «SIEMENS» νέα επιστολή, µε την οποία επι-
σηµαίνει την αρνητική στάση της εταιρείας, όσον αφορά την

παροχή πληροφόρησης για την υπόθεση. Δηλώνει επίσης, ότι το
Υπουργείο θα επιµείνει στον καταλογισµό ευθυνών, µε στόχο την
προάσπιση των συµφερόντων του δηµοσίου. 

Στις 5 Αυγούστου, µετά από την προσφυγή της «SIEMENS»
στη διαιτησία, ορίζεται µε υπουργικές αποφάσεις ο διαιτητής εκ
µέρους του δηµοσίου και επιπλέον, εκτός από τα ορισθέντα µέλη
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, αναθέτουµε και σε ιδιω-
τική νοµική εταιρεία, την εκπροσώπηση του δηµοσίου στη δίκη,
για να έχει εξασφαλιστεί η καλύτερη δυνατή προάσπιση των συµ-
φερόντων του δηµοσίου.

Όλα αυτά τα έγγραφα είναι εδώ και τα καταθέτω στη Βουλή
για να διαπιστώσετε ότι είναι όλα αυτά τα «τίποτα», τα οποία δεν
κάναµε από την ηµέρα που βγήκε η γνωµοδότηση µέχρι τις πα-
ραµονές των εκλογών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Παπαθανασίου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι, λοιπόν σαφές, ότι η κυβερνητική πλειοψηφία απέκρυψε
µία σειρά από δηµόσιες πράξεις και ενέργειες που έγιναν επί των
ηµερών µου, µόνο και µόνο για να προσθέσει στα ονόµατα των
πολιτικών που έπρεπε να περιληφθούν στο πόρισµα για τη
«SIEMENS» και µερικά άλλα. Άκουσα ότι κάποιος τα είπε «η σάλ-
τσα». Ωραία, απονοµή δικαιοσύνης το να βάζουµε στο πόρισµα
κάποιον, χωρίς να τον ακούµε, χωρίς να τον ρωτάµε, χωρίς να
έχει απαντήσει, χωρίς να το ξέρει. Εγώ το έµαθα κατά σύµπτωση
από την κόρη µου που µε ξύπνησε για να µου ανακοινώσει ότι
είµαι στη λίστα των προς περαιτέρω διερεύνηση στη υπόθεση
«SIEMENS» και δεν γνώριζα γιατί. Και είναι εδώ παρών συνάδελ-
φος από το κόµµα της Πλειοψηφίας, που τον πήρα την άλλη
ηµέρα το πρωί για να µάθω, ποιος ήταν ο λόγος για τον οποίο
συµπεριελήφθηκα.

Είναι, λοιπόν σαφές, ότι η κυβερνητική πλειοψηφία συνειδητά
ψεύδεται, όταν υποστηρίζει ότι οι φορείς του ελληνικού δηµο-
σίου ενηµερώθηκαν για το τι πρέπει να πράξουν, λίγες ηµέρες
προ των εκλογών. Η επιστολή της 27ης Αυγούστου την οποία
επικαλούνται, ήταν η τρίτη κατά σειρά υπενθύµιση, γιατί η γνω-
µοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους είχε αποσταλεί
ήδη σε όλους τους φορείς του δηµοσίου, από τις 3 Απριλίου και
µε όλα τα υπόλοιπα, τα οποία είπα.

Και εγώ ερωτώ: Γιατί τόσα ψέµατα και παραλείψεις, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας της εξεταστικής επιτροπής;
Μέσα σε έξι µήνες που χειρίστηκα την υπόθεση, έκανα, χωρίς
καµµία ηµέρα καθυστέρηση, όσα έπρεπε να κάνω, σύµφωνα µε
τις υποδείξεις του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, και πολλά
παραπάνω. Και εγώ ερωτώ -γιατί δικαιούµαι να το ρωτήσω- εξε-
τάσατε τι έκανε η δική σας Κυβέρνηση, επί είκοσι µήνες µετά; 

Θέλετε να σας πω εγώ; Να δείτε τι απήντησε ο κ. Σαχινίδης
προχθές στη Βουλή, στις 6 Μαΐου σε σχετική ερώτηση για το
θέµα. Λέει, λοιπόν: «Ως προς το αστικό µέρος της υπόθεσης, ο
Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους έχει ζητήσει
από τις αρµόδιες υπηρεσίες των Υπουργείων να προσκοµίσουν
κάθε στοιχείο που θεµελιώνει ζηµιά του δηµοσίου ώστε να κατα-
στεί δυνατή η άσκηση αγωγών από το δηµόσιο». 

Πού είσαστε είκοσι µήνες µετά; Εκεί ακριβώς όπου εγώ σας
άφησα και που εσείς λέτε ότι δεν έκανα τίποτα. Και αφού, λοιπόν,
δεν σας ικανοποιούν αυτά που εγώ δεν έκανα, γιατί δεν ζητήσατε
να ελεγχθούν και ο κ. Παπακωνσταντίνου και ο κ. Σαχινίδης, οι
οποίοι εδώ και είκοσι µήνες δεν κατάφεραν να προχωρήσουν την
υπόθεση ούτε ένα βήµα πιο πέρα; 

Ρωτώ επίσης και την Κυβέρνηση, γιατί άκουσα τον κ. Πα-
µπούκη σήµερα και πρέπει να πάρει θέση. Η πλειοψηφία της επι-
τροπής αποφάσισε ότι η ζηµιά του ελληνικού δηµοσίου είναι 2
δισεκατοµµύρια ευρώ. Η ίδια η Κυβέρνηση, που έχει επισήµως
την ευθύνη για τον προσδιορισµό της ζηµιάς, δεν έχει προσδιο-
ρίσει ακόµη αυτή τη ζηµιά και έχουν περάσει είκοσι µήνες. Ακού-
σαµε σήµερα τα όσα είπε ο κ. Παµπούκης και αντιλαµβάνοµαι
και τη δύσκολη θέση στην οποία βρίσκεται, γιατί εδώ δύο πράγ-
µατα µπορεί να συµβαίνουν: Είτε έχει δίκιο ο κ. Παµπούκης και
αποδίδει εύσηµα στο πόρισµα –η εξεταστική επιτροπή έκανε
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καλά τη δουλειά της και πρέπει να αναζητηθούν ευθύνες από
τους αρµόδιους Υπουργούς της Κυβέρνησης γιατί δεν ζήτησαν
τα 2 δισεκατοµµύρια- είτε η εξεταστική επιτροπή δεν έκανε καλά
τη δουλειά της, άρα, στο βρόντο τα εύσηµα και θα πρέπει να πε-
ριµένουµε για να δούµε ποιο ποσό θα διεκδικήσει τελικά η Κυ-
βέρνηση και οι εταιρείες του δηµοσίου. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να πάρει καθαρή θέση, διότι εδώ είναι
ξεκάθαρα τα πράγµατα. Ή πρέπει η «SIEMENS» να δώσει 2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, εάν η ζηµιά είναι 2 δισεκατοµµύρια, ή πρέ-
πει η Κυβέρνηση να συµβιβαστεί µε λιγότερα και βέβαια θα
πρέπει να είναι έτοιµοι και οι Υπουργοί που θα υπογράψουν τα
λιγότερα, να υποστούν και την όποια κριτική ή τις όποιες συνέ-
πειες. Και αυτό δείχνει πού οδηγεί και ο λαϊκισµός. «Όποιος σκά-
βει το λάκκο του άλλου, πέφτει ο ίδιος µέσα». Εγώ περιµένω να
δω πώς τα 2 δισεκατοµµύρια θα γίνουν λιγότερα. Ποιος Υπουρ-
γός θα βάλει την υπογραφή του, για να δούµε πόσο εύκολα λαϊ-
κίζουµε, βάζοντας νούµερα τα οποία µετά τα βρίσκουµε οι ίδιοι
µπροστά µας.

Ξαναλέω «όποιος σκάβει το λάκκο του άλλου, πέφτει ο ίδιος
µέσα». Εγώ περιµένω και αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση του
κ. Παµπούκη.

Τέλος –και είναι πολύ σηµαντικό αυτό- είναι γνωστό ότι η
πρώτη γκάφα της κυβερνητικής πλειοψηφίας της επιτροπής ήταν
ότι επιχείρησαν να µε εµφανίσουν ότι δήθεν επί των ηµερών µου
καταργήθηκε η αρχή για το ξέπλυµα του βρώµικου χρήµατος –
ήταν η επιτροπή του κ. Ζορµπά- και ότι τάχα εγώ ήµουν υπεύθυ-
νος γι’ αυτό. Αυτή η αλλαγή της επιτροπής, πρώτον, δεν έγινε
επί των ηµερών µου. Έγινε από τον προηγούµενο Υπουργό. Και
δεύτερον, ότι δεν έγινε µε απόφαση, αλλά µε νόµο που ψηφί-
στηκε στη Βουλή.

Εγώ καταγγέλλω παραποίηση των Πρακτικών στην επιτροπή,
διότι θα το πω ευθέως: Δεν µπορεί ο κ. Παντελής Οικονόµου που
είναι και παρών – και είναι γραµµένο στα Πρακτικά αυτό- να δη-
λώνει στα Πρακτικά –το έχει δηλώσει πολλές φορές και δηµο-
σίως και προς τιµήν του- ότι κακώς κατηγορείται ο κ.
Παπαθανασίου ότι κατήργησε την Αρχή για το ξέπλυµα του βρώ-
µικου χρήµατος, διότι αυτό είχε γίνει πριν αναλάβει Υπουργός
Οικονοµίας. Μάλιστα στα Πρακτικά προειδοποιεί και την επι-
τροπή και λέει ότι προσέξτε, µην κάνουµε το λάθος και τον ανα-
φέρουµε και τελικά δεν είναι αυτός και ακυρωθεί όλη η δουλειά
της επιτροπής, επειδή απλά και µόνο εµείς του προσάπτουµε
κάτι για το οποίο δεν είναι υπεύθυνος. Αλλά βέβαια, τέτοια ήταν
η κοµµατική εµπάθεια της πλειοψηφίας της επιτροπής, που δεν
τον άκουσε και τελικά βεβαίως εξετέθη. 

Δεν µπορεί ταυτόχρονα ο κ. Παπαδηµούλης, που είναι επίσης
παρών, να έχει δηλώσει και αυτός στα µέσα ενηµέρωσης ότι το
βράδυ προσετέθη ο κ. Παπαθανασίου ως έβδοµος κατηγορού-
µενος –αυτά είναι λόγια του κ. Παπαδηµούλη από δηµόσιες συ-
ζητήσεις και δηλώσεις στα µέσα ενηµέρωσης, και πάλι προς
τιµήν του- για πράξη που δεν είχε τελέσει άλλος Υπουργός χωρίς
γραπτό σκεπτικό και ενώ δεν είχε κληθεί να καταθέσει στην επι-
τροπή.

Αφού, λοιπόν, αυτά τα δύο µέλη της επιτροπής απαντούν γιατί
η αρχική κατηγορία –ας µου επιτραπεί ο όρος- δεν ευσταθεί, εµ-
φανίζεται στα Πρακτικά της Βουλής –που προφανώς παραποιή-
θηκαν- η εισήγηση της κ. Τσόνογλου, η οποία µίλησε πριν από
λίγο και έφυγε, µε άλλο σκεπτικό το οποίο ήταν τελικά και το σκε-
πτικό που η κυβερνητική πλειοψηφία, αφού διαπίστωσε τη γκάφα
της, µε συµπεριέλαβε στο πόρισµα: σκεπτικό το οποίο ακούσατε
πριν και το οποίο ανατρέπεται πλήρως από τα σχετικά έγγραφα. 

«Τι έχεις Γιάννη;» το ερώτηµα, «κουκιά σπέρνω» η απάντηση.
Τουλάχιστον, όταν επεµβαίνετε στα Πρακτικά, κάντε το έξυπνα,
κάντε το σωστά, να είστε πιο προσεκτικοί, να µην εκτίθεσθε. Δεν
µπορεί να ρωτάει ο ένας «τι γίνεται µε τον Παπαθανασίου που –
υποτίθεται- δεν έκανε τίποτα» και ο άλλος να του απαντάει «κα-
τήργησε την Επιτροπή Ζορµπά». Εκτός εάν αυτό εσείς το
θεωρείτε ότι είναι σωστό, ότι τιµά την επιτροπή και τιµά και το
πόρισµα. 

Εγώ το θεωρώ αθλιότητα. Και είναι σαφές ότι λίγο πριν κατα-
τεθεί το πόρισµα της κυβερνητικής πλειοψηφίας κάποιοι έδρα-
σαν µε δόλο εις βάρος συναδέλφων. Και το λέω αυτό διότι

–ακούσαµε πριν τον κ. Πολύδωρα, υπάρχουν συνάδελφοι -και
πρώην συνάδελφοι- και δεν µιλάω µόνο για το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, αλλά και εις βάρος άλλων συναδέλφων- υπάρχει
η λογική να βάλουµε όλους τους Υπουργούς Οικονοµίας, ή µπο-
ρεί να υπάρχει η λογική βάλε και µερικούς για «σάλτσα», που
επαναλαµβάνω ότι ήταν το motto. Σε κάθε περίπτωση, αν δεν
υπάρχει δόλος, υπάρχει άγνοια. Και τα δύο είναι εξίσου επικίν-
δυνα για τη διερεύνηση τόσο σοβαρών υποθέσεων, γιατί είτε από
δόλο, είτε από άγνοια το αποτέλεσµα παραµένει το ίδιο. Τελικά
οι πραγµατικοί ένοχοι ήταν και παραµένουν στο απυρόβλητο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Κυριάκος Μητσοτάκης ζητεί
ολιγοήµερη άδεια απουσίας του στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρί-
νει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Το λόγο έχει η κ. Μαρία Κυριακοπούλου, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ

Αχαΐας, για πέντε λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σκάνδαλο «SIEMENS» είναι

µία σύνθετη υπόθεση µε οικονοµικές, πολιτικές και κοινωνικές
διαστάσεις. Μέσα από την έρευνα της εξεταστικής αναδείχθηκαν
οι παθογένειες της λειτουργίας του Κράτους και του πολιτικού
µας συστήµατος γι’ αυτό έχουµε υποχρέωση να αποκαταστή-
σουµε την τρωθείσα αξιοπιστία τους. 

Η οµόφωνη απόφαση της Βουλής, η σύγκλιση στα πραγµατικά
περιστατικά κατά την εξέταση των γεγονότων στις πολύµηνες
εργασίες της εξεταστικής, η οµοφωνία στο πόρισµα, µας επιβάλ-
λει να υπερασπιστούµε το θεσµικό µας ρόλο που πηγάζει από
την κυρίαρχη εξουσία, το λαό. Το οφείλουµε διότι ζούµε σε ένα
δηµοκρατικό κράτος και πρέπει να το δρούµε υπερασπιζόµενοι
τις αρχές της διαφάνειας και της ευνοµίας, διότι έτσι δικαιώνεται
η πολιτική στη συνείδηση των πολιτών.

Είναι αλήθεια ότι απαιτείται ένα ποιοτικό άλµα της πολιτικής,
ώστε οι φορείς της, δηλαδή τα κόµµατα και η κοινωνία, να δώ-
σουν νέα διάσταση στον πολιτικό σχεδιασµό, ξεκάθαρους, µη
αµφισβητούµενους κανόνες στη λειτουργία του κράτους ως συ-
νολικού εκφραστή των λειτουργιών και δράσεων πολιτών, κοινω-
νίας-αγοράς.

Να σηµειωθεί ότι οι εργασίες της εξεταστικής άρχισαν στις 3
Φεβρουαρίου του 2010 και έγγραφα της δικογραφίας αναζητού-
ντο καθ’ όλη τη διάρκεια των εργασιών της, δεδοµένου ότι η εξε-
ταστική δεν έλαβε εξαρχής µία ολοκληρωµένη δικογραφία, αλλά
πολλές διάσπαρτες δικογραφίες που αφορούσαν την έρευνα της
υπόθεσης. Η µελέτη της δικογραφίας του σκανδάλου της
«SIEMENS» και των αποτελεσµάτων των εργασιών της εξεταστι-
κής οδηγούν αβίαστα σε ένα συµπέρασµα. Η δικαιοσύνη στη συ-
γκεκριµένη περίπτωση επέδειξε χαρακτηριστική βραδύτητα σε
σχέση µε τη σπουδαιότητα της υπόθεσης, η οποία είχε και διεθνή
διάσταση. Μία ποινική υπόθεση, η εξέταση της οποίας ξεκίνησε
το 2005 και µέχρι σήµερα όχι µόνο δεν έχει φθάσει στο ακροα-
τήριο, αλλά δεν έχει περατωθεί η ανάκριση. Και αυτό παρά το
γεγονός ότι πληθώρα ενδείξεων έδειχναν από νωρίς την κατεύ-
θυνση προς την οποία οι δικαστικές αρχές έπρεπε να εστιάσουν
την προσοχή τους.

Οι αιτήσεις δικαστικών συνδροµών ή απαντήσεις σε δικαστικές
συνδροµές όπως της Ιταλίας, της Ουρουγουάης, του Λιχτενστάιν
και της Μεγάλης Βρετανίας, περιείχαν ένα κοινό στοιχείο: «για
να πραγµατοποιηθούν παράνοµες πληρωµές και δωροδοκίες
είχε σχηµατιστεί µία εγκληµατική οργάνωση από πρώην υψηλό-
βαθµα στελέχη της «SIEMENS»».

Συγκεκριµένα, στην από 28 Μαΐου 2009 αίτηση δικαστικής συν-
δροµής από την Εισαγγελία του Μιλάνο προς τις ελληνικές
αρχές, προκειµένου να διαπιστωθούν παράνοµες πληρωµές σε
δηµοσίους λειτουργούς, Έλληνες ή άλλους ευρωπαϊκών ή µη
κρατών, γίνονται ρητές αναφορές περί οργανωµένης εγκληµα-
τικής δραστηριότητας, διακίνησης µαύρου χρήµατος και εξώθη-
σης σε διαφθορά.
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Σύµφωνα µε καταγγελίες οι ιταλικές εταιρείες του οµίλου
«SIEMENS», καθώς και η ίδια «SIEMENS AG», είχαν χρησιµοποι-
ήσει συστηµατικά, από το τέλος της δεκαετίας του ’90 µέχρι το
2006 µία ελεγχόµενή τους εταιρεία, την «INTERCOM Telecom-
munication System AG», για να κατευθύνουν χρήµατα που προ-
ορίζονταν για πληρωµές φαινοµενικά, χωρίς λογική αιτία, υπέρ
ατόµων που θα µπορούσαν να βοηθήσουν στη σύναψη των συµ-
βάσεων σε διάφορες χώρες από όλο τον κόσµο.

Αναφέρεται δε, ότι στο πλαίσιο της έρευνας που διεξήχθη από
τις Δικαστικές Αρχές του Μονάχου και της Ελβετίας, ανακαλύ-
φθηκαν µαύρα ταµεία σε Ελβετία, Αυστρία, Λιχτενστάιν και
αλλού. 

Παρόµοιες διαστάσεις έλαβε το θέµα και στην Ουρουγουάη,
όπου επελήφθη το εξειδικευµένο κατά του οργανωµένου εγκλή-
µατος τµήµα της Ποινικής Δικαιοσύνης. 

Σε αίτηση δικαστικής συνδροµής γίνεται λόγος για διάπραξη
των αδικηµάτων της δωροδοκίας δηµοσίων υπαλλήλων και της
νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα κατά
παράβαση των διεθνών συµβάσεων των Ηνωµένων Εθνών για το
οργανωµένο έγκληµα και για τη διαφθορά. Διαπιστώθηκαν, δη-
λαδή, εγκληµατικές συµπεριφορές που ξεπερνούσαν τα εθνικά
σύνορα.

Όµοιες αναφορές για οργανωµένο έγκληµα, δωροδοκία και
ξέπλυµα στην Ελλάδα σχετικά µε τη σύµβαση του ΟΤΕ µε τη
«SIEMENS» γίνονται και στα έγγραφα της δικαστικής συνδροµής
που εστάλησαν από το Λιχνενστάιν. 

Αντιθέτως, από πλευράς ελληνικής δικαιοσύνης υπήρξε µια
όλως διαφορετική προσέγγιση, όπως προκύπτει από το περιεχό-
µενο των αιτήσεων δικαστικών συνδροµών, που υπεβλήθησαν
από Έλληνες δικαστικούς. Υποστήριζαν, δηλαδή, ότι τα στελέχη
της «SIEMENS» που διαχειρίστηκαν τα «µαύρα» ταµεία και χρη-
µατοδοτούσαν πρόσωπα και εταιρείες ανά τον κόσµο, λειτουρ-
γούσαν κατά των συµφερόντων της «SIEMENS AG», ενώ το
πραγµατικό όφελος ήταν της µητρικής εταιρείας για λογαριασµό
της οποίας ενεργούσαν. Κι ενώ προέκυπτε από πληθώρα εγγρά-
φων ότι τα υψηλόβαθµα στελέχη της εταιρείας διατηρούσαν τα
µαύρα ταµεία, δεν ασκήθηκε ποινική δίωξη µε τις διατάξεις του
οργανωµένου εγκλήµατος. Η έρευνα περιορίστηκε µόνο σε στε-
λέχη της «SIEMENS» Ελλάδος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή την υπόθεση «SIEMENS» είναι ευκαιρία η σηµε-

ρινή συζήτηση να ανοίξει τον ουσιαστικό διάλογο για την εφαρ-
µογή αξιών που δεν επιδέχονται διαφοροποιήσεις ερµηνειών,
αλλά και συγκεκριµένων κανόνων που οφείλουµε να υπηρετούµε,
ώστε να προσδιορίσουµε το πλαίσιο στο οποίο κινείται η εφαρ-
µοσµένη πολιτική. Σε αυτούς τους κανόνες οφείλουµε να υπα-
κούµε όλοι οι λειτουργοί του κράτους και της δικαιοσύνης, οι
οποίοι έχοντας προσωπική και λειτουργική ανεξαρτησία από το
συνταγµατικό µας χάρτη, επιβάλλεται να υπηρετούν το σύστηµα
αξιών, που σήµερα είναι το ζητούµενο. Άλλωστε το φαινόµενο
της διαπλοκής και της διαφθοράς πλήττει τον πυρήνα της δηµο-
κρατίας, δηλαδή τους κανόνες δικαίου και το κοινωνικό κράτος. 

Στη σκανδαλώδη υπόθεση της «SIEMENS» χρέος της δικαιο-
σύνης είναι να περατωθεί η ανάκριση, ώστε να καταλογιστούν οι
ευθύνες σε όσους ανήκουν και κυρίως να αποκαλυφθούν οι απο-
δέκτες των µαύρων ταµείων. 

Χρέος της Βουλής είναι να προχωρήσει στην περαιτέρω διε-
ρεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών πολιτικών προσώπων. 

Αυτή η εξεταστική µε τα όσα διαπίστωσε και συµπεριλαµβάνει
στο πολυσέλιδο και µε πολύπλευρες πτυχές πόρισµά της, απο-
τέλεσε κοµβικό σηµείο συναίνεσης των πολιτικών κοµµάτων, για
να υπηρετηθεί η αλήθεια και η διαφάνεια σε όλες τις λειτουργίες
της δηµόσιας ζωής της χώρας µας. 

Αυτή πρέπει να είναι η προσφορά στην κοινωνία, αυτό είναι το
χρέος µας απέναντι στις λειτουργίες του κράτους, οι οποίες έτσι
όπως καθιερώνει το Σύνταγµα την ανεξαρτησία τους, θα πρέπει
να συνεργάζονται για να υπάρξει ευνοµία στον τόπο µας και να
αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη των πολιτών στους θεσµούς.
Αυτό θέλει και ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ. Κυ-
ριακοπούλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και έξι
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο
«ΠΑΛΛΑΔΙΟ» Αγρινίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας για δέκα λεπτά.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Ιανουάριο του 2010 και συ-

γκεκριµένα στις 28 Ιανουαρίου 2010, βρισκόµουν σε αυτήν εδώ
τη θέση ως εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας προκειµένου να
αποφασίσουµε τη σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη
SIEMENS. Από την πλευρά της Κυβερνητικής Πλειοψηφίας την
Κυβέρνηση εκπροσωπούσε ο κ. Παµπούκης. 

Είχαµε πει τότε, ότι βεβαίως πρέπει να γίνει αυτή η εξεταστική
επιτροπή για ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα που βίωσε ο
τόπος. Συµφωνήσαµε όλοι. Αλλά εδώ είµαστε και παρακαλώ
δείτε στα Πρακτικά τι είχε πει ο κ. Παµπούκης και τι είχα πει εγώ:
Να συζητήσουµε για το µέγα σκάνδαλο και τις πτυχές του και να
βρούµε την αλήθεια. Αυτό ψάχναµε. Όχι εξιλαστήρια θύµατα και
κυρίως όχι πολιτικά παιχνίδια και διώξεις πολιτικών αντιπάλων.
Γιατί εάν γίνει αυτό και το σκάνδαλο, βεβαίως, θα συγκαλυφθεί
και από την άλλη πλευρά η αποστολή της Βουλής καθίσταται εξ
ορισµού ύποπτη. Θα έχει δίκιο ο κόσµος να λέει ότι η Βουλή όταν
ψάχνει για εξιλαστήρια θύµατα, συγκαλύπτει στην ουσία το σκάν-
δαλο και από εκεί και πέρα η αλήθεια δεν βγαίνει. 

Κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας -γιατί εσείς είστε που
αποφασίσατε, ιδίως για ορισµένους από µας, να αφήσετε σκιές
να πλανώνται- µε όσα κάνατε αδικήσατε τη δουλειά σας. Έχετε
καταστήσει το πόρισµα αυτό αντικείµενο συζήτησης, και εδώ και
έξω, όχι για τις πραγµατικές διαστάσεις του σκανδάλου, αλλά
για ισορροπίες που θελήσατε να κρατήσετε προκειµένου να στεί-
λετε ανθρώπους προς περαιτέρω έρευνα και βορά στον κόσµο
εκείνον, ο οποίος ψάχνει για την αλήθεια. Μόνο που πρέπει να
είστε βέβαιοι πως ό,τι και εάν συµβεί, επειδή η αλήθεια είναι γνω-
στή, δεν πρόκειται να θίξει ανθρώπους, οι οποίοι δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε το σκάνδαλο.

Αδικήσατε τη δουλειά σας, γιατί; Γιατί πράγµατι έγινε δουλειά,
ως ένα σηµείο τουλάχιστον. Τα πράγµατα πήγαν παραπέρα και
ορισµένες πτυχές τις είδατε και εδώ σήµερα να τις αποκαλύπτει
ο Υπουργός Δικαιοσύνης σε ό,τι αφορά τις ευθύνες της κυβέρ-
νησης του ΠΑΣΟΚ, της κυβέρνησης Σηµίτη. 

Όταν, όµως, έρχεστε και κορωνίδα όλου αυτού του πορίσµα-
τος είναι ορισµένα ονόµατα, εκ των οποίων τα περισσότερα δεν
έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα και τα οποία µπαίνουν ιδίως
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µόνο και µόνο για να
συντηρηθεί ο µύθος ότι υπάρχουν και άνθρωποι που δήθεν
εµπλέκονται στο σκάνδαλο, αλλά δεν έχουν παραγραφεί τα αδι-
κήµατα, εκεί πλέον καταστήσατε αυτό το πόρισµα εργαλείο για
τη δίωξη αντιπάλων και εργαλείο σπίλωσης ανθρώπων. 

Δεν ταιριάζει αυτό, κύριοι συνάδελφοι στη Βουλή. Έχουµε
ζήσει πολλά χρόνια σε αυτήν τη Βουλή. Με πολλούς από σας εί-
µαστε φίλοι, πέρα και έξω από πολιτικές διαφορές και οι περισ-
σότεροι από σας, αν όχι όλοι, ξέρετε τη ζωή µας και τη διαδροµή
µας. Την ξέρετε, γιατί δεν τόλµησε να την αγγίξει κανείς. Τώρα
καλλιεργούνται αυτές οι σκιές και νοµίζω ότι δεν σας τιµά. 

Και δεν είναι αλήθεια αυτό που είπε ο κ. Γρηγοράκος ότι: «Ξέ-
ρετε, στο πόρισµα αυτό δεν µιλάµε για ανθρώπους, µιλάµε γενι-
κότερα για την υπόθεση». Μιλάτε για ανθρώπους, κύριοι. Μιλάτε
για ανθρώπους για τους οποίους ζητάτε περαιτέρω έρευνα. Ξέ-
ρετε τι θα πει να µελετάς το µέγα σκάνδαλο της «SIEMENS» και
να γράφεις στο τέλος ότι ο άλφα, ο βήτα, ο γάµα και ο δέλτα πα-
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ρέβησαν το καθήκον τους, δεν εξυπηρέτησαν το δηµόσιο συµ-
φέρον και χρειάζεται περαιτέρω έρευνα; 

Αν υπήρχαν στοιχεία, εδώ είµαστε. Αλλά στα λίγα λεπτά που
µου αποµένουν θα σας πω γιατί και ως προς τη δική µου περί-
πτωση, όπως αποδείχθηκε και από το Βύρωνα τον Πολύδωρα και
για τη δική του, όπως από το Γιάννη Παπαθανασίου και όπως θα
αποδειχθεί σε λίγο και για το Χρήστο Μαρκογιαννάκη όχι µόνο
δεν είναι αλήθειες αυτά τα πράγµατα, αλλά είναι ντροπή να τα
συζητάµε αυτήν τη στιγµή και να δίνουµε στον κόσµο έστω την
αίσθηση ότι εµείς µπορεί να ευθυνόµαστε έστω και κατ’ ελάχι-
στον γι’ αυτό το µέγα σκάνδαλο το οποίο ταλάνισε και ταλανίζει
ακόµα τον τόπο, ακριβώς γιατί το συντηρούµε σε επίπεδο κά-
ποιων ανθρώπων που δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατι-
κότητα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Πρώτα-πρώτα άκουσα τον Πρόεδρο της Επιτροπής και φίλο,
κ. Βαλυράκη, να τα βάζει µε τη δικαιοσύνη. Καθένας κρίνει εάν
έχει δίκιο ή όχι. Εγώ, όµως, θα πω κάτι, κύριε Πρόεδρε, µιας και
τα βάλατε µε τη δικαιοσύνη ότι καθυστέρησε. Με ποια µέσα µπο-
ρούσε η δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της; Και εν πάση περι-
πτώσει, γιατί τάχα δεν έκανε η δικαιοσύνη τη δουλειά της; Γιατί
δεν έστειλε πολιτικά πρόσωπα, εκείνα που θέλατε, στη Βουλή;
Γιατί εδώ συνέβη το εξής αµίµητο. Στην υπόθεση των οµολόγων
η δικαιοσύνη ερευνούσε τρία ολόκληρα χρόνια, εκ των οποίων
τα δύο είναι στις µέρες σας και δεν µπορείτε να πείτε ότι ποδη-
γετείται από άλλους. Δεν βρήκε τίποτα. Δεν έστειλε ούτε ένα γε-
νικό γραµµατέα. Παρ’ όλα αυτά εσείς στο πόρισµά σας βάλατε
πολιτικά πρόσωπα µπροστά, το Δούκα, τον Κουρή, τον οποιον-
δήποτε. 

Το ίδιο κάνετε κι εδώ. Κανένα πολιτικό πρόσωπο, πλην των πε-
ριπτώσεων Τσουκάτου-Μαντέλη, τον οποίο Θεόδωρο Τσουκάτο,
ειρήσθω εν παρόδω, τον αφήσατε τον άνθρωπο. Δεν φτάνει που
τα πήρε για το ΠΑΣΟΚ και τα έδωσε, αλλά δεν είχατε πραγµατικά
τη στοιχειώδη γενναιότητα –γιατί ξέρω ότι συνάδελφοι εδώ
έχουν γενναιότητα µέσα τους- να υπερασπιστείτε ότι ο άνθρω-
πος τα πήγε και τα έδωσε στο κόµµα σας. Εδώ είναι το ζήτηµα.
Εκτός απ’ αυτά η δικαιοσύνη δεν έστειλε τίποτε άλλο. Εσείς,
όµως, εκεί. Δεν έστειλε τίποτε η δικαιοσύνη και τα βάζετε εσείς
µε κάποιους ανθρώπους, µε τον Μαρκογιαννάκη, µε τον Πολύ-
δωρα, µε τον Παπαθανασίου, µε τον Παυλόπουλο.

Είδατε να υπάρχει έστω και αιχµή πουθενά σε όλη τη δικογρα-
φία µέχρι τώρα; Ακούσατε για κάποιον από εµάς και ιδιαίτερα
για εµένα να έχω καµµία σχέση µε κάποιο Χριστοφοράκο ή µε τη
«SIEMENS» ή µε οτιδήποτε; Φύλλο και φτερό δεν κάνατε τους
λογαριασµούς µου µέσα και από την Επιτροπή Ξεπλύµατος Βρώ-
µικου Χρήµατος; Βρήκατε τίποτα; Υπάρχει έστω και η παραµικρή
αιχµή; Δεν την ξέρετε τη ζωή µας; 

Γράψατε αυτά που γράψατε αλλά όταν ήρθε η υπόθεση των
υποβρυχίων κάνατε ακριβώς το αντίστροφο. Εκεί η δικαιοσύνη
βρήκε πράγµατα που δεν τολµήσατε να τα ελέγξετε και έστειλε
εδώ να δούµε από πού ξεκινάει το σκάνδαλο των υποβρυχίων.
Εκεί βρήκατε τον κ. Τσοχατζόπουλο που είναι εύκολος στόχος.
Δεν βγάζω κανένα συµπέρασµα. Η δικαιοσύνη θα το βγάλει. Τα
κρύψατε όλα και λένε «να δούµε σε µια επιτροπή της Βουλής που
θα την κάνουµε εξεταστική». Ενώ η δικαιοσύνη σας ζητούσε να
πάτε από την αρχή δείχνοντας συγκεκριµένους ανθρώπους, συ-
γκεκριµένα µέλη ΚΥΣΕΑ, εκεί δεν κάνατε τίποτα. Μην ανοίξουµε
τίποτα. Στις άλλες που η δικαιοσύνη δεν είπε τίποτα, πήρατε την
πρωτοβουλία να µας βάλετε στο κάδρο µόνοι σας. Δεν είναι
κρίµα;

Και να τελειώσω για να µην σας κουράζω, γιατί αυτή η υπό-
θεση θα έχει συνέχεια και πιστεύω ότι θα έχουµε και άλλοτε την
ευκαιρία να µιλήσουµε. Αρκεί αυτοί που έγραψαν αυτό το πόρι-
σµα να µην ντρέπονται περισσότερο από όσο πρέπει να ντρέπο-
νται τώρα. 

Σε ό,τι µε αφορά, τι µου καταλογίζετε. Εγώ, κύριε Πρόεδρε,
το πιστεύω και το λέω ανοιχτά µέσα στη Βουλή. Εγώ δεν πιστεύω
ότι αυτό το κοµµάτι του πορίσµατος γράφτηκε από µέλη της.
Αποδεκτό µπορεί να έγινε. Επειδή σέβοµαι τουλάχιστον τις γνώ-
σεις σας, στις σχέσεις µας, τον τρόπο µε τον οποίο έχουµε λει-

τουργήσει εδώ, το λέω αυτό. Επαναλαµβάνω ότι ξέρετε τη ζωή
µας και την πορεία του καθενός. Εγώ πιστεύω ότι αυτά δεν γρά-
φτηκαν από εσάς. Σας δόθηκαν. Απλά βάλατε την υπογραφή
σας. Όχι ότι είναι λίγο αυτό. Βαρύ είναι. Δεν µπορώ να φανταστώ
όµως ότι µπορεί να γράφετε πράγµατα, τα οποία δεν έχουν
σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Τι µου καταλογίζετε; Δεν είδατε ότι δεν παραλάβαµε ποτέ το
C4I; Δεν είδατε όλοι σας ότι αυτή η αµαρτία που λέγεται C4I πα-
ραγγέλθηκε από το ΠΑΣΟΚ, εγκρίθηκε από το ΚΥΣΕΑ, έγινε µε
τη νοµοθεσία περί εξοπλιστικών, ούτε καν µε τη νοµοθεσία της
αστυνοµίας; Αν ο Χριστοφοράκος έλεγε ότι παραγγέλθηκε µια
µαϊµού ή ένα φάντασµα -όπως έλεγε- παραγγέλθηκε από εσάς.
Δεν αγγίζετε όµως τους κυρίους που το παρήγγειλαν. Το είπε ο
Βύρων Πολύδωρας προηγουµένως και θα το πει και ο Χρήστος
Μαρκογιαννάκης. Ο κ. Κώστας Σηµίτης στις απόψεις που σας
έστειλε δεν είδατε τι λέει; «Χωρίς αυτό», λέει, «δεν µπορούσα να
κάνω Ολυµπιακούς Αγώνες. Γι’ αυτό το πήρα». Το λέει στη σε-
λίδα έξι. 

Δηλαδή, τι λέτε στο πόρισµά σας; Δεν αγγίζουµε κανέναν από
αυτούς που παρήγγειλαν ένα σύστηµα το οποίο ο κ. Χριστοφο-
ράκος είπε ότι δεν υπήρχε ούτε κατά φαντασία. Ελάτε να δούµε
εκείνους που το παρέλαβαν! Δηλαδή, ο Μαρκογιαννάκης που το
παρέλαβε, γιατί δεν θα κάναµε Ολυµπιακούς Αγώνες χωρίς αυτό
και το λέει ο κ. Σηµίτης. Και είναι ύποπτος ο κ. Μαρκογιαννάκης
και όλοι όσοι στην πορεία, είτε πληρώναµε το ΤΕΤRΑ είτε κάναµε
τροποποιητικές για να βελτιώσουµε τις δικές σας αµαρτίες; Στο
πόρισµά σας εµείς είµαστε ύποπτοι. Εκείνοι που παρήγγειλαν τη
ρίζα της αµαρτίας είναι «άσπιλοι και αµόλυντοι». Είναι λογική
αλήθειας; Πιστεύει σοβαρά κάποιος από όσους µας ακούν αυτήν
την ώρα ότι ψάξατε την αλήθεια στο πόρισµα για τη «SIEMENS»; 

Τι µου καταλογίσατε; Για να δείτε πραγµατικά ότι κάνω αυτήν
την παραχώρηση στον εαυτό µου γιατί σας σέβοµαι και ξέρω τι
έχουµε περάσει εδώ µέσα, όταν σας λέω ότι αποκλείεται να το
γράψατε εσείς και οι συνάδελφοι που έβαλαν την υπογραφή
τους. Τι µου καταλογίζετε; Μου καταλογίζετε στο πόρισµα ότι
δεν έκανα καλά τα καθήκοντά µου και χρειάζεται περαιτέρω
έρευνα διότι στις 25 Οκτωβρίου 2008 έκανα την έβδοµη τροπο-
ποιητική σύµβαση του C4I και είπα ότι το σύστηµα εκπαίδευσης
πρέπει να πάει αργότερα. Και µε τον τρόπο αυτό, λέει, κατέ-
στησα δυνατή την παραλαβή του C4I στο σύνολό του! Η διατύ-
πωση είναι δική σας µέσα στο πόρισµα. Στο κάτω-κάτω
δεκαπέντε γραµµές έχετε για µένα χωρίς κανένα αποδεικτικό
στοιχείο πουθενά. Και φυσικά όταν ήρθα στην επιτροπή, δεν µε
ρωτήσατε γι’ αυτό, όπως δεν ρωτήσατε καθόλου τον κ. Παπαθα-
νασίου.

Η απόφαση που υπέγραψα είναι εδώ, κύριοι συνάδελφοι, την
οποία καταθέτω και στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Προκόπης Παυλόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ούτε αυτή δεν κάνατε τον κόπο να διαβάσετε; Γι’ αυτό σας
λέω ότι σέβοµαι τις υπογραφές σας και γι’ αυτό λέω ότι µάλλον
δεν τα γράψατε εσείς.

Εγώ τι έκανα σ’ αυτή την απόφαση; Ξέρετε ότι λόγω των δικών
σας αµαρτιών και του άθλιου τρόπου µε τον οποίο είχε γραφτεί
η σύµβαση έπρεπε τον Οκτώβριο του 2008 να παραλάβουµε το
σύστηµα εκπαίδευσης του C4I, τη στιγµή που είχαµε πει ότι είναι
ένα σαπάκι αυτό το οποίο απέµενε και δεν µπορούσαµε σε καµ-
µία περίπτωση να το παραλάβουµε στο σύνολό του και εγώ και
ο Μαρκογιαννάκης και δεν το παραλάβαµε ποτέ. Επειδή λοιπόν
δεν µπορούσαµε να το παραλάβουµε και δεν το παραλάβαµε, τι
συνέβη; Τροποποίησα τη σύµβαση και είπα ότι είναι αδύνατο να
γίνει η εκπαίδευση επί ενός συστήµατος που δεν είναι έτοιµο και
δεν µπορεί να είναι έτοιµο. Και λέω ότι η παραλαβή του συστή-
µατος εκπαίδευσης θα γίνει µόνο αν παραληφθεί και όποτε πα-
ραληφθεί το σύνολο του C4I. Δεν προστάτευσα τα συµφέροντα
του δηµοσίου; Τι έπρεπε να κάνω; Να µην τροποποιήσω τη σύµ-
βαση και να το παραλάβω; 

Αλλά έκανα και κάτι άλλο το οποίο παραλείψατε να το πείτε. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Τα είπα όλα και εξηγώ ότι δεν το παραλαµβάνω, γιατί δεν µπο-

ρεί να γίνει παραλαβή, αφού έχω την οµόφωνη γνώµη της Επι-
τροπής Παραλαβής που µου λέει: «Μη το παραλάβεις. Ποια
εκπαίδευση σε ποιους ανθρώπους και επί ποίου συστήµατος;».
Στο τέλος, υπάρχει παράγραφος, που ξεχάσατε να το βάλετε, ω,
του θαύµατος! Επειδή έπρεπε να πληρώσουµε γι’ αυτό το
πράγµα, παρακράτησα το ποσό των 800.000 ευρώ, που τόσο
ήταν και δεν το πλήρωσε φυσικά το ελληνικό δηµόσιο, ούτε
ευρώ. 

Ρωτώ στον Προκόπη Παυλόπουλο –και εξατοµικεύω τη δική
µου ευθύνη- τι καταλογίζετε; Ότι δεν παρέλαβα καθόλου το C4I;
Ότι είπα πως δεν παραλαµβάνω ούτε καν το σύστηµα εκπαίδευ-
σης, γιατί δεν ήταν δυνατόν να παραληφθεί; Το γεγονός ότι δεν
πήρε επί των ηµερών µου ούτε ευρώ η «SAIC» και η «SIEMENS»,
γιατί παρακράτησα τις 800.000 ευρώ; Και είµαι εγώ υπόλογος
και όχι εκείνοι που παρήγγειλαν το C4I; 

Αυτή είναι η αλήθεια για τη «SIEMENS»; Μπορώ να την ανεχθώ
εγώ και οι συνάδελφοι εδώ και να αφήνετε να πλανώνται αυτές
οι σκιές και να αφήνετε να πλανάται ότι: «Ξέρετε, θα βρεθούν,
τριάντα Βουλευτές, θα φτιάξουµε και την Προανακριτική περί ευ-
θύνης Υπουργών, να µας πει η επιτροπή τι θα γίνει»; Δεν έχετε
το θάρρος εσείς να πείτε ότι δεν υπάρχει καµµία ευθύνη ανθρώ-
πων γι’ αυτά τα πράγµατα; Σας µένει στην ψυχή και στη συνεί-
δησή σας η παραµικρή σκιά ότι τα πήρε κανείς από εµάς και εγώ
προσωπικά για τη «SIEMENS»; Σας µένει η παραµικρή αµφιβολία
ότι έκανα τη δουλειά µου και το καθήκον µου; 

Με αυτόν τον τρόπο ξέρετε τι λέτε στους συναδέλφους σας;
Θα το δείτε. Πρώτον, πού να βάλουν υπογραφή; Σε οτιδήποτε
µπορούν να βάλουν υπογραφή θα τρέµουν τον ίσκιο τους. Και
διδάσκετε και κάτι άλλο. Ελπίζω ότι η παράταξή µου, όταν γίνει
Κυβέρνηση –γιατί αυτή είναι η παράταξή µου- δεν θα το ακολου-
θήσει, γιατί δεν ακολουθούµε τον ίδιο δρόµο. Είναι ένας ωραίος
τρόπος εξόντωσης των πολιτικών αντιπάλων, όταν έχει κανείς
την πλειοψηφία. 

Νοµίζετε ότι επειδή σπέρνετε πάνω σε ορισµένους ανθρώπους
αµφιβολίες ότι η παράταξη στην οποία ανήκω και η κυβέρνηση
την οποία υπηρέτησα πλήττεται. Κάνετε λάθος. Γιατί µιας και ο
συνάδελφος και φίλος Βύρων Πολύδωρας έκλεισε µε ένα στίχο
του «Φωτεινού» του Βαλαωρίτη, επιτρέψτε µου να κλείσω µε ένα
στίχο του Οδυσσέα Ελύτη από τη «Μαρία Νεφέλη» που λέει: «Τη
συµφορά που συµφέρει, λογάριαζέ την για πόρνη». Και αυτό
είναι πολύ µεγάλη αλήθεια ιδίως στον χώρο της πολιτικής.

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Προκόπη Παυλόπουλο. 
Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Χρήστος Μαρκο-

γιαννάκης για δέκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Όσο µίλησε ο κ. Πολύδωρας,

κυρία Πρόεδρε. Εγώ έχω δεκατρείς σελίδες λιβελογράφηµα σε
βάρος µου. Οι άλλοι συνάδελφοι µου έχουν µισή σελίδα. Εποµέ-
νως δικαιούµαι κάτι παραπάνω από τους υπόλοιπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εντάξει θα υπάρξει ανοχή
αλλά προσπαθήστε σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι το σκάνδαλο είναι µέγα
και εκ των προτέρων λέω ότι και το κουκούλωµα είναι µέγιστο.
Καµµία αµφιβολία ότι από τους µιζαδόρους, κοµπιναδόρους,
κλέφτες, απατεώνες, όλους αυτούς που απ’ αυτήν την ιστορία
που λέγεται σκάνδαλο «SIEMENS» δεν υπάρχει περίπτωση να τι-
µωρηθεί κανείς, όπως δεν τιµωρήθηκε για το Χρηµατιστήριο,
όπως δεν τιµωρήθηκε για τις µίζες των ΔΕΚΟ, όπως δεν τιµωρή-
θηκε για τις µίζες των προµηθειών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Αλήθεια, εκείνη η επιτροπή για τους πυραύλους ΤΟR Μ1 που
διέκοψε την ώρα που χτυπούσαµε την πόρτα για να µπούµε σε
µια τράπεζα να µας πουν ποιοι πήρανε τα χρήµατα τι απέγινε;
Θα πήγαιναν κάποιοι συνάδελφοι στη Ρωσία να παρακολουθή-
σουν κάποιες δίκες, να δουν τι θα γίνει µε τις δίκες και µετά θα
επανερχόµασταν. Πάει και αυτό, κουκουλώθηκε. Όπως κουκου-

λώθηκε το µέγα σκάνδαλο των Ολυµπιακών Αγώνων.
Καταγγέλλω ότι από αυτά που είδα, από αυτά που διάβασα,

από αυτά που έχω υπ’ όψιν µου, οι Ολυµπιακοί Αγώνες κόστισαν
τουλάχιστον πέντε φορές πάνω από το πραγµατικό τους κόστος.
Το έχω καταγγείλει δεκάδες φορές από του Βήµατος αυτού,
στην εξεταστική επιτροπή, σε συνεντεύξεις Τύπου, στον τέως
Πρόεδρό µου, τον κ. Σαµαρά, µε επιστολή την οποία έστειλα στις
20 Μαΐου. Ουδείς συγκινείται. Και εγώ αυτήν τη στιγµή προκαλώ
τη Βουλή. Θα είµαστε ανάξιοι της αποστολής µας και των καθη-
κόντων µας, εάν αυτό το µεγάλο σκάνδαλο το αφήσουµε χωρίς
να το ερευνήσουµε. Τι φοβόµαστε; Τους µεγαλοεργολάβους;
Τους καναλάρχες, οι οποίοι τα έχουν πάρει; Αν τους φοβόµαστε,
να πούµε ότι τους φοβόµαστε. Το µεγάλο σκάνδαλο, λοιπόν, των
Ολυµπιακών Αγώνων κουκουλώνεται και µέρος του σκανδάλου
αυτού είναι αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα, το C4I, στο οποίο
θα αναφερθώ, αγαπητοί συνάδελφοι, στη συνέχεια.

Πρώτον, εµένα µε εντυπωσίασε το πόσο καθυστέρησε το πό-
ρισµα να έρθει στη Βουλή. Κατετέθη στις 24 Ιανουαρίου. Ο κ.
Παπαδηµούλης προηγουµένως το τόνισε αυτό. Επανέρχοµαι
λέω το εξής πράγµα: Στις 24 Ιανουαρίου κατετέθη. Στις 25 Φε-
βρουαρίου έστειλα επιστολή στον κ. Παπανδρέου και στον κ. Σα-
µαρά. Τους λέω: «Είναι αδιανόητο να συµβαίνει αυτό το οποίο
συµβαίνει. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, επειδή λασπώθηκα και
επειδή δεν το αντέχω αυτό, εσείς που το κόµµα σας έχει από εξή-
ντα Βουλευτές καταθέστε αίτηµα στον Πρόεδρο της Βουλής να
εγγράψει το θέµα της συζήτησης στην ηµερήσια διάταξη».
Αγνοήθηκα. Στις 4 Απριλίου επανέρχοµαι µε δεύτερη επιστολή,
πάλι προς τον κ. Παπανδρέου και τον κ. Σαµαρά. Ο κ. Παπαν-
δρέου έσπευσε, φρονίµως ποιών. Την επόµενη µάζεψε ογδόντα
τέσσερις, αν δεν κάνω λάθος, υπογραφές, τις κατέθεσε την επό-
µενη µέρα στη Βουλή και έτσι είχα την εντύπωση ότι τις ηµέρες
εκείνες θα συζητείτο και το πόρισµα. Αµ δε! Πέρασε ένας µήνας
και τόσες µέρες. Η Νέα Δηµοκρατία, το κόµµα µου, αυτό στο
οποίο έδωσα την επιστήµη µου, τη δουλειά µου, την οικογένειά
µου και αγωνίστηκα τριάντα χρόνια, ξέρετε τι µου έδωσε, πώς
µου απήντησε; Με µία επιστολή που έλεγε ότι είµαι αήθης. Αυτό
είναι το ένα παράσηµο που πήρα από τη νέα Νέα Δηµοκρατία και
το άλλο παράσηµο είναι το κοµµατικό έντυπο, το οποίο ορίστε
πώς µε έχει κατατάξει, τις τέσσερις φωτογραφίες τις διακρίνετε.
Αυτά είναι τα παράσηµά µου από τη νέα Νέα Δηµοκρατία. 

Καταθέτω στη Βουλή και την εφηµερίδα και την επιστολή και
τις επιστολές που έστειλα προς τον κ. Παπανδρέου και τον κ. Σα-
µαρά. Είναι συστηµένες, τις έλαβαν αυθηµερόν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα στο πόρισµα. Κύριοι συνάδελφοι, παρακολού-
θησα µε πολύ µεγάλη προσοχή τη σηµερινή διαδικασία και συ-
ζήτηση. Παρακολούθησα µε προσοχή και τις εργασίες της
επιτροπής. Διάβασα όλα τα πρακτικά και έχω µία απορία. Οι πε-
ρισσότεροι οµιλητές είπαν ότι το πόρισµα ως κείµενο αδικεί τις
εργασίες της επιτροπής. Ασφαλώς το πόρισµα είναι απαράδε-
κτο. Είναι ένα συνονθύλευµα ψεύδους, συκοφαντίας, ύβρεων.
Αλλά πού βρήκατε τις εργασίες της επιτροπής -και οµιλώ πάντα
για την Πλειοψηφία- ότι ήταν µία επιτροπή, η οποία ήθελε να
αποκαλυφθεί η αλήθεια; Να σας πω τι γινόταν; Επιλεκτική επι-
λογή, επιλεκτική παρουσία µαρτύρων. Μόνο εκείνοι που ήθελε η
πλειοψηφία ερχόντουσαν. Θα σας πω χαρακτηριστικά το εξής:
Μαραβέλης µάρτυρας, γνωστός πασοκάνθρωπος στην Αστυνο-
µία. Εκλήθη τρεις φορές. Το δε όνοµά του µνηµονεύεται µέσα
στο πόρισµα τουλάχιστον δεκαπέντε φορές ως το πνεύµα της
αληθείας για αντίκρουση παντός άλλου ισχυρισµού. 

Έκανα αίτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κληθεί ο κ.
Νασιάκος, ο Αρχηγός της Αστυνοµίας, ο κ. Αγγελάκος, ο Αρχη-
γός της Αστυνοµίας, τέσσερις τεχνικοί σύµβουλοι και να ζητηθεί
από την Αστυνοµία εάν χρησιµοποιείται σήµερα ή όχι το C4I στον
έκτο όροφο του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης δίπλα από το γρα-
φείο του Αρχηγού που είναι η αίθουσα επιχειρήσεων, όπου υπάρ-
χουν και λειτουργούν σήµερα είκοσι υποσυστήµατα και
διαλειτουργούν. Ζήτησα εγγράφως να ερωτηθεί η Αστυνοµία και
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το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης εάν κατά τη διάρκεια του 2007 ζη-
τήθηκε δύο φορές από τη «SAIC» να ξεκλειδώσει το C4I, να λει-
τουργήσει εν όψει του Final Four του µπάσκετ, του Champions
League του ποδοσφαίρου και για τη Eurovision, τρεις φορές. Και
ηρνήθη η επιτροπή να καλέσει µάρτυρες και ηρνήθησαν να ζη-
τήσουν τα έγγραφα και τα ζήτησα εγώ µε τη διαδικασία κατάθε-
σης εγγράφων και θα τα καταθέσω στη συνέχεια. Όπου εκεί τι
λέει; Προσέξτε τι λέει η Αστυνοµία. Μετά µου µιλάτε εµένα για
καταγγελίες της συµβάσεως και µου λέτε να πάµε στη διαιτησία.
Όταν έρχεται η ίδια η Αστυνοµία και λέει ότι το α’, το β’, το γ’, το
ω’ υποσύστηµα λειτουργούν και διαλειτουργούν, πώς θα πας
στην καταγγελία και στη διαιτησία στη συνέχεια; Και λυπάµαι
πάρα πολύ που γίνοµαι µάντης κακών, αλλά θα δείτε τι θα γίνει
µε τη διαιτησία που είναι σε εξέλιξη.

Ο πολιτικός δεν πρέπει, αγαπητοί συνάδελφοι, να κάνει αυτό
που είναι αρεστό κάποια στιγµή στη κοινή γνώµη. Δεν πρέπει να
κάνει εκείνο το οποίο θα εισπράξει χειροκροτήµατα. Θα πρέπει
να κάνει εκείνο που είναι ωφέλιµο, εκείνο που θα ωφελήσει εν
τέλει. Ήξερα και εγώ να καταγγείλω τη σύµβαση. Ήξερα και εγώ
να εισηγηθώ να καταγγείλω, διότι εγώ δεν είχα αρµοδιότητα ούτε
να καταγγείλω ούτε να βάλω υπογραφή του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας που διαχειριζόταν το θέµα. Αλλά, επειδή εγώ επί της ου-
σίας οµολογώ ότι είχα αποσπάσει την εµπιστοσύνη και του κ.
Βουλγαράκη και του κ. Σπηλιωτόπουλου και του ΚΥΣΕΑ και του
Πρωθυπουργού, αποδέχοµαι την όποια ευθύνη εκ της ουσιαστι-
κής διαχείρισης. Ήταν, λοιπόν, πάρα πολύ εύκολο σε εµένα να
εισηγηθώ κάποια στιγµή την καταγγελία. Σκεπτόµουν όµως τι θα
επακολουθήσει. 

Και έρχοµαι τώρα στο θέµα του τρόπου που γινόταν αυτή η
περίφηµη διαδικασία. Είκοσι δύο χρόνια είµαι Βουλευτής. Έχω
συµµετάσχει, αγαπητοί συνάδελφοι, σε πάρα πολλές εξεταστι-
κές επιτροπές, έχω συντάξει προσωπικά αρκετά πορίσµατα. Τα
έχω γράψει εγώ, γιατί αυτό εδώ δεν το έχει γράψει ούτε ο πρό-
εδρος της επιτροπής, αµφιβάλλω δε αν το έχει γράψει κάποιος
άλλος συνάδελφος-µέλος της επιτροπής. Και εγώ θα οµολογήσω
ότι πάντα υπεισέρχετο ο παράγων κοµµατικό συµφέρον. Όσο και
αν λέµε ότι πρέπει να είµαστε αµερόληπτοι, όσο και να λέµε ότι
πρέπει να τα βλέπουµε τα πράγµατα αντικειµενικά, δεν µπο-
ρούµε να γίνουµε δικαστές. Αλλά αυτό το οποίο συνέβη εδώ
ήταν άνευ προηγουµένου. Πλην της επιλεκτικής επιλογής των
µαρτύρων είχαµε και τη συµπεριφορά προς τους µάρτυρες.
Όταν ο µάρτυρας ο οποίος κατέθετε ήταν αρεστός, θωπείες. Ο
κ. Μαραβέλης, ο κ. Τρεπεκλής, ο κ. Χηνοφώτης, τεµενάδες. Όταν
κατέθετε κάποιος µάρτυρας που δεν άρεσαν στον πρόεδρο αυτά
τα οποία έλεγε -ο οποίος αποχώρησε της Αιθούσης µε την άνοδό
µου στο Βήµα- ουσιαστικά µαρτυρούσε ο µάρτυρας, αγαπητοί
συνάδελφοι, γινόταν µάρτυρας, οσιοµάρτυρας. 

Έχω εδώ την κατάθεση και θα διαβάσω δέκα λέξεις. Είναι
εντυπωσιακό αυτό το οποίο συνέβαινε. Μάρτυρας Καταβάτης.
Ποιος είναι ο Καταβάτης; Νοµικός Σύµβουλος µετακλητός στο
Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης. Είχε προσληφθεί από την Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ. Δεν έχει σηµασία, ήταν εξαιρετικός άνθρωπος.
Καταθέτει. Πετάγεται η κ. Τσόνογλου: «Να σας κάνω µια ερώ-
τηση. -Μάρτυρας: Αφήστε µε σας παρακαλώ να τελειώσω. -Βα-
σιλική Τσόνογλου: Όχι, σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σας κάνω
µια ερώτηση. -Μάρτυρας: Μα, δεν µε αφήνετε να ολοκληρώσω.
-Τσόνογλου: Κύριε µάρτυς, στο διάστηµα διάστηµα τάδε.. -Μάρ-
τυρας: Συγγνώµη, δεν µπορώ να σας παρακολουθήσω». Εκεί η
κ. Τσόνογλου, να µην καταθέσει ο µάρτυρας αυτό που έπρεπε
να καταθέσει.

Και προχωρώ παρακάτω λέγοντας το εξής: Κύριοι συνάδελ-
φοι, εγώ δεν ανέβηκα στο Βήµα να εκλιπαρήσω. Όσα είπα και
όσα θα πω από εδώ και κάτω δεν θα είναι καθόλου στρογγυλε-
µένα, διότι εγώ πιστοποιητικά εντιµότητας µε το να κουκουλωθεί
µια υπόθεση δεν θέλω. Τα πιστοποιητικά εντιµότητας που δί-
νουµε εµείς εδώ µέσα δεν έχουν πέραση έξω. Είναι κάλπικα δυ-
στυχώς, εκεί φτάσαµε. Το θεωρούν κουκούλωµα. 

Γι’ αυτό λέω εκ των προτέρων πως ξέρω ποια θα είναι η πορεία
από εδώ και πέρα. Η πορεία θα είναι: Πρόταση για προκαταρ-
κτική επιτροπή. Θα φέρουν τους εισαγγελείς να γνωµοδοτήσουν.
Γι’ αυτό έγινε ο νόµος, κύριε Υπουργέ, διότι άλλη η νοοτροπία

του εισαγγελέως σε σχέση µε την προκαταρκτική εξέταση που
είναι «ψωµοτύρι», που είναι υποχρεωµένος να κάνει σε κάθε υπό-
θεση και άλλη η διαδικασία της Βουλής που είναι δεινή προ-
σβολή στο πρόσωπο του πρώην Υπουργού, του πρώην µέλους
της κυβέρνησης όταν αρχίζει µια διαδικασία έρευνας στο πλαίσιο
της προκαταρκτικής επιτροπής. 

Οι εισαγγελείς προφανώς θα πουν για µένα και τον κ. Παυλό-
πουλο. Για τους υπολοίπους θα πούνε «νόµω αβάσιµο», γιατί έχει
παραγραφεί, το άρθρο 86 έχει υποστεί την αποσβεστική προθε-
σµία, ώστε να δικαιολογηθεί το γεγονός «να, δεν µπορούµε να
κάνουµε τίποτα. Οι εισαγγελείς µας λένε πάµε στον Μαρκογιαν-
νάκη και τον Παυλόπουλο». Ε, λοιπόν, µπράβο το σκάνδαλο
«SIEMENS» θα πάει στον Παυλόπουλο και τον Μαρκογιαννάκη! 

Έτσι θέλω, για να δει η κοινωνία πού το πάτε. Από εκεί και
πέρα θέλω να πάω στο δικαστήριο, στο φυσικό µου δικαστή, για
να µπω εδώ µέσα χαµογελαστά και να ντρέπεστε να µε κοιτάτε
όσοι µε παραπέµψατε. Γιατί; Τι έκανα; Τίποτα άλλο από τη δου-
λειά µου.

Θα σας πω τώρα εν τάχει τι έκανα, αγαπητοί συνάδελφοι.
Όταν πήγα στο Υπουργείο Δηµοσίας Τάξης τον Μάρτιο του 2004
βρήκα µια τραγική κατάσταση όσον αφορά το C4I για το οποίο
δεν ενηµερώθηκα ούτε µε µια λέξη. Υπήρχαν καθυστερήσεις. Το
έργο έπρεπε corpora να παραληφθεί στις 15 Απριλίου για να ξε-
κινήσουν οι διαδικασίες των τεστ παραλαβής, των δοκιµών µετά
από ένα µήνα. Δεν είχε κατασκευαστεί ούτε το 10%, µια κατά-
σταση απίστευτη! 

Στο Ολυµπιακό Χωριό, το νούµερο ένα στόχο, δεν είχε γίνει τί-
ποτα. Δεν είχε γίνει µια περίφραξη, δεν είχαν µπει αισθητήρες,
δεν είχαν µπει οι κάµερες ούτε είχε γίνει το κέντρο διοίκησης.
Πού οφείλονταν όλα αυτά; Θα τα πω, όταν θα έρθει η ώρα –γιατί
θα πω στη συνέχεια κάποια άλλα σηµαντικά- να µιλήσω όταν κά-
νετε την πρόταση για προκαταρκτική επιτροπή. Σε µια άθλια πε-
ρίοδο από την ώρα που συνελήφθη η ιδέα για το C4I µέχρι τον
Μάρτιο του 2004. Είναι να λέει κανείς και να µην τελειώνει. 

Τι έπρεπε να κάνουµε τότε, κύριοι συνάδελφοι; Να καταγγεί-
λουµε τη σύµβαση και να πάµε στη διαιτησία, όταν στις 23 Μαρ-
τίου µε ενηµέρωσε η Διεύθυνση Ασφάλειας Ολυµπιακών
Αγώνων, η ΔΑΟΑ, ότι από τις ενενήντα τέσσερις ολυµπιακές
εγκαταστάσεις που ήταν απαραίτητες, προκειµένου η «SAIC» να
µπει µέσα και να προβεί στην εκτέλεση εργασιών και την εγκα-
τάσταση του εξοπλισµού του συστήµατος C4I της ασφάλειας,
είχαν δοθεί µόνο οι πέντε; 

Να σας δώσω και τον άλλο κατάλογο µε τον οποίο µε ενηµε-
ρώνουν στις 30 Απριλίου πότε θα παραδοθούν οι εγκαταστάσεις.
Ξεκινάµε από 3-05-2004 για να φτάσουµε στη 1-07-2004, δηλαδή
ένα µήνα προ τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Και εννοείται ότι κά-
ποιος νοσηρός νους είχε υπογράψει σύµβαση να παραδοθεί το
C4I µε το κλειδί στο χέρι. Έπρεπε να µπουν σ’ αυτές τις εγκατα-
στάσεις να δουλέψουν από τις 28 Μαΐου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και το χειρότερο από όλα οι εργολάβοι δεν άφηναν τη «SAIC»
να µπει µέσα να δουλέψει. Επί του Καλατράβα, για τον οποίο κα-
µαρώναµε και καµαρώνατε –σηκώνεται δεν σηκώνεται, τρέχει
δεν τρέχει- τον Ιούλιο έπρεπε να στηθεί το 1/3 του C4I. Κατά τα
άλλα έπρεπε στις 28 Μαΐου να παραδοθεί µε το κλειδί στο χέρι. 

Τι έπρεπε να κάνουµε; Τρέξαµε όσο δεν µπορείτε να φαντα-
στείτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Τρέξαµε όσο δεν µπορείτε να φανταστείτε. Εγώ προσωπικά

ένιωθα εργοδηγός εκείνη την εποχή. Τον Ιούνιο και τον Ιούλιο δε
έκανα και το γραφείο σπίτι, για να σώσουµε την παρτίδα. 

Κύριε Βαλυράκη, έχω νεφρά! Γιατί πολλές φορές είπατε ότι
πρέπει να έχει νεφρά αυτός που διαπραγµατεύεται και δυνατά
νεφρά µάλιστα, αλλά τόσα που να σηκώνουν την ταπείνωση της
πατρίδας µου δεν τα έχω. Διότι αν καταγγέλλαµε τη σύµβαση,
εκείνη τη στιγµή οι Ολυµπιακοί Αγώνες θα µαταιώνονταν. Αν µα-
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ταιώνονταν οι Ολυµπιακοί Αγώνες, τότε το ικρίωµα που θα στη-
νόταν εδώ απέξω, θα τρέχατε οι ίδιοι, αυτοί που µε κατηγορείτε,
να καρφώσετε µια πρόκα και µια σανίδα για να µε κρεµάσουν.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Γιατί πήγαµε στην προσωρινή παραλαβή; Δεν θα πω πολλά για
την προσωρινή παραλαβή, απλά θα διαβάσω αυτά που είπαν
δυο-τρεις µάρτυρες. Ο ένας µάρτυρας ήταν ο κ. Τρεπεκλής, για
τον οποίο θα είµαι αυστηρός, αν προλάβω, στη συνέχεια. 

Λέει, λοιπόν, το εξής: «Την Μεγάλη Τετάρτη θα έφευγα, αλλά
µας είχε ζητήσει ο Μαρκογιαννάκης, ο οποίος κατά την άποψή
µου έχει κάνει τιτάνιο έργο. Δεν ήταν ιδιαίτερα τεχνικά δυνατός,
αλλά κυνήγησε το έργο, κυνήγησε τους δηµάρχους, έκανε πολλά
πράγµατα ο Μαρκογιαννάκης». 

Άλλος µάρτυρας ο κ. Κωνσταντινίδης, στρατηγός. Τον έκαναν
στρατηγό επί εποχής ΠΑΣΟΚ. Είναι ένας λαµπρός έντιµος εργα-
τικός άνθρωπος. Για να σας εξηγήσω την κατάσταση στην οποία
βρισκόµασταν εκείνη την εποχή θα σας διαβάσω µισή σελίδα:
«Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι συνεπεία αυτής της κατάστασης
είχε δηµιουργηθεί µια τραγική, µπορώ να πω, εικόνα, ένα φοβερό
αδιέξοδο. Να πω τώρα ότι µου εισηγείτο ο κ. Σπανουδάκης και
οι νοµικοί σύµβουλοι ότι δεν µπορούµε παρά να παραλάβουµε
τουλάχιστον τα υποσυστήµατα που είναι έτοιµα. Δεν µπορού-
σαµε να πάµε χωρίς C4I. 

Είχαµε φτάσει στα τέλη του Ιουνίου του 2004. Δηλαδή, σε ένα
µήνα και κάποιες µέρες άρχιζαν οι Ολυµπιακοί και δεν µπορού-
σαµε να παραλάβουµε τα υποσυστήµατα ή τουλάχιστον να προ-
λάβουµε ορισµένα από αυτά που µπορούσαµε να τα
χρησιµοποιήσουµε. Υπήρχε κίνδυνος τότε να τρωθεί και η αξιο-
πιστία της χώρας και να δεχθούν µεγάλο πλήγµα οι Ολυµπιακοί
Αγώνες, γιατί η διεξαγωγή των αγώνων είχε συσχετιστεί, άρρη-
κτα και άµεσα, µε την ασφάλεια που είχε αναδειχθεί ως βασικό-
τερη συνιστώσα των αγώνων. 

Σας υπενθυµίζω, πρώτον, ότι οι Ολυµπιακοί Αγώνες ήταν οι
πρώτοι µετά την 11η Σεπτεµβρίου και ότι η χώρα µας είχε δεχθεί
τότε µεγάλη ποικίλη αρνητική κριτική από το διεθνή τύπο ανα-
φορικά µε τις δυνατότητες ανταπόκρισής της στις απατήσεις των
Αγώνων. 

Δεύτερον, ο συνολικός σχεδιασµός ασφάλειας στηριζόταν σε
αυτά τα συστήµατα, το C4I, γεγονός που κατ’ επανάληψη είχε
τότε δηµοσιοποιηθεί σε όλες τις χώρες που έπρεπε να συµµετά-
σχουν. 

Τρίτον και κυριότερο, από την 1η Ιουλίου σαράντα χιλιάδες
προσωπικό ασφάλειας πήγαν στις ολυµπιακές εγκαταστάσεις και
στα επιχειρησιακά µας κέντρα και τα βρήκαν κλειστά, γιατί η
εταιρεία «SAIC» αρνούνταν να παράσχει τους εξοπλισµούς και
τις εγκαταστάσεις για να µπει το προσωπικό, προκειµένου να
εξοικειωθεί µε τη διαδικασία». 

Καταλάβατε; Λίγες µέρες πριν τους Ολυµπιακούς Αγώνες σα-
ράντα χιλιάδες αστυνοµικοί χτυπούσαν την πόρτα να µπουν στις
εγκαταστάσεις και τους έλεγε η «SAIC» «Στοπ, δικά µου είναι τα
µηχανήµατα, δεν σας επιτρέπω να µπείτε µέσα, δεν τα έχετε πα-
ραλάβει». 

Και συνεχίζει ο έντιµος στρατηγός, τον οποίο η Νέα Δηµοκρα-
τία –µπράβο µας!- τον αποστράτευσε την εποµένη των Ολυµπια-
κών Αγώνων, ο οποίος ήταν η ψυχή των Ολυµπιακών Αγώνων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Μαρκογιαννάκη,
παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Σ’ ένα λεπτό τελειώνω. Δεν
θα πω αυτά που πρέπει να πω, θα τα πω όταν θα έρθει η ώρα. 

Συνεχίζει, λοιπόν, ο Κωνσταντινίδης: «Σας υπενθυµίζω, λοιπόν,
ότι απέµενε ένας µήνας περίπου για την έναρξη των Ολυµπιακών
Αγώνων. Τυχόν δηµοσιοποίηση σ’ εκείνην τη φάση της αδυνα-
µίας µας να χρησιµοποιήσουµε το C4I θα είχε ακόµα ως αποτέ-
λεσµα την άρνηση συµµετοχής ορισµένων χωρών. 

Υπό το φως αυτής της κατάστασης που σας εξέθεσα εντατι-
κοποιήσαµε τις προτάσεις και µπορώ να πω ότι το σταυρό του
µαρτυρίου ήρε ο τότε Υφυπουργός κ. Μαρκογιαννάκης. Έκανε
τα πάντα -και γι’ αυτό θέλω να σας διαβεβαιώσω, στο µέτρο που
έχω οπτική γωνία- για να βρεθεί µια λύση και να διασφαλίσει και
τα συµφέροντα του δηµοσίου από τη µια µεριά και την αξιοπιστία
της χώρας από την άλλη». 

Αυτός ήµουν εγώ, αυτό έκανα. Την πατρίδα µου ήθελα να βοη-
θήσω! Και έβαλα το κεφάλι µου εκεί που δεν χώραγε. Εγώ συρ-
ταράκιας δεν έγινα ποτέ. Έπαιρνα αποφάσεις, διότι έπρεπε να
πάρω αποφάσεις. 

Εισηγήθηκα µε επιστολή µου, αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε της
επιτροπής -όχι κρυφά, είναι πρωτοκολληµένη- τι πρέπει να γίνει.
Στο τέλος λέω -είµαι µάντης- το εξής: «Ο Υπουργός Αµύνης µε
τον οποίο συναντήθηκα χθες και η ΔΑΟΑ συµφωνούν ότι, εκ των
πραγµάτων, δεν έχουµε άλλη επιλογή και πρέπει να προχωρή-
σουµε» -αυτό απευθύνεται στον Καραµανλή- «προς την κατεύ-
θυνση που εγώ ως ανωτέρω εισηγούµαι. Η σοβαρότητα του
προβλήµατος, για το ενδεχόµενο µελλοντικής προσπάθειας κα-
κόβουλης εκµετάλλευσης, µου επιβάλει να σας ενηµερώσω προ-
κειµένου να προχωρήσουµε». 

Και τώρα µε κατηγορούν ότι περίπου τσέπωσα χρήµατα γι’
αυτά εδώ! Η κ. Τσόνογλου το υπαινίσσεται. Ο κ. Βαλυράκης λέει
ότι έκανα καραγκιοζιλίκια. Ο κ. Ρήγας: «Ο Μαρκογιαννάκης ήταν
αυτό, κακοποιεί». 

Συνεχίζω, κυρία Πρόεδρε, και τελειώνω σ’ ένα λεπτό. Υπάρχει
κάποιος άνθρωπος τον οποίο δεν γνωρίζω, «κάπως» ονόµατι. Τον
άνθρωπο δεν τον γνωρίζω. Ο ίδιος λέει ότι ήταν σύµβουλος. Πρέ-
πει να ήταν έτσι. Ζήτησαν το 2006 την άρση της ασυλίας µου γι’
αυτή την ιστορία και παρέµεινε για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα
στο συρτάρι η δικογραφία και τη θυµήθηκαν το 2010 για το ίδιο
θέµα. Εν πάση περιπτώσει, αυτός ο κύριος «κάπως» -δεν βρίσκω
τώρα την εφηµερίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ»- είχε δώσει µία συνέντευξη και
έλεγε το εξής πράγµα, δεν τον ξέρω τον άνθρωπο: «Δίναµε συµ-
βουλές και λέγαµε για τις υπερτιµολογήσεις. Δεν µας άκουγε κα-
νένας. Προσπαθούσαµε να πείσουµε κάποιους ότι εδώ γίνεται
µεγάλο «φαγοπότι» και δεν µας έδινε κανείς σηµασία. Ήλθε ο
Μαρκογιαννάκης τον οποίο έπιανε νευρικός κλονισµός όταν
έβλεπε αυτά τα πράγµατα να γίνονται και ήταν ο µόνος που µας
είπε τι να κάνουµε, αλλά την πλήρωσε ο άνθρωπος στην πολιτική
του σταδιοδροµία. Θυµάστε την ιστορία Ξεκουκουλωτάκη και
δεν συµµαζεύεται». Το λέει αυτό γιατί είχε δώσει συνέντευξη
πολύ µετά. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπω στη δεύτερη περίοδο. Επειδή
είµαι βέβαιος ότι θα έλθει ξανά το θέµα εδώ πέρα, τότε θα τα
πούµε και τότε θα πούµε και τα πιο ωραία. Ποια θα είναι; Το τι
δεν κάνατε που σας υπέδειξα, που σας είπα το «φαγοπότι» του
2004 µε τους τεχνικούς συµβούλους που κόστιζαν στο ελληνικό
δηµόσιο από 15.000 µέχρι 45.000 ο ένας από τις εταιρείες που
τους φέρνανε, «BORDERS», «ARGOΝ BLUE», «METROTECH». Οι
εργαζόµενοι έπαιρναν 1.500 και 2.000 ευρώ και τα υπόλοιπα τα
«τσέπωναν» οι εταιρείες και, όταν το είδα αυτό το πράγµα, κα-
ταργώ τις εταιρείες και φέρνω τροπολογία στη Βουλή µε την
οποία είχε τη δυνατότητα η Αστυνοµία να κάνει απευθείας σύµ-
βαση έργου µε τον εργαζόµενο και ξαφνικά το κόστος κατέβηκε
από 45.000 σε 3.000. 

Αυτός ήµουν εγώ, εκείνος ο οποίος επέβαλε στη «SAIC» -κά-
ποια στιγµή που ήλθαµε σε µία διαπραγµάτευση- να πληρώνει
100.000 ευρώ το µήνα τεχνικούς συµβούλους και ήταν ένα κρα-
τούµενο εις βάρος µου αυτό, όπως ήταν κρατούµενο εις βάρος
µου το ότι δεν έκανα τη γενική δοκιµή την 1/10 που µε ψέξατε
γιατί δεν την έκανα, να προσχωρήσω στις ορέξεις της «SAIC»,
να πάρω «γουρούνι στο σακί». 

Τέλος πάντων. Κύριοι συνάδελφοι, όταν έχεις δίκιο δεν µπο-
ρείς να είσαι ήρεµος. Όταν έχεις δίκιο εκνευρίζεσαι και δεν µπο-
ρείς να πεις αυτά που θες να πεις. 

Εγώ προσέφερα τον εαυτό µου σ’ αυτήν την ιστορία. Δεν έγινα
πολιτικός για να κονοµήσω. Τουλάχιστον οι παρόντες Βουλευτές
των Χανίων ξέρουν ποιος ήµουν επαγγελµατικά πριν γίνω πολιτι-
κός. Τώρα δεν είµαι το ίδιο. Εγώ φτώχυνα από την πολιτική, αλλά
δεν ανέχοµαι την κόκκινη γραµµή που έχω βάλει στη ζωή µου -
που είναι η ηθική µου υπόσταση- να την περνάει κανένας κι εδώ
έγινε άλµα.

Κυρία Πρόεδρε, σας υπόσχοµαι ότι θα το έκανα, σας δίνω το
λόγο µου ότι θα το έκανα αυτό που σας είχα πει, ότι θα παραι-
τούµουν µετά τη σηµερινή µέρα. Είχα σκοπό να παραιτηθώ. Δεν
το κάνω για τρεις λόγους, πρώτον γι’ αυτούς που µε στηρίζουν
τόσα χρόνια και µε ακούνε τώρα, δεύτερον διότι θα θεωρείτο συ-
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ναλλαγή και τρίτον διότι επιτέλους µπορώ και µιλώ ελεύθερα,
επιτέλους µπορώ και ασκώ τα καθήκοντά µου, όπως πρέπει να
τα ασκώ, χωρίς κοµµατικές δεσµεύσεις και θέλω να προσφέρω
εκεί που τούτη τη στιγµή είµαι ταγµένος διότι πιστεύω ότι αυτό
είναι εξαιρετικά σηµαντικό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Χρή-
στο Μαρκογιαννάκη. Κύριε Μαρκογιαννάκη, νοµίζω ότι είπατε
αυτά που έπρεπε να πείτε στα είκοσι πέντε λεπτά που σας έδωσε
το Προεδρείο.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης
Λαφαζάνης έχει ζητήσει το λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι η σηµερινή συζήτηση γίνεται σ’ ένα ιδιαίτερα

«εκρηκτικό» κλίµα στη χώρα. Σήµερα ανακοινώθηκαν τα στοιχεία
που δείχνουν ότι η Ελλάδα οδεύει σε ακόµα µεγαλύτερη και βα-
θύτερη ύφεση εξαιτίας των µνηµονιακών κατεδαφίσεων. Ζούµε
σ’ ένα κλίµα πρωτοφανούς αυταρχισµού µε δολοφονικές επιθέ-
σεις από την πλευρά των ΜΑΤ και η χώρα οδεύει επίσης σ’ ένα
δεύτερο µνηµόνιο. Αφού κατέστρεψε τη χώρα εδώ και ένα χρόνο
το πρώτο µνηµόνιο, τώρα πάµε σ’ ένα δεύτερο µνηµόνιο για να
δοθεί η τελική «λύση». 

Δυστυχώς σ’ αυτό το κλίµα η συζήτηση αυτή δεν προσφέρει
κάτι για να το αναστρέψει, διότι δεν φαίνεται να προκύπτει από
δω κάτι ουσιαστικό που να αλλάζει τη φορά των πραγµάτων στη
χώρα µας. Αυτό περιµένει ο ελληνικός λαός, να αλλάξει η φορά
των πραγµάτων. Δυστυχώς, απ’ ό,τι φαίνεται σ’ αυτή την Αί-
θουσα, οι δυνάµεις που κυριαρχούν δεν µπορούν να δώσουν
άλλη τροπή στη χώρα. Βυθίζουν τη χώρα όλο και περισσότερο
στην άβυσσο. Αυτή είναι η θλιβερή πραγµατικότητα.

Το µόνο καινούργιο στοιχείο που προέκυψε ίσως ήταν η βόµβα
που εξαπέλυσε σήµερα ο Υπουργός Δικαιοσύνης, πραγµατική
βόµβα. Είχαµε χθες την επιστολή του κ. Σηµίτη. Νοµίζω ότι οι πε-
ρισσότεροι είδαµε αυτή την επιστολή στον Τύπο και σήµερα εί-
χαµε την απάντηση του κ. Καστανίδη µε τα έγγραφα που
κατέθεσε. 

Δεν θέλω να ερµηνεύσω τον κ. Καστανίδη, όµως µία κρίση δική
µου οφείλω να την καταθέσω. Νοµίζω ότι µετά την παρέµβαση
του Υπουργού Δικαιοσύνης και µετά τα έγγραφα που κατέθεσε,
επιχειρείται να δοθεί µία νέα τροπή στην υπόθεση των σκανδά-
λων. Στην ουσία και στην πράξη αναδεικνύεται ως πολιτικός
υπεύθυνος για την τροπή που πήρε η χώρα µ’ όλες αυτές τις
«αµαρτωλές» συµβάσεις ο κ. Σηµίτης και η ηγετική του οµάδα.

Δεν ξέρω αν αυτό σηµατοδοτήσει και άλλου είδους εξελίξεις
στη χώρα και αν δώσει και άλλη τροπή στα πράγµατα, όµως το
βέβαιο είναι ότι αυτές οι εξελίξεις αναδεικνύουν ως ακόµη µεγα-
λύτερη την ευθύνη που υπάρχει για τα σκάνδαλα και για τις σκαν-
δαλώδεις πολιτικές που ακολουθούνται από το ΠΑΣΟΚ και τη
Νέα Δηµοκρατία, από τις παλιότερες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ,
τη σηµερινή Κυβέρνηση και τις προηγούµενες κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας. Νοµίζω ότι αυτή είναι µία διαπίστωση που
βγαίνει αβίαστα και από τις σηµερινές εξελίξεις. Δεν µπορεί να
προκύψουν εξυγιαντικές πολιτικές και άλλες πολιτικές από τον
δικοµµατισµό παρά µόνο επιδείνωση αυτών των πολιτικών που
ασκούνται, αλλά και της ατµόσφαιρας, του κλίµατος απαξίας που
υπάρχει για την πολιτική και τη δηµόσια ζωή.

Τι κάνουµε µε τη «SIEMENS»; Τι βγαίνει σήµερα από τη συζή-
τηση για τη «SIEMENS»; Θα υπάρξουν πρωτοβουλίες ή τα πράγ-
µατα θα µείνουν ως έχουν και θα αναµένουµε πάλι κάποιου
είδους αποφάσεις που σήµερα πάλι δεν βγαίνουν από δω; Δεν
άκουσα εγώ τι προτάσεις υπάρχουν για το τι θα γίνει µόλις τε-
λειώσει αυτή η συζήτηση. Ποια συνέχεια θα δοθεί; Τι θα γίνει µε
τη «SIEMENS»; 

Άκουσα από τον κ. Παµπούκη έκπληκτος κυριολεκτικά να λέει
να ζητήσουµε ονόµατα. Τι να τα κάνουµε τα ονόµατα; Να µου τα
πει στο αυτί; Μα, ονόµατα ζητάµε από τη «SIEMENS»; Στοιχεία
ζητάµε για τις δεδοµένες µίζες. Δεν είναι δυνατόν η «SIEMENS»
να είναι στο απυρόβλητο επί τόσα χρόνια όπου το σκάνδαλο είναι
πασίγνωστο και βοά ο κόσµος. Έχουµε εξελίξεις σ’ όλο τον

κόσµο µε τη «SIEMENS» και µόνο στην Ελλάδα δεν υπάρχει τί-
ποτα και δεν κινείται τίποτα.

Αυτό είναι το θέµα σήµερα. Βγαίνει τίποτα καινούργιο όσον
αφορά στις εξελίξεις µε τη «SIEMENS»; Τίποτα καινούργιο. Θα
µπορούσε εδώ η χώρα µας να προχωρήσει στις κατάλληλες
ενέργειες ώστε τουλάχιστον η «SIEMENS» να τεθεί εκτός των ελ-
ληνικών συµβάσεων. Να σταµατήσει να παίρνει δουλειές. Θα
µπορούσαν κάλλιστα να δροµολογηθούν τέτοιες εξελίξεις. Δεν
γίνονται ούτε και αυτές. Τίποτα δεν προχωράει. Και να σας πω
γιατί δεν προχωράει; Είναι πολλοί οι λόγοι. Πάρα πολλοί. Αλλά
δεν είναι µόνο η «SIEMENS». Η «SIEMENS είναι µόνο; Τι γίνεται
µε την �»DEUTSCHE TELEKOM»; Τι γίνεται µε τη «MAN»; Τι γίνε-
ται µε τη «HOCHTIEF»; Τι γίνεται µε τη «HDW»; Τι γίνεται µε την
«ΤHΥESSEN ΚRUPP»; Και ων ουκ έστιν αριθµός γερµανικών εται-
ρειών οι οποίες στην ουσία έχουν αλώσει την ελληνική οικονοµία. 

Πώς είναι δυνατόν λοιπόν, να τα βάλουµε µε τη «SIEMENS»
όταν µιλάµε γι’ αυτό το γερµανικό κύκλωµα πολυεθνικών εται-
ρειών που παίζει αυτόν τον κεντρικό ρόλο πλέον στον έλεγχο της
ελληνικής οικονοµίας; Η χώρα πλέον από οικονοµική άποψη έχει
µετατραπεί σε αποικία της Γερµανίας, σε οικονοµική µισο-αποι-
κία της Γερµανίας. 

Οι Γερµανοί µας κατηγορούν και µας επιβάλλουν αυτά τα µνη-
µονιακά προγράµµατα από τη µια µεριά και από την άλλη βε-
βαίως αυτοί που τα κάνουν αυτά µας λένε τεµπέληδες και όλες
οι εταιρείες τους εδώ στην Ελλάδα αποδείχθηκαν ότι παίζουν τον
κεντρικό ρόλο στην απάτη, στη διαφθορά, στη µίζα, στον εκµαυ-
λισµό της πολιτικής ζωής. Και έρχονται µετά να µας κάνουν τους
τιµητές: οι Έλληνες οι οποίοι κάνουν αλχηµείες, οι Έλληνες οι
οποίοι, οι οποίοι, οι οποίοι. Και µέσω των εταιρειών τους έχουν
εκµαυλίσει το σύµπαν σ’ αυτήν τη χώρα. 

Γι’ αυτό δεν συγκρούεστε και µε τη «SIEMENS». Για πολλούς
άλλους λόγους αλλά αυτός είναι σοβαρός, σοβαρότατος. Δεν
συγκρούεστε µε τη «SIEMENS». Δεν θέλετε να τα βάλετε µε την
αυτοκρατορία που λέγεται «SIEMENS». Διότι είναι πίσω της όλο
το γερµανικό λόµπυ των εταιρειών, πίσω της ο οικονοµικός έλεγ-
χος αυτής της χώρας, πίσω ο ρόλος της Γερµανίας. Αυτή όµως
η κατάσταση είναι που έχει φέρει την Ελλάδα σ’ αυτό το απερί-
γραπτο σηµείο. 

Έφυγε ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Ήθελα να τον ρωτήσω το κα-
τοχικό δάνειο που µας εξανάγκασαν οι Γερµανοί να τους δώ-
σουµε, πότε θα το διεκδικήσουµε; Πότε θα διεκδικηθεί αυτό το
δάνειο; Την ώρα που η Ελλάδα πιέζεται αφόρητα, την ώρα που
µε σκανδαλώδη τρόπο λεηλατούν τη χώρα οι γερµανικές εται-
ρείες µε τις κυβερνήσεις παραδοµένες απέναντι στις γερµανικές
πολυεθνικές και το γερµανικό καπιταλισµό, την ώρα αυτή που,
υποτίθεται, για τα χρέη µας υφιστάµεθα όλα αυτά που υφιστά-
µεθα, αυτήν την ώρα που έχουµε αυτό το δάνειο που είναι εγγε-
γραµµένο από την Τράπεζα της Ελλάδας, δάνειο που είχε
αναγνωριστεί από τη Σύνοδο των Παρισίων του 1956, δάνειο το
οποίο µετά και τη Συνθήκη Ειρήνης είναι απαιτητό άµεσα, κανείς
δεν ενεργεί σ’ αυτήν τη χώρα για να το διεκδικήσει. 

Και θέλουµε µετά να έχουµε εξυγίανση του σκανδάλου της
«SIEMENS». Ποιο σκάνδαλο της «SIEMENS» να αποκαλυφθεί και
πώς να βρεθούν οι ένοχοι;

Εδώ παίζεται επίσης και ένα µπαλάκι ανάµεσα και στη δικαιο-
σύνη την Κυβέρνηση. Δεν φταίει η Κυβέρνηση για το ότι δεν έχει
διερευνηθεί η υπόθεση της «SIEMENS» αλλά και άλλες υποθέ-
σεις, φταίει η δικαιοσύνη που ολιγωρεί. Ασφαλώς φταίει η δικαι-
οσύνη. Και εδώ στη συγκεκριµένη περίπτωση υπάρχουν ευθύνες
της δικαιοσύνης. Αλλά είναι δυνατόν η µη διερεύνηση σκανδά-
λων και η απόδοση ευθυνών να γίνεται µπαλάκι ανάµεσα στην
εκάστοτε κυβέρνηση και τη δικαιοσύνη και ειδικότερα ανάµεσα
στη δικαιοσύνη και την Κυβέρνηση σήµερα; 

Εδώ η δικαιοσύνη στην προηγούµενη υπόθεση µε τα υποβρύ-
χια είχε φέρει ένα χαρτί στη Βουλή που µας έλεγε να διερευνή-
σουµε τις ευθύνες όλων των Υπουργών Άµυνας αλλά και όλων
των ΚΥΣΕΑ που αποφάσισαν αυτές τις σκανδαλώδεις συµβάσεις
µε τα υποβρύχια. Τι έγινε εδώ από την κυβερνητική πλειοψηφία;
Τι έγινε; Βρήκαν εξιλαστήριο θύµα τον κ. Τσοχατζόπουλο και πα-
ραγράψανε τις εισαγγελικές παραγγελίες και την εισαγγελική
εντολή. Η Βουλή ήρθε µε την ψήφο της και αθώωσε στην ουσία
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όλους αυτούς για τους οποίους η δικαιοσύνη ζητούσε την περαι-
τέρω διερεύνηση τυχόν ευθυνών σε σκάνδαλο. Λοιπόν, ποια δι-
καιοσύνη φταίει; 

Δεν µπορούν να γίνονται µπαλάκι αυτές οι υποθέσεις ανάµεσα
στην κυβέρνηση και τη δικαιοσύνη.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε το εξής. Το µεγαλύτερο σκάνδαλο
σ’ αυτήν τη χώρα βεβαίως δεν είναι τα σκάνδαλα τύπου
«SIEMENS», τα ηθικά σκάνδαλα, τα σκάνδαλα µε µίζες. Το µεγα-
λύτερο σκάνδαλο σ’ αυτή τη χώρα είναι οι ασκούµενες πολιτικές.
Το σκάνδαλο σ’ αυτήν τη χώρα είναι πολιτικό σκάνδαλο. Είναι οι
πολιτικές που εξυπηρετούν τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα,
είναι οι πολιτικές που εξυπηρετούν το µεγάλο κεφάλαιο, είναι οι
πολιτικές που εξυπηρετούν τις τράπεζες. Και τα χειρότερα από
τα σκάνδαλα τα οποία διώκονται ποινικά είναι τα νόµιµα σκάν-
δαλα. 

Και δεν είναι δυνατόν να µιλάµε για σκάνδαλα όταν η ίδια η
Βουλή αποφασίζει να χορηγήσει εγγυήσεις µε νοµοθετική ρύθ-
µιση στις τράπεζες 30 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Όταν χορηγεί η
Βουλή διά νόµου µε απόφασή της η οποία µάλιστα έχει ισχυρό-
τατη πλειοψηφία 30 δισεκατοµµύρια στο τραπεζικό κεφάλαιο συ-
νυπεύθυνο για την σηµερινή κρίση, µιλάµε για τα σκάνδαλα; 

Ιδού ποιο είναι το µέγα πολιτικό σκάνδαλο το οποίο αν δεν
αντιµετωπιστεί δεν πρόκειται να υπάρξει και άλλη τροπή για τη
χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής
Αριστεράς, τον κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.

Έχετε το λόγο, κύριε Τζαβάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πρέπει να οµολογήσω ότι η συζήτηση σήµερα ενώπιον της

Εθνικής Αντιπροσωπείας είχε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Κυρίως
όµως προτού αναδείξω το ενδιαφέρον θα ήθελα, δίκην προλε-
γοµένων, να σχολιάσω το γεγονός ότι κατά το µέγα µέρος της η
συζήτηση του πορίσµατος της Εξεταστικής Επιτροπής για την
υπόθεση «SIEMENS» δεν έτυχε αυτής της προσοχής και της εν-
δελεχούς µελέτης που τουλάχιστον άξιζε σε µια τέτοια υπόθεση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Το λέω αυτό γιατί; Γιατί ήδη η πορεία αυτής της εξεταστικής
επιτροπής είχε εκ γενετής επιβαρυνθεί µε εξαγγελίες από την
πλευρά του Πρωθυπουργού που προσπαθούσαν να πείσουν το
λαό ότι αυτή η εξεταστική επιτροπή θα βάλει τόσο βαθιά το µα-
χαίρι στο κόκαλο ώστε να µατώσει η Κυβέρνηση και εκείνοι οι
οποίοι εξ ονόµατός της, ή για λογαριασµό της, ή κατά τη διάρ-
κεια της θητείας του κόµµατος της κυβερνητικής πλειοψηφίας
που την εκπροσωπεί σήµερα, ενήργησαν κατά τρόπο που να
είναι επιλήψιµος. Δεν υπάρχει µεγαλύτερη πλάνη από αυτή. 

Γιατί, πράγµατι, εµείς ως µέλη αυτής της εξεταστικής επιτρο-
πής είχαµε το συνταγµατικό και δηµοκρατικό καθήκον να ασχο-
ληθούµε µε την υπόθεση της «SIEMENS» στο πλαίσιο της
άσκησης κοινοβουλευτικού ελέγχου και όχι στο πλαίσιο της
εφαρµογής του άρθρου 86 του Συντάγµατος, της διάταξης, δη-
λαδή, που καταλογίζει ποινικές ευθύνες. 

Αυτή η επιτροπή εργάστηκε πράγµατι µε απαράµιλλη αφο-
σίωση στο καθήκον. Δεν εφίστη κόπων, δεν εφίστη της οποιασ-
δήποτε σωµατικής ή πνευµατικής κόπωσης, προκειµένου να
δώσει στη δηµοσιότητα το πόρισµά της. 

Δυστυχώς, όµως, στην εξέλιξη αυτής της επιτροπής παρεισέ-
φρησαν κάποιες λογικές, οι οποίες ήθελαν να ανταποκριθούν
στο κοινό αίσθηµα, αυτό το αίσθηµα που συνήθως το εµπορεύ-
εται ή το θεωρεί ιδιοκτησία της µια µερίδα του Τύπου. 

Και τι έλεγε αυτό το κοινό αίσθηµα; Ότι αυτή η επιτροπή, που
ασκούσε κοινοβουλευτικό έλεγχο, θα έπρεπε στην ουσία να ξε-
πλύνει αυτήν την υπόθεση της «SIEMENS» από κάθε ντροπή για
το πολιτικό σύστηµα. Έπρεπε, δηλαδή, εµείς ως µέλη αυτής της
επιτροπής να αναλάβουµε το ρόλο του αρχάγγελου της κάθαρ-
σης, αυτού, δηλαδή, που έπρεπε να απαντήσει για όλες τις πτυ-
χές της ντροπής και του αίσχους που φωλιάζουν ιστορικά και

πολιτικά σε αυτήν την υπόθεση του σκανδάλου.
Κανείς, όµως, σε αυτήν την Αίθουσα σήµερα δεν βρήκε το κου-

ράγιο να πει ότι, επιτέλους, πρέπει και στο λόγο τον κοινοβου-
λευτικό να µπαίνει ένα όριο, να µπαίνει ένας φραγµός, να µπαίνει
µία αυτολογοκρισία που επιβάλλεται από τη γνώση των συνταγ-
µατικών κειµένων, από εκείνο που επιβάλλει ο Κανονισµός της
Βουλής. Όλοι επιτρέψαµε στους εαυτούς µας να οµιλούµε επί
παντός, επί οποιουδήποτε στοιχείου θα µπορούσε να ενοχοποι-
ήσει συναδέλφους ή να οδηγήσει τη Βουλή και την κοινή γνώµη
στη διαπίστωση ότι, πράγµατι, εδώ υπήρξε µια σειρά συναδέλ-
φων οι οποίοι κατά ποινικά επιλήψιµο τρόπο δεν ήσαν επαρκείς
στα καθήκοντά τους τότε που εκλήθησαν να τα ασκήσουν.

Και το λέω αυτό γιατί σήµερα εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα, διε-
ξάγεται διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου. Δεν διεξάγεται
διαδικασία η οποία έχει σχέση µε την απονοµή ή τη συζήτηση ή
την ιχνηλάτηση ποινικών ευθυνών Υπουργών ή Υφυπουργών.

Είναι, όµως, πολύ µεγάλη η στιγµή σήµερα, γιατί αυτήν τη συ-
ζήτηση, έστω τη στρεβλή, κατά τον τρόπο που την παρουσίασα,
την φώτισε µε το ανάστηµά του ένας πολιτικός που πραγµατικά
από την πρώτη στιγµή ανέλαβε καθήκοντα σε αυτήν τη συγκε-
κριµένη ιστορική διαδροµή που εξυφάνθη το σκάνδαλο της
«SIEMENS» και πραγµατικά σήµερα έχει τα πειστήρια και της
αξιοπιστίας και του θάρρους και της γενναιότητας. Και αυτός
είναι ο Υπουργός της Δικαιοσύνης. Διότι ουσιαστικά εάν κάποιος
δει τι κοµίζει σήµερα η αγόρευσή του στη Βουλή και οι επιστολές
τις οποίες µας φέρνει -τουλάχιστον εκείνοι που ασχοληθήκαµε
µε τη ζέση που ανέφερα προηγουµένως και µε το ζήλο που οφεί-
λαµε ως αντιπρόσωποι του έθνους να επιδείξουµε- θα δει ότι,
πράγµατι, σε αυτήν τη διαδικασία της εξεταστικής επιτροπής
που ασχολείται µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, υπάρχει µία φι-
γούρα η οποία είναι κεντρική. Και αυτή η κεντρική φιγούρα δεν
είναι άλλη από το πρόσωπο του πρώην Πρωθυπουργού, του
Κωνσταντίνου Σηµίτη.

Δεν το λέω και ούτε αναφέροµαι στο συγκεκριµένο όνοµα µε
διάθεση ποινικοποίησης της οποιασδήποτε συµπεριφοράς µου. 

Το βασικό, όµως, ερώτηµα το οποίο οφείλουµε να απαντή-
σουµε όταν ασκούµε κοινοβουλευτικό έλεγχο, είναι το εάν από
το σύνολο των στοιχείων τα οποία συγκέντρωσε η επιτροπή, εί-
µαστε σε θέση να διαβεβαιώσουµε πρώτα απ’ όλα τους εαυτούς
µας και µετά εκείνους, οι οποίοι µας έστειλαν σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα, ότι τα πράγµατα στην περίπτωση του σκανδάλου
«SIEMENS» θα µπορούσαν να είχαν γίνει κατά διαφορετικό
τρόπο εάν κάποιοι είχαν επιδείξει διαφορετική συµπεριφορά. 

Κι εάν συµπέσει να ανακαλύψουµε ή να διαπιστώσουµε ότι
αυτή η διαφορετική συµπεριφορά είναι εκείνη την οποία όφειλε
και µπορούσε να επιδείξει κάτω από τις συγκεκριµένες ιστορικές
συνθήκες αυτός του οποίου την πολιτική διαγωγή ερευνούµε,
τότε είναι βέβαιο ότι µπορούµε να είµαστε καταφατικοί και αυ-
τοκαταφατικοί απέναντι σε αυτήν την εξεταστική προσπάθεια
που κάναµε.

Διότι, κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν οριστήκαµε ως µέλη επι-
τροπής της αλήθειας, ούτε ως µέλη επιτροπής της αποκάλυψης.
Εµείς οριστήκαµε ως µέλη εξεταστικής επιτροπής. Δηλαδή, το
εγχείρηµά µας ήταν να εξετάσουµε, να ερευνήσουµε. Και κακώς
κάποιοι µας κατηγορούν για το ότι δήθεν δεν πήγαµε την αλήθεια
στο πιάτο, κατά το δη λεγόµενο, σε εκείνους οι οποίοι ορέγονται
ανθρωποφαγίες και επιθυµούν από αυτήν την Αίθουσα να πά-
ρουν τα µηνύµατα ότι, πράγµατι, υπήρξαν στη συγκεκριµένη επι-
τροπή κάποιοι ή συνολικά αυτή η επιτροπή κατέληξε στο να
σπιλώσει υπολήψεις, εγκαλώντας τους µε ποινικά συγκεκριµένο
και ποινικά αξιόλογο τρόπο για αδικήµατα ή εγκλήµατα τα οποία
στο πλαίσιο, επαναλαµβάνω, αυτής της εξεταστικής προσπά-
θειας δεν είχαν καµµία µα καµµία θέση.

Γι’ αυτό ακριβώς ως Νέα Δηµοκρατία περιοριστήκαµε να ανα-
γνωρίσουµε τις πολιτικές ευθύνες στον κ. Σηµίτη. Και όχι, βέβαια,
αδίκως. Διότι, πράγµατι, από το χθεσινό δελτίο Τύπου που µας
γνωστοποιήθηκε, έχουµε ήδη δεδοµένη τη στάση του. 

Και θα ήθελα να πω στον εκλεκτό µου φίλο, τον κ. Αϊβαλιώτη,
ότι εµείς που κάναµε αυτό το πόρισµα ως µέλη της Νέας Δηµο-
κρατίας, µπορεί, βέβαια, να µην αποχωρήσαµε από την επιτροπή
γιατί δεν εκλήθη ο κ. Σηµίτης, αλλά από τα στοιχεία που συγκε-
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ντρώσαµε, διαπιστώσαµε στο τέλος ότι ήδη είχαµε επαρκή από-
δειξη, προκειµένου να καταλήξουµε στο πόρισµά µας στη διαπί-
στωση ότι ο κ. Σηµίτης πράγµατι για το πώς συνέβησαν τα
συγκεκριµένα γεγονότα που έχουν σχέση µε τη «SIEMENS»,
τόσο στις περιπτώσεις των προγραµµατικών συµβάσεων του
ΟΣΕ και του ΟΤΕ, όσο και στην περίπτωση του C4I, δεν δικαιού-
ται να λέει ότι δεν έχει καµµία πολιτική ευθύνη.

Και αυτό για τους εξής απλούς και συγκεκριµένους λόγους:
Πρώτον, πράγµατι, απεδείχθη ότι µε συγκεκριµένο κανονισµό

η Ευρωπαϊκή Ένωση είχε δώσει στην Ελλάδα, στην Πορτογαλία
και στην Ισπανία το δικαίωµα να µην εφαρµόζουν απαρεγκλίτως
τις διατάξεις για διεθνείς διαγωνισµούς στις αναθέσεις…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ.
Πράγµατι, λοιπόν, δόθηκε αυτή η δυνατότητα της απαλλαγής

από την εφαρµογή του κανονισµού 93/38. Κι εκεί, πράγµατι, δια-
πιστώνεται ότι το 1997, µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου, όφειλαν να γί-
νουν αυτού του είδους οι διαδικασίες µε αναθέσεις στο πλαίσιο
προγραµµατικών συµβάσεων. Πλην, όµως, οι προγραµµατικές
συµβάσεις έπρεπε να εξυπηρετούν συγκεκριµένους στόχους.
Έπρεπε να είναι αντικείµενα προµηθειών κι έργων, από τα οποία
θα ωφελείτο η βιοµηχανική εγχώρια παραγωγή, θα ωφελείτο η
εσωτερική απασχόληση και κυρίως θα έµενε κάποια τεχνογνωσία
σε αυτόν τον τόπο.

Ταυτόχρονα, δε, θα όφειλε το κράτος στη συγκεκριµένη περί-
πτωση αντί του διαγωνισµού να έχει, τουλάχιστον, εξασφαλίσει
κάποιους όρους ελέγχου της διαφάνειας των αναθέσεων που
εγίνοντο. 

Και εκεί ο κ. Καστανίδης, πράγµατι, σήµερα απεδείχθη ότι είχε
την ένστασή του, οδήγησε τα πράγµατα στο να γίνει πράξη το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και έµαθε µε επιστολή, που πήρε στις
7-1-1997, ότι ο τότε Πρωθυπουργός είχε αλλάξει γνώµη και αµ-
φέβαλε, πλέον, για την αξία που θα είχε ένας τέτοιος έλεγχος,
γιατί ακριβώς -και το λέει επί λέξει ο πρώην Πρωθυπουργός- φο-
βόταν µήπως σε περίπτωση διαµάχης και σε περίπτωση µεγάλων
οικονοµικών συµφερόντων τα πράγµατα οδηγούντο σε αδιέξοδο.

Σήµερα, λοιπόν, λέµε για τον κ. Σηµίτη, ότι πράγµατι έχει ευ-
θύνη. Διότι αν είχε εφαρµόσει το σχέδιο, τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία, την οποία είχε υποδείξει ο κ. Καστανίδης, τα πράγµατα
δεν θα είχαν συµβεί, όπως συνέβησαν στον ΟΣΕ και στον ΗΣΑΠ.

Όσον αφορά το C4I, επίσης, αναφέρεται -και θα τα καταθέσω
αυτά τα κείµενα στα Πρακτικά της Βουλής- ότι δήθεν η συγκε-
κριµένη σύµβαση ήταν από κάθε άποψη ανεπίληπτη. Προς επίρ-
ρωση και ενίσχυση αυτού του ισχυρισµού επικαλείται µια
απόφαση του Ε’ Τµήµατος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η οποία
εκδόθηκε τον Νοέµβριο του 2007. Αυτό, όµως, που παραλείπει
να πει είναι ότι µεταξύ των αφανών ηρώων σ’ αυτήν την υπόθεση,
υπήρξε η Επίτροπος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που υπηρετούσε
στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης, η κ. Χονδρέα, η οποία τον Σε-
πτέµβριο του 2004 είχε αρνηθεί -και το καταθέτω στα Πρακτικά-
να υπογράψει και επέστρεψε το ένταλµα των 63 εκατοµµυρίων
ευρώ µε το οποίο είχε γίνει η πληρωµή της προκαταβολής για το
C4I. Γιατί; 

Γιατί η σύµβαση ήταν άκυρη. 
Και ήταν άκυρη πρώτον, γιατί δεν είχε προηγουµένως υποβλη-

θεί στον από το Σύνταγµα, ήδη, προβλεπόµενο έλεγχο προσυµ-
βατικής νοµιµότητας. Διότι ενώ αφορούσε σύστηµα ασφαλείας
και έπρεπε να υπάγεται στην αρµοδιότητα και στην ευθύνη του
Υπουργείου της Δηµόσιας Τάξης, εν τούτοις οδηγήθηκε παρα-
νόµως στο να αποτελέσει αντικείµενο προµήθειας από το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας µε βάση το π.δ. 284/89. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Τζαβάρα, παρα-
καλώ να ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και γιατί βεβαίως -και αυτό είναι
το σηµαντικότερο- προέκυπτε από τα στοιχεία του φακέλου ότι
η µειοδότρια σ’ αυτήν την περίπτωση δεν ήταν η «SAIC», αλλά

ήταν η «TRS», γιατί η δεύτερη είχε πολύ καλύτερη βαθµολογία
από ό,τι η «SAIC» και βεβαίως και τα οικονοµικά της στοιχεία
ήταν πολύ ανώτερα από αυτά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω ένα τελευ-
ταίο σχόλιο. Πράγµατι, σήµερα στη συζήτηση αυτή είδαµε και
πολλούς πρωτόγνωρους τρόπους αντιµετώπισης της διαδικα-
σίας. 

Θα ήθελα, ιδιαιτέρως, να αναφερθώ µε πολύ σεβασµό στο
πρόσωπο του Προέδρου της Βουλής, ο οποίος, πράγµατι, όρ-
θωσε το θεσµικό του ανάστηµα, προκειµένου να µε επιτιµήσει,
όταν χρειάστηκε να επισηµάνω το πόσο πολύ σηµαντικό ήταν το
έγγραφο και ο πλούτος των εγγράφων που πήραµε σήµερα και
φωτίστηκε από αυτήν την άποψη η συγκεκριµένη υπόθεση.

Εγώ, όµως, µε πολύ σεβασµό του εύχοµαι του κυρίου Προέ-
δρου, όπως σήµερα ήταν ορθός απέναντι σ’ ένα Βουλευτή, να
εξακολουθήσει και να είναι ορθός, όταν θα περνάει στο µέλλον
η ιστορική συνείδηση αυτών των συγκεκριµένων γεγονότων που
σήµερα ερευνούµε. 

Έχουµε ανάγκη από ένα νέο πολιτικό πνεύµα, το οποίο πρέπει
όλοι να βοηθήσουµε να δηµιουργηθεί. Μ’ αυτήν την έννοια
θεωρώ ότι σήµερα η παρουσία του κ. Καστανίδη, βοηθάει, όπως,
επίσης, βοήθησε τη χώρα και η χθεσινή παρουσία του κ. Αντώνη
Σαµαρά, όταν µέσα από το «Ζάππειο 2» έδωσε τη δυνατότητα να
αναφερθούµε σε µια νέα λογική για την εξέλιξη της χώρας. 

Σ’ αυτήν τη νέα λογική, λοιπόν, και στο όνοµα αυτού του νέου
πολιτικού πνεύµατος που σε δύσκολες µέρες, απέναντι σε συµ-
φέροντα, τα οποία θέλουν να εξαλείψουν κάθε πολιτική βαθµίδα
λήψης αποφάσεων σ’ αυτόν τον τόπο θα πρέπει –επαναλαµβάνω-
να είµαστε και εµείς όρθιοι, όπως πολλοί εδώ έχουν το ανά-
στηµα. Ακούσαµε προηγουµένως τον κ. Πολύδωρα, ακούσαµε
τον κ. Παυλόπουλο, ακούσαµε και τους άλλους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα ολοκληρώσετε,
κύριε Τζαβάρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε. Και
σας λέω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι, αλλά επιτιµάτε τους
πάντες και τον Πρόεδρο της Βουλής, αλλά εσείς δεν σέβεστε
τον Κανονισµό ποτέ και όταν υποχρεώσατε τον Πρόεδρο να ση-
κωθεί όρθιος και τώρα που δεν µε ακούτε και συνεχίζετε δεκαε-
πτά λεπτά, επιτιµώντας τον Πρόεδρο.

Τι θα γίνει; Εδώ είναι κοινοβουλευτικοί κανόνες, δεν είναι κα-
φενείο ιδεών η Βουλή. Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε! Εκπροσω-
πείτε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και σέβοµαι, όπως όµως
σέβοµαι και κάθε συνάδελφο των άλλων κοµµάτων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εάν αυτό αποτελεί την άποψή
σας ότι η εµφάνιση µου είναι κοινοβουλευτικού καφενοβίου, είναι
δικαίωµα σας και καλά κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι, εννοώ ότι υπάρ-
χουν κανόνες, τους οποίους εσείς δεν σέβεστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εν πάση περιπτώσει σε µια
τόσο µεγάλη υπόθεση όταν δόθηκε µε άνεση σ’ άλλους η δυνα-
τότητα να οµιλούν, θεωρώ ότι είχα και εγώ το δικαίωµα να πα-
ραβιάσω το χρόνο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δίνετε πολλές ελευθε-
ρίες στον εαυτό σας, κύριε Τζαβάρα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …και βέβαια, δυστυχώς, όχι µε
την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν µπορείτε να επιτι-
µάτε του πάντες και ιδιαίτερα τον Πρόεδρο της Βουλής, όταν
είστε ατακτών. 

Και θα σας εξηγήσω τώρα γιατί είστε ατακτών. Λοιπόν, ζητού-
σατε επιµόνως διακοπή της συνεδριάσεως της Ολοµελείας της
Βουλής και διαρκώς διακόπτατε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχετε προετοιµαστεί γι’ αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Kαθόλου. Γνωρίζω τι

λέει ο Κανονισµός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχετε προετοιµαστεί για να µε
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αντιµετωπίσετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Τζαβάρα,…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πιστεύω ότι θα έχετε την ευθι-

ξία µετά, να µου δώσετε το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Τζαβάρα, δεν σας

τιµάει καθόλου…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Επί προσωπικού να µου δώσετε

το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ποιο προσωπικό; Ο Κα-

νονισµός είναι προσωπικό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν ανέχοµαι να µε επιτιµάτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τι λέτε τώρα, κύριε Τζα-

βάρα; Εσείς επιτιµήσατε τον Πρόεδρο της Βουλής…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καθόλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ασεβήσατε τον Πρόε-

δρο της Βουλής, ασεβήσατε εις το θεσµικό του ρόλο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ µε σεβασµό µίλησα….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και τώρα το ίδιο κάνετε.

Και τώρα εµένα µε υποτιµάτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καθίστε κάτω, κύριε

Τζαβάρα! Έχετε παρεξηγήσει το ρόλο σας! 
Ακούστε τώρα, κύριε Τζαβάρα, και ενώπιον των υπολοίπων συ-

ναδέλφων. Όταν ένας Βουλευτής συµπεριφέρεται µε τον τρόπο
που συµπεριφέρεστε εσείς συνήθως -και το κάνετε και τώρα-
λέει το άρθρο 79, στέρηση του λόγου. Μη λέτε, λοιπόν, ότι όταν
ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής ή όποτε χρειαστεί ο Προε-
δρεύων Αντιπρόεδρος εγείρεται ότι κάνει κάτι το ασύνηθες ή το
µη προβλεπόµενο.

Λέει, λοιπόν, το άρθρο 79, το οποίο είµαι βέβαιος ότι ως έγκρι-
τος νοµικός το έχετε αναγνώσει: «πριν τoυ στερήσει το δικαίωµα
τoυ λόγου, o Πρόεδρος εγείρεται από τη θέση τoυ».

Και έρχεστε τώρα και δηµιουργείται εντυπώσεις και ενώπιον
των συναδέλφων και επειδή µεταδίδεται από την τηλεόραση και
επειδή, προφανώς, αγνοούν το τι σηµαίνει να εγείρεται ο Προε-
δρεύων, για να πείτε τι δηλαδή; Τι επιδιώκετε; Εντυπώσεις;

Παρακαλώ, να προσαρµόσετε εσείς τη συµπεριφορά σας στον
Κανονισµό της Βουλής. Και να µην επιτιµάτε τον Πρόεδρο, ιδιαί-
τερα όταν τηρεί τον Κανονισµό και όταν εφαρµόζει τον Κανονι-
σµό.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει λήξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχει λήξει, αλλά το ανα-

κίνησε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το ανακίνησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Βεβαίως και το ανακί-

νησε επί τρίλεπτον και αφού είχα παραχωρήσει τρία λεπτά πε-
ραιτέρω, χρειάστηκε άλλα τρία λεπτά για να επιτιµά τον
Πρόεδρο γιατί σηκώθηκε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κοιτάξτε, αφού το κάνουµε το
θέµα έτσι …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έκλεισε το θέµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …να σας πω ότι ούτε από απει-

λές καταλαβαίνω, ούτε από φωνές καταλαβαίνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μη συνεχίζετε, κύριε

Τζαβάρα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αν ατακτώ είναι γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μη συνεχίζετε. Σας πα-

ρακαλώ κύριε Τζαβάρα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αν κρίνω, είναι γιατί κρίνοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ!
Λοιπόν, έληξε αυτή η ιστορία. Είπατε και σας απάντησα. Υπάρ-

χει αυτό που λέει κάποιος και λαµβάνει και την απάντηση. Πως
θα γίνει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ επιφυλάσσοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να επιφυλαχθείτε, αλλά

να αναγνώσετε, όµως, καλά τον Κανονισµό. Σας παρακαλώ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τον Κανονισµό τον ξέρω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ!
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ, ο κ.

Μαυρουδής Βορίδης, ο οποίος θα οµιλήσει µόνο έξι λεπτά, διότι
οµίλησε ο Πρόεδρός σας.

Παρακαλώ, κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πέρας

αυτής της διαδικασίας, επιτρέψτε µου να κάνω δύο επισηµάνσεις
ειδικές και δύο τοποθετήσεις γενικότερου χαρακτήρα.

Η πρώτη ειδική επισήµανση αφορά στο θέµα του προσδιορι-
σµού της ζηµίας. Είναι ευθύνη του πορίσµατος να προσδιορίσει
τη ζηµία; Κοιτάξτε, σε µια υπόθεση στην οποία ερευνούµε θεω-
ρητικώς ή και πρακτικώς σκανδαλώδεις συµβάσεις, δεν είναι δυ-
νατόν να µην ορίζεται και µάλιστα µε ακριβή τρόπο –και όταν λέω
«ακριβή τρόπο» εννοώ µε την έννοια του ορισµένου τρόπου που
απαιτεί η Πολιτική Δικονοµία- η ζηµία από τις συγκεκριµένες συµ-
βάσεις. 

Άκουσα τον Υπουργό τον κ. Παµπούκη να λέει «Μα, δεν έχει
τη δυνατότητα η εξεταστική επιτροπή µιας τέτοιας σε βάθος
εξειδικευµένης προσεγγίσεως». Επιτρέψτε µου, αλλά εδώ ή θα
έχουµε µια προσέγγιση –ας το πω- ποινικού χαρακτήρα, οπότε
πρέπει να προσδιορίζονται τα αδικήµατα µε κάποιο τρόπο και να
πούµε ότι πιάσαµε µια δωροδοκία, να πούµε ότι πιάσαµε το
µαύρο χρήµα, να πούµε ότι πιάσαµε µια παράβαση καθήκοντος
ή µια απιστία για να µπορέσουµε να έχουµε µια συζήτηση η
οποία να είναι στοιχειωδώς συγκροτηµένη, ή αλλιώς πρέπει να
έχουµε τουλάχιστον προσδιορίσει τη ζηµία. Αλλιώς σε ποια βάση
συζητούµε; Τι είναι εκείνο, το οποίο συζητείται; Σε οποιοδήποτε
δικηγορικό γραφείο και αν πάτε, οποιαδήποτε στιγµή, όταν κά-
ποιος παραπονείται για κάτι που του έχει συµβεί, το πρώτο
πράγµα που θα ρωτήσει ο δικηγόρος είναι «Τι έπαθες;». Ε, δεν
µπορεί να µην προσδιορίζεται το «Τι έπαθες» από το ελληνικό
δηµόσιο και µάλιστα για χρόνια µετά και να ερχόµαστε να λέµε
τώρα ότι ανετέθη βεβαίως σε ένα δικηγορικό γραφείο το οποίο
θα προσδιορίσει τη ζηµία από το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους, αλλά ακόµη δεν έχει προσδιοριστεί. Βέβαια είναι και ένα
ζήτηµα αν υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων µε αυτό το συγκε-
κριµένο δικηγορικό γραφείο. Ποια είναι η συζήτηση εδώ; Η κατά
προσέγγιση εξέταση της ζηµίας στα δύο δισεκατοµµύρια αυθαι-
ρέτως του πορίσµατος; Αυτό, λοιπόν, είναι ένα µεγάλο ζήτηµα. 

Με ποιο τρόπο λειτουργεί το δηµόσιο; Τι σηµαίνει ότι η εξετα-
στική επιτροπή δεν έχει τα µέσα; Μα, αν η εξεταστική επιτροπή
δεν έχει τα µέσα να διαγνώσει την ύπαρξη ζηµίας µε ένα στοιχει-
ωδώς ορισµένο τρόπο, τότε σε τελική ανάλυση είναι εντελώς ανί-
κανη να κάνει οποιαδήποτε προσέγγιση. Και θα πω γιατί αυτό
συνέχεται εν συνεχεία µε τη γενική παρατήρηση αυτής της το-
ποθετήσεως που κάνω. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι το µεγάλο θέµα, γιατί τα χρήµατα, τα
οποία υπάρχουν σε όλη αυτήν την υπόθεση και τα οποία είναι
ένα συγκεκριµένο πράγµα, είναι ξεκάθαρο ότι έχουν διακινηθεί
σε κοµµατικά ταµεία. Εκεί που κατ’ εξοχήν έπρεπε να γίνει ο
έλεγχος, δεν γίνεται. Διότι αν το µόνο στοιχείο που έχουµε είναι
η ροή του µαύρου χρήµατος, που είναι οµολογηµένη από κά-
ποιον εκ των συντελεστών αυτής της µετακινήσεως που ελέγχο-
νται αυτήν τη στιγµή και ποινικά γι’ αυτού του τύπου τη
χρηµατική µετακίνηση και δεν ελέγχεται η ροή αυτή, αν τα κόµ-
µατα δεν ελέγχονται, αν οι ταµίες των κοµµάτων δεν ελέγχονται,
αν οι Αρχηγοί των κοµµάτων που είναι οι λήπτες αυτής της πα-
ράνοµης συναλλαγής δεν ελέγχονται –οι λήπτες, δεν το λέω µε
την έννοια την προσωπική, αλλά υπό την έννοια ότι εκπροσωπούν
τα κόµµατά τους- ε, τότε τι να ελέγξουµε; Τι είναι εκείνο το οποίο
τελικώς ελέγχεται; Οι συµβάσεις από τις οποίες µέχρι στιγµής
δεν µας προκύπτει η ζηµία; 

Και καταλήγουµε στο εξής: Συγχωρέστε µε, αλλά το συγκεκρι-
µένο πόρισµα θα καταλήξει δικαιολογητικός λόγος υπάρξεως
του άρθρου 86 του Συντάγµατος και όχι το αντίστροφο. Θα κα-
ταλήξει στο ότι καλώς υπάρχει το άρθρο 86 και καλώς υπάρχει
ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, διότι αν είναι να αρχίσουµε να
ελέγχουµε τη διακριτική ευχέρεια της διοικήσεως στο να κάνει
συγκεκριµένες επιλογές και να αρχίσουµε να ρωτάµε τον κάθε
Υπουργό «Γιατί, κύριε, παρέλαβες, ενώ θα µπορούσες ίσως, αν
το είχες σκεφθεί αλλιώς να κάνεις εκείνο, αλλά αν έκανες εκείνο,
τότε θα υπήρχε η άλλη συνέπεια;», τότε είναι προφανές ότι κα-
ταργούµε τη δυνατότητα της κυριαρχικής αποφάσεως. 

Σε αυτά τα συµπεράσµατα θα καταλήγουν οι εξεταστικές επι-
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τροπές; Τέτοιου τύπου ελέγχους θα κάνουν οι εξεταστικές επι-
τροπές; Μπορείτε να µου εξηγήσετε, εάν αύριο θα µπορεί να
πάρει οιαδήποτε απόφαση ο Υπουργός υπό το πρίσµα ότι θα
πάει κατηγορούµενος ή έστω ελεγχόµενος, µη κατηγορούµενος
σε µια τέτοια διαδικασία; Δεν πρόκειται να λαµβάνει απόφαση η
διοίκηση. 

Γι’ αυτό και λέω ότι αν θυµάστε τα επιχειρήµατα -ή αν τα έχετε
αναγνώσει- υπέρ της υπάρξεως του νόµου περί ευθύνης Υπουρ-
γών ήταν τέτοιου τύπου: ότι θα καταλήξει, δηλαδή, ο Υπουργός
απροστάτευτος από το νόµο, απροστάτευτος από το Σύνταγµα
να δέχεται ελέγχους αµιγώς πολιτικού χαρακτήρα, που θα υπο-
κρύπτουν κοµµατικές σκοπιµότητες και τελικώς θα υπονοµευθεί
πλήρως η δυνατότητα αποφάσεως του κράτους. Δεν είναι αυτός
ο σκοπός των εξεταστικών. Οφείλουν να διαγιγνώσκουν, εάν
υπάρχουν συγκεκριµένες, ορισµένες µε σαφήνεια παράνοµες
πράξεις. Εάν δεν µπορούν να το διαγνώσουν να το πουν. Να
πουν ότι γι’ αυτόν και γι’ αυτόν το λόγο δεν το βρήκαµε. Όχι
όµως, αντίστροφο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνω µε τη γενική τοποθέτησή µου, κύριε Πρόεδρε, αν έχω
τη δυνατότητα να έχω ένα λεπτό.

Βρισκόµαστε σε µια εξαιρετικά κρίσιµη στιγµή. Βρισκόµαστε
σε µια στιγµή που η χώρα απέχει τόσο λίγο από την καταστροφή
της. Σε αυτήν την κρίσιµη στιγµή, εκείνο το οποίο απαιτείται είναι
πολύ γενναίες, πολύ θαρραλέες και ενδεχοµένως πολύ δύσκολες
µεταρρυθµιστικές αποφάσεις. Για να γίνει αυτό χρειάζεται να
υπάρχει βαθιά, εσωτερική κατανόηση της ευθύνης, βαθιά κατα-
νόηση των προβληµάτων, αλλά και πολιτικό θάρρος απ’ όλες τις
πλευρές, διότι αν κάποια πλευρά αρχίζει να υπονοµεύει αυτήν τη
διαδικασία τη µεταρρυθµιστική, τότε η χώρα θα καταστραφεί. 

Αυτού του τύπου οι διαδικασίες, αυτού του τύπου οι εµπαθείς
προσεγγίσεις, αυτού του τύπου οι διαδικασίες, οι οποίες τελικώς
αντί να αποκαλύψουν, συσκοτίζουν και αντί να απονείµουν ευθύ-
νες εκεί που πρέπει να απονεµηθούν ευθύνες, δηµιουργούν µια
γενική πολιτική συζήτηση η οποία έχει µέσα της πάρα πολύ µι-
κρές πολιτικές σκοπιµότητες, αυτές υπονοµεύουν το γενικότερο
στόχο. Υπονοµεύουν τη γενικότερη κατεύθυνση και υπονοµεύ-
ουν τη γενικότερη στράτευση στην εθνική προσπάθεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-
δελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, δέκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες
και τρεις εκπαιδευτικοί από το 100ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλο-
νίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κλείνουµε τη συνεδρίαση µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ κ. Εµµανουήλ Μπεντενιώτη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ίσως
χρειαστεί για ένα λεπτό να µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Μπεντενιώτη, έχετε το λόγο.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, είναι πράγµατι ιστορικές οι στιγ-

µές και κρίσιµες οι συνθήκες. Τα όσα αποτυπώθηκαν είναι συ-
γκλονιστικά. Δεν µπορεί κανένας να αµφισβητήσει τα γεγονότα.
Τα γεγονότα είναι ακριβώς αυτά, τα οποία µας υποχρεώνουν µε
πολλή περίσκεψη να µιλήσουµε εδώ.

Για το λόγο αυτό στο ΠΑΣΟΚ η ηθική στην πολιτική, αλλά και
η διαφάνεια στη διακυβέρνηση είναι δέσµευση, αλλά και ευθύνη.
Ακριβώς γι’ αυτό και η απόφαση σύστασης εξεταστικής επιτρο-
πής για κάθε υπόθεση που είχε καταγραφεί ως σκάνδαλο στη

διαχείριση, σε οποιαδήποτε κυβερνητική θητεία ήταν για εµάς
και θέση αλλά και καθήκον. 

Στη βάση ακριβώς αυτής της δέσµευσης και της ευθύνης, διε-
ρευνήθηκε το σκάνδαλο των παράνοµων ανταλλαγών της Μονής
Βατοπεδίου και αναµένεται στην προοπτική και η ετυµηγορία της
δικαιοσύνης, το σκάνδαλο των οµολόγων, το σκάνδαλο της
«SIEMENS» και τώρα το σκάνδαλο των υποβρυχίων µε απόλυτα
σαφή στόχο και επιδίωξη να δοθούν όλα τα στοιχεία των σκαν-
δάλων στη δηµοσιότητα και να παραπεµφθούν όλα στα στοιχεία
των εγκληµάτων που τυχόν προκύπτουν, στη δικαιοσύνη. 

Το σκάνδαλο της «SIEMENS», το πόρισµα της εξεταστικής επι-
τροπής, το οποίο συζητάµε σήµερα, είναι πράγµατι ένα διαχρο-
νικό σκάνδαλο, µιας απίστευτης οργανωµένης εγκληµατικής
ενέργειας, λεηλασίας του δηµόσιου χρήµατος σε βαθµό κακουρ-
γήµατος.

Από αυτήν τη λεηλασία του σκανδάλου της «SIEMENS» έχουν
γίνει πάµπλουτοι επιχειρηµατίες, διαµεσολαβητές-επιχειρηµα-
τίες, υπάλληλοι του δηµοσίου, στελέχη φορέων του δηµοσίου
τοµέα, αλλά και υπάλληλοι-στελέχη της «SIEMENS». Όµως, για
να είµαστε σαφείς, την κύρια και βασική ευθύνη αυτού του σκαν-
δάλου έχουν πολιτικά πρόσωπα που είχαν την αρµοδιότητα της
Δηµόσιας Διοίκησης και τη διαχείριση του κυβερνητικού τοµέα. 

Όµως, όλοι αυτοί οι επιχειρηµατίες-διαµεσολαβητές των κρα-
τικοδίαιτων επιχειρήσεων, που θησαυρίζουν όχι από την παρα-
γωγή, αλλά από τις προµήθειες της λεηλασίας του δηµοσίου
πλούτου, στη συνέχεια –και αυτό είναι το συγκλονιστικότερο- επι-
χειρούν να χειραγωγούν και το πολιτικό σύστηµα, αλλά και να το
ελέγχουν, ενώ σε κάποιες περιπτώσεις θέλουν να το καθοδη-
γούν, έτσι ώστε να είναι η τέταρτη, η πέµπτη ή άλλη εξουσία και
µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις –και αυτό είναι το ακόµη συγκλο-
νιστικότερο- πολεµώντας σκληρά και τις υγιείς πολιτικές δυνά-
µεις από την παρουσία των οποίων εµποδίζονται στις επιδιώξεις
τους.

Εύστοχα και µε απόλυτη ακρίβεια στην εισαγωγή του πορίσµα-
τος αναφέρεται: «Το σκάνδαλο της «SIEMENS» αφορά µία πρω-
τόγνωρη υπόθεση στο πλαίσιο µιας πολυεθνικής εταιρείας που
έχει δεσπόζουσα θέση στο χώρο των τηλεπικοινωνιών διεθνώς.
Στο εσωτερικό αυτής έχει διαµορφωθεί ιδιαίτερη οργανωτική
δοµή από ανώτατα στελέχη, τα οποία ενεργούσαν από κοινού
ως εγκληµατική οργάνωση». Και συνεχίζει η εισαγωγή: «Σκοπός
της παράνοµης δραστηριότητας ήταν να εξασφαλιστεί προνο-
µιακή και δεσπόζουσα θέση στον ανταγωνισµό, σχετικά µε τις
προµήθειες του ευρύτερου ελληνικού δηµοσίου τοµέα». Ποιος
µπορεί να διαφωνήσει µε αυτές τις παρατηρήσεις; 

«Η εγκληµατική αυτή δραστηριότητα», όπως υπογραµµίζεται
επίσης στο πόρισµα, «έχει εκδηλωθεί παράλληλα σε πολλές
χώρες του κόσµου και µε τέτοια οργάνωση και έκταση, ώστε δί-
καια να µπορεί να χαρακτηριστεί ως το µεγαλύτερο βιοµηχανικό
οικονοµικό σκάνδαλο στη µεταπολεµική Ευρώπη». Διαφωνεί,
άραγε, κανείς µε αυτήν την παρατήρηση; 

Ακόµη, ορθότατα παρατηρείται: «Έτσι, είχαµε στρέβλωση
τόσο στη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος όσο και
στην οµαλή αναπτυξιακή λειτουργία της οικονοµίας, καθώς έτσι
είναι γεγονός ότι νοθεύεται η αρχή της λαϊκής κυριαρχίας και η
σχέση εντολής και αντιπροσώπευσης µεταξύ αφ’ ενός των πολι-
τικών κοµµάτων και Βουλευτών και αφ’ετέρου των πολιτών,
αφού» –είναι το συµπέρασµα της εισαγωγής- «η συσσώρευση
µαύρου πολιτικού χρήµατος και αθέµιτης ισχύος υπέρ των ευνο-
ουµένων διαφόρων επιχειρηµατικών συστηµάτων νοθεύει τους
κανόνες διαµόρφωσης επιρροής στην κοινή γνώµη και το εκλο-
γικό σώµα και αφού νοθεύεται ο υγιής επιχειρηµατικός ανταγω-
νισµός και εµποδίζεται σοβαρά η ανάπτυξη υγιούς επιχειρη-
µατικότητας».

Περαιτέρω: «Η διαφθορά στις κρατικές προµήθειες και στα
δηµόσια έργα συνιστά ουσιαστικό παράγοντα διαµόρφωσης της
διόγκωσης του δηµοσιονοµικού προβλήµατος της χώρας, αφού
πέρα από την υπερτιµολόγηση των αγαθών, των έργων και των
υπηρεσιών που επιβάλλεται για την καταβολή του οποιουδήποτε
υπερτιµήµατος, για να µην χαρακτηριστεί αλλιώτικα η πράξη, θα
πρέπει να συνυπολογιστεί και η πολύ σηµαντικότερη πρόσθετη
οικονοµική βλάβη του ελληνικού δηµοσίου, που οφείλεται στις
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αυξηµένες τιµές, αλλά και στη χαµηλή ποιότητα». 
Κύριοι συνάδελφοι, όπως έχει αποδειχθεί από τη δικογραφία,

οι δωροδοκίες πληρώθηκαν όχι µόνο για την ανάθεση. Βασικός
λόγος ήταν και η µη εφαρµογή κατά την εκτέλεση -οι ρήτρες- για
να προκύπτει διαρκώς µείωση των τιµών της παραγγελίας. Έτσι,
αναµφισβήτητα,η ζηµιά του ελληνικού δηµοσίου µεγιστοποιείται.
Και η ζηµιά αυτή είναι ιδιαίτερα µεγάλης αξίας, σε βαθµό κα-
κουργήµατος. Η αποτίµησή της, ο προσδιορισµός της, είναι
πράξη που αφορά τη δικαιοσύνη. 

Αναµφίβολα, όπως ο Πρωθυπουργός της χώρας στο συνέδριο
της Διεθνούς Διαφάνειας τόνισε ότι «είναι µεγάλες οι ευθύνες
και της δικαιοσύνης» και προσέθεσε ότι «οφείλει να πάψει να
αντιµετωπίζει το ρόλο της µε ευθυνοφοβία». Δεν θα ήθελα να πω
περισσότερα γι’ αυτήν τη µεγάλη ευθύνη της τρίτης εξουσίας. Η
δικαιοσύνη πρέπει να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, γιατί
χωρίς τις δικές της παραλείψεις εδώ δεν θα είχαµε φθάσει σε
αυτήν τη σηµερινή συγκλονιστική κατάσταση. 

Γι’ αυτό και συµπλήρωσε ο Πρωθυπουργός: «Δεν υπάρχει δρό-
µος επιστροφής και κανένας δισταγµός. Κεντρική προτεραιότητα
είναι το σπάσιµο του φαύλου κύκλου που προκαλείται από τις
στρεβλώσεις του εθνικού συστήµατος που καλλιεργεί την αδια-
φάνεια». Όµως, γι’ αυτό -πολύ ορθά- στο συνέδριο ο Πρόεδρος
της Διεθνούς Διαφάνειας σηµείωνε: «Η θεµελίωση της ακεραιό-
τητας των θεσµών απαιτεί µεγαλύτερη διαφάνεια, ισχυρό κανο-
νιστικό πλαίσιο και εµπνευσµένη ηγεσία, η οποία θα µεριµνήσει
για την εφαρµογή και την τήρηση του νόµου και των κανόνων,
καθώς και συναίνεση των πολιτικών δυνάµεων».

Με βάση όλα αυτά, εµείς, το ΠΑΣΟΚ, µε απόλυτη πειθαρχία
σε αυτές τις δεσµεύσεις, αλλά και µε απόλυτη συνέπεια σε αυτές
τις θέσεις για ηθική στην πολιτική και διαφάνεια στη διακυβέρ-
νηση έχουµε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, την ευθύνη, όχι µόνο
να βγάλουµε τη χώρα από την οικονοµική κρίση, αλλά και να επι-
στρέψουµε στην πατρίδα της δηµοκρατίας και των ηθικών αξιών
την ηθική και τη διαφάνεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει για λίγο ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των κ. Χάρης Καστανίδης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία και κύριοι συνά-
δελφοι, κλείνοντας τη συζήτηση, θα ήθελα να καλέσω όλους µας
να αποδειχθούµε δίκαιοι στην κρίση. Ανεξάρτητα από παραλεί-
ψεις ή παθογένειες του παρελθόντος, ανεξάρτητα από επιµερι-
σµούς κοµµατικών ευθυνών, να είµαστε δίκαιοι στην αναγνώριση
ότι ο Πρωθυπουργός και η σηµερινή Κυβέρνηση επιχειρούν ειλι-
κρινώς και αποφασιστικά να ριχθεί φως σε υποθέσεις που έχουν
απασχολήσει το δηµόσιο βίο, να προσεγγίσουµε την αλήθεια µε
ακρίβεια και να καταλογιστούν όπου πρέπει πολιτικές ή άλλες
ευθύνες. Και θέλω να είµαστε δίκαιοι, κύριε Πρόεδρε, γιατί µε
αυτόν τον τρόπο µπορούµε να είµαστε και πιο αποτελεσµατικοί. 

Επισηµαίνω ότι αυτή η Κυβέρνηση ζήτησε την εκκίνηση των
κοινοβουλευτικών διαδικασιών, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συ-
ντάγµατος και το νόµο περί ευθύνης Υπουργών, για τη διαλεύ-

κανση σειράς υποθέσεων. Όµως, δεν είναι εύκολο οι εξεταστικές
επιτροπές να καταλήγουν πάντοτε, σε χρόνους άλλοτε περιορι-
σµένους και άλλοτε περισσότερο άνετους, σε πλήρη και οριστικά
συµπεράσµατα. Έχει, όµως, σηµασία ότι κινήθηκαν οι διαδικα-
σίες µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. 

Έχει σηµασία ότι αυτή η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή άλ-
λαξε το θεσµικό πλαίσιο υπέρ της διαφάνειας. Σας θυµίζω ότι αλ-
λάξαµε όλο το νοµοθετικό πλαίσιο για τις εξωχώριες εταιρείες,
για τις δηµεύσεις των περιουσιών, για το «πόθεν έσχες». Στο
ν.3149/2010 περάσαµε συγκεκριµένη διάταξη, σύµφωνα µε την
οποία εγκλήµατα διαφθοράς υποχρεούνται τα δικαστήρια να τα
συζητούν κατά προτεραιότητα. 

Σας θυµίζω ότι κινήσαµε, παρά την αδράνεια του παρελθό-
ντος, διαδικασίες επιβολής διοικητικών κυρώσεων, σε βάρος
µιας εταιρείας που πρωταγωνίστησε, δυστυχώς θα έλεγα, σε όλα
τα µήκη και τα πλάτη της υφηλίου. Επιχειρούµε να προσδιορί-
σουµε µε ακρίβεια τη ζηµία, έτσι ώστε να είναι σαφής η βάση,
πάνω στην οποία θα αξιωθούν από την πλευρά του ελληνικού δη-
µοσίου αποζηµιώσεις. 

Παρακαλώ πολύ, κρατήστε ότι επιχειρούµε, νοµικά σοφότεροι
και µετά τις τελευταίες νοµολογιακές προσεγγίσεις του δικαστι-
κού συµβουλίου, µια νέα νοµική ανάγνωση και του νόµου περί
ευθύνης Υπουργών, τον οποίο προσφάτως µε µεγάλη πλειοψη-
φία άλλαξε η Βουλή.

Αυτό που ισχυρίστηκα και στην πρωτολογία µου, ότι εγκλή-
µατα όπως είναι η δωροδοκία δεν µπορεί να διαπράττονται κατά
την άσκηση των καθηκόντων, συνεπώς δεν υπάγονται στο νόµο
περί ευθύνης Υπουργών, συνεπώς δεν υπάρχουν σύντοµες πα-
ραγραφές και συνεπώς η δικαιοσύνη θα επιτελέσει το καθήκον
της, είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα.

Κλείνω µε µία φράση, κύριε Πρόεδρε. Συµφωνώ µε κάποιον
συνάδελφο –λυπούµαι που δεν θυµάµαι ποιος είναι, για να του
αποδώσω τα εύσηµα- ότι πράγµατι, η δικαιοσύνη αυτή τη στιγµή
µπορεί να αποτελέσει το λυτρωτικό µέσο για την κάθαρση και
την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης στη σχέση πολιτικής και
πολιτικών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση, η
οποία διεξήχθη σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονισµού της
Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής Επι-
τροπής, «για τη διερεύνηση της υπόθεσης «SIEMENS» στο σύ-
νολό της», που ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 24-1-2011.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.00’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Δευτέρα 16 Μαΐου 2011 και ώρα 18.00’ µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικός έλεγχος,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       


